
    سال پیش س��ند تحول بنیادین آموزش و پرورش از 
سوي شوراي عالي انقاب فرهنگي تصویب و اباغ شد. 
سندي که بارها در کام رهبر معظم انقاب مورد تأکید 
قرار گرفته اما هنوز در اجرا لنگ مي زند تا جایي که پیش 
از این رهبر انقاب با تأکید بر ل��زوم اصاح عیوب نظام 
آموزش و پرورش از اجراي کمتر از ۱۰ درصدي این سند 
انتقاد کردند. حاا در آستانه ۱۰ سالگي این سند یوسف 
نوري سومین گزینه پیش��نهادي دولت سیزدهم با قول 
قرار دادن سند تحول بنیادین آموزش و پرورش در صدر 
سندهاي آموزش و پرورش، توانست رأي اعتماد مجلس را 
به دست بیاورد و حاا زمان اجرایي کردن این وعده است

    دور هشتم مذاکرات در وین همین هفته بعد از چیزی 
که مسکو آن را یک »مکث فنی « خوانده برگزار می شود. 
امریکا هرچند گفت��ه که احتمال احی��ای مجدد برجام 
منتفی نیست ولی معتقد اس��ت باید برای »جهان بدون 
برجام « آماده ش��د زیرا ایران پیش��نهاد     هایی ارائه کرده 
که حتی روسیه و چین هم از آنها شگفت زده شده اند. اما 
تهران بزرگ نمایی واش��نگتن از پیشنهاد مطرح شده را 
بخشی از »بازی مقصرنمایی ایران « خوانده و گفته که از 
درخواست های مطرح شده عقب نخواهد نشست. اتحادیه 
اروپا، دیروز در دومین موضع گیری متفاوت از سه کشور 
اروپایی و امریکا اعام کرد:» اگر خواهان بازگشت ایران به 

توافق هستیم، باید چیزی در ازایش به او بدهیم« 

سند تحول با 10 درصد اجرا 
10 ساله شد!

 بورل: بايد به ايران 
امتیاز بدهیم

گفت وگوي»جوان« با رئیس کارگروه 
جمعیت مجمع تشخیص مصلحت نظام

مراقب پدرخوانده هاي 
جمعیت باشید!

 غربالگري در ایران 
با غیرعلمی ترین شیوه اجرا می شود
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سرمقاله

صدروزبدونبدزبانی
با گذش��ت صد روز از عمر کابینه 
سیزدهم، بحث درباره کارنامه این 
دولت و میزان تحقق وعده   ها در 
جریان است، اما نکته ای که کمتر 
مورد توجه قرار می گیرد عملکرد 
شخص رئیس جمهور، خصوصاً در 
حوزه ناظر به ویژگی های شخصی 
اوست. هرچند برخی به پرکاری 
و به میان مردم رفتن وی اش��اره 
کرده اند، اما کمتر کسی به ادبیات و گفتمان رئیس جمهور، خصوصاً 
در مورد منتقدان، مخالفان و دولت پیشین پرداخته است.  در طول 
بیش از صد روزی که از عمر کابینه سیزدهم گذشت، چند ویژگی 
خاص در خصوص ادبیات شخص رئیس جمهور برجسته بود که 
نمی توان به سادگی از کنار آن عبور کرد: رئیس جمهور در مواجهه 
با وضعیتی که از سلف خود تحویل گرفته، منصفانه سخن گفت. 
برخاف بسیاری از مدیران و رؤس��ای جمهور سابق که عادتاً از 
تحویل گرفتن ویرانه سخن می گویند، چیز قابل ذکری در این باره 
نگفت و نیش و کنایه ای به دولت قبل نزد و اتفاقاً از زحمات آنان 
تشکر کرد.  برخاف روز  ها و حتی سال های اول دولت یازدهم که 
همه چیز تقصیر دولت قبل انداخته   می شد، در صد روز گذشته از 
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محمدجواد اخوان
کارشناس سیاسی

رئيسی: به آینده اميدوارم
نمره مردم به من عادانه و منصفانه خواهد بود

   ادامه از همین صفحه
سید ابراهیم رئیسی دیشب در سومین گفت وگوی 
تلویزیونی با مردم از آغاز ریاست جمهوری، پیش از 
هرچیز یادآور شد که به قضاوت مردم درباره دولت 
خود تن می دهد و با آن هرچه باشد،  مخالفتی ندارد: 
»نمره دولت را باید مردم بدهن��د. داوری و قضاوت 
مردم در این رابطه منصفانه و عادانه است. مردم هم 
از شرایطی که دولت تحویل شد و هم گذر زمان به 
خوبی آگاهند. شرایط کرونایی کشور و شرایط مالی و 
اقتصادی کشور و اوضاع خزانه و کااهای اساسی برای 
مردم ناآشنا نیست. می دانیم که امید و اعتماد مردم 
آسیب دیده بود و از وظایف دولت بود که اعتماد مردم 

را بازآفرینی کند. «
   واکسیناسیون بی چون و چرا

 ناگفته پیدا بود که رئیس��ی از کنار واکسیناسیون 
موفق دولت سیزدهم به آس��انی نمی گذرد: »جان 
مردم مهم ترین مس��ئله دولت ب��ود. در آغاز دولت 
روزی ۷۰۰ خانواده ایرانی داغدار   می شدند. آن روز  ها 
می گفتند تخصی��ص ارز به دلیل مش��کات ارزی 
امکان ندارد یا کشور  ها به دلیل شرایط تحریمی به 
ما واکس��ن نمی دهند. از ۳۰ میلیون واکسن شاید 
۵ میلیون هم وارد نشده بود و امروز خدا را شاکریم 
آمار ابتا و فوت هر دو کاهش جدی پیدا کرده است. 
از مساعدت مردم و کادر بهداشتی و درمانی قدردانی 
می کنم. در صدمین روز دولت بیش از ۱۰۰ میلیون 
دز واکسن وارد شده است و برخی اان درحال تزریق 
دز سوم واکسن هستند. حاا شرایط برای بازگشایی 
مدارس و دانشگاه   ها و کس��ب و کار  ها فراهم است و 
۱۰۰ هزار کسب و کار تعطیل شده دوباره شروع به 
فعالیت کرده اند، ممکن است موج دیگری در پیش 

داشته باشیم پس مردم مراعات کنند.« 
   مانع رشد تورم شدیم

رئیسی بعد از مسئله »جان مردم« به اقدامات دولت 
برای تأمین »نان مردم« هم اشاره های گذرایی کرد 
و تأکید کرد که مطابق آمار دولت مانع رش��د تورم 
شده است: »امروز شرایط در تأمین و ذخایر کااهای 
اساسی بسیار مطلوب و خوب است. بحث پرداخت 
حقوق نیز از ماه مرداد مط��رح بود و تیم دولت قبل 
نگران بود که چگونه بدون استقراض از بانک مرکزی 
حقوق مرداد را پرداخت کنیم اما اکنون س��ه ماه از 
دولت جدید می گ��ذرد و بدون اس��تقراض از بانک 
مرکزی حقوق   ها به موقع پرداخت می شود. این عاوه 
بر این است که اکنون دولت ماهانه ۱۰ هزار میلیارد 
تومان از بدهی های دولت قبل را نیز می پردازد. دولت 
برای خلق پول حساس اس��ت، چون موجب ایجاد 
تورم در کشور می شود. بودجه سال ۱4۰۱ را طوری 
تنظیم کرده ایم که ضد تورم باشد و طبق آمارهای 
مراکز آمار کشور تورم کنترل شده و در صدد هستیم 

که این تورم کاهشی باشد.«
   دولت پرخرج نمی خواهیم

رئیس��ی به کمبود بودجه در دولت هم اش��اره کرد 
اما به جای آنکه حرفی از فش��ار روی م��ردم بزند از 

کم کردن هزینه   ها و خرج دولت گفت و اینکه باید 
مجل��س و دولت با کم��ک هم این مش��کل را حل 
کنند و در عوض دولت بای��د ارز 4۲۰۰ تومانی را از 
دست داان خارج کند و مستقیماً به دست مردم 
برساند: »با کسری بودجه جدی مواجه هستیم، اگر 
حل نشود مشکات جدی خواهیم داشت. هم دولت 
کمک کند و هم مجلس چرا که دولت پرخرج قابل 
قبول نیست. آمایش سرزمینی و عدالت در توزیع بین 
مناطق برخوردار و کمتر برخوردار رضایت همگانی را 
به دنبال دارد که ممکن است نارضایتی عده ای را به 
دنبال داشته باشد اما رضایت همگانی برای ما مهم 
است. ما در دولت دنبال غافلگیری مردم نیستیم برای 
همین در قانون ۸ میلیارد دار برای کااهای اساسی 
پیش بینی شد و با آنکه دولت قبل آن را در پنج ماه 
مصرف کرد، تاش می کنیم ارز 4۲۰۰ تومانی را به 
جای داان به مردم بدهیم. ما در این قضیه مردم را 

غافلگیر نخواهیم کرد.«
رئیس جمه��ور در همین زمین��ه درب��اره افزایش 
درآمدهای دولت بدون دست کردن در جیب مردم 
یادآور ش��د که دولت س��راغ مالیات بر پردرآمد  ها و 
فروش اموال مازاد خود می رود: »امروز فرار مالیاتی 
همه را رنج می دهد. کسانی هستند که درآمدهای 
سرشار دارند اما از دادن مالیات فرار می کنند. از طرفی 
دارایی های دولت یکی از مناب��ع تأمین هزینه اداره 
کشور است. دولت دارایی هایی دارد که مولد نیست و 
به عنوان دارایی های مازاد تلقی می شود. هر دستگاهی 
دارای زمین، امکانات و س��اختمان است و همه این 
امکانات فریز شده است. همانگونه که در قانون آمده 
دولت باید مازاد امکانات خود را واگذار کند تا به پول 
تبدیل و برای مصارف دولت هزینه شود. اما آنچنان که 
باید به این مهم توجه نشده است که اگر به این موارد 
توجه شود می توان کشور را بدون اینکه اقدامات دولت 

آثار تورمی داشته باشد، اداره کرد. «
   رف�ع و خنثی س�ازی تحریم  ه�ا و ارتباط با 

همسایگان
بر یک مبن��ای منطقی و درس��ت، رئیس جمهور 
حرف های خودش درباره تحریم  ها را خارجی پسند 
و پرهیاهو اما »تقریباً هیچ « نزد! او یادآور شد که ما 
در چند جبهه برای گذش��تن از مشکل تحریم  ها 
کار می کنیم:»رفع و خنثی سازی تحریم را با قوت 
دنبال می کنیم. قرارگاهی برای خنثی سازی تحریم 
تشکیل داده ایم و همه آنجا تاش می کنیم. در کنار 
آن، موضوع رفع تحریم را با قوت دنبال می کنیم اما 
به هیچ  عنوان بودجه ۱4۰۱ و اقتصاد کش��ور را به 
مذاکره گره نمی زنیم. قرارداد هایی نیز با کشورهای 
منطقه امضا ش��ده اما هنوز اعام نکرده ایم. ما پنج 
سال بود که با ترکمنستان مش��کل داشتیم اما در 
سفر اخیر با حسن نیت مشکات حل شد و قرارداد 
س��وآپِ گازی امضا کردی��م. قرارداد های��ی با رقم 
سنگین با کشورهای منطقه بس��ته شده و کاری 
که شروع می شود برای رونق اقتصادی کشور قابل 

توجه است. «

رئیسی: به آینده امیدوارم
نمره مردم به من عادانه و منصفانه خواهد بود

    علی علوی
صد روز اول رئیس��ی در مقایس��ه با صد روز اول دو رئیس جمهور قبلی 
در »شرایط سخت و بسیار سخت « آغاز ش��د و در این مدت هیچ یک از 
امتیازهای مورد عاقه دولت های جدید را که آن دولت   ها برخوردار بودند، 
نداشت اما با این حال در »شرایط بسیار سخت « ادامه نیافت و اگر از باا 
نگاه کنیم تا همه اوضاع را یکجا ببینی��م، باید اعتراف کنیم که اوضاع تا 
حد قابل قبولی خوب اداره شد، مگر اینکه روی یک بخش خاص متمرکز 
ش��ویم و آن را بدون در نظر گرفتن کل، تحلیل کنیم. حتی اگر فقط در 
بحث مذاکرات و تحریم   ها بخواهیم وضع فعلی را با دولت های گذش��ته 

مقایسه کنیم، دشواری های امروز نسبت به گذشته خارج از حد مقایسه 
و محاسبه است. دولت قبل اساساً چون شعار مذاکره/مصالحه با امریکا 
می داد، قضیه رفع تحریم   ها را از همان آغاز در باور افکار عمومی و به ویژه 
نخبگان، تمام شدنی جا انداخته بود و از آرامش روانی مورد نیاز برای اداره 
مطلوب جامعه برخوردار بود و این با وضع فعلی که خروج امریکا از برجام 
و هشت سال باقی ماندن در شرایط بدون تغییر، امید  ها را کاماً ناامید و 
افکارعمومی را نسبت به حل قضیه مشکوک کرده است، به کلی متفاوت 
است. دولت ماقبل نیز اساساً با مسئله تحریم   ها به این شکل فعلی درگیر 
نبود و امتیازهای بی ش��ماری برای یک اداره آسان و مطلوب داشت. اما 

دولت سیزدهم در شرایطی روی کار آمد که خیلی   ها پذیرفتن مسئولیت 
در این اوضاع را نوعی انتحار می دانس��تند. با این حال ابراهیم رئیس��ی 
برخاف دولت های قبلی که بی پروا و جس��ورانه به خ��ود نمره های باا 
می دادند، در گفت وگوی تلویزیونی صدمین روز دولتش می گوید:»مردم 
باید به عملکرد دولت نمره بدهند.نم��ره مردم به من منصفانه و عادانه 
است.«  و برای اینکه نشان دهد انتظار نمره باا هم ندارد و به قضاوت مردم 
اهمیت می دهد و از آن راضی است،  اضافه می کند:»مردم به شرایطی که 
دولت را گرفتیم آگاه هستند. «  این یعنی شرایط سخت بود و مردم در 

نمره دادن همین شرایط را در نظر بگیرند. |  بقیه در همین صفحه
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یادداشت  اجتماعی

كارعجيبپليساماكن!
محمدصادقفقفوري

خبری از پلیس اماکن تهران اعام و س��اعاتی بعد تکذیب یا 
پس گرفته شد  که »استفاده از نام هاي محلي )ترکي، کردي، 
لري و شمالي ( براي واحدهاي صنفي پایتخت ممنوع است. « 
این اظهارنظر عجیب، به بخشنامه اي از وزارت ارشاد مستند 
شده است. پیگیري کردم، اما اصل یا متن بخشنامه را نیافتم. 
مطابق توضیح مختصري که رئیس پلیس محترم اماکن تهران 
ارائه کرده، در بخش��نامه وزارتي آمده »واحدهاي صنفي باید 
نامي که براي خود انتخاب مي کنند حتماً فارس��ي باشد. « بر 
فرض وجود اصل و صحت متن بخش��نامه، برداشت پلیس از 
این بخشنامه، به وضوح غلط است: مگر نام هاي ترکي، کردي، 
لري و شمالي غیرفارسي هستند؟! نیستند. این نام ها گویشي 
از زبان فارسي هستند و نام گذاري با آنها نافي بخشنامه وزارت 
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 اظهار نظر رئیس پلیس پیش��گیري تهران درباره توصیه به 
شهروندان براي مقاومت نکردن مقابل سارقان واکنش هاي 
بسیاري را در جامعه به دنبال داش��ت، از جمله اینکه جایگاه 
نیروي انتظام��ي را در مثلث مج��رم، مالباخته و پلیس مورد 
پرسش قرار داد. این اظهار نظر همچنین نگراني هایی را ایجاد 
کرده است که سارقان در صورت عمل کردن مردم به توصیه 
پلیس با فراغ بال بیشتري مرتکب سرقت مي شوند و از امروز 
مقابل هر رهگ��ذري قرار می گیرن��د و از او مي خواهند بدون 

مقاومت اموالش را تسلیم کند! 
به نظر مي رسد نگراني پلیس در مورد مقاومت مقابل سارق 
یا آسیب رس��اندن به مجرم خطرناک از این جهت باشد که 
ممکن اس��ت در روند دادرس��ي جاي مالباخته و مجرم به 

راحتي تغییر کند | صفحه 14

شانس با تماش��اگران یار بود که توافقي صورت نگرفت براي باز 
کردن در آزادي به روي هواداران س��رخابي که اگر این بازي هم 
مجوز مي گرفت براي حضور تماشاگران در پي دو بازي آزمایشي 
پول هنگفتي از جیب هواداران مي رفت؛ هواداراني که بي شک براي 
تماشاي یک بازي دلچسب و هیجان انگیز هزینه مي کنند، نه چرت 
زدن و خمیازه کشیدن بر تن سرد س��کوهاي آزادي! اما حساب 
پولي که از جیب همین مردم خرج این بازیکنان و مربیان مي شود 
با کیست، بي شک رقم کمي نیس��ت. یک حساب سرانگشتي و 
ساده نشان مي دهد از تقسیم قرارداد مربیان و بازیکنان بر تعداد 
بازي هاي یک فصل، رقم یک روز و یک بازي این آقایان مي تواند با 

رقم ماه ها زحمت مردم برابري کند | صفحه 13
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      خبر

      خبر

صد روز بدون بدزبانی
با گذش��ت صد روز از عمر کابینه س��یزدهم، بحث درباره کارنامه این 
دولت و میزان تحقق وعده   ها در جریان اس��ت، ام��ا نکته ای که کمتر 
مورد توجه قرار می گیرد عملکرد ش��خص رئیس جمهور، خصوصاً در 
حوزه ناظر به ویژگی های ش��خصی اوس��ت. هرچند برخی به پرکاری 
و به میان مردم رفتن وی اش��اره کرده اند، اما کمتر کسی به ادبیات و 
گفتمان رئیس جمهور، خصوصاً در مورد منتق��دان، مخالفان و دولت 

پیشین پرداخته است. 
در طول بیش از صد روزی که از عمر کابینه س��یزدهم گذشت، چند 
ویژگی خاص در خصوص ادبیات شخص رئیس جمهور برجسته بود که 

نمی توان به سادگی از کنار آن عبور کرد:
۱- رئیس جمهور در مواجهه با وضعیتی که از سلف خود تحویل گرفته، 
منصفانه سخن گفت. برخاف بسیاری از مدیران و رؤسای جمهور سابق 
که عادتاً از تحویل گرفتن ویرانه سخن می گویند، چیز قابل ذکری در 
این باره نگفت و نیش و کنایه ای به دولت قبل ن��زد و اتفاقاً از زحمات 

آنان تشکر کرد. 
۲ - برخاف روز  ها و حتی س��ال های اول دول��ت یازدهم که همه چیز 
تقصیر دولت قبل انداخته   می ش��د، در صد روز گذشته از این رویکرد 
غیرمنصفانه تا حد زیادی پرهیز ش��د و ادبیات رئیس جمهور به جای 

واگویی تلخکامی گذشته، روبه جلو، امیدبخش و آینده نگر بود. 
۳ - برخاف دولت یازدهم، در عزل مدیران قبلی شتاب زده عمل نشد. 
با آنکه بیش از صد روز از دولت گذش��ته، هنوز از اعضای قبلی کابینه 
در دولت حضور دارند و تعداد زیادی از معاونان وزرا و استانداران تغییر 
نکرده اند. این موضوع هرچند گایه برخ��ی حامیان رئیس جمهور را 
سبب شده و ممکن است در برخی موارد خاص تعلل تلقی شود، اما از 
وجه دیگر حکایت از نهایت مدارا و سعه صدر در مقابل افراد غیرهمسو و 

منتقدان است که در جای خود شایسته قدردانی است. 
4- مروری گذرا بر عملکرد رئیس جمهور سابق، آشکارا نوع مواجهه تند و 
تهاجمی وی نسبت به منتقدان را نشان می دهد. برچسب زدن با ادبیات 
زشتی چون »بی سواد«، »بی شناسنامه«  و »برو به جهنم« فقط بخش 
کوچکی از ادبیات حسن روحانی در برابر منتقدان و مخالفان دولت بود 
که مخاطبان از یاد نبرده اند و تنها به جهت قداست قلم از اشاره بیشتر 
به این واژگان متنوع و پرتکرار در ادبی��ات وی خودداری می گردد. در 
مقابل، رئیسی نه تنها منتقدان خود را آماج تهاجم کامی قرار نمی دهد، 

بلکه با آنان دور یک میز می نشیند و هم کام می شود. 
۵- از اصلی   ترین ویژگی های شخصیتی رئیس جمهور سابق که مردم را 
آزار می داد، به کار بردن الفاظ و کرداری بود که نوعی نمک پاشیدن بر 
زخم مردم تلقی   می شد. ماجرا فقط به »من خودم صبح جمعه فهمیدم« 
که تا مدت   ها مطایبه عمومی را به دنبال داش��ت، منحصر نمی ش��ود. 
توچال گردی در اوج نوسانات ارزی، ادامه دادن به سفر نیویورک پس 
از کشتار تلخ فاجعه منا و قشم گردی در اوج سیل سراسری نوروز ۹۸ 
و اظهاراتی چون »من با چشم نظرسنجی می کنم « معجونی از خشم 
و لبخند تلخ را در اذهان مردم ایران پدید می آورد که در تشدید ریزش 
محبوبیت حسن روحانی بی تأثیر نبود. هرچند رسانه های بیگانه و برخی 
فعاان فضای مجازی می کوشند از س��بق  لسان رئیس جمهور جدید 
سوژه   هایی برای طنز پیدا کنند، اما اگر انصاف داشته باشند، باید اذعان 
کنند که رئیسی حداقل تا به امروز با زبان و عمل خود نمک بر زخم و 
درد مردم نپاشید، امری که در هشت سال گذشته مرتباً تکرار   می شد. 
در نهج الباغه می خوانیم که امیر بیان حضرت علی فرماید: »هَانتَْ عَلیَهِ 
نفَْسُهُ مَنْ أمََرَ عَلیَها لسَِانهَ « )هرکه زبانش بر او فرمان براند، خود را بی 
ارج کند( و دیدیم که یکی از اصلی   ترین منش��أهای تشدید نارضایتی 
عمومی و نخبگانی از رئیس جمهور سابق، ناظر به زبان و رفتار شخصی 
او )که در سلوک مدیریتی اش بی تأثیر نیست( بود. حتی اگر رخدادهای 
مبارکی چون پوشش حداکثری واکسیناسیون، پایان دادن به مدیریت 
ویدئوکنفرانس��ی از س��عدآباد و رفتن به میان عامه م��ردم، خصوصاً 
محرومان و...  نب��ود و تنها نکته مثبت رئیس جمه��ور جدید در ۱۰۰ 
روز اول کار خود رعایت موازین اخاقی و انصاف در کام و ادبیات بود، 
دولت سیزدهم شایس��ته قدردانی بود. همین که دیگر دیدن تصویر و 
شنیدن جمات رئیس جمهور، دردی مضاعف بر مشکات مردم نیست 
و منتقدان از زبان رئیس دولت در امان اند، خود یک دستاورد اخاقی و 
اجتماعی است که نباید آن را دست کم گرفت، خصوصاً که »آن مرد که 

رفته است« را از یاد نبرده ایم. 

محمدجواداخوان

رئیس جمهور با اش�اره ب�ه ظرفیت ب�اای دو کش�ور ایران و 
ونزوئ�ا گف�ت: توس�عه مناس�بات بی�ن ته�ران و کاراکاس 
به ویژه در مس�ائل تج�اری و اقتص�ادی یک ضرورت اس�ت. 
به گزارش پایگاه اطاع رسانی دفتر ریاست جمهوری ، دکتر سید 
ابراهیم رئیسی    شنبه شب در گفت وگوی تلفنی با نیکاس مادورو، 
رئیس جمهور ونزوئا روابط ایران و ونزوئا را راهبردی دانس��ت و 
گفت: روابط کنونی دو کش��ور باید در دولت جدید ایران افزایش 

یابد. 
رئیس جمهور با اش��اره به ظرفیت باای دو کش��ور ایران و ونزوئا 
گفت: توس��عه مناس��بات بین تهران و کاراکاس به ویژه در مسائل 
تج��اری و اقتصادی ی��ک ضرورت اس��ت. رئیس��ی ب��ا تأکید بر 
اس��تقال خواهی، عدالت خواهی، حق خواهی، استکبارستیزی و 
مبارزه مردم و دولت ونزوئا با نظام سلطه گفت: علت تحریم   هایی 

که نظام س��لطه و امریکا بر مردم و دولت ونزوئا تحمیل کرده اند، 
استقال و آزادی خواهی آنهاست. 

آیت اه رئیس��ی با بیان اینکه به لطف خدا، تاش مسئوان و همت 
مردم، راه پیش��رفت را با قدرت ادامه خواهیم داد، تصریح کرد: این 
گفت وگوی تلفنی می تواند نقطه عطفی برای توس��عه مناسبات و 
افزایش همکاری تجاری و اقتصادی دو کش��ور باشد. رئیس جمهور 
با تبریک برگزاری موفق انتخابات در کشور ونزوئا، گفت: موفقیت 
شما در برگزاری انتخابات، نش��ان دهنده اقتدار دولت ونزوئا است. 
رئیسی با اشاره به جایگاه ایران و ونزوئا در س��ازمان اوپک، گفت: 
همکاری های نفتی دو کشور باید شکل جدیدی پیدا کند و در حوزه 
پاایشگاهی و تأمین منابع پتروشیمی ازم است گام های بلندتری 
برداریم. رئیس جمهور با اشاره به توافقنامه های بین ایران و ونزوئا، 
گفت: باید این توافقات کاماً اجرایی شود و زمینه برای توافق های 

جدید نیز فراهم شود. نیکاس مادورو، رئیس جمهور ونزوئا نیز در 
این گفت وگوی تلفنی با اشاره به برگزاری انتخابات در کشور ونزوئا 
گفت: به رغم تهدیدات و تعرض   هایی که امپریالیس��م به ما تحمیل 
می کند، با تاش ملت مان توانس��ته ایم از صلح داخلی دفاع  کنیم. 
رئیس جمهور ونزوئا با تأکید بر لزوم ایجاد تحرک جدید در روابط 
اقتصادی دو کشور، به نتایج خوب جلسات کمیسیون های مشترک 
بین دو کشور اشاره کرد و گفت: با کمک یکدیگر تحرک بزرگی در 
روابط دوجانبه به ویژه در حوزه های انرژی و اقتصادی رقم خواهیم زد. 
مادورو با اشاره به شراکت ایران و ونزوئا در اوپک اظهار داشت: باید 
کاری کنیم اوپک در بازار نفت به یک ثبات پایدار برسد. رئیس جمهور 
ونزوئا گفت: کارهای مشترک زیادی بین ایران و ونزوئا وجود دارد 
و بسیار خوش بین هستم که با کمک کمیسیون های مشترک بتوانیم 

قراردادهای جدیدی منعقد کنیم. 

س�خنگوی ارتش جمه�وری اس�امی ایران ش�نیده ش�دن 
صدای انفج�ار در آس�مان نطنز را ناش�ی از ارزیاب�ی آمادگی 
میدان�ی یک�ی از س�امانه های موش�کی منطق�ه آزمای�ش 
دانس�ت و گف�ت ج�ای هیچ گون�ه نگران�ی وج�ود ن�دارد. 
این توضیح امیر شاهین تقی خانی، سخنگوی ارتش پس از آن اعام 
شد که شامگاه   ش��نبه ش��ب صدای انفجار در منطقه بادرود نطنز، 
گمانه زنی های زیادی را در فضای رس��انه ای و مجازی کشور ایجاد 

کرده و شایعات فراوانی در حاشیه آن ایجاد شده بود. 
س��خنگوی ارتش افزود: این گونه تمرینات در فضای کاماً امن و 
در هماهنگی کامل شبکه یکپارچه پدافندی صورت گرفت و جای 

هیچ گونه نگرانی وجود ندارد. 
س��ایت خبری نور نیوز نزدیک به دبیرخانه ش��ورای عالی امنیت 
ملی هم با تأیید این خبر نوشت: موشک پدافندی با هدف آزمایش 
واکنش سریع نسبت به تهاجم احتمالی شلیک و با هدایت سایت 

پدافندی منطقه در آسمان منفجر شده است. فرمانده پدافند هوایی 
منطقه نطنز در این باره به رس��انه   ها گفته: ب��رای ارزیابی آمادگی 
میدانی، یکی از سامانه های موش��کی منطقه آزمایش شد و جای 
هیچ گونه نگرانی نیست. برای ارزیابی سامانه های مستقر در منطقه، 
این گونه تمرینات در فضای کاماً امن و با هماهنگی کامل شبکه 
یکپارچه پدافندی صورت می گیرد. فرماندار نطنز نیز تأکید کرده 

است که هیچگونه آسیبی حادث نشده است. 

درگفت وگوی تلفنی رئیسی و مادورو عنوان شد
تأكيدايرانوونزوئابرايجادثباتدراوپک

شليکدربادرودنطنزارزيابیآمادگیسامانهپدافندیبود

در مراسم تکریم و معارفه رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسامی عنوان شد

انقلاب اسلامی مردمی است و باید مردمی بماند

آیی�ن تکری�م و معارفه رؤس�ای س�ابق و 
جدید ش�ورای هماهنگی تبلیغات اسامی 
و نماینده ول�ی فقیه در این ش�ورا با حضور 
رئی�س دفتر مق�ام معظم رهب�ری و جمعی 
از مقامات لش�کری و کش�وری برگزار شد. 
به گزارش ایرنا، آی��ت اه احمد جنتی، رئیس 
سابق ش��ورای هماهنگی تبلیغات اسامی در 
این آیین با قدردان��ی از رهبر معظم انقاب به 
دلیل انتصاب نماینده ولی فقیه و رئیس جدید 
ش��ورای هماهنگی تبلیغات اسامی و تبریک 
به حجت ااس��ام محمد حس��ین موسی پور 
گفت: ش��ورای هماهنگی تبلیغات اسامی به 
عنوان یکی از قدیمی   ترین ش��وراها از ابتدای 
پیروزی انقاب اسامی برای یکصدا بودن نظام 

شکل گرفت. 
رئیس س��ابق ش��ورای هماهنگ��ی تبلیغات 
اسامی، با بیان اینکه س��عی ما بر این بود که 
کار  ها مردمی ش��ود، افزود: انقاب اس��امی، 
انقابی مردمی اس��ت و باید تا آخر هم مردمی 

بماند و تا مردمی باشد قدرتمند است. 
    حضور مردم نقطه قوت نظام است

آیت اه جنتی خاطرنشان کرد: مراسمی چون 
۲۲ بهمن، مردمی اس��ت و جهان هم روی این 
قضیه حس��اب می کند. حضور م��ردم در همه 
جا، افتخاری برای ما و نظام است و این افتخار 
برای همیش��ه باید به قوت خود باقی بماند. ما 
نمی توانیم از مردم کنار بکش��یم یا مردم از ما 
کنار بکش��ند چرا که این مفه��وم خیلی بدی 
دارد الحمده حضور م��ردم در صحنه قوت و 
قدرت انقاب را نش��ان می دهد. باید همیشه 
مراقب باشیم وحدت کلمه زیر لوای مقام معظم 
رهبری حضرت آیت اه خامنه ای حاکم باشد. 
دبیر شورای نگهبان حضور مردم در صحنه را 
قوت و قدرت انقاب اس��امی دانست و گفت: 
از مردم خاضعانه تش��کر می کنم و از خدا هم 
می خواهم که لطف و عنایت خود را بر این مردم 
بیشتر کند، چرا که مردم از اول پیروزی انقاب 
امتحان خود را پس داده اند. امیدوارم شورای 
هماهنگی بتواند هم صدا با م��ردم برنامه های 
خود را اجرا کند تا مردم احساس کنند که در 
مسائل حضور دارند و بدانند که کجا هستند و 
به کجا می خواهند بروند و چه مسیری را طی 

می کنند. 
دبی��ر ش��ورای نگهب��ان ادام��ه داد: تاکنون 
برنامه های خوبی داشتیم و شورای هماهنگی 
هم نقش موثری داشته است و سعی ما بر این 
بوده کاری کنیم یک صدا از نظام بیرون بیاید. 
وی با قدردانی از حجت ااسام موسی پور برای 
قبول این مس��ئولیت، گفت: امیدوارم بتوان با 
هماهنگی نهادهای دیگر کار  ها را خوب پیش 
برد، چرا که باید به این م��ردم خدمت کنیم و 
هر چقدر از این مردم تش��کر کنیم باز هم کم 
اس��ت. این مردم نجیب و مجاهد و همیشه در 
صحنه هستند به همین جهت دشمن امیدش 
از مردم برای ضربه زدن به این نظام و کش��ور 

قطع شده است. 
جنتی با تأکید بر محوریت تقوا، گفت: وظیفه 
همه ما تقوا است و سیاست و اقتصاد ما باید بر 
تقوا باشد. امیدواریم که بتوانیم به وظیفه خود 

عمل کنیم. 
    نظام سلطه برای بدبین کردن مردم به 

صحنه آمده
حجت ااسام محمد حسین موسی پور، رئیس 
جدید شورای هماهنگی تبلیغات اسامی روز 

یک  شنبه در آیین تکریم و معارفه رؤسای سابق 
و جدید ش��ورای هماهنگی تبلیغات اسامی 
در دبیرخانه مجلس خب��رگان رهبری، گفت: 
آیت اه احمد جنتی، ای��ن فقیه بصیر و مبارز، 
عمر خ��ود را در راه تعظیم ش��عائر الهی صرف 
کرد که مهر تأیید و رضایت ولی امر مس��لمین 
حضرت آیت اه خامنه ای بر خدمات و عملکرد 

صادقانه ایشان بر پایان این مسئولیت است. 
رئیس جدی��د ش��ورای هماهنگ��ی تبلیغات 
اسامی و نماینده ولی فقیه در این شورا، افزود: 
رهبر انقاب اس��امی بار  ه��ا فرموده اند نظام 
اس��امی مقتدرِ مظلوم است. بیش از 4۰ سال 
است که دشمنان علیه جمهوری اسامی کار 
می کنند اما این نظام و کشور همچنان استوار 
است که این نشانه اقتدار اس��ت. امروز اقتدار 
نظام جمهوری اس��امی به قدری اس��ت که 
دشمنان این نظام اس��امی هم به آن اعتراف 
می کنند.  ام��روز بزرگ ترین ارت��ش جهان از 
مواجهه با نیروهای مسلح ما وحشت دارد و ما 
هر روز جلوه   هایی از آن را می بینیم که هرکدام 
از این جلوه   ها نیازمند جشن ملی است. اینکه 
یک قلدر را مثل امریکا در منطقه سر جای خود 

بنشانیم و اجازه ندهیم که باج خواهی کند این 
نشان دهنده اقتدار است. 

وی یادآور شد: کدام نظامی در این کره خاکی 
جرئت دارد که به ن��او امریکایی اخطار دهد یا 
اینکه پهپاد پیش��رفته آن را در آس��مان مورد 
هدف قرار دهد یا اینکه پایگاه نظامی او را هدف 
موشک قرار دهد. وی با اشاره به مذاکرات وین 
گفت: کش��ورهای غربی طراحی ک��رده بودند 
که عده ای از مترس��ک های منافقین در محل 
مذاکرات راهپیمای��ی کنند و ش��عار دهند تا 
بتوانند اس��تفاده تبلیغاتی از این مراسم کنند 
که هیئت مذاکره کننده م��ا گفتند که اگر این 
مراسم برگزار ش��ود ما دیگر مذاکره نمی کنیم 
و آنها جمع کردند رفتند. این اقتدار سیاس��ی 
است. این اقتدار را با دوران ذلت و نکبت پهلوی 
و قاجار مقایسه کنید که متأسفانه نتوانستیم 

آن را تبیین کنیم. 
حجت ااسام موسی پور اضافه کرد: جمهوری 
اس��امی در اوج اقتدار مظلوم اس��ت و یکی از 
ابعاد این مظلومیت این است که نظام تبلیغاتی 
سلطه با همه توان و ابزارهای تبلیغاتی به مقابله 
تبلیغاتی با بدبین کردن مردم، شایعه پراکنی و 
کوچک نمایی دستاورد  ها و ناکارآمد نشان دادن 
نظام جمهوری اس��امی و ب��زرگ جلوه دادن 
مشکات کشور پرداخته اس��ت. وی گفت: به 
تعبیر رهبر معظم انقاب اسامی، آرایش امروز 
دش��من در مواجهه با نظام جمهوری اسامی 
در کن��ار هجمه های دیگر هجمه رس��انه ای و 
جنگ تبلیغاتی است. متأسفانه ما در تراز نظام 
جمهوری اس��امی عمل نکردیم و نتوانستیم 
تبلیغات مناسب داشته باش��یم و این گایه و 

دغدغه رهبر انقاب است. 
رئیس جدی��د ش��ورای هماهنگ��ی تبلیغات 
اسامی گفت: رهبر معظم انقاب اخیراً تأکید 
کردند که جبهه جنگ، جبهه تبلیغاتی است و 
ما در این زمینه ک��م کاری و ضعف داریم. کار 
تبلیغاتی کار مهمی است و ازم است که قوی 
تر و هوش��مندانه تر عمل کنیم بنابراین برای 
تحقق این مهم همه دستگاه  ها و نظام نیازمند 

یک برنامه ریزی جدی و دقیق است. 
   همه دستگاه  ها به کمک شورا بیایند

حجت ااسام موسی پور در ادامه گفت: تکلیفی 
که رهب��ر انقاب بر عهده بنده گذاش��تند این 
است که باید مقابله با جنگ تبلیغاتی دشمن به 
دغدغه همه مسئوان و ارکان نظام تبدیل شود. 
ما نیازمند هماهنگی، هم��کاری و هم افزایی 
و انس��جام فعالیت های تبلیغاتی و رس��انه ای 
هستیم. اگر ما در این جنگ پراکنده عمل کنیم 
نمیتوانیم در برابر آرایش منظم دشمن توفیقی 
داشته باشیم. وی ادامه داد: تبلیغات یک دانش 
و فناوری و هنر است. ساده انگاری، تبلیغات ما 
را به نتیجه نمی رساند و به همین دلیل نیاز به 
اتاق های فکر داریم. باید از ظرفیت نخبگان و 
جوانان انقابی، مساجد، تکایا استفاده کنیم. 

رئیس جدی��د ش��ورای هماهنگ��ی تبلیغات 
اس��امی، گفت: باید جهاد تبیین مورد تأکید 
رهبر معظ��م انقاب را با اس��تفاده از ابزارهای 
نوین و فضای مج��ازی که ظرفی��ت عظیمی 
است به کار بگیریم اما آنطور که باید و شاید از 
این ظرفیت استفاده نکرده ایم. حجت ااسام 
موسی پور گفت: ش��ورای هماهنگی تبلیغات 
به عنوان یک نهاد باادستی در صورتی موفق 
خواهد ش��د که هم��ه دس��تگاه  ها و نهاد  ها به 
کمک آن بیایند. ما نیازمند کمک و مساعدت 
همه نهادهای کشور هستیم تا بتوانیم دغدغه 
رهبر انق��اب در عرصه تبلیغات اس��امی را 

مرتفع کنیم. 

عضو هیئت رئیسه مجلس:
روند انباشت و پیچیدگی قوانین در کشور 

اصلاح می شود
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسامی بر لزوم جلوگیری از تورم 
قانون در کشور تأکید کرد و گفت: این روند در کشور اصاح می شود. 
علی کریمی فیروزجایی در گفت وگو با خانه ملت با اشاره به موضوع مهم 
تورم قوانین در کشور، گفت: انباشت قانون و اجرایی نشدن آنها به دلیل 

ضعف های نظارتی از مشکات اساسی در حوزه قانونگذاری است. 
عضو هیئت رئیسه مجلس یازدهم با یادآوری وجود بیش از ۱۲ هزار 
عنوان قانون در کش��ور افزود: تورم قانون از اشکاات ساختاری در 
عرصه حکمرانی است. وی، ضرورت تمرکز بر اصاح قوانین و کاهش 
عناوین قانونی را خاطرنش��ان کرد و افزود: بس��یاری از کشورهای 
مترقی دنیا با ۲ تا ۳هزار مورد قانون وضع ش��ده در عرصه حکمرانی 

پیشتاز هستند. 
دبیر کل جامعه اسامی فرهنگیان کشور، اهمیت ساده نویسی قوانین 
را یادآورشد و افزود: وضع قوانین ساده و فاقد پیچیدگی اداری رافع نیاز 
مردم و کشور است. وی با تأکید بر عزم قاطع مجلس یازدهم در اصاح 
فرایندهای جاری قوه مقننه، خاطرنشان کرد: روند انباشت و پیچیدگی 
قوانین در کشور اصاح خواهد شد. نماینده مردم بابل در مجلس اضافه 
کرد: متأسفانه برخی از قوانین به علت پیچیدگی و حجیم بودن در مسیر 
اجرا با تفاسیر نامربوط به انحراف کشیده می شود. همه قوانین در عرصه 
حکمرانی باید به نفع مردم وضع و تفس��یر شود. کریمی فیروزجایی با 
انتقاد از فربهی نظام دیوانی کشور، چابک سازی دستگاه های اداری را 
ضروری دانست و افزود: دولت باید با کوچک سازی ساختارهای اداری 

گام های اساسی در راستای تحول اداری کشور بردارد. 
نماینده مردم بابل در مجلس با تأکید بر ضرورت همپوشانی بخش های 
دیوانی با سیاس��ت های عرص��ه حکمران��ی، افزود: عرص��ه اجرایی و 
قانونگذاری کشور باید پیوست فرهنگی در طی مسیر حکمرانی ارائه 
کنند. عضو کمیس��یون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس با اشاره 
تغییر ماهیت اولویت های عرصه حکمرانی گفت: هم اکنون چالش های 
اقتصادی و فرهنگی دس��تور کار عرصه حکمرانی کش��ور اس��ت. وی 
همگرایی مردم با مسئوان را رهیافت اساسی سیاست های نظام عنوان 
و تصریح کرد: مردم عمق استراتژیک نظام اسامی و مهم  ترین پشتیبان 
دولت به ش��مار می روند. عضو مجم��ع نمایندگان اس��تان مازندران 
مهندسی بهینه مشکات حال وآینده کشور را در گرو شناخت دقیق 
نظام مسائل و راهبردهای آن دانست و افزود: تأمین مطالبات عمومی 
مردم به ویژه در حوزه اقتصاد و معیشت در اولویت برنامه های مسئوان 

قوای سه گانه قرار دارد. 
کریمی فیروزجایی با تأکید بر محوربودن برنامه های توسعه در مسیر 
پیشرفت کشور، افزود: با اجرای دقیق وهدفمند سند چشم انداز ملی 

افق های روشن و درخشانی پیش روی کشور قرار می گیرد. 

دبیر شورای عالی امنیت ملی: 
شرایط بغرنج منطقه 

حاصل بحران آفرینی امریکاست
طلعت بیک مصدق اف، معاون رئیس جمهور و رئیس شورای امنیت 
ملی قرقیزستان که برای انجام یک دیدار رسمی سه روزه به تهران سفر 
کرده است، صبح دیروز با دریابان علی شمخانی، نماینده مقام معظم 
رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی دیدار و درباره طیف وسیعی از 
همکاری های دوجانبه و منطقه ای و بین المللی با وی گفت وگو کرد. 
به گزارش ایس��نا ، در این دی��دار طرفین بر گس��ترش همکاری های 
همه جانبه میان تهران - بیش��کک در حوزه های سیاس��ی، امنیتی و 
اقتصادی تأکی��د کردند. دریابان ش��مخانی در جریان ای��ن ماقات با 
اشاره به اشتراکات تمدنی و منافع و تهدیدات مشترک تصریح کرد: با 
برنامه ریزی مناسب می توان همکاری میان دو کشور در همه سطوح را 
گسترش و تعمیق داد. دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان با تشریح 
ظرفیت های ای��ران در حوزه ه��ای ترانزیتی، انرژی، علمی، پزش��کی، 
فناوری،  آی تی و شرکت های دانش بنیان، آمادگی جمهوری اسامی 
ایران را برای توس��عه همه جانبه همکاری میان دو کش��ور اعام کرد. 
دریابان شمخانی با اشاره به تحوات افغانستان خاطر نشان کرد، شرایط 
بغرنج کنونی منطقه به ویژه اوضاع افغانستان حاصل سیاست های غلط 
و بحران آفرین امریکا در منطقه و بیش از ۲۰ س��ال تجاوز و اشغالگری 

واشنگتن در افغانستان است. 
دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان گفت: با توجه به لزوم ایجاد صلح، 
ثبات و امنیت پایدار در افغانس��تان تش��کیل دولتی فراگیر با مشارکت 
همه اق��وام را از مؤلفه های مهم برای تحقق چنی��ن هدفی می دانیم. در 
این دیدار مصدق اف معاون رئیس جمهور و رئیس ش��ورای امنیت ملی 
قرقیزستان نیز با ابراز خرسندی از سفر به ایران بر وجود اشتراکات قابل 
توجه در رویکردهای منطقه ای دو کشور تأکید کرد و گفت: قرقیزستان 
عاقه مند اس��ت که هم زمان با اس��تقرار دولت جدید در ایران، س��طح 
مناسبات اقتصادی، سیاسی و امنیتی خود را با تهران ارتقا بدهد. وی با 
اشاره به مواضع مشترک ایران و قرقیزستان در زمینه بحران افغانستان 
اظهار داشت: ازم است   برای جلوگیری از شکل گیری بحران انسانی، فقر 
مطلق و رشد تروریسم در افغانستان، کشورهای منطقه با اتخاذ ابتکارهای 
مشترک و هماهنگ به ایجاد ثبات در این کشور کمک کنند. مصدق اف 
استفاده از بنادر جنوبی ایران برای ترانزیت کاا به قرقیزستان را در ردیف 
اولویت های همکاری دو کشور عنوان کرد و افزود: همکاری های امنیتی و 
تبادل تجربیات برای مبارزه با تروریسم، موادمخدر و جرائم سازمان یافته 
از جمله زمینه های مهمی است که می تواند در دستور کار توسعه مناسبات 

تهران - بیشکک قرار بگیرد. 

رئیس دفتر رئیس جمهور:
دولت تصمیم غافلگیر کننده نمی گیرد

دول�ت خدمتگزار م�ردم ب�وده و ه�ر تصمیم�ی درب�اره ارز 4200 
تومانی گرفته ش�ود ب�ه اطاع م�ردم خواه�د رس�ید و هیچ وقت 
تصمی�م غافل گی�ر کنن�ده ای در ای�ن زمین�ه نخواهیم داش�ت. 
غامحس��ین اس��ماعیلی، رئیس دفتر رئیس جمه��وری در برنامه نگاه 
درباره آنچه در مذاکرات وین در جریان اس��ت، گفت: ما ب��ا اراده و برنامه 
وارد مذاکره شدیم و با برداشتن تحریم  ها به دنبال نتیجه محور بودن این 
مذاکرات در وین هستیم. وی با بیان اینکه ما همه مردم ایران را امین خود 
می دانیم، اظهارداش��ت: بدون ش��ک هموطنان عزیز ما در جریان کامل 
مذاکرات خواهند بود و ما آمادگی داشتیم در وین مذاکرات را ادامه دهیم 
اما طرف های ما در این مذاکرات اعام کردند که باید مسائل مطروحه را 
در پایتخت های خود مطرح کنند. اسماعیلی با اشاره به سفرهای استانی 
رئیس جمهور یادآورشد: رئیس جمهور شش روز کاری در تهران و یک روز 
کاری در مناطق مختلف و استان های محروم دارد زیرا دکتر رئیسی با انجام 
سفرهای استانی به دنبال حل مشکات مردم در مناطق مختلف کشور 
است. وی گفت: در این ۱۰۰ روز، سفرهای استانی رئیس جمهور بیش از 
۱۰ مورد بوده و در این مدت فقط دو بار به استان خوزستان سفر کرده و اگر 
دو سفر خارجی رئیس جمهور را ماک قرار دهیم در واقع رئیس جمهور به 
طور میانگین در هر هفته یک سفر را انجام داده است. اسماعیلی با تأکید بر 
اینکه همچنان سفرهای استانی رئیس جمهور به همراه وزرا ادامه خواهد 
داشت، گفت: این جمعه نیز رئیس جمهور به یکی از استان   ها سفر می کند. 
پروژه های نیمه تمام فراوانی برای این دولت به ارث رسیده است که با توجه 
به محدودیت های منابع باید اولین کاری که انجام دهیم اولویت بندی در 
اتمام این پروژه هاس��ت و در این سفر  ها معمواً پروژه  هایی که اولویت دار 

شناخته می شود با تأمین منابع مالی به دنبال اتمام این پروژه  ها هستیم. 
اسماعیلی در خصوص انتصابات خانوادگی در دولت نیز اظهارداشت: طرح 
این مسائل با ذهنیت سازی غیر واقعی و مجعول، نشانگر آن است که عده ای 
به دنبال جفا به این دولت هستند. این در حالی است که مصادیق مطرح 

شده بر خاف واقعیت  ها است. 

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:
هیچ کارشناسی 

موافق تداوم رانت 4200 تومانی نیست
 دول�ت روحانی تمام ارز ترجیح�ی را که در بودج�ه 1400 اختصاص 
یافته ب�ود، ب�رای خری�د کااهای اساس�ی و گن�دم هزین�ه کرد. 
محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس ش��ورای 
اس��امی در گفت وگو با مهر، در مورد برنامه ریزی دولت برای حذف ارز 
ترجیحی گفت: از سال ۹۷ که ارز ترجیحی مصوب شد، تقریباً ساانه ۱۵ 
میلیارد دار به این امر اختصاص پیدا کرد. تا امروز حدود ۶۰ میلیارد دار 
از ذخایر ارزی کشور به خرید کااهای اساسی اختصاص پیدا کرده است تا 

کااهای اساسی با قیمت مناسب به دست مردم برسد. 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسامی با اشاره به مخالفت های 
مجلس دهم با »دار جهانگیری«، اظهار داشت: به رغم تأکیدات کمیسیون 
اقتصادی مجلس دهم بر لزوم نظارت بر توزیع کااهای اساسی که با نرخ 
ارز دولتی وارد می ش��ود، دولت به دلیل عدم وجود ساز و کار  ها نتوانست 
نظارت جدی داشته باشد در نتیجه شبکه واردات و رانت در اقتصاد کشور 
که حدود 4۵۰ هزار میلیارد تومان گردش مالی داشته اند و منابع کشور را 

به هدر دادند، شکل گرفت. 
پورابراهیمی تأکید کرد: هیچ کارشناس اقتصادی قبول نمی کند که چنین 
رانتی در اقتصاد ادامه پیدا کند. در بودجه سال ۱4۰۰ نیز مجدداً ۸ میلیارد 
دار از منابع ارزی به واردات کااهای اساس��ی اختصاص داده شد. طبق 
گزارش های ارائه شده، نزدیک به ۸ میلیارد دار منابع ارزی تا زمان استقرار 
دولت رئیسی هزینه شده و عماَ منابعی باقی نمانده است که دولت سیزدهم 
در این بازه زمانی تا پایان سال برای واردات کااهای اساسی اختصاص دهد. 
وی افزود: دولت باید تا پایان سال به گونه ای عمل کند که هم قانون رعایت 

شود و هم مشکات ناشی از تغییر قیمت را جبران کند. 
پورابراهیمی تأکید کرد: پیشنهاد دولت این است که اختصاص ارز ترجیحی 
به یارانه گندم و دارو ادامه پیدا کند و برای پنج قلم کاای دیگر به جای اینکه 
یارانه در قالب ارز ترجیحی اختصاص پیدا کند، به شیوه دیگری به دست 
مصرف کننده نهایی برسد. رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس شورای 
اسامی افزود: نگرانی دولت و مجلس این است که در طول سال های اخیر 
میزان مصرف مواد غذایی از نوع کااهای اساسی در دهک های کم درآمد به 
شدت کاهش پیدا کرده و به نسبت در دهک های پردرآمد به شدت افزایش 
یافته است. دولت تاش داشت تا با اختصاص یارانه در قالب ارز ترجیحی 
به کااهای اساسی میزان مصرف این کاا  ها توسط دهک های کم درآمد را 

حفظ کند، اما این هدف محقق نشد. 

88498443سرويسسياسي
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 نماي نزدیک

    قدردانی سرلشکر باقری از مجاهدت های آیت اه جنتی
 رئیس س��تاد کل نیروهای مس��لح با قدردانی از مجاهدت های آیت اه جنتی در مسئولیت 
ریاست شورای هماهنگی تبلیغات اسامی، نوشت: دس��تاورد  ها و تأثیرات شگرف مدیریت 
و راهبری حضرتعالی و همت و مجاهدت این ش��بکه مردم نهاد اسامی و انقابی، ماندگار و 

راهگشای میراث داران ارجمند شورا خواهد بود. 
در پیام سردار سرلشکر پاسدار محمد باقری آمده است: بی شک موفقیت های این مجموعه 
مبارک به عنوان یکی از کانون های پرچمدار مردمی و قدرت بسیج کنندگی کشور و ارگان   ها 
و نهادهای انقابی نظام مقدس جمهوری اسامی به ویژه در آوردگاه های حساس و سرنوشت 
ساز مواجهه با توطئه   ها و فتنه آفرینی های گوناگون نظام سلطه و صهیونیسم برای تضعیف 
انقاب و تسلیم ایران و ایرانی که تبلور آن در مناسبت های ملی و انقابی متعدد از جمله در 
ایام اه ۲۲ بهمن، روز جهانی قدس، ۹ دی، ۱۳ آبان و...  ملموس و جهانی شده است همواره 
پش��توانه قدرت س��ازی برای صیانت از امنیت و منافع ملی و پیش روندگی و پیش برندگی 
آرمان  ها و اهداف متعالی و تمدن س��از انقاب تحت زعامت امامین انقاب اسامی به شمار 
می رود. سرلشکر باقری افزود: بدون تردید این دستاورد  ها و تأثیرات شگرف که تحت مدیریت 
و راهبری حضرتعالی و همت و مجاهدت این شبکه مردم نهاد اسامی و انقابی حاصل شده 

است، ماندگار و راهگشای میراث داران ارجمند امروز و فردای شورا خواهد بود. 

حسین ظهروند| تسنیم



سند تحول آموزش و پرورش در حالي10 ساله 
شد که کمتر از 10 درصد آن اجرایي شده است! 
10 سال پیش س�ند تحول بنیادین آموزش و 
پرورش از سوي شوراي عالي انقاب فرهنگي 
تصویب و اباغ شد. س�ندي که بارها در کام 
رهبر معظم انقاب مورد تأکید قرار گرفته اما 
هنوز در اجرا لنگ مي زند ت�ا جایي که پیش 
از این رهبر انق�اب با تأکید بر ل�زوم اصاح 
عیوب نظام آموزش و پرورش از اجراي کمتر 
از 10 درصدي این س�ند انتق�اد کردند. حاا 
در آستانه 10 سالگي این س�ند یوسف نوري 
سومین گزینه پیش�نهادي دولت سیزدهم با 
قول قرار دادن سند تحول بنیادین آموزش و 
پرورش در صدر سندهاي آموزش و پرورش، 
توانست رأي اعتماد مجلس را به دست بیاورد 
و حاا زم�ان اجرایي کردن این وعده اس�ت. 
در حال حاض�ر عدال�ت آموزش�ي و فراگیر 
کردن بحث آموزش و پرورش براي به حداقل 
رس�اندن دانش آموزان جا مانده از تحصیل، 
از مهم ترین چالش هایي اس�ت ک�ه گریبان 
نظام آموزشي کش�ور را گرفته است و انتظار 
مي رود وزی�ر تازه نف�س آم�وزش و پرورش 
در دولت س�یزدهم براي حل این چالش ها و 
عملیاتي کردن سند تحول برنامه داشته باشد. 

با بازخواني صحبت هاي مقام معظم رهبري در 
خصوص آموزش و پرورش مي توان اهمیت سند 
تحول بنیادین آموزش و پرورش را بهتر متوجه 
ش��د. بر همین اساس هم ۱۰ س��ال پیش سند 
تحول بنیادین آموزش و پرورش از سوي شوراي 
عالي انقاب فرهنگي تدوین و اباغ شد، اما تا به 
امروز این سند هنوز اجرایي نشده است تا جایي 
که رهبر معظم انقاب س��ال گذشته در ارتباط 
تصویري با وزیر، معاونان، مدیران و رؤساي وزارت 
آموزش و پرورش در س��ي و چهارمین اجاس 
آموزش و پرورش  با اش��اره به گذشت ۹ سال از 

تنظیم سند تحول آموزش و پرورش افزودند: »در 
این سند اهداف کان و راهبردهاي کلي مشخص 
شده است که باید بر اس��اس سیاست ها، برنامه 
اجرایي تنظیم شود. برنامه اجرایي سند تحول با 
وجود تاش هاي دولت هاي مختلف هنوز به طور 
کامل تنظیم نشده است که شورایعالي آموزش و 
پرورش و مدیریت کان آن باید این مسئولیت 

را انجام دهند.«
رهبر انقاب ترمیم دوره اي س��ند تحول با نگاه 
تکمیلي را از مفاد سند تحول و وظیفه شورایعالي 
انقاب فرهنگي خواندند و افزودند: مس��ئوان 
آموزش و پرورش، این موضوع را پیگیري کنند. 
ایش��ان »زمان بندي« و »تعیین ش��اخص هاي 
پیشرفت« را در برنامه جامع اجراي سند تحول 
ضروري خواندند و افزودن��د: » برنامه جامع باید 
متقن و در بردارن��ده همه اهداف س��ند تحول 
باشد. تبیین صحیح سند تحول هم مهم است. 
س��ند تحول باید براي همه س��طوح آموزش و 
پرورش، به روشني و جذاب تبیین شود تا همه 
مدیران و معلمان براي اج��راي دقیق آن انگیزه 

پیدا کنند.«
  رأي اعتماد به وزی�ر آموزش و پرورش با 

تأکید بر اجراي سند تحول
یوس��ف نوري، وزیر فعلي آموزش و پرورش هم 
در ارائه برنامه هاي خود براي گرفتن رأي اعتماد 
مجلس س��ند تحول بنیادین آموزش و پرورش 
را در صدر س��ندهاي آموزش و پ��رورش عنوان 
کرده بود. به گفته وي در دو سند تحول بنیادین 
آموزش و پرورش و سند ملي برنامه درسي تمام 
راهبردها و راهکارهاي مبتني بر اصول، مباني و 
ارزش هاي اسناد و حتي رهنامه تحول بنیادین 
آم��وزش و پرورش ب��ه صورت عرض��ي و طولي 
مرتبط با آرمان ها، مباني و اهداف س��ند است، 
اما به علت غفلت هاي صورت گرفته در آموزش 
و پرورش هنوز بدنه آموزش و پرورش آنطور که 
مورد انتظار است نمي دانند سند تحول چیست؟ 

بنابراین مدرسه صالح و معلم طراز انقاب اسامي 
و معلم تمدن س��از و معلم به مثابه مربي باید به 

درستي تبیین و آموزش داده شوند. 
 نوري با اش��اره به بیانیه گام دوم و تأکید آن در 
راستاي تمدن سازي بر سه عنصر کلیدي »تربیت 
و مس��ئولیت پذیري جوانان کش��ور«، »جایگاه 
علم و پژوهش« و »خودس��ازي، جامعه سازي و 
تمدن سازي« تصریح کرده است: » روح حاکم بر 
این سه نکته کلیدي توجه ویژه به نظام تعلیم و 
تربیت و مشخصاً آموزش و پرورش بوده و تضمین 
تحقق هفت توصیه انتهایي بیانیه نیز مش��روط 
به تحول بنیادی��ن در نظام آموزش��ي و تربیتي 

کشور است.«
 2030  مانع اجراي سند تحول

اما موانع اجرایي ش��دن س��ند تح��ول بنیادین 
آموزش و پرورش چیس��ت و چرا بای��د مطالبه 
این مهم به یک��ي از مطالبات رهب��ري در همه 
دیدارهایشان با مس��ئوان آموزش و پرورش و 

معلمان تبدیل شود؟ 
حسین احمدي، معاون اسبق آموزش عمومي 
وزارت آموزش و پرورش در پاس��خ ب��ه این به 
»جوان« مي گوید: »س��ازمان هاي بین المللي 
از کانال هاي مختلف نظیر صندوق بین المللي 
پول، یونس��کو، یونیسف و س��ازمان بهداشت 
جهاني از ابتدا در مدارس ما دخالت داش��تند و 
تاش مي کردند برخي مسائلي را که فرهنگ ما 
با آنها چندان سنخیتي ندارد عادي جلوه دهند. 
بر همین اس��اس و با مداخات س��ازمان هاي 
جهان��ي س��ند ۲۰۳۰ از آموزش و پ��رورش ما 
س��ر در آورد. از آنجایي که دولت هم با س��ند 
تحول چندان همراهي نداش��ت، ب��ا همراهي 
کارگروه هایي در وزارت علوم، وزارت بهداشت و 
وزارت آموزش و پرورش و پس از چند ماه حرکت 
چراغ خاموش، به یکباره سند ۲۰۳۰ را در سال 
۹۵ و ۹۶ رونمایي کردند، ام��ا بعد از اعتراضات 
مردمي و تذکرات مقام معظم رهبري در رابطه با 

دخالت بیگانگان و در قالب این سندها، اجراي 
سند ۲۰۳۰ مقداري کنار گذاشته شد. با وجود 
این بسیاري از افکار و رسوبات افکاري که در این 
سند وجود داش��ت در میان برخي مسئوان و 
کساني که طراح ۲۰۳۰ بودند، موجب شد  این 

سند دوباره اجرایي شود.«
  اجراي 10 درصدي سند در 10 سال

از ن��گاه معاون اس��بق آموزش عموم��ي وزارت 
آموزش و پرورش نف��وذ برخي طرفداران اجراي 
س��ند ۲۰۳۰ در آموزش و پ��رورش مانع از این 
شد آموزش و پرورش سند تحول را دنبال کند. 
بنابراین زیرنظام هایي را طراحي کردند که این 
زیرنظام ها با سند تحول مطابقت نداشت. احمدي 
در این باره مي افزاید: »سند تحول شش زیر نظام 
دارد، اما زیرنظام هایي که تصویب شده اس��ت با 
خود سند تحول در یک مسیر نیست و زاویه دارد. 
بنابراین در حال حاضر سند تحول نتوانسته است 
به بار بنشیند به همین دلیل هم رهبري هر سال 
در این زمینه به خاطر اجرایي نشدن سند تحول 

گایه دارند.«
به گفت��ه وي س��ال ۹۷ مقام معظ��م رهبري 
هش��دار دادند تنه��ا ۱۰درصد س��ند تحول 
پیاده شده اس��ت، در حالي که باید حداقل ۸۰ 
درصد آن پیاده شده باشد، اما هنوز هم برخي 
دلبسته سند ۲۰۳۰ هستند. احمدي تصریح 
مي کند: »بنابرای��ن نکته دیگري ک��ه مانع از 
اجرایي شدن س��ند تحول بنیادین آموزش و 
پرورش ش��ده این است که باید س��ند به زبان 
مدرسه طراحي ش��ود. ما قبول داریم که سند 
مقداري آرماني و شامل کلیات است. به  همین 
دلیل ازم است سند به زبان اجرایي دربیاید و 
مفاهیم کلي و ارزشي آن تبیین و براي آن آیین 

نامه اجرایي تدوین شود.«
 لزوم بازنگري سند تحول 

به گفته احمدي اکنون آیین نامه اجرایي براي 
اجراي س��ند تح��ول تدوین نشده اس��ت. این 
نقص طي س��ال هاي اخیر باقیمانده و مشکل 
اینجاست که طبق توصیه اساسي که در پایان 
سند آمده اس��ت، این س��ند باید هر پنج سال 
مورد بازبیني قرار بگیرد. در حالي که از س��ال 
۹۰ تاکنون ۱۰ سال سپري شده و این بازبیني 
اتفاق نیفتاده است. اکبري در پاسخ به این سؤال 
که مقصر عدم بازبیني س��ند و تدوین نش��دن 
آیین نامه اجرایي آن کیس��ت، مي گوید: »هم 
ش��وراي عالي انقاب فرهنگي و هم ش��وراي 
عالي آموزش و پ��رورش در ای��ن زمینه قصور 
کرده اند. ش��وراي عالي آموزش و پرورش باید 
به شوراي عالي انقاب فرهنگي گزارش مي داد 
که کجا س��ند اجرایي شده اس��ت کجا اجرایي 
نش��ده و دلیل آنچه بوده اس��ت. « وي تصریح 
مي کند: »شوراي عالي انقاب فرهنگي هم در 
این باره حساسیتي نش��ان نداده است. بنابراین 
سند تصویب شده اس��ت، اما نه راهکار اجرایي 
براي آن تدوین ش��ده و نه م��ورد بازبیني قرار 
گرفته است. حضرت آقا هم به موضوع بازنگري 

اشاره داشتند.«
سند تحول آموزش و پرورش شاید شاه کلیدي 
براي حل چالش هاي این ساختار باشد؛ سندي 
که البته بر طبق تأکیدات رهبري باید بازنگري 
شود و نقاط ضعف آن هم برطرف شود و این کار 
عزم جدي و برنامه ریزي وزی��ر جدید آموزش و 

پرورش را مي طلبد. 

ایران از لحاظ ش�وري خاك با 55 
بيژن سوراني
میلیون هکتار در قاره آسیا پس از   گزارش 2

کشور چین در مقام دوم قرار دارد. 
در حال حاضر 10 استان کشور درگیر شوري آب با درصد هاي 
متفاوت هس�تند. در مراح�ل اولیه، ش�وري بر متابولیس�م 
موجودات خاك تأثی�ر مي گذارد و به�ره وري خاك را کاهش 
مي دهد، اما در مراحل پیش�رفته تمام پوشش گیاهي و سایر 
موجودات زنده را  در خاك  از بین مي برد و در نتیجه زمین هاي 
حاصلخیز و مولد را به زمین هاي بایر و بیاباني تبدیل مي کند. 
مدیریت سیس�تمي و برنامه ری�زي دقیق ب�راي مقابله با این 
پدیده، موجب مي شود کمترین خسارت ها به منابع کشور وارد 
ش�ده و جل�وي فرس�ایش ب�ااي خ�اك ه�م گرفته ش�ود. 

کمبود آب از یک سو و شوري خاک از سوي دیگر سبب شده است 
تا تشنگي در کشور بیشتر آشکار شود. عاوه بر فرسایش و نابودي 
خاک در حرکت، خاک س��اکن نیز در حال نابودي است و یکي از 
علل اصلي آن شوري خاک است. امسال ش��عار روز جهاني خاک 
»جلوگیري از ش��وري خاک، افزایش حاصلخیزي خاک« تعیین 
 شده اس��ت تا از طریق پرداختن به چالش هاي رو به رشد مدیریت 
خاک، مبارزه با ش��ور ش��دن آن، افزایش آگاهي در خصوص آن و 
تشویق جوامع براي کمک به بهبود سامت خاک به ارتقاي آگاهي 
در زمینه ضرورت و اهمیت حفظ اکوسیستم هاي سالم و نقش آن 

در رفاه انسان پرداخته شود. 
 فرسایش ساانه 2/5 میلیارد تن خاك در کشور

ایران با توجه به شرایط اقلیمي خاصي که دارد، با فرسایش بااي 
خ��اک روبه رو اس��ت. در این خص��وص رئیس س��ازمان حفاظت 
محیط زیس��ت با اش��اره به اینکه ارزش اقتصادي خاک در پروسه 
تغییر اقلیم، ۵هزار دار در هکتار گفت: ساانه ۲/۵ میلیارد تن خاک 
در کشور در قالب جابه جایي و انتقال در حال از دست رفتن است. 

علي ساجقه با اش��اره به قانون حفاظت از خاک و لزوم اجراي آن 
افزود: قانون خاک در خردادماه ۱۳۹۸ با ۲۶ ماده و ۱4 تبصره اباغ 
ش��د. این قانون هنوز ایراداتي دارد که در حال رفع ش��دن است. 
با توجه به اینکه س��اانه ۲/۵ میلیارد تن خاک در کشور در قالب 
جابه جایي و انتقال در حال از دست رفتن است، اجراي قانون خاک 

از اهمیت باایي برخوردار است. 
 شوري آب در 10 استان کشور 

در سال هاي گذشته با افزایش مصرف آب شور و ترکیب شدن آن با 
آب شیرین در حوزه کشاورزي، بسیاري از اراضي زراعي تبدیل به 
شوره زار شده اند. یک عضو هیئت علمي مرکز ملي تحقیقات شوري 
در نشست روز جهاني خاک با اشاره به چالش هایي که شوري خاک 
براي محیط زیست ایجاد مي کند از علل وقوع این پدیده و راه هاي 
مقابله با آن مي گوید: در کش��ورهایي مانند عربستان و ایران، ۵۰ 
درصد از اراضي تحت آبیاري، شور هستند. هزینه اي که شوري بر 
اقتصاد محیط زیست و کشاورزي وارد مي کند، ساانه یک میلیارد 

دار است. 
یوسف هاشمي نژاد با اشاره به جایگاه نگران  کننده ایران در موضوع 
شوري خاک اضافه کرد: عمده اس��تان هاي فات مرکزي ایران با 

این مش��کل دس��ت و پنجه نرم مي کنند و در حال حاضر بیش از 
۱۰ استان در کشور ما، شوري آب ۱۰ سي سي بر متر مکعب دارند. 
در خراسان س��اانه ۲هزار تن نمک به علت آبیاري به خاک اضافه 
مي شود. این موضوع بسیار خطرناک است. از لحاظ شوري خاک نیز 
ما در سطح کشورهایي مانند عربستان سعودي قرار داریم که بسیار 
نگران کننده اس��ت. ما از لحاظ ش��وري در قاره آسیا پس از کشور 
چین در مقام دوم هس��تیم. بیش از ۵۵ میلیون هکتار از مساحت 

خاک ما شور است. 
این عضو مرکز ملي ش��وري خاک افزود: راهکارهاي مقابله با این 
چالش، در دو دس��ته قرار مي گیرند؛ راهکارهاي مدیریت شوري 
هزینه باایي دارند و در مقیاس کوچک قابل اس��تفاده هس��تند. 
راهکارهاي کنارآمدن با مشکل شوري کم هزینه تر هستند و کارایي 
بیشتري دارند. یکي از این روش ها روش »شور ورزي« است که به 
تازگي مطرح شده است. در این روش کشت گیاهاني که با محیط 

شور سازگارند در دستور کار قرار مي گیرد. 
  بیابان زدایي در 52 هزار هکتار از اراضي کشور 

یکي از را هکارهاي حفاظت خاک و حفظ منابع آبي، جلو گیري از 
فرسایش خاک، مقابله با از بین رفتن جنگل ها و فضاهاي طبیعي 
و بکر و تااب ها در کنار بیابان زدایي است. در این خصوص رئیس 
س��ازمان جنگل ها در نخس��تین نشس��ت کارگروه ملي مقابله با 
بیابان زایي گفت: ارزیابي هاي جهاني نشان  مي دهد که بي توجهي 
به آمایش و روش هاي مدیریت پایدار س��رزمین منجر به نابودي 
طیف وسیعي از خاک ها شده است. مسعود منصور گفت: در ایران 
ساانه ۳۰ میلیون هکتار از اراضي تحت تأثیر فرسایش بادي قرار 
دارد و از این میزان ۱۳/۵ میلیون هکتار به لحاظ ایجاد خسارت به 
منابع زیست انساني از جمله اراضي کش��اورزي، جزو کانون هاي 
بحراني فرسایش بادي شناخته مي ش��وند. وي از ۲ میلیون هکتار 
جنگل هاي دست  کاشت بیاباني در کشور خبرداد و گف�ت: امسال 

۵۲ هزار هکتار اقدامات بیابان زدایي در کشور انجام مي شود. 
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سند تحول با 10 درصد اجرا 10 ساله شد!

تشدید تشنگي با شوري 55 ميليون هکتاري
هزینه اي که شوري خاك بر اقتصاد محیط زیست و کشاورزي وارد مي کند، ساانه یک میلیارد دار است

دولت و وزیر جدید، کارویژه هاي مهم و عقب افتاده زیادي در اجراي اسناد باادستي آموزش و پرورش دارند

 طبق گزارش س��ازمان جهان��ي بهداش��ت )WHO( آلودگي هوا 
بزرگ ترین عامل تهدید کننده سامت در سراسر جهان است و ساانه 

بیش از 4/۲ میلیون مورد مرگ را به خود اختصاص مي دهد. 
  عضو هیئت مدیره انجمن دکتراي علوم آزمایشگاهي گفت:  حدود 
۵۰۰ میلیون دار در س��ال وابس��تگي ارزي براي تولی��د کیت و مواد 
آزمایشگاهي داریم؛ در نتیجه اگر قرار باشد این میزان ارز حمایتي حذف 
شود پیش بیني مي کنیم قیمت کیت هاي تولید داخل دو تا سه برابر و 

کیت وارداتي چهار تا پنج برابر افزایش قیمت داشته باشد. 
  رئیس کمیته کشوري کاشت حلزون با اشاره بر اینکه تأمین ۲هزار 
پروتز ش��نوایي در سال گذشته صورت گرفته اس��ت، گفت: ۱۵ بخش 

کاشت پروتز حلزون شنوایي در کشور ایجاد شده است. 
 عضو شوراي شهر تهران با اشاره به اقدام شهرداري در امکان برقراري 
مجدد پوشش بیمه تکمیلي درمان رانندگان تاکسي گفت: تاکسیرانان 
به سرعت نس��بت به ثبت نام بیمه تکمیلي درمان خود و خانواده شان 

اقدام کنند. 
 یک فوریت طرح اصاح تعارض منافع روز گذشته در صحن شورا با 

۱۸ رأي موافق تصویب شد. 
  معاون بهداشت وزارت بهداشت افزود: با تاش در حوزه سامت امید 
به زندگي حدود دو دهه افزایش یافت، اما اان باید به کیفیت زندگي 
بپردازیم. کیفیت زندگي به شدت تحت تهدید بیماري هاي غیرواگیر 

است؛ همچنین دغدغه مسئله جمعیت و سالمندي را هم داریم. 

پاسخ اوقاف به گزارش »جوان«
لوله ترکید ولی در انبار بغلی!

با انتش�ار گفت و گوی�ی در تاریخ هفت�م آذرماه، با عنوان »اس�ناد 
اوق�اف در اس�تخر«، س�ازمان اوق�اف و ام�ور خیری�ه پاس�خی 
را ب�ه دفت�ر روزنامه ارس�ال داشته اس�ت. متن پاس�خ س�ازمان 
اوق�اف و ام�ور خیریه به گ�زارش »ج�وان« به ش�رح زیر اس�ت.

مخزن اسناد سازمان اوقاف و امور خیریه توسط نمایندگان سازمان اسناد 
و کتابخانه ملی ایران از نزدیک بازدید شده است و سیستم اطفای حریق 
پیشرفته، حسگر مخصوص نشتی آب، دوربین، تهویه مناسب، دماسنج 
و رطوبت سنج و انواع فایل های استاندارد در مخزن اسناد سازمان اوقاف و 
امور خیریه تعبیه شده و به صورت مستمر نظارت می شود تا به هیچ سند 

وقفی آسیبی نرسد.
ترکیدگی لوله آب مربوط به انباری کنار مخزن اصلی بوده که وسایل اضافه 
در آن نگهداری می شده و به هیچ وجه آب وارد مخزن اصلی اسناد سازمان 
نشده است که صحت این موضوع نیز در بازدید خبرنگاران و اصحاب رسانه 
از این مکان تأیید شده است. از طرفی در خبر منتشر شده عنوان شده بود 
که سازمان اوقاف اجازه دسترسی به اسناد را به دانشجویان و پژوهشگران 
نمی دهد و بسیاری از اسناد ملی سازمان اوقاف اصاً نسخه الکترونیکی 

ندارند که این خبر تکذیب می شود.
در طول سال به صورت مستمر پژوهشگران زیادی با معرفی نامه ای که ارائه 
می دهند به بررسی و پژوهش در زمینه اسناد این سازمان می پردازند. بهتر 
بود به جای استفاده از روش منسوخ شده مصاحبه با افراد نامعلوم، صحت و 

سقم این مسئله را از خود مسئوان اوقاف جویا می شدید.

پاسخ مؤسسه اکسیر به مطلب »جوان«:
دریافت 11/5 میلیون تومان شهریه

 به رغم تعطیلي کرونایي قانوني است!
پ�س از انتش�ار مطل�ب یک�ي از ش�هروندان ب�ا عن�وان 
»مدیران مدرس�ه اکس�یر ک�رج پاس�خگوي والدین نیس�تند« 
در همی�ن صفح�ه و ب�ه تاری�خ ده�م آذرماه، مؤسس�ه اکس�یر 
دان�ش پاس�خي را ب�ه دفت�ر روزنام�ه ارس�ال داشته اس�ت. 
متن پاسخ مؤسسه اکس��یر دانش پارس به مطلب »جوان« به این شرح 

است:
۱. در مؤسسه آموزشي فرهنگي اکس��یر دانش پارس، تکریم کلیه اولیا، 
دانش آموزان و مخاطبین هم��واره مورد توجه و عنایت وی��ژه قرار دارد و 
مؤسسه پذیراي پیشنهادها، نقطه نظرها و انتقادهاي سازنده اولیاي فهیم و 
قدردان از طریق مراجعات حضوري، تماس تلفني، اپلیکیشن اختصاصي، 

سایت اختصاصي و صندوق انتقادات و پیشنهادات است. 
۲. پرواضح اس��ت که مدرس��ه به عنوان یک نهاد آموزش��ي و تربیتي که 
خانواده هاي فهیم، مسئولیت آموزش و پرورش ارزشمندترین هدیه الهي 
خود را به آن مي سپارند، خود داعیه عدالت گستري، حرکت در خط قانون و 
رعایت نظم اجتماعي را دارد. بنابراین مدرسه مرتکب تخلف نشده است و بر 
مبناي قوانین، بخشنامه ها و دستورالعمل هاي آموزش و پرورش و نهاد هاي 
باادستي فعالیت مي نماید. زیرا عاوه بر اعتقاد به عقاب عمل و تاش در 
جهت کسب رضایت حداکثري مخاطبین خود با ارائه خدمات آموزشي 
مطلوب و با کیفیت، ازم است به نحو مطلوب پاسخگوي شهروندان محترم 

و نهادهاي نظارتي و باادستي نیز باشد. 
۳. شهریه اعام شده مدارس اکسیر دانش پارس به اولیاي محترم، منطبق 
بر اباغیه قانوني مصوب آموزش و پرورش اس��ت و هیچ مدرسه اي حق 

دریافت شهریه خارج از آن ندارد. 
4. خدمات آموزشي و پرورشي مدارس بر مبناي »الگوي فعالیت آموزشي و 
تربیتي مدارس در شرایط کووید ۱۹ در سال تحصیلي ۱4۰۱- ۱4۰۰« که 
در ابتداي سال تحصیلي جاري از سوي آموزش و پرورش به مدارس اباغ 
گردید و همچنین بخشنامه ها و دستورالعمل هاي بعدي در حال ارائه است 
و مدارس از نظر حضوري یا غیر حضوري بودن، میزان س��اعات آموزشي، 
استفاده از فضاهاي س��ایت رایانه و رباتیک، آزمایش��گاه و ورزشگاه پیرو 

دستورات نهادهاي باادستي در شرایط کرونا فعالیت مي کند. 
۵. دریافت خدمات »فعالیت هاي آموزشي و پرورشي مکمل«، اختیاري 
است و هر یک از اولیاي محترم که درخواست استفاده از این نوع خدمات 
را داشته باشند، مي توانند با عقد قرارداد و پرداخت شهریه جداگانه از این 

خدمات نیز بهره مند شوند. 
۶. کما في الس��ابق، پوس��تر ش��هریه اباغي، طبق قانون در معرض دید 
مراجعه کنندگان است و در ضمن هر یک از اولیاي محترم که درخواست 
رؤیت قرارداد سامانه اي، بخشنامه ها و دستورالعمل هاي اباغي موضوعه 
را داشته باشند، مي توانند با مراجعه به مدرسه، آنها را مورد مطالعه و مداقه 

قرار دهند. 
۷. ضمن تکریم و احترام به اصحاب رسانه و خبرنگاران واقع نما، مدیر مدرسه 
که از تجربه مدیریتي برخوردار است، نمي تواند به هر فرد ناشناسي که خود 
را از طریق تماس تلفني، خبرنگار معرفي مي کند، وارد مصاحبه شود و اقدام 

به انتقال اطاعات کند و این امر بدیهي است. 
»جوان«: به رغم پاسخگویي مؤسس��ه اکسیر دانش، موضوع اصلي که در 
مطلب »جوان« درج شده بود، کماکان بدون پاس��خ باقي مانده است؛ آیا 
ش��هریه بیش از ۱۱ میلیوني آن هم در دوران تعطیل��ي کرونایي قانوني 
و مطابق با اباغ وزارت آموزش و پرورش اس��ت؟ افزای��ش ۶۰ درصدي 
شهریه قانوني بوده است؟ چرا اس��ناد آن در اختیار والدین یا خبرنگاران 

قرار نمي گیرد؟

زهرا چيذري
  گزارش  یک

حسينسروقامت

گاهي دیگران را محک مي زنی�م؛ گاهي ن�ه. . . از خودمان نیز 
شناخت کافي نداریم!

مي گویید مگر مي شود؟ چراکه نه؟!
اگر باور کردیم که به تعبی�ر امیرالمؤمنین دنی�اي درون ما از 

تمامي جهان گسترده تر است؛ البته که مي شود!
عامه شهید مرتضي مطهري با شناخت عمیق از اسام و انسان، 
شاخص هاي مهمي را بر مي شمارند که پرورش یافتگان تربیت 

اسامي از آنها برخوردارند. 
اگر دل در گروي انسانیت ناب خالص دارید؛ اینها تراز زندگي 

تربیت شده هاست!
پرورش عقل، زنده ک�ردن نی�روي ابتکار، ایجاد ق�وه تجزیه 
و تحلیل، مج�ال تفکر، دانای�ي، مهارت غربال گ�ري، روحیه 
نقادي، آینده نگري، همراهي علم و عمل، آزادي عقل از سلطه 
تلقینات محیط، عرف و عادت، ماك نبودن قضاوت دیگران و 

برخورداري از روح علمي. 
دوستان! اینها اجزاي پازلي هس�تند که در کنار هم معنا پیدا 

مي کنند!
شما کدامیک را دارید؟ کدام را ندارید؟
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10 هزار واحد مسکوني  براي مددجویان 
کمیته امداد  در مناطق محروم احداث مي شود 
با دس�تور رئیس بنیاد مس�تضعفان براي پرداخ�ت 35 میلیارد 
تومان دیگر به منظ�ور اجرایي کردن تفاهمنامه اح�داث 10 هزار 
واحد مس�کوني مددجویان کمیته امداد، مبلغ پرداخت شده این 
بنیاد ب�ه کمیته امداد ب�ه 85 میلیارد تومان رس�ید و مددجویان 
این کمیته ی�ک ق�دم دیگر ب�ه خانه دار ش�دن نزدیک ش�دند. 
به دنبال امضاي تفاهمنامه میان بنیاد مستضعفان، کمیته امداد و بنیاد 
مسکن به منظور احداث ۱۰ هزار واحد مسکوني، با دستور سید پرویز 
فتاح، مبلغ ۳۵ میلیارد تومان براي اجرایي شدن گام دوم این تفاهمنامه 
و احداث واحدهاي مسکوني مددجویان فاقد مسکن این نهاد حمایتي، به 
حساب کمیته امداد امام خمیني )ره( واریز شد.  این مبلغ در شرایطي از 
سوي بنیاد مستضعفان به حساب کمیته امداد واریز شد که پیش از این 
نیز ۵۰ میلیارد تومان دیگر از سوي بنیاد مستضعفان براي اجرایي شدن 
گام نخس��ت این تفاهمنامه به کمیته امداد امام خمیني )ره( پرداخت 
شده بود.  گفتني است تاکنون بیش از ۳هزارو۳۰۰ نفر از مددجویان واجد 
شرایط دریافت مسکن در قالب این تفاهمنامه که براي احداث مسکن 
آنها پروانه ساخت اخذ شده، احصا شده و احداث این واحدهاي مسکوني 
بر اساس برنامه زمانبندي از پیش تعیین شده در حال انجام است.  چهارم 
بهمن ماه سال گذشته، در جلسه اي با حضور رؤساي بنیاد مستضعفان و 
کمیته امداد، بنیاد مستضعفان در قالب اجراي تفاهمنامه احداث ۱۰هزار 
واحد مسکن مددجویان کمیته امداد، حمایت ۵۰۰ میلیارد توماني را 
عهده دار شده بود و در نخستین گام اجرایي در اواخر شهریور ماه، کلنگ 
احداث این واحدها، در منطقه محروم گرمي استان اردبیل به زمین زده 
شد.  در این تفاهمنامه، بنیاد مستضعفان براي احداث هر واحد مسکوني 
حمایت باعوض ۵۰ میلیون توماني را عهده دار ش��ده و قرار است این 

واحدها طي ۱۸ ماه در ۶۲ نقطه کشور احداث شود. 

کار عجیب پلیس اماکن
خبری از پلیس اماکن تهران اعام و ساعاتی بعد تکذیب یا پس گرفته 
شد  که »استفاده از نام هاي محلي )ترکي، کردي، لري و شمالي ( براي 
واحدهاي صنفي پایتخت ممنوع اس��ت. « ای��ن اظهارنظر عجیب، به 
بخشنامه اي از وزارت ارشاد مستند شده است. پیگیري کردم، اما اصل 
یا متن بخشنامه را نیافتم. مطابق توضیح مختصري که رئیس پلیس 
محترم اماکن تهران ارائه کرده، در بخشنامه وزارتي آمده »واحدهاي 
صنفي باید نامي که براي خود انتخاب مي کنند حتماً فارس��ي باشد. « 
بر فرض وجود اصل و صحت متن بخش��نامه، برداش��ت پلیس از این 
بخشنامه، به وضوح غلط است: مگر نام هاي ترکي، کردي، لري و شمالي 
غیرفارسي هستند؟! نیستند. این نام ها گویشي از زبان فارسي هستند و 

نام گذاري با آنها نافي بخشنامه وزارت ارشاد نیست، اما بعد:
۱ - نامیدن به اس��مي یا ایجاد ممنوعیت در نامگ��ذاري، از اختیارات 
پلیس نیست. پلیس ضابط قضایي و مجري قانون است. درست است 
که بخشنامه مبناي کار، مربوط به وزارت ارشاد است، اما حتي وزارت 
ارش��اد هم در این رابطه ذي سمت نیست. ش��وراي فرهنگ عمومي، 
ش��وراي عالي انقاب فرهنگي یا مجلس شوراي اس��امي مي توانند 
در این باره قانون نویسي کنند. بر فرض اشتباه وزارت ارشاد در صدور 
چنین بخشنامه اي، از بدیهیات قانوني است که پلیس در اجراي »امر 
غیرقانوني آمر قانوني« وظیفه اي ندارد که هیچ، اتفاقاً مکلف اس��ت از 
اجراي بخش��نامه غیرقانوني اس��تنکاف ورزد؛ نه اینکه محتواي آن را 
در رس��انه اعام کرده و بر اجراي دقیق و همراه با توبیخ آن هم تأکید 

نماید. 
۲- اقتضاي حقوق شهروندي، حق بر اشتغال و کار، آزادي هاي فردي 
و آزادي اجتماعي، نامگذاري هاي دلخواه اس��ت. تحدید و تضییق این 
حق، نیازمند دایل متقن و همه کس پسند از سوي نهاد قانونگذار است. 
ایجاد ممنوعیت بر این حقوق اولي، نه زیبنده وزارت ارش��اد و پلیس 
اس��ت، نه نیاز و دغدغه جامعه. اصاً اگر تم��ام مغازه هاي پایتخت هم 
ترکي ، کردي، لري، شمالي و بلوچي نامگذاري شود )که نمي شود(، چه 
ایرادي دارد؟ همه اینها فارسي زباناني هستند که با گویش هاي زیباي 
خود دامنه زبان فارسي را وسعت بخشیده و میراثي گرانبها از ادبیات 
محلي و فولکلور بر جاي نهاده اند. مقابله ب��ا این ماترک پرارزش، نه به 
صاح است و نه فایده اي دارد. اتفاقاً باید براي هر چه بیشتر و بهتر شدن 
این غناي فرهنگي  اهتمام داشت، نه اینکه هزینه ها و وقت ها را صرف 
حذف نام هاي اینچنیني از سردر مغازه ها کرد. نادیده انگاشتن حقوق 
فردي و تحدید آزادي هاي شخصي که مخل آزادي هاي اجتماعي هم 

نیست، آن هم در این حد، تبعات جبران ناپذیري در پي دارد. 
۳- یا وزارت ارشاد سر پیاز را گم کرده است، یا پلیس با کج فهمي از یک 
بخشنامه به بیراهه زده است: معضل اصلي در نامگذاري هاي غیرفارسي، 
نامیدن ها با الفاظ انگلیسي، فرانسوي اس��ت، نه ترکي، کردي و لري . 
وقتي صدا و سیما بیست و چهار ساعته در تبلیغات و غیرتبلیغات فان 
»مارکت« و »دیلي« مغازه و »وین« بقال��ي را در بوق و کرنا مي کند و 
وقتي سطح شهر مملو است از تابلوهایي که با پیشوند یا پسوند »سوپر«، 
»مارکت«، »سیتي«، »سنتر«، »دراگ استور« ، چه نیازي است به گیر 

دادن به گویش هاي زیباي محلي ایران؟!
4- اصاً مگر نام هاي گویش هاي مختلف فارسي بر سردر مغازه ها چقدر 
در پایتخت فراواني دارد که موجبات اش��تغال پلی��س اماکن را فراهم 
کرده و قرار است با آنها برخورد ش��ود؟ بهتر نیست به جاي این مقابله 
غیرمنطقي، کارهاي بسیار دیگري که بر زمین مانده اند در دستور کار 
قرار گیرد؟ پرداختن اشتباهي به مسائل، هم موجب هدر رفت سرمایه ها 

مي شود، هم ظرفیت سوز است و هم هزینه زا. 
۵- بخشنامه وزارت ارشاد فقط مربوط به نامگذاري ها در پایتخت است 
یا پلیس در توضیح آن دچار سهو بیان شده اس��ت؟ اگر این بخشنامه 
فقط ناظر به پایتخت است، پس باید با همین منطقِ غیرقابل دفاع بر 
این نظر بود که مثاً تبریزي ها نباید سردرمغازه هایش��ان را با نام هاي 
فارسي بیارایند! یا مثاً استفاده از زبان )!؟( فارسي در مناطق گیلکي 
ممنوع اس��ت! چنین چیزه��ا و محدودیت های��ي، از اوج بي منطقي 

خنده دار است. 

محمدصادقفقفوري



افزايش شاخص بورس به قيمت توليد تورم ممنوع
كارشناسان: بازار سرمايه از سال 88 تا 98 بااترين بازدهي را بين بازارهاي ديگر داشته است. دولت بايد بازارهاي موازي ديگر را 

نيز در نظر بگيرد و گاهي بين اصاح در اقتصاد كشور و بازار سرمايه يكي را انتخاب كند
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حمیدرضا علی اکبری*

بسته عملياتي فقرزدايي در ايران
بر اساس اصل 3 قانون اساسي جمهوري اسامي ايران »پي ريزي  
اقتصادي  صحیح  و عادانه  طبق  ضوابط اسامي  جهت  ايجاد رفاه  
و رفع فقر و برطرف  س��اختن  هر نوع  محرومی��ت  در زمینه هاي  
تغذيه  و مس��كن  و كار و بهداش��ت  و تعمیم  بیمه « جزو وظايف 

دولت است. 
آمارهاي رسمي بانك مركزي و مركز آمار ايران نشان مي دهد طي دهه 
گذشته با كاهش نرخ رش��د اقتصادي و افزايش تورم، نرخ فقر افزايش 
يافته است؛ به گونه اي كه هر 10 درصد افزايش تورم باعث 1/65درصد 
افزايش در نرخ فقر ش��ده و در نقطه مقابل 10 درصد رش��د اقتصادي 
3/7درصد كاهش در نرخ فقر را موجب مي شود، لذا پیش نیاز و شرط 
ازم براي توقف رش��د فقر، كنترل تورم و افزايش رشد اقتصادي 
كشور است. مادامي كه تورم و ركود اقتصادي وجود داشته باشد، 
نمي توان انتظ��ار تحول ج��دي در وضعیت فقر داش��ت و بخش 
عمده اي از اقدامات دستگاه هاي حمايتي در اثر فشار تورم خنثي 
خواهد ش��د. اما به موازات اقدامات در بعد كان اقتصاد، ضروري 
است در كوتاه مدت نیز اقدامات تحولي با تكیه بر اقتصاد مقاومتي 
صورت پذي��رد و با مديري��ت بهین��ه منابع موج��ود و هم افزايي 
دس��تگاه هاي ذي ربط، امكان حمايت عزتمندان��ه از نیازمندان 

فراهم شود. 
با توجه به موارد مذكور، پیش��نهاد مي ش��ود عوامل مؤثر بر وضعیت 
عمومي رفاه اجتماعي در س��ه بخش، بر اساس پیشنهادات ذيل مورد 

مداخله جدي قرار گیرد: 
۱-عوامل بيروني مؤثر بر وضعيت رفاهي مردم

-تاش در جهت رف��ع تحريم ه��اي ظالمانه، آزاد ش��دن منابع مالي 
بلوكه شده در خارج از كشور، فراهم شدن بس��تر سرمايه گذاري هاي 

خارجي و داخلي و به تبع آن افزايش تولید و ايجاد اشتغال
-افزايش رش��د اقتصادي و تولید ناخالص داخلي و به تبع آن افزايش 

درآمد سرانه 
-كنترل تورم و كاهش نرخ رشد آن در كوتاه مدت

-تقويت اقتصاد مقاومتي و نهادينه س��ازي آن در نهادها، دستگاه هاي 
اجرايي و بخش خصوصي

2-زيرساخت هاي ازم براي اجراي سياست هاي رفاهي كارآمد 
با راه اندازي »پنجره واحد خدمات رفاهي« با محوريت كميته 

امداد امام خميني )ره(
-اس��تقرار كامل »پنجره واحد خدمات رفاهي« به عنوان تنها راهكار 
كوتاه مدت مؤثر براي جلوگیري از هدررفت منابع فقرزدايي و جلوگیري 
از موازي كاري دستگاه ها و نهادهاي متولي )با محوريت كمیته امداد 

امام خمیني )ره((
-توس��عه و تكمیل»بانك اطاعات رفاه ايرانیان« )تهیه ش��ده توسط 
وزارت رفاه( با مشاركت تمامي دستگاه هاي اجرايي ذي ربط و افزايش 

دقت و صحت داده ها )زيرساخت فناوري اطاعات(
-همس��و كردن تمامي دس��تگاه هاي اجرايي و نهادهاي ذي ربط 
)كمیته امداد ام��ام خمیني )ره((، س��ازمان بهزيس��تي، وزارت 
تع��اون، كار و رفاه اجتماعي، بنیاد مس��تضعفان، س��تاد اجرايي 
فرمان حضرت امام )ره(، معاونت توسعه روستايي و مناطق محروم 
رياس��ت جمهوري، صندوق هاي تأمین اجتماعي و بازنشستگي، 
سپاه پاسداران انقاب اس��امي، نیروي مقاومت بسیج( ( با هدف 
تجمیع و هدايت منابع به س��مت »پنجره واحد خدمات رفاهي« 
و تعیین متولي واحد براي فقرزدايي و مديري��ت امور نیازمندان 

)زيرساخت اداري(
-بهره گیري از ظرفیت  NGOها، مراكزمردم نهاد و خیريه ها

-هدفمند ك��ردن يارانه ها و حذف افراد غیرواجد ش��رايط از لیس��ت 
يارانه بگیران با هدف افزايش عدالت و تأمین منابع مالي براي حمايت از 

نیازمندان )زيرساخت بودجه اي(
-هدفمند نمودن يارانه هاي پنه��ان )يارانه كااهاي اساس��ي، يارانه 
دارو، يارانه فرآورده هاي نفتي، يارانه گاز و يارانه برق( و بازتوزيع منابع 
حاصل از آن بین نیازمندان از طريق »پنج��ره واحد خدمات رفاهي« 

)زيرساخت بودجه اي(
-تجمیع و هدايت منابع اشتغال خرد )حدود 32هزارمیلیارد تومان( 
در كشور در »پنجره واحد خدمات رفاهي« با توجه به بودجه 1401 و 
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۳-طرح هاي رفاهي كارآمد

-اجراي طرح هاي حمايتي ويژه گروه هاي سني و جمعیتي خاص جهت 
حمايت از بیكاران، كودكان، زنان سرپرست خانوار، سالمندان، معلوان 
و شاغلین غیررسمي. در حال حاضر براي بخشي از اين گروه ها خدمات 
حمايتي ويژه وجود دارد كه مستلزم تقويت و همسويي دستگاه هاي 
اجرايي اس��ت. همچنین ضروري اس��ت در مورد برخي گروه ها اقدام 

جديد به عمل آيد. 
-پرداخت تس��هیات ارزان قیمت ويژه اشتغال روستايیان در راستاي 
مهاجرت معكوس و جلوگیري از مهاجرت جوانان روس��تا به حاش��یه 
شهرها، جابه جايي و تغییر مكان س��كونت آن دسته از روستايیان كه 
امكان توس��عه و بهبود روس��تاي آنها وجود ندارد، توسعه آن به صرفه 
نیس��ت، تعداد بس��یار اندكي خانوار در آنها زندگ��ي مي كند، امكان 
هیچ گونه ايجاد شغل و درآمدزايي براي آنها متصور نیست يا در معرض 

باياي طبیعي )زلزله، رانش زمین، سیل( هستند.
-تقويت و توس��عه نظام آموزش با هدف افزاي��ش عدالت و برابري 
آموزشي )آموزش به عنوان يكي از ابزارهاي اصلي شكستن چرخه 
فقر خانوار وخ��روج از آن(، اتخاذ تمهیدات ويژه براي رفع مش��كل 
كودكان بازمانده از تحصیل بر اثر كرون��ا و تاش در جهت افزايش 

عدالت در بهره مندي از تسهیات بانكي 
*دكترای برنامه ريزی كيفيت محيطی

 گران شدن خودرو 
به بهانه نوسان قيمت ارز !

رئيس اتحادي�ه نمايش�گاهداران خودروی تهران گفت: نوس�ان 
قيم�ت ارز در روزهاي اخي�ر باعث رك�ود در بازار خودرو ش�ده 
و تقريب�اً خري�د و فروش�ي در اي�ن ب�ازار انج�ام نمي ش�ود. 
سعید مؤتمني در گفت وگو با فارس در رابطه با وضعیت بازار خودرو پس 
از نوس��ان هاي اخیر قیمت ارز بیان كرد: وقتي قیمت ارز دچار نوسان 
مي شود، فروشندگان يا قیمت  فروش خودرو ها را افزايش مي دهند يا  
خودرويي براي فروش به بازار عرضه نمي كنند. در شرايط نوسان قیمت 
ارز و با توجه به تأثیر آن بر افزايش قیمت خ��ودرو، معمواً خريداران 
نیز اقدامي براي خريد خودرو نمي كنند و بر اين اساس خريد و فروش 

خودرو در بازار راكد مي شود. 
وي اظهار داش��ت: تا زماني كه قیمت ارز در كانالي ثابت نماند معمواً 

شرايط خريد و فروش خودرو در بازار راكد خواهد ماند. 
مؤتمني با بیان اينكه اكنون قیمت خودروه��اي داخلي و خارجي در 
بازار افزايش يافته است، گفت: در روزهاي اخیر قیمت پرايد و كوئیك 
حدود 2 تا 3میلیون تومان و قیمت 206 و 207 دنده اي و اتومات بین 
5 تا 6 میلیون تومان افزايش يافته است. رئیس اتحاديه نمايشگاهداران 
خودرو با اشاره به اينكه قیمت خودروهاي خارجي نیز با افزايش مواجه 
شده است، عنوان كرد: براي اين خودروها با توجه به افزايش قیمت  در 

روزهاي اخیر تقاضايي وجود ندارد. 

مش�اور مركز پژوهش هاي مجلس ش�وراي 
اس�امي با اش�اره ب�ه ف�رار ماليات�ي بيش 
از ۱۰۰ه�زار ميلي�ارد تومان طي ي�ك دوره 
ماليات�ي در اي�ران، راهكار اصل�ي مقابله با 
فرار مالياتي را تكمي�ل بانك هاي اطاعاتي 
س�ازمان ام�ور مالياتي اع�ام ك�رد و لزوم 
همكاري سازمان هاي مختلف را خواستار شد. 
احمد غف��ارزاده در گفت و گو ب��ا ايلنا گفت: در 
خوش��بینانه ترين حالت و براساس محاسبات 
كارشناس��ان اقتصادي، فرار مالیات��ي در ايران 
طي يك دوره مالیاتي بااي 100هزار میلیارد 
تومان اس��ت. میزان فرار مالیاتي در كشورهاي 
مختلف متفاوت اس��ت كه اين رقم در ايران از 
ساير كشورها به مراتب بااتر گزارش مي شود. 

غفارزاده با آسیب شناسي فرار مالیاتي در ايران 
عنوان كرد: ف��رار مالیاتي، موج��ب نارضايتي 
مؤديان مالیاتي ش��فاف و شناسنامه دار خواهد 
شد و شاهد كاهش درآمدهاي مالیاتي خواهیم 

بود. 
وي ادامه داد: در ارزيابي نظام مالیاتي كشورها، 
يكي از ش��اخص هاي مهم، نس��بت مالیات به 
تولید ناخالص داخلي اس��ت كه در ايران حدود 
7 درصد اس��ت و اين شاخص نس��بت به ساير 
كشورها در سطح پايین قرار دارد، اما با توجه به 
ظرفیت قانوني مالیات ها و كاهش معافیت ها با 
برقراري پايه هاي جديد مي توان اين شاخص را 
طي يك برنامه میان مدت به میزان 14 درصد 
رس��اند كه هزينه هاي جاري دولت را پوش��ش 
مي دهد. عضو كارگروه اص��اح قوانین مالیاتي 

اظهار كرد: براي مقابله با فرار مالیاتي و تشخیص 
مالیات عادان��ه و واقعي در گام نخس��ت بايد 
سازمان امور مالیاتي دسترسي كامل به اطاعات 
فعالیت ه��اي اقتصادي داش��ته باش��د كه اين 
امر مستلزم آن اس��ت كه بانك هاي اطاعاتي 
س��ازمان امور مالیاتي تكمیل و سامانه مؤديان 

راه اندازي شود. 
  تشخيص ماليات بر تراكنش هاي بانكي 

شفاف شود
به گفته اين كارشناس ارش��د مالیاتي، يكي از 
منابع مهم اطاعاتي، مرب��وط به تراكنش هاي 
بانكي مؤديان اس��ت كه س��ازمان امور مالیاتي 

در حال حاضر امكان دسترسي به تراكنش هاي 
بانك��ي را دارد، اما در اس��تفاده از اين اطاعات 
است.  روش هاي مناسب و استاندارد تعريف نشده 
بنابراين سیستم رسیدگي به تراكنش هاي بانكي 
بايد ش��فاف و مردم الزام قانوني براي نگهداري 
س��وابق مربوط به تراكنش هاي بانكي را داشته 
باشند. وي در ادامه بررسي راهكارهاي كاهش 
فرار مالیاتي افزود: دولت بايد امور تصدي گري 
را كاهش دهد و خصوصي س��ازي واقعي انجام 

گیرد. 
غف��ارزاده اضافه ك��رد: اجراي كام��ل ماده 97 
قانون مالیات هاي مس��تقیم، كمك شاياني به 

كاهش فرار مالیاتي مي كند. ام��روز همه توان 
سازمان امور مالیاتي، رسیدگي به پرونده هاي 
شناسنامه دار و موجود است و فرصت شناسايي 
پرونده هاي جديد مالیاتي را ندارد. بنابراين بايد 
ماده 97 را با دقت كامل اج��را كنیم تا مؤديان 

بزرگ و فراري شناسايي شوند. 
وي ادامه داد: طبق ماده 97 قانون مالیات هاي 
مس��تقیم، نی��ازی نیس��ت ك��ه ب��ه تمام��ي 
اظهارنامه هاي مالیاتي را رس��یدگي كنیم و در 
تمام دنیا هم روال بر اين اس��ت ك��ه اصل را بر 
صحت مي گذارند و تعدادي از اظهارنامه ها را بر 
اساس معیارهاي ريسك يا به طور نمونه انتخاب 
مي كنند، اما در كش��ور ما بیش��تر به پرونده ها 
رسیدگي مي ش��ود و از آنجا كه س��ازمان امور 
مالیاتي ظرفیت رس��یدگي به تمام پرونده ها را 
ندارد، بنابراين موجب كاهش كیفیت حسابرسي 

مالیاتي و نارضايتي مؤديان مي شود. 
وي در پاس��خ ب��ه اينك��ه معافیت مالی��ات بر 
ارزش افزوده در مناط��ق آزاد تجاري- صنعتي 
و ويژه اقتصادي حذف شده است يا خیر، گفت: 
در قانون جديد و دائمي ارزش افزوده كه تیرماه 
امسال به دولت اباغ شده و از 13 دي ماه سال 
ج��اري اجرايي مي ش��ود، معافی��ت مالیات بر 
ارزش افزوده مناطق ويژه اقتص��ادي و مناطق 
آزاد تجاري- صنعتي براس��اس اصاح تعاريف 
صادرات و واردات لغو شده است كه البته طبق 
قانون بودجه امسال )1400( معافیت مالیاتي 
ارزش افزوده مناطق آزاد تجاري- صنعتي از اول 

سال حذف شده بود.
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بازار ب�ورس س�ال گذش�ته در پ�ي تأمين 
مالي دولت روحاني از اين بازار دس�تخوش 
تغييراتي ش�د. به طوري ك�ه ذي نفعان بازار 
سرمايه، به يكباره به 6۰ ميليون نفر رسيدند. 
اما به دليل نبود زير س�اخت هاي ازم براي 
پاسخگويي دهها ميليون نفرمتضرر شدند. 
دسته گلي كه دولت روحاني در بازار سرمايه 
ب�ه آب داده اكنون در دولت س�يزدهم بايد 
ساماندهي شود، اما از مسير هاي غير تورمي. 
غام�ي كارش�ناس ب�ورس معتقد اس�ت: 
»شاخص بازار سهام در زماني كه به 2ميليون 
رس�يد واقعي نبود و اان نيز واقعي نيس�ت 
و بايد ب�ه 9۰۰ تا ي�ك ميليون واحد برس�د. 
فرض اقتصاد بر رفتار عقايي اس�ت، اما در 
ح�ال حاضر رفت�ار اقتصادي مطرح اس�ت؛ 
چرا كه امروز رفتارهاي گله اي وجود دارد.«
موضوع بورس طي دو، سه س��ال اخیر به ويژه 
از زماني كه ش��اخص ب��ورس در اواخر س��ال 
98 و اواي��ل 99 به ص��ورت غیرواقع��ي جهش 
غیرمنطقي داشته، مورد توجه عموم مردم قرار 
گرفته است و متأسفانه برخي سهامداران با اين 
انگیزه كه يك شبه پولدار ش��وند، سرمايه هاي 
خود را فروخته وارد اين بازار ش��دند كه البته 
بلدها به آنچه مي خواس��تند رسیدند و نابلدها 
سرمايه هايشان نابود ش��د. طي ماه هاي اخیر 
و ب��ا روي كار آم��دن دولت س��یزدهم برخي 
سهامداران به شكل منطقي خواستار بازگشت 
ثبات به اين بازار بودند و البت��ه عده اي هم در 
مقابل خواس��ته هاي غیرمنطقي براي جهش 
شاخص داشته اند كه اين انتظار جز با افزايش 
نرخ تورم يا رشد نرخ ارز و آزادسازي قیمت ها 

محقق نخواهد شد. 
البته بس��یاري از كارشناس��ان و فع��اان بازار 
س��رمايه معتقدند بورس بايد آيین��ه واقعي از 
اقتصاد باشد و شاخص بورس هم بايد با عملكرد 
مثبت و موفق ش��ركت هاي حاض��ر در بورس 
مثبت شود كه در اين بین عملكرد شركت هاي 
بزرگ دولتي و شبه دولتي و در واقع حقوقي هاي 

بورس هم مهم اس��ت كه بايد در راستاي حفظ 
منافع همه س��هامداران از جمله س��هامداران 
خرد باش��د كه ظاهراً در برخي مقاطع اين گونه 
نبوده اس��ت. كارشناسان بازار س��رمايه درباره 
آنچه بر بورس طي ماه هاي اخیر گذشته است 
و انتظارات بجا يا نابجاي س��هامداران از بورس 
را آسیب شناس��ي كردند. خبرگزاري تسنیم با 
مشاركت راديو گفت وگو مناظره اي را با حضور 
برخي كارشناسان حوزه بورس و اقتصاد برگزار 

كرد. 
   آقا بزرگ�ي: دولت باي�د منافع جمع را 

ببيند 
فردين آقا بزرگي، مديرعامل سبدگردان نیكان 
و كارشناس بازار س��رمايه معتقد است: اقتصاد 
و بازار س��رمايه منف��ك از هم نیس��تند و روي 
هم تأثیر دارند، اقتص��اد روي بازار س��رمايه و 
بازار پولي اث��ر مي گذارند ، اگ��ر مي خواهیم به 
صورت كیفي بررس��ي كنیم كه بازار س��رمايه 
حال خوب يا بد اس��ت بايد مقیاسي را شاخص 
قرار بدهیم كه عمدتاً وظیفه بازار سرمايه تأمین 

مالي بنگاه هاست. 
وي در اين مناظره گفت: از س��ال 95 معامات 
بازار اولیه از 45 درصد در س��ال 99 به 7 درصد 
تنزل پیدا كرد يعني تأمین مال��ي از بازار اولیه 
7 درصد بوده و بازار س��رمايه از عهده كار اصلي 
خود بر نیامده است. دستكاري قیمت و نوسانات 
ناخواسته ، عدم توازن در سهام شناور آزاد ، عدم 
توازن از سهم دولت و حقوقي ها در بازار از جمله 
مشكات بازار است. دولت بیش از 50 درصد از 
سهام بازار سرمايه را مستقیم و غیر مستقیم در 
اختیار دارد و طبیعتاً كل حركات در بازار سرمايه 
تحت خواسته هاي دولت رقم مي خورد ، بنابراين 

دولت بايد منافع جمع را ببیند. 
وي افزود: عرضه صندوق هاي پاايشي و دارايكم 
به طور هدايت شده فضاي بازار را به سمتي برد 
كه با واقعیت هاي اقتصاد ما همخواني نداشت. 
در س��ال 99 دولتمردان به طور مستقیم مردم 
را به حضور در بازار تش��ويق كردن��د. در حال 

حاضر اين صحبت ها وارث يك ناهنجاري هايي 
اس��ت كه در بازار ديديم ، نه به آن روزهايي كه 
در سال 99 داش��تیم و نه به اان كه بسیاري از 
س��هم هاي ارزنده در بازار هست و كسي به آنها 

نگاه نمي كند. 
وي گفت: ارزش بازار س��هام م��ا 220 میلیارد 
دار اس��ت در حالي كه يك هلدينگ ما حدود 
10 میلی��ارد دار ارزش دارد ، ب��راي همی��ن 
سیاس��ت گذار به اين بازار توجه كافي نداشته 
و ن��دارد. مثاً م��ا در س��ال 93- 92 يك دفعه 
شاهد اين بوديم كه نرخ خوراك پاايشگاهي ها 
تغییر كرد و بازار سرمايه متأثر از آن شد. ذاتاً در 
بازار سرمايه دس��تكاري مطرح نیست؛ چرا كه 
واقعی��ت اهمیتي براي سیاس��ت گذار ندارد به 
دو دلیل يك اينكه س��واد آن واقعاً وجود ندارد، 
اما امروز ب��ه دلیل باا رفتن ضري��ب نفوذ بازار 
سرمايه ، كمي مهم تر ش��ده اما هنوز خیلي جا 

براي پیشرفت دارد. 
   غامي: ش�اخص ب�ورس اان بايد 9۰۰ 

هزار باشد
رض��ا غامي در پاس��خ به س��والي در خصوص 
سیاست هاي دولت س��یزدهم در مورد بورس 
گفت: ش��اخص بازار س��هام در زمان��ي كه به 
2میلیون رس��ید واقعي نب��ود و اان نیز واقعي 
نیست و بايد به 900 تا يك میلیون واحد برسد. 
فرض اقتصاد بر رفتار عقايي است، اما در حال 
حاضر رفتار اقتصادي مطرح است؛ چرا كه امروز 

رفتارهاي گله اي وجود دارد. 
وي افزود: دولت قبل آتش��ي را كه روشن شده 
بود، افزاي��ش داد و تص��ور مي كرد اي��ن اقدام 

درستي اس��ت. برخي معتقد هستند كه وقتي 
دار باا مي رود ش��اخص نی��ز افزايش مي يابد 
ولي اين صحیح نیست؛ چرا كه همه شركت ها 
صادركننده نیس��تند در عین ح��ال اقتصاد ما 
واردات محور است، بنابراين نمي توانیم انتظار 
داشته باشیم ش��ركت ها در اين ش��رايط سود 

داشته باشند. 
اين كارش��ناس اقتصادي ادامه داد: پس از هر 
دوره رونق طواني حتماً يك دوره ركود طواني 
خواهد بود. وقتي كه شاخص بورس به 2میلیون 
رس��ید دولت هر اقدامي كرد نتوانس��ت ديگر 
ش��اخص را حفظ كند. انتظاري كه دولت براي 
افزايش شاخص دارد غیر واقعي است. البته اگر 
بتوانیم سود واقعي را با كاهش هزينه و تقاضاي 
بهینه افزايش دهیم شاخص ظرفیت افزايش را 

نخواهد داشت. 
   دلي�ري: اص�اح اقتصاد يا رش�د بازار 

سرمايه، انتخاب كنوني دولت
معاون پیش��ین وزير اقتصاد و مدرس دانشگاه، 
در مورد توانايي دولت ب��راي افزايش بهره وري 
ب��ازار س��رمايه ب��ا اس��تفاده از برنامه ريزي و 
سیاست گذاري گفت: اقتصاددان ها مي خواهند 
كه بازار س��رمايه واقعي باش��د. حدود دو سال 
قبل قیمت خودروها 10 برابر افزايش پیدا كرد. 
دولت پس از مدتي مي بیند كه قیمت ها مجدد 
افزايش پیدا كرده است و در اينجا منافع جمع را 

بايد در نظر بگیرد. 
امین دلیري گفت: برخي دوس��ت دارند براي 
رشد بورس تورم افزايش پیدا كند. معاون بانك 
مركزي گفته بود كه يا بايد به اقتصاد توجه كنیم 
يا بازار س��رمايه. دولت اين نظر را ندارد كه بازار 
سرمايه بي اهمیت اس��ت. دولت سیاست هاي 
خود را بر حمايت از بازار سرمايه گذاشت، اما در 
مرحله اول بايد كاري كنیم كه بازار س��رمايه از 
شاخص هاي اقتصادي پیروي كند. بازار سرمايه 
يك بازار پر بازده اس��ت، اينگونه نیس��ت كه ما 
بخواهیم آن را خرابتر كنیم. دلیري افزود: بازار 
سرمايه از سال 88 تا 98 بااترين بازدهي را بین 
بازارهاي ديگر داشته است. دولت بايد بازارهاي 
موازي ديگر را نیز در نظر بگیرد و گاهي دولت 
بايد بین اصاح در اقتصاد كشور و بازار سرمايه 

يكي را انتخاب كند. 
   رباطي: حمايت فعاان بازار سرمايه از 

تورم، سوء تفاهم است
مه��دي رباط��ي تحلیلگ��ر بازار س��رمايه 
و اقتص��اددان در خص��وص راهكاره��ا و 
تدابیري براي كمك در بازار سرمايه گفت: 
س��وءتفاهمي در بازار س��رمايه هست كه 
مي گويند فعاان بازار سرمايه دنبال تورم 
هستند تا بورس رش��د بكند ، اما بحثي كه 
هست، اين است كه فعاان بازار نمي گويند 
قیمت ها را افزايش دهید تا بورس رشد كند ، 
بحث اين است كه قیمت ها فقط واقعي شود 
تا جیب دال ها اين وسط پر نشود. بنابراين 
دولت موظف اس��ت كه اين ماب��ه التفاوت 
قیمت به جی��ب تولید كننده و س��هامدار 
برود نه جیب دال، پ��س بحثي كه وجود 

دارد اين است. 
مث��ل ارز 4ه��زارو200 تومان��ي ك��ه تمام 
شركت ها زيان ده ش��دند ، در حالي كه تمام 
محصواتي كه ارز 4هزارو200تومانی به آنها 
اختصاص داده شد قیمت هاي آنها چند برابر 
هم شده اس��ت. بنابراين فعاان بازار دنبال 

شفاف سازي قیمت ها هستند.

حقوق هاي پنهان يك وزارتخانه!
انتش�ار وضعي�ت ورود دس�تگاه هاي اجراي�ي به شفاف س�ازي 
پرداخت ه�ا و ثب�ت اطاع�ات حق�وق كاركن�ان نش�ان داد 
در ق�وه مجري�ه، تنه�ا وزارتخان�ه اي ك�ه در اي�ن رابط�ه اقدام 
نك�رده   وزارت نف�ت اس�ت كه ثب�ت اطاع�ات آن ت�ا آبان ماه 
امس�ال صفر درص�د ب�وده، در حالي ك�ه در س�اير وزارتخانه ها 
ورود اطاع�ات بي�ن 5۰ ت�ا ۱۰۰ درص�د متغي�ر ب�وده اس�ت. 
به گزارش ايسنا، ثبت اطاعات حقوق و مزاياي پرداختي به كاركنان در 
س��امانه ثبت حقوق و مزايا يك حكم قانوني در اس��ناد باادستي است و 
براساس ماده 29 قانون برنامه ششم توسعه و همچنین به دنبال آن مصوبه 
قانون بودجه در سال هاي گذشته بايد انجام ش��ود، اما با وجود راه اندازي 
سامانه در اواخر س��ال 1396 و امكان ورود اطاعات همچنان گزارش ها 

نشان مي دهد كه برخي دستگاه ها در اين رابطه اقدام جدي نداشته اند. 
   5 وزارتخانه صددرصد حقوق را ثبت كردند اما زيرمجموعه ها 

نه
اعام گزارش مربوط به ورود دس��تگاه هاي اجرايي به س��امانه 
ثبت حقوق و مزاياي كاركنان از ابتداي س��ال جاري تا آبان ماه 
حاكي از آن بود كه در دس��تگاه هاي اصلي مربوط به قوه مجريه 
در بی��ن 18 وزارتخانه، بخش هاي س��تادي ورود اطاعات بین 
50 تا 100 درصد داش��ته اند، به طوري ك��ه برخي مانند وزارت 
ارتباطات و فناوري اطاعات، وزارت جهاد كش��اورزي، وزارت 
دادگستري، وزارت كشور، وزارت علوم و وزارت فرهنگ و ارشاد 
به طور 100 درصد اطاعات حقوقي را در سامانه وارد كرده اند، 
اين در حالي است كه در سازمان هاي وابسته و تابعه وزارتخانه ها، 
میزان ورود اطاعات عمدتا 50 درصد و كمتر است. براساس اين 
گزارش بیشترين ورود اطاعات حقوق در سازمان هاي وابسته، 
مربوط به وزارت ارتباطات و فناوري اطاعات با 80 درصد و بعد از 
آن وزارت نیرو با 65 درصد است و كمترين میزان ورود اطاعات 
دستگاه هاي تابعه به وزارت دادگستري با 25 درصد و بعد از آن 
به وزارت كار، تعاون و رفاه اجتماعي 42 درصد و وزارت اقتصاد با 

43 درصد اختصاص دارد. 
   مقاومت وزارت نفت 

اما در بی��ن تمامي وزارتخانه ه��ا، وزارت نفت هیچ گون��ه اطاعاتي را 
در سامانه چه در بخش ستادي و چه در س��ازمان هاي وابسته و تابعه 
ثبت نكرده و می��زان ورود اطاعات آن در س��ال ج��اري صفر درصد 
ثبت شده است. اين در حالي است كه در اواخر آبان ماه سازمان اداري 
و استخدامي دس��تگاه ها را مكلف به اجراي قانون براي ورود اطاعات 
كرده و در همین راستا تأكید داشت كه هرگونه پرداخت حقوق مشروط 
به ثبت اطاعات اس��ت، اما با توجه به عدم ورود دستگاه ها مهلت دو 
هفته اي تعیین كرده بود كه با مهلت دو هفت��ه اي يعني تا 15 آذرماه 

اطاعات خود را تكمیل كنند. 
اينكه در اين مهلت تعیین شده ، دستگاه هايي مانند وزارت نفت ورود 
اطاعات داشته اند يا خیر به طور رسمي اعام نشده اما پیگیري ها نشان 

مي دهد همچنان اقدام جدي در اين رابطه صورت نگرفته است. 
......................................................................................................................

 شيوه تخصيص ارز ۴۲00 توماني 
تغيير خواهد كرد

رئي�س كميس�يون اقتص�ادي مجل�س گف�ت: در مجل�س 
و دول�ت بحث�ي درب�اره ح�ذف ارز 42۰۰ تومان�ي وج�ود 
ن�دارد و فق�ط نح�وه تخصي�ص آن تغيي�ر خواه�د ك�رد. 
به گزارش خبرگزاري صداوسیما، محمدرضا پورابراهیمي در 
جمع خبرنگاران، درباره آخرين وضعیت تغییر شیوه تخصیص 
ارز 4 هزار و200توماني اظهار داشت: دولت اين موضوع را در 
قالب يك ايح��ه دوفوريتي به مجلس ارائ��ه داد و مجلس به 
دوفوريت رس��یدگي به آن رأي نداد كه عماً بیانگر آن است 
كه رس��یدگي به اين ايحه نیازمند زمان بیشتري است تا به 
جمع بندي برس��یم. وي افزود: چون اصل موضوع ارز 4 هزار 
و200توماني براي بازه زماني يك ساله است و به ماه هاي پاياني 
سال نزديك مي ش��ويم، مجلس موافقت خود را با تغییر شیوه 
تخصیص ارز 4 هزار و200 توماني اعام نكرد، زيرا عماً امكان 
اجرايي شدن ايحه دولت براي تغییر نحوه تخصیص ارز 4 هزار 

و200 توماني وجود ندارد. 
رئیس كمیس��یون اقتصادي مجلس گفت: تا پايان سال وضعیت 
اس��تمرار تخصیص ارز 4 هزار و200 توماني همانند سنوات قبل 
ادامه خواهد يافت و احتمااً در ايح��ه بودجه تعیین تكلیف آن 
براي سال 1401 در دستور قرار خواهد گرفت و بعد از ارائه ايحه 
مشخص خواهد ش��د كه چه تصمیمي اتخاذ مي ش��ود. نماينده 
مردم كرمان در مجلس ادام��ه داد: عماً ايحه دولت براي تغییر 
شیوه تخصیص ارز 4 هزار و200 توماني به سال بعد موكو ل شده 

و تخصیص اين ارز تا پايان سال ادامه دارد. 
وي گفت: از روز اول با ايجاد ارز 4 هزار و200 توماني براي كاا هاي 
اساس��ي مخالف بوديم و در مجلس دهم بار ها اين مسئله عنوان 
شد، اما به نظر مي رسد مافیاي واردات در كشور در اين حوزه و در 
اين سال ها پیگیري هاي زيادي انجام داده و شرايط را به گونه اي 
اضطراب آور نشان داد ه اند كه مس��ئوان دولت قبل و همچنین 

مسئوان فعلي تصمیمي براي ارز ترجیحي نگیرند. 
پورابراهیمي تصريح كرد: اعتقاد داريم ادامه تخصیص ارز ترجیحي 
به جز رانت و عدم دسترسي مردم به آن چیز ديگری در پي ندارد. 
بنابراين ادامه اين مسیر از بین بردن منابع ملي كشور است. رئیس 
كمیس��یون اقتصادي مجلس با بیان اينكه به طور متوسط، ساانه 
15 هزار میلیارد براي اين ارز تخصیص يافت��ه، ولي قیمت كاا ها 
هیچ تناسبي با ارز 4 هزار و200 توماني ندارد، گفت: موضوعي كه 
در جامعه مطرح شد اين بود كه ارز 4 هزار و200 توماني قرار است 
حذف شود، در حالي كه اين واقعیت ندارد، بلكه موضوع اين بود كه 
به جاي دادن اين ارز به واردات، آن را به مصرف كننده بدهیم و به 
جاي اينكه اين پول در شبكه مافیاي صادرات تزريق شود به مردم 

و اقشار كم درآمد تعلق گیرد. 

  گزارش   يک

فعاان ب�ازار نمي گويند 
قيمت ها را افزايش دهيد 
تا بورس رشد كند ، بحث 
اين اس�ت ك�ه قيمت ها 
فقط واقعي شود تا جيب 
دال ها اين وسط پر نشود

محمد  مهد ی صافی  |   جوان
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توپ وين در زمين امريكاست
پس از يك دور گفت وگوهاي پنج روزه 1+4 در 
وين طرف هاي مذاكره براي بررسي پیشنهادات 
ايران به پايتخت هاي خود بازگشتند. كیهان در 
اين زمینه در يادداشتي به بي عملي اروپايي ها اشاره كرد و نوشت: اروپايي ها 
در مذاكرات هفته گذشته نش��ان دادند همچنان سردرگم و فعاً در حال 
نبض سنجي هس��تند كه آيا مي توانند از ايراني ها امتیازي بگیرند يا نه؟! 
چراكه میخائیل اولیانوف نماينده روس��یه توئیت ك��رده كه امريكايي ها 
گفته اند »فهرست تحريم هايي كه قرار است برداشته شوند، منوط به مذاكره 
است«! اين در حالي است كه مذاكرات قباً در برجام انجام و تحريم هايي كه 
بايد لغو ش��وند ، مشخص ش��ده اس��ت، لذا مس��یر خطرناكي كه اكنون 
امريكايي ها در پیش گرفته اند، پیگیري تحريم ها و موضوع هسته اي در دو 
مسیر موازي است تا با فريبكاري، مجدد تعهدات هسته اي را بر ايران تحمیل 
و از زير بار لغو تحريم ها فرار كنند. يادداشت نويس كیهان اضافه كرده است: 
با توجه به اينكه به گفته ديپلمات ها »فضاي مذاكرات متفاوت و گاهي تند 
و گاهي آرام بود« و هماهنگ كننده اتحادي��ه اروپا گفته »ما نفس راحتي 
نكشیديم، اما خوش بین هستیم«! مسئله نخست و مشكل اصلي در وين اين 
است كه آيا تیم بايدن مي توانند تضاد میان تعهد به پايبندي كامل به توافق 
هسته اي و تحريم هاي اولیه امريكا را حل كنند يا نه؟ مسئله دوم هم اين 
است كه ترامپ حدود هزارو500 تحريم علیه ايران وضع كرد كه 800 مورد 
آن همان تحريم هاي قبلي هسته اي است كه تحت عنوان تروريسم و حقوق 
بشر مجدداً اعمال كرد، لذا اينكه گفته مي شود تحريم هاي حقوق بشري و 
تروريسمي ربطي به برجام و موضوع هسته اي ندارد، ادعايي فريبكارانه تر از 

تغییر عنوان تحريم هاست كه در آينده نیز تكرار خواهد شد!
........................................................................................................................

ديپلماسي »متن« در دور هفتم
روزنامه شرق عكس يك خود را به مذاكرات 
وي��ن اختص��اص داد و با تیتر: ديپلماس��ي 
»مت��ن« در دور هفت��م، نوش��ت: »ب��دون 
پیشرفت« را بايد كلیدواژه مذاكرات اخیر در وين دانست. دور هفتم مذاكرات 
احیاي برجام در وين به پايان رسید، اما برآيند مواضع بازيگران برجام پس از 
اين دور نشان مي دهد كسي از وين راضي برنگشته است. علي باقري كني، 
معاون سیاس��ي وزير خارجه و رئیس هیئت ايراني در مذاكرات، میخائیل 
اولیانوف، نماينده روسیه در سازمان هاي بین المللي وين و رئیس هیئت روس 
و انريكه مورا، نماينده اتحاديه اروپا در گفت وگوهاي وين، هر يك پس از پايان 
دور اول به جمع بندي و روايت ماجرا از نظرگاه خ��ود پرداختند، اما فصل 
مشترك اظهارات آنها چالش در گفت وگوها و فقدان پیشرفت در دور هفتم 
بود، البته نكته مثبت اخبار وين قرار بر بازگش��ت زودهنگام به وين پس از 
مشورت با پايتخت ها بود. ش��رق در گزارش خود اضافه كرده است: اتفاق 
برجسته اين دور ارائه دو متن به عنوان پیشنهادهاي ايران به طرف هاي مقابل 
درباره گفت وگوه��ا بود كه اخب��ار البته حاك��ي از واكنش منف��ي به اين 
پیشنهادها، به  ويژه از سوي طرف هاي اروپايي بود. رئیس هیئت مذاكره كننده 
ايران، پیش از ترك وين توضیح داد طرف ايراني براي ادامه گفت وگوها آماده 
بوده، اما با درخواس��ت طرف هاي ديگر براي سفر به پايتخت ها، مشورت و 
بازگشت به وين موافقت كرده است و همین هفته دور بعدي برگزار خواهد 

شد. طرف اروپايي از پیشنهادهاي ما راضي نبود. 
........................................................................................................................

ابتكار عمل ايران
روزنامه صبح نو هم به دست برتر ايران در مذاكرات 
وين اشاره كرد و نوشت: مذاكرات هسته اي در وين 
در حالي آغاز شده است كه سايه دولت قبلي ايران و 
امريكا بر اين مذاكره افكنده شده و هر دو تیم قصد دارند به توافقي بهتر از 
توافق قبلي دست يابند. همچنان كه امريكا مي خواهد تحريم هاي دونالد 
ترامپ علیه ايران را حفظ كند و در عین حال ب��ه ازاي همین رفع تحريم 
حداقلي، امتیازي بیشتراز توافق گذشته از ايران بستاند، تیم مذاكره كننده 
ايران نیز بر لغو همه تحريم ها اصرار دارد و در ابتكار عملي با سه پیش نويس 
به وين رفته است. حال سرس��ختي دو طرف و توقف مذاكرات در پنج روز 
نشان روشني از سخت و حساس بودن مذاكرات دارد. هر چند بعد از دور اول 
مذاكرات، رسانه هاي متخاصم تاش مي  كنند مواضع ايران را غیرمنطقي 
جلوه دهند و اين گونه القا كنند كه گفت وگوها نتیجه نخواهد داد اما ابتكار 
عمل تیم مذاكره كننده هسته اي توازني در مذاكرات ايجاد كرده است كه 
موجب سردرگمي طرف هاي مقابل شده است. ايران نه تنها زير بار تهديدها 
و دسیسه ها نرفته بلكه برگ برنده هايي رو كرده است كه حاا طرف مقابل 
براي اتخاذ رويكرد و سیاست جديد، خواهان توقف موقت بازي شده است. 
حاا هرچند مذاكرت در اس��تندباي قرار دارد اما مذاكره كننده ارشد تیم 
ايران گفته است كه به اين مذاكره »خوش بین« است. امروز طرف هاي غربي 
هیچ پلن جايگزيني براي برجام ندارند و اين مذاكرات چه به نتیجه برسد و 
چه به بن بست، برنده آن ايران است. اگر مذاكرات نتیجه بخش باشد با لغو 
كامل تحريم ها، دارايي هاي مسدود شده ايران به خزانه اين كشور برمي گردد 
و نفت ايران وارد بازارهاي جهاني مي شود و در صورت به بن بست رسیدن 
آن، تهران برنامه هسته اي خود را حفظ مي كند و به سمت غني سازي سطح 

بااي اورانیوم حركت مي كند. 
........................................................................................................................

عطريانفر: توقع پيروزي در هر شرايطي 
تماميت خواهانه است

حدود يك ماه پس از آنكه عباس عبدي، فعال 
سیاس��ي اصاح طل��ب در يادداش��تي رفتار 
اصاح طلبان در انتخاب��ات 1400 را به كنايه 
مصداق »بازي رأي و صن��دوق« تعبیر كرد، محم��د عطريانفر، عضو 
ش��وراي مركزي حزب كارگزاران در گفت وگو ب��ا اعتماد ضمن تأيید 
مواضع انتقادي عبدي در عین حال گفته اس��ت نقد درون گفتماني را 

نبايد به عرصه رسانه كشاند. 
عطريانفر درباره چگونگي حضور اصاح طلبان در انتخابات گفته است: 
واقعیت اين است كه ما در انتخابات رياست جمهوري1400 با دو ديدگاه 
متفاوت وارد بحث ش��ديم و اين دو ديدگاه متفاوت در تدابیر اقتضايي 
اعضا و احزاب جبهه دوم خرداد تأثیر داش��ت. اي��ن دو ديدگاه همواره 
حضورشان را در فعالیت هاي انتخاباتي و رقابت هاي سیاسي به پیروزي 
قطعي معطوف مي كنند و تنها به شرطي قائل به مشاركت در انتخابات 
هس��تند كه امید پیروزي بسیار باايي داشته باش��ند. اين ديدگاه نزد 
بسیاري از احزاب اصاح طلب مقبول نبود، به اين معنا كه اگر قرار بر اين 
بود كه چنین نگاهي ماك عمل باشد، پیشاپیش روشن بود كه ما در 
انتخابات1400 امكان رقابتي تنگاتنگ با نیروهاي اصلي جريان رقیب 
را نداشتیم. به نظرم اين نظريه تمامیت خواهي كه توقع پیروزي در هر 
شرايطي را دارد، نظريه اي محكوم به شكست است. در كشورهايي كه 
دموكراسي كاماً نهادينه شده و رقابت ها كاماً معنادار و مشروع است، 
به دفعات ديده ايم كه حزبي به رغم آنكه احتمال پیروزي خود را ناچیز 
مي داند، وارد گود رقابت شده و با تمام قدرت در انتخابات شركت مي كند. 
اگر يك جريان سیاسي صرفاً زماني خود را در مظان انتخاب شهروندان 
قرار دهد، مرتكب نوعي عافیت طلبي و خودخواهي اس��ت. اگر شوراي 
نگهبان تصمیم مي گرفت همه كانديداه��اي جبهه اصاحات از جمله 
آقايان جهانگیري، پزشكیان، شريعتمداري و ديگران را تأيید مي كرد، باز 
احتمال پیروزي ما بسیار اندك بود و شخصاً معتقد بودم در هیچ شرايطي 
به پیروزي نخواهیم رسید. حال اگر اين اتفاق مي افتاد و كانديداهايي كه 
اشاره شد، امكان حضور در صحنه را مي يافتند اما شكست مي خورديم، 
آيا باز دوس��تان چنین ديدگاهي را مطرح مي كردن��د؟ بعید مي دانم! 
متأسفانه ما همواره فكر می كرديم بايد روي اسب برنده شرط بندي كنیم، 

حال آنكه اين امكان در عرصه سیاست به  ندرت پیش مي آيد.

88498443سرويس  سیاسي

 دولت در 100روز
 كرونا را ضربه فني و غول تورم را مهار كرد

بر اس�اس يك رس�م معمول، عملكرد دولت ها در ۱۰۰ روز ابتدايي 
آنها در جامعه داراي اهميت فراواني است، به دليل آنكه مي تواند 
س�نگ محكي براي عمل به وعده هاي انتخاباتي دولت ها باش�د. 
آيت اه رئیسي با وعده هاي مشخص و دقیقي وارد عرصه انتخابات شد؛ 
وعده هايي كه حتي در روزهاي پس از انتخابات نیز روي آنها تأكید ويژه 
داش��ت، واكسیناس��یون عمومي در برابر ويروس كرونا يكي از همین 
وعده ها بود كه با توجه به عملكرد گذش��ته، بسیاري تحقق اين وعده 

دولت سیزدهم را نشدني يا بسیار سخت توصیف مي كردند. 
به گزارش ايرنا، در كنار اين وعده، طرح موضوع آرامش بخشي به بازار و 
جلوگیري از شدت افزايش قیمت ها مسئله ديگري بود كه از ديد برخي 
وعده اي بزرگ محسوب مي شد كه اجرايي كردن آن به زماني بیشتر از 
100 روز نیاز داشت. اما رئیس جمهور از روزهاي پیش از تشكیل رسمي 
كابینه و بافاصله پس از تشكیل دولت با تركیب جديد، تا امروز، تحقق 
وعده هاي مهم ارائه شده را در دس��تور كار قرار داد. در كنار پافشاري بر 
وعده هايي نظیر پیشبرد واكسیناسیون عمومي و آرامش بخشي به اقتصاد، 
مسئله تحقق آنها نیز به دغدغه اي جدي براي رئیس جمهور و اركان دولت 
تبديل شد. ورود 100 میلیون دُز واكسن كرونا در كمتر از سه ماه از آغاز 
دولت و تزريق همین میزان واكسن به صورت شبانه روزي، توانست باعث 
كاهش 700درصدي فوتي ها در كشور شود. اين اقدام دولت باعث شد 
برخي از اموري كه ماه ها از چرخه خدمات دهي و كسب درآمد خارج شده 
بودند، دوباره به صورت فعال به فضاي اشتغال بازگردند و زمینه بهبود 

وضعیت معیشتي بخش مهمي از جامعه فراهم شود. 
  آرامش بخشي به بازار ملتهب؛ وعده اي بزرگ اما محقق شده

آشفتگي بازار و كاهش شديد میزان سبد معیشتي مردم از ابتداي فروردين 
تا اواسط تابستان امسال موضوعي بود كه برخي سیاستمداران كهنه كار را 
نیز براي ورود به عرصه انتخابات مردد مي كرد. از كمبود و تعلل جدي در 
توزيع نهاده هاي كشاورزي گرفته تا برخي كااهاي ضروري باعث آسیب 
رسیدن جدي به نظام توازن قیمت در عرضه و تقاضا در كشور شده بود. 
همین كمبود حتي به كااهاي اساسي كشور سرايت كرده بود و به دلیل 
برخي كوتاهي ها، كمبود جدي در ذخیره سازي محصوات استراتژيكي 
مانند گندم نیز به چشم مي خورد. كمبود 8 میلیون تني گندم مسئله ای 
بود كه دولت س��یزدهم در همان روزهاي ابتدايي با آن مواجه ش��د كه 

مي توانست به كمبود آرد در نانوايي ها و بحران تبديل شود. 
دولت سیزدهم اما با اتخاذ تدابیر دقیق و تشكیل كارگروه ويژه با همكاري 
بخش هاي مختلف دولت و ديگر نهادهاي كشور، تأمین منابع مالي مورد 
نیاز براي خريد تضمیني گندم و همچنین تأمین ارز ترجیحي براي واردات 
كااهاي اساسي و نهاده هاي كش��اورزي و كود را در دستور كار قرار داد. 
اين اقدام دولت در كنار اقدامات مشابه براي حفظ امنیت غذايي مردم در 
100 روز گذشته، باعث جلوگیري از بروز يك بحران در سبد غذايي جامعه 
شد. دولت همچنین براي كاهش التهابات رخ داده در بازار تولید گوشت 
قرمز، مرغ، تخم مرغ و ديگر كااهاي اساس��ي موجود در سبد خانوارها، 
توزيع مناس��ب و دقیق ارز ترجیحي ب��راي واردات نهاده هاي دامي را در 
دستور كار قرار داد و از س��وي ديگر تنظیم شبكه توزيع باعث جلوگیري 
از افزايش بي ضابطه قیمت ها شد. در مجموع اين اقدامات صد روزه دولت، 
میزان رشد تورم كه به 44/5درصد در مردادماه رسیده بود در مهرماه به 
38/4درصد رس��ید؛ روندي كه با توجه به ت��داوم اقدامات مثبت دولت و 
تاش براي توزيع مناسب كاا در كشور، كاهش تورم در كشور را به صورت 
ادامه دار رقم خواهد زد. نكته اي كه بايد مورد توجه جدي قرار گیرد، اين 
است كه دولت س��یزدهم و آيت اه رئیسي در ش��رايطي در جايگاه اداره 
كشور مستقر شدند كه با بحران كرونا و تورمي نزديك به50درصد مواجه 
بودند و قطعاً حل تمامي مشكات كشور به زماني بیشتر از 100 روز احتیاج 
خواهد داشت اما حركت دولت در راستاي تحقق وعده ها و بروز نشانه هاي 
قابل ارزيابي در اين زمینه، جامعه را نسبت به بهبود وضعیت كشور به ويژه 

شاخص هاي اقتصادي و معیشتي امیدوار كرده است.
........................................................................................................................

دبير شوراي راهبردي روابط خارجي:
 خواست ايران تشكيل دولتی فراگير

در افغانستان است
دبير شوراي راهبردي روابط خارجي بر 
حمايت جمهوري اسامي ايران از تاش 
سازمان ملل براي كمك رساني به مردم 

افغانستان تأكيد كرد. 
به گزارش ايسنا، س��یدعباس عراقچي در 
ديدار مِتِ كنودس��ن، معاون نماينده ويژه 
دبیركل سازمان ملل در امور افغانستان كه 
در ساختمان شماره2 ش��وراي راهبردي روابط خارجي برگزار شد، در 
خصوص طیف گسترده اي از مسائل افغانستان از جمله وضعیت جاري 
در اين كش��ور، نگراني هاي امنیتي، تروريسم داعش و آينده حكمراني 
در افغانس��تان رايزني كرد. دبیر ش��وراي راهبردي روابط خارجي در 
اين ديدار، موضع ايران را پیگیري رويكرد منطقه اي براي حل و فصل 
مسائل افغانستان، تشكیل دولت فراگیر در كابل، تضمین امنیت در اين 
كشور و همچنین امنیت مرزي با جمهوري اسامي ايران دانست و بر 
توجه ويژه كشورمان به مسائل افغانستان به ويژه با انتصاب نماينده ويژه 
رئیس جمهور در امور افغانستان تأكید كرد. وي با مسئول دانستن امريكا 
در اوضاع نابسامان كنوني در افغانستان گفت: حضور امريكا در منطقه 
غرب آسیا جز آشفتگي و نابساماني براي مردم منطقه به دنبال نداشته 
است. معاون نماينده ويژه دبیركل سازمان ملل در امور افغانستان هم در 
اين ماقات با قدرداني از نقش آفريني مؤثر ايران در موضوع افغانستان 
و پذيرش آوارگان و پناهندگان افغانس��تاني بر ضرورت حفظ و تداوم 

رايزني هاي سازمان ملل با ايران درباره اين موضوع تأكید كرد.
........................................................................................................................

قوه قضائيه در اطاعيه اي اعام كرد
 تكذيب نشت اطاعاتي

در سامانه هاي قوه قضائيه 
مرك�ز رس�انه ق�وه قضائي�ه اع�ام ك�رد ك�ه هي�چ نش�ت 
اطاعات�ي در س�امانه هاي ق�وه قضائي�ه رخ ن�داده اس�ت. 
به گزارش ايسنا، مركز رسانه قوه قضائیه اعام كرد: در پي انتشار مطلبي در 
خصوص نشت بانك اطاعاتي مربوط به وكا در دستگاه قضا، كسب اطاع 
مركز رسانه قوه قضائیه از مركز آمار و فناوري قوه قضائیه حاكي از آن است 
كه اين موضوع مربوط به پايگاه مستقل كانون وكاي دادگستري است و 
هیچ ارتباطي با سامانه هاي مركز آمار و فناوري اطاعات قوه قضائیه ندارد، 
بنابراين اطاعیه، هرگونه ارتباط اين موضوع با سامانه هاي مركز آمار و 

فناوري اطاعات قوه قضائیه صحت ندارد و تكذيب مي شود.

جنبش دانشجويي، »دانشجوياني هستند كه 
براي خودشان رسالتي قائلند، يعني دانشجوي 
متحرك و فعال، دانشجويي كه از نيروي فكر 
و توان جس�مي و روحي خ�ودش مي خواهد 
براي پيش�رفت اس�تفاده كند.« ۱۳8۷/۷/۷ 
همچنين »به  معناي حركت جهادي در مسير 
و در خدم�ت آرمان هاي انقاب اس�ت و نه بر 
ضدآرمان ها س�خن  گفتن« ۱۳95/۱۰/۱۳ »يا 
به تعبير بهتر و رس�اتري كه مي ت�وان برايش 
انتخاب كرد: بيداري دانش�جويي و احس�اس 
مس�ئوليت دانش�جويي ك�ه منش�أ چني�ن 
پديده اي خصوصياتي اس�ت كه در دانشگاه و 
در مجموعه دانشجويان است.« ۱۳۷8/9/۱ از 
جهت تاريخي، »جنبش دانشجويي در كشور 
ما در تاريخِ ثبت ش�ده و شناخته ش�ده خود، 
هميشه ضداستكبار، ضدسلطه، ضداستبداد، 
ضداختناق و به شدت عدالت خواه بوده است. 
اين مميزات جنبش دانش�جويي ما از روز اول 
است تا امروز« ۱۳8۷/9/24 چنانكه »اگر كسي 
مدعي جنبش دانشجويي باشد، اما اين مميزات 
را نداشته باشد، صادق نيست.« ۱۳8۷/9/24
   نيرو و نش�اط جوان�ي در خدمت حركت 

انقاب
حقیقت اين اس��ت كه »انقاب اسامي حركتي 
بود كه با اهداف مش��خصي به  وجود آمد، هدف 
اسام خواهي، استكبارس��تیزي، حفظ استقال 
كشور، كرامت بخشي به انس��ان، دفاع از مظلوم و 
پیشرفت و اعتاي علمي و فني و اقتصادي كشور، 
اينها اهداف انقاب  بوده. اين خط ادامه پیدا كرده 
و انحراف پی��دا نك��رده.« 1390/5/19 بنابراين 
تاكن��ون انقاب مس��یر خود را به  س��وي تحقق 
آرمان ها به  درستي طي كرده است، اما »از حاا به 
بعد تكلیف نسل جوان كنوني و عمدتاً دانشجويي 
همین است كه اين خط را در همان جهت گیري 

به  سوي تكامل بیشتر ادامه بدهد و پیش ببرد.« 
1390/5/19 »دانشجوي متعهد و آگاه با انگیزه 
آگاهي و نشاطي كه ازمه محیط هاي دانشجويي  
ا ست، در پي آن است كه آرمان هاي واا و تعهدآور 
خود را در پیگیري اين گونه مس��ائل جست وجو 
كند و در راه آن گام نهد.« 1387/9/24 در چنین 
چارچوبي، حركت جوانان در جنبش دانشجويي 
با آرمان هاي انقاب نسبت روشني دارد، چراكه 
رهبر انقاب معتقدند »آرمان هاي انقاب بدون 
نیرو و نشاط و جسارت جواني، قابل تعقیب و قابل 
دسترسي نیس��ت... عقیده من اين است كه اگر 
چنانچه نیروي جواني، يعني قدرت فكري و بدني 
و اگر نش��اط و روحیه و حالت تحرك و همچنین 
جسارت، يعني خط ش��كني ها كه در جوان ها به  
عنوان خصیصه وجود دارد، نباشد، ما به آرمان ها 

دست پیدا نخواهیم كرد.« 1392/5/6 
بر اين اساس، جنبش دانشجويي مسئولیت هاي 
مهمي در حركت انقابي ملت ايران بر عهده دارد. 
برخ��ي محورهاي اين نقش آفرين��ي را اينچنین 

مي توان برشمرد:
  استكبارستيزي و مبارزه با نظام سلطه

»مبارزه با اس��تكبار و نظام سلطه... جزو كارهاي 
اساسي و مباني انقاب است، يعني اگر مبارزه با 
استكبار نباشد، ما اصاً تابع قرآن نیستیم. مبارزه 
با استكبار كه تمام نمي ش��ود. در مورد مصاديق 
اس��تكبار، امريكا اتم مصاديق اس��تكبار است.« 

 1394/4/20
نكته ديگر ه��م اينكه »مب��ارزه با اس��تكبار در 
انقاب اس��امي و در میان ملت م��ا يك حركت 
معقول و منطقي و داراي پش��توانه علمي و يك 
حركت خردمندانه اس��ت، برخاف آنچه بعضي 
مي خواهند وانم��ود بكنند كه اي��ن يك حركت 
شعاري و احساس��اتي اس��ت، متكي به منطق و 
عقانیت نیست، به  عكس، حركت ملت ايران يك 

حركت متكي به عقانیت است.« 1394/8/12 
در اين میان، رس��الت جنبش دانش��جويي اين 
است كه بداند »مسئله ستیز با استكبار و روز ملي 
استكبارستیزي يك مس��ئله اساسي و برخاسته 
از تحلیل و حرف درست اس��ت.« 1392/8/12 
و همواره در میدان مبارزه با اس��تكبار مجاهدت 
كند، چراكه »مب��ارزه با اس��تكبار تعطیل پذير 
نیس��ت، تكلیفش كاماً روشن اس��ت، خودتان 
را آماده كنید ب��راي ادامه مبارزه با اس��تكبار.« 

1394/4/20
  تبيي�ن و گفتمان س�ازي ب�راي تحق�ق 

آرمان ها
از جمل��ه وظاي��ف مهم جنب��ش دانش��جويي، 
آرمان خواهي اس��ت ك��ه با »گفتمان س��ازي« و 
»تصمیم سازي« عملي مي ش��ود: »ممكن است 
كس��ي بگويد ما اين آرمان ها را چه  جوري دنبال 
بكنیم؟ ما كه در كش��ور اثري نداري��م، يك عده 
مديراني هستند، دارند كار خودشان را مي كنند، ما 
هم اينجا شعار مي دهیم، حرف مي زنیم. اين اشتباه 
در فهم مس��ئله اس��ت، هرگز اين جوري نیست. 
دانشجو تصمیم س��از و گفتمان س��از است. شما 
وقتي كه يك آرماني را دنبال مي كنید، مي گويید، 
تكرار مي كنید و به جد پاي آن مي ايس��تید، اين 
يك گفتمان در جامعه ايجاد مي كند، اين موجب 

تصمیم سازي مي شود.« 1394/4/20 
جنبش دانش��جويي باي��د »گفتمان هاي اصلي، 
يعني عدالت، اقتصاد دانش بنیان، پیشرفت ايراني 
اس��امي، ش��تاب در يافته هاي علمي را تقويت 
كند.« 1395/4/12 در اين زمینه مسئله »تبیین« 
اهمیت مي يابد: »تبیین هم در محیط دانشجويي 
اس��ت، هم در محیط بیرونِ دانشجويي... مسئله  
نماز جمعه و امثال اينها كه اينها گفتمان درست 
مي كند، اينها فكر و مطالبه عمومي ايجاد مي كند 
و اين خیلي باارزش است، كشور را مي كشاند به 

يك سمت مشخصي، البته تداوم كاري، استقامت، 
درست  گفتن و تكرار ازم دارد.« 1395/4/12

  جهاد علمي و گره گش�ايي از مش�كات 
كشور

»در اين نظام مردمی، دانش��جويان در سازندگی 
آينده و ترس��یم حركت عمومی جامعه، نقش��ی 
بايد داشته باش��ند، بیش از آنچه در جاهای ديگر 
دارند.« 23/3/1368 به اين دلیل كه »دانشجويان 
طبقه پیشرو و پیشاهنگ و زبده و بانشاط و تروتازه 
پیكره اجتماع هستند.« 1368/3/23 جنبه مهمي 
از اين نقش آفريني در زمینه حركت علمي تجلي 
مي يابد: »هیچ چیز نبايد موجب بشود كه در حركت 
علمی آنها اندك توقفی و تعلل��ی به وجود بیايد.« 
1368/3/23 اهمیت مجاهدت علمي اين اس��ت 
كه »امروز يك��ي از نیازهاي اساس��ي و درجه يك 
كشور، نیاز علمي اس��ت. اگر چنانچه ما توانستیم 
در عرص��ه علمي، پیش��رفت هايي را كه ت��ا امروز 
بحمداه به  دس��ت آمده اس��ت، با همین سرعت 
دنبال كنیم، هم در زمینه مشكات اقتصادي، هم 
در زمینه مشكات سیاسي، هم در زمینه مشكات 
اجتماعي، هم در زمینه مسائل بین المللي، مطمئناً 
گره گشايي هاي بزرگي خواهد شد.« 1392/5/6 
بنابراين »امروز يكي از پايه اي ترين گفتمان هاي 
كنوني كشور ما بايد گفتمان پیشرفت علم و فناوري 

باشد، اين برو برگرد ندارد.« 1387/6/5
  جوانان؛ »پيشران حركت« در »گام دوم 

انقاب«
واقعی��ت اين اس��ت كه اي��ران اس��امي داراي 
ظرفیت ه��اي فراواني اس��ت. فعال س��ازي اين 
ظرفیت ها در مس��یر تحقق حداكثري آرمان ها 
و عبور از مش��كات، جهاد امروز جوانان انقابي 
اس��ت. »ظرفیت ها بايد شناخته بش��ود و از آنها 
استفاده بش��ود« 1397/11/29 و در اين عرصه 
»دانش��گاه« و »جنبش دانش��جويي مسلمان« 
نقش��ي ويژه بر عهده دارد، چراكه »در دانش��گاه 
خیلي مي ش��ود كار كرد، اتفاقاً در دانش��گاه بايد 
كار كرد. چه كس��ي بايد در دانش��گاه كار بكند؟ 
شما. شما تشكل ها هس��تید كه در دانشگاه بايد 
كار بكنید... هر كدام كار كنید، مستقل و به  قول 
میدان جن��گ، آتش به اختی��ار.« 1396/3/17 
معناي »آتش به اختیار« هم اين اس��ت كه »همه 
جوان ها، هم��ه  گروه هاي مؤم��ن در زمینه هاي 
مختلف، هر كاري كه برايشان میسر است و مطابق 
با قوانین كش��ور و مصلحت كش��ور ]است[، بايد 
انجام بدهند و معطل كسي نبايد بمانند.« از نقاط 
اصلي مورد تأكید در بیانی��ه »گام دوم انقاب«، 
»عظمت نقش نیروي جوان متعهد است.« امروز 
و در »گام دوم انقاب«، حركت عمومي كشور به 
 سوي تحقق آرمان ها وجود دارد، »منتها بايستي 
انضباط و سرعت پیدا كند و پیشرفتش به سمت 
آن چش��م انداز محسوس باش��د.« 1398/3/01 
نكته  كلیدي اينكه »جوان هاي متعهد، محور اين 
حركتند« چراكه »جوان پیشران و موتور حركت 
است. اگر نس��ل جوان نمي بود و نمي خواست و 
اقدام نمي كرد، حركت متوقف مي ش��د، انديشه 
پیران و فكر و تجربه آنها آن  وقتي به  كار مي آيد كه 
حركت جوانانه جوانان وجود داشته باشد، پیشران 

اين حركت، جوان ها هستند.« 1395/9/3
khamenei. ir :منبع

نگاهي به خصوصيات و مسئوليت هاي مهم »جنبش دانشجويي« از منظر رهبر معظم انقاب

مجاهدت در مسير آرمان هاي انقاب

و  تأثي�ر فش�ارهاي سياس�ي  گاه تح�ت  اي�ران هي�چ 
تهدي�دات غربي ه�ا ق�رار نمي گي�رد و آن�ان باي�د در 
ي�ك محي�ط منطق�ي و عقان�ي ب�ا م�ا مذاك�ره كنن�د. 
رضا تقي پور، نماينده مردم تهران در مجلس ش��وراي اسامي در 
گفت وگو با مهر، با تأكید بر اينكه غربي ه��ا نبايد در مذاكره با تیم 
مذاكره كننده جمهوري اس��امي ايران از زبان تهديد و هش��دار 
استفاده كنند، گفت: حفظ عزت، حكمت و مصلحت در مذاكرات 
براي ما بسیار مهم اس��ت و اين مس��ئله بارها از سوي مقام معظم 

رهبري مورد تأكید قرار گرفته است. 
وي تأكید ك��رد: ايران هیچ گاه تحت تأثیر فش��ارهاي سیاس��ي و 

تهديدات غربي ها قرار نمي گیرد و به رغم اينكه آنان همواره به دنبال 
ايجاد بي ثباتي در كشور ما هستند، اما ايران مسیر خودش را با عزت 
و اقتدار طي مي كند. در چند سال اخیر ش��اهد اقدامات خصمانه 
متعددي از سوي برخي از كشورهاي غربي علیه جمهوري اسامي 
ايران بوديم و بر اين اساس، تأكید ايران آن است كه آنان بايد اين بار 

در يك محیط منطقي و عقاني با ما مذاكره كنند. 
تقي پور ادامه داد: جمهوري اس��امي ايران اه��ل تعامل و ارتباط 
دوستانه و چندجانبه با كش��ورهاي جهان است، اما شرط ما براي 
انجام مذاكرات آن است كه طرف مقابل به هیچ وجه از زبان هشدار 
و تهديد در برابر مقامات ايران اس��تفاده نكند، قوانین بین المللي 

نقض نشود و اصول ما در سیاس��ت خارجي يعني عزت، حكمت و 
مصلحت بايد حفظ شود. 

وي با بیان اينكه مذاكرات بايد در ش��رايط برابر سیاس��ي و در يك 
محیط منطقي و عقاني انجام ش��ود، گفت: اگر غربي ها بخواهند 
هشدار دهند يا آنكه به دنبال اقداماتي باشند كه فشارهاي سیاسي را 
علیه ايران تشديد كنند، به اين معناست كه آنان فقط در صحبت هاي 
خود بحث مذاكره را مطرح مي كنند و به صورت نمايشي دنبال توافق 
با ما هستند، اما در عمل مذاكره و تعامل را نقض مي كنند كه ما زير 
بار اين مسئله نمي رويم و آنان بايد در عمل هم نشان دهند به دنبال 

تغییر رويه و انجام تعهداتشان هستند.

تقيپور:فشارهايغربمنجربهامتيازگيريازايراننميشود    مجلس

   گزارش

خبر

مردم امروز بحق انتظار دارند ويراني هاي به جا مانده از انحرافات 
راهبردي دولت قبل به سرعت اصاح شود و زندگي آنها سامان 
يابد و اي�ن امر به جز با همراهي س�ه قوه محقق نخواهد ش�د. 
به گزارش فارس، الیاس نادران، نماينده مردم تهران در نطق میان 
دستور خود در نشست علني روز گذشته مجلس شوراي اسامي 
گفت: مس��ائل اقتصادي و وضعیت اسفبار معیش��تي عامه مردم 
شكاف هاي درآمدي و منفي شدن رشد تولید ناخالص ملي، تورم 
افسارگسیخته در سال هاي اخیر و متأسفانه رها كردن امور كشور 
توس��ط دولت قبل بورس را نابود ساخت،  ارزش پول ملي را تنزل 
داد و نظامات توزيع و تولید و بانك، پول، ارز و تجارت خارجي را 
تخريب كرد. اصاً معلوم نبود اينها آدم نظامند يا نماينده حاكمیت 
س��لطه جهاني، نه تنها با تدبیر آقايان تحريم ها برداشته نشد كه 
مختصر آب باريكه ناشي از صادرات نفت و مراودات تجارت خارجي 
به كلي از بین رفت و متأسفانه به آنها كه مي توانستند كمك كنند، 

اجازه نقش آفريني داده نشد. 
وي افزود: رشد منفي بهره وري و س��رمايه گذاري خارجي و حتي 
سرمايه گذاري داخلي ش��رايطي را رقم زد كه اصاح آن سال ها به 
طول خواهد انجامید. براي برون رفت از شرايط ركود تورمي راهي جز 
اين نیست، اما در اين بین بودجه كه راهبرد مالي دولت را مشخص 

مي كند، از موقعیت ممتازي برخوردار است. 
نادران خاطرنشان كرد: درست است سیستم هاي اقتصادي برهم 
تأثیرگذار هستند، اما س��هم تأثیر بودجه بر بازارهاي مختلف قابل 
انكار نیست. در بودجه1400 گام هاي اساسي در محرومیت زدايي، 
رشد تولید و اشتغال، حذف رانت اقتصادي، حل مسائل اساسي آب و 
راه روستايي و عادانه كردن توزيع اعتبارات و رفع مسائل و مشكات 
ناشي از مسائل اجتماعي و فرهنگي برداشته شد كه متأسفانه بعضي 

از احكام اساسي قانون بودجه معطل مانده است. 
وي افزود: انتظار مي رود دولت بی��ش از پیش مجلس را در جريان 

تصمیمات بودجه اي خود قرار دهد. اين كار مجلس را مس��تغني 
از تغییر و تحول اساسي در بودجه مي كند، واا اگر بنا باشد هر كه 
بر حدود اختی��ارات قانوني خود اصرار ب��ورزد، مجلس هم ناچار از 
شخم زدن كل بودجه خواهد بود. اصاح ساختاري،  توزيع عادانه 
منابع، حداقل سازي كسري بودجه و كارآمدسازي مصارف كشور از 
مهم ترين اصاحات بودجه اي است. نادران خاطرنشان كرد: فراموش 
نكنیم هر واحد پولي كه از منابع كشور صرف بخش دولتي مي شود 
از كیسه مردم برداشته مي شود، چه مستقیماً توسط مالیات ها و چه 

غیرمستقیم مثل درآمد نفتي يا انواع اوراق يا مداخله در بورس. 
نماينده مردم تهران در مجلس شوراي اسامي اظهار داشت: دولت 
راهبرد اقتصادي خود را رشد غیرتورمي اعام كرده، اين امر هر چند 
بسیار پسنديده است، لیكن استلزاماتي دارد كه بدون آنها اين هدف 
محقق نخواهد شد. افزايش بهره وري، رشد سرمايه گذاري، استفاده 
از ظرفیت هاي خالي تولید و استقبال از س��رمايه گذاري خارجي 
از جمله اين موارد اس��ت. وي افزود: مردم امروز بحق انتظار دارند 
ويراني هاي به جا مانده از انحرافات راهبردي دولت قبل به سرعت 
اصاح شود و زندگي آنها س��امان يابد و اين امر محقق نخواهد شد 
مگر با همراهي سه قوه. جلسات كارشناسي، آسیب شناسي و نقد 

راهكارها و سیاست ها ازمه تحقق اين امر است.

نادران: 
ويرانيهايبهجاماندهازدولتقبلبايدبهسرعتاصاحشود



   کاربری با نام »ابوالفارس«:
و خبر خ��وب کرونای��ی مربوط ب��ه ایران: 
۱۹استان، یا مرگ نداشتند یا فقط یک تلفات 
کرونایی داشتند؛ رکورد قبلی که ۱۳ استان 
بود شکسته ش��د! مرگ ومیر امروز، ۵۷ نفر 
بوده و روند ابتا و بستری، همچنان کاهشی و 
پایداره. مجموع کل واکسن تزریق شده هم از 

۱۰۷میلیون دُز عبور کرد! #واکسن_بزنید
   حسن رحیم پور:

قربانیان کرونا از ۸۰۰ نف��ر در روز به ۸۰ نفر 
در روز رسید، بدون باج دادن به امریکا، بدون 

FATF، بدون... و بدون...

   مهین نیکو:
پایین اومدن آمار فوت ش��ده ها واقعاً جای 
شکر داره. یادمون نمیره که یه روز هایی طبق 
آمار رسمی ۶۰۰ تا ۸۰۰ نفر فوت  می شدند و 

چه فضای رعب انگیزی همه جا حاکم شده 
بود و ناامیدی بر جامعه غلبه کرده بود! خدایا 

شکرت. #کرونا
   علی محمد امیری:

اینکه در دول��ت قبل عدم واردات واکس��ن 
را به زمی��ن و زمان وصل می کردن��د اما در 
دول��ت حاضر واکسیناس��یون عمومی آغاز 
و حاا آم��ار فوتی  ها به ۵۷ و ش��هرهای آبی 
به ۱۹ استان رس��یده، نشان می دهد تغییر 
آدم  ها و دولت  ها و رأی دادن درس��ت چقدر 
می تواند در سرنوشت یک کشور تأثیر بگذارد. 

#درس_عبرت

   محمدامین میرزایی:
با اولویت بندی درس��ت دولت در توجه به 
امور کان کش��ور و با عملک��رد صحیح در 
واکسیناسیون سراسری، تهران و ۱4 مرکز 

استان دیگر شامل اراک، اردبیل، اصفهان، 
اه��واز، ای��ام، بندرعباس، تبریز، رش��ت، 
زاهدان، س��اری، قم، کرج، گرگان و مشهد 

در وضعیت آبی کرونا قرار گرفتن.
   مهتا شین:

در کارآمد بودن و باعرضه بودن دولت آیت اه 
رئیسی همین بس که برعکس دولت روحانی 
در کنترل کرونا و پایین آمدن آمار کرونا بسیار 
موفق بود. امروز فقط ۵۸ خانواده عزیزانشون 
رو از دس��ت دادن که البته این ه��م زیاده و 
امیدواریم این تعداد به صفر برس��ه. مشت 

نمونه خروار است. #ایران_قوی
   حمیدرضا قمری:

رئیسی با همه مشکات توانس��ت کرونا را 
کنترل کند. آیا همون ج��ور که نقاط ضعف 
را پوش��ش میدین نقاط ق��وت دولت را هم 

انعکاس میدین؟ #ایران #کرونا
   ابوالفضل میرزایی:

یه بنده خدایی ب��ود که ب��رای توجیه تنبلی 
خ��ودش در واردات واکس��ن، می گفت چون 
FATF رو امضا نکردیم نمی شه وارد کرد. اما 

فقط چند ماه نیاز بود که رئیس��ی بیاد و بدون 
پیوستن به FATF، فقط در ۳ ماه ۱۰۰ میلیون 

دز واکسن وارد کنه...  #صد روز آواربرداری
   شیرین پناهی:

آمار ابتا به کرونا طی چند ماه اخیر از بیش 
از ۵۰۰ نفر امروز به ۵۸ نفر رس��یده. در ۱۹ 
استان هم آمار تلفات کرونا صفر بوده؛ اونم در 
شرایطی که اغلب محدودیت های کرونایی 
لغو ش��ده. ولی از نظر مخالفان واکسن اینا 
ربطی به واکسیناسیون نداره احتمااً تأثیر 

روغن بنفشه و بخور سرکه است!
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نشدنی  ها با تدبیر و عزم شدنی است
واکنش کاربران شبکه های اجتماعی به کاهش آمار کرونا و آبی شدن 19 استان

اعام رنگ بندی جدید کرونایی کشور در اپلیکیشن ماس�ک و آبی شدن 19 استان در 
کنار کاهش آمار مبتایان و فوتی  های روزانه کرونا تا 58 فوتی در روز مورد توجه کابران 
شبکه های اجتماعی قرار گرفت. کاربران این دستاورد در مواجهه با کرونا را دستاوردی 
برای دولت سیزدهم و ناشی از برنامه ریزی های جدی برای مقابله با کرونا دانستند که نشان 

داد بسیاری از نش�دنی  ها فقط به دلیل بی تدبیری مسئوان است. آنها همچنین منطق 
عدم امکان واردات کرونا به دلیل نپیوس�تن به FATF را که از س�وی برخی دولتمردان 
پیشین گفته  می شد، مورد انتقاد قرار داده و شتاب گیری واکسیناسیون در دولت حاضر 
را دلیلی بر رد آن گرفتند. در ادامه بخش  هایی از توئیت های کاربران مرور ش�ده اس�ت.

این صفحه پیام ه�ا،  متن ها، عکس نوش�ت ها و خبرهاي کوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تاش بر این 
اس�ت که دیدگاه ها و نظرات کاربران اندیش�مند ش�بکه های 

اجتماعی در عرصه مکتوب هم دیده شود.

تجليلكردنهایبیخود
حسابوكتابدارد

آیت اه جوادی آملی:
آن که صاحب جواهر می گوید این اس��ت که آی��ا القاب و اجال 
و تکریمی که قباً برای ش��خصی نمی کردند اکن��ون به خاطر 
جایگاهش می کنند ، مانند این که قباً می گفتند حجت ااسام 
است اکنون که با او کار دارند می گویند حجت ااسام والمسلمین 

یا به او آیت اه می گویند. آیا این رشوه است یا نه؟
صاحب جواهر فتوا می دهد احترام و تجلیل کردن های بی خود 
حساب و کتاب دارد. اگر کسی که بی خودی با او احترام می کنند با 
بی اعتنایی او را رد کرد مرتشی نیست اما اگر خوشش آمد او که این 

لقب را واجد نیست بار او کرده اند و بپذیرد مرتشی شده است.
منبع: کانال تلگرامی »در محضر آیت اه جوادی آملی«

   آیينه نفس

گوگل، پروفسور لطفی زاده، ارسطو و كنفسيوس!

علی بسکابادی، پزشک، در توئیتی نوشت: هنوز برای زوج های ایرانی جا نیفتاده که مشکل 
» ناباروری « مشکل زوجه، نه یک فرد. به جرئت می تونم بگم اکثر افرادی که برای بررسی 
ناباروری مراجعه می کنند، حداقل در جلسه  اول بیشتر از اینکه به فکر درمان باشند، خدا 

خدا می کنن مشکل از طرف مقابل باشه، نه از خودشون.

حامد صفارپور در توئیتی با اشاره به خبر کشف اسلحه در ارومیه از قاچاقچیان، نوشت: دشمن 
در حال انتقال مستمر ساح به داخل و توزیع در بین آشوبگران و سازماندهی آنهاست، بعد 
گروهی نادان و تحت تأثیر شبکه سعودی و ملکه، مدافعان امنیت کشور خودشان را فحش 

می دهند و سنگ می زنند. بیچاره  ها بفهمید، این آتش اول خودتان را خواهد سوزاند.

احمد قادری نوشت: امروز لوگوی مخصوص 
گوگل مزین بود به تصویر پروفس��ور لطفی 
علی عس��کرزاده معروف به دکتر لطفی زاده 
مبدع نظریه منطق فازی. این تغییر لوگو به 
مناسبت س��الگرد ارائه نظریه فازی توسط 
ایشان در سال ۱۹۶4 در یک مقاله علمی بود 
که تا به حال بیش از ۱۲۵هزار بار مورد استناد 

علمی پژوهشگران دنیا واقع شده.
انتش��ار این مقاله منجر به بحث های بسیار 
گسترده ای بین دانشمندان دنیا شد، که مرور 
آن ش��اید بتواند تفاوت رویکرد در دو کشور 
امریکا و ژاپن درباره روش  هایی علمی و تأثیر 
تاریخ، فرهنگ، باور ها و جهت گیری شناختی 

بر چنین تفاوتی را نشان بدهد.
وقتی در سال ۱۹۶۵ نظریه دکتر لطفی زاده 
در مقال��ه » مجموعه های ف��ازی « در ژورنال 
information and control، منتش��ر 

ش��د نه تنها بخش بزرگی از جامعه علمی آن 
زمان غرب آن را نپذیرف��ت، بلکه با مخالفت 
شدید و حتی تمسخر بسیاری از دانشمندان 
غربی هم عص��رش مواجه ش��د، به طوری که 
مثاً پروفس��ور کالمن اس��تاد برق دانشگاه 
برکلی و مبدع فیلترهای کالمن با تمس��خر، 
نظریه ارائه شده لطفی زاده را افکار پوچ و واهی 
)wishful thinking(  نامید و یا ریاضیدان 
و دانشمند علوم کامپیوتر ویلیام کاهن )معروف 
به پدر محاسبات ممیز شناور( واژه تمسخرآمیز 

کوکائین علم را برای نظریه فازی به کار برد!
تا اینکه چند س��ال بعد در نیمه دوم دهه ۸۰ 

میادی در حالی که هنوز در امریکا بین علمی 
بودن یا غیرعلمی بودن سیستم های فازی بحث 
بود و خیلی از دانشمندان غربی به نادرست بودن 
این نظریه اعتقاد راسخ داشتند ناگهان در ژاپن 
ده ها محصول به بازار آمد که از سیس��تم های 
فازی استفاده می کرد؛ از دوربین های ساخت 
شرکت کنون گرفته که با استفاده از سیستم 
فازی لنز را به نحوی تنظیم می کرد که بهترین 
وضوح تصویر به دست می آمد تا ماشین های 
لباسشویی س��اخت هیتاچی که با استفاده از 
سیستم فازی مصرف برق/آب و پودر لباسشویی 

در آنها به مقدار زیادی کاهش می یافت.
حتی ناظران غربی شاهد بودند که ژاپنی  ها 
توانستند مصرف برق در قطارهای سریع السیر 
را با استفاده از این روش کاهش دهند. تازه 
بعد از این بود که شرکت های امریکایی مثل 
جنرال موتورز، بوئینگ و کرایسلر با یک تأخیر 
چند ساله نسبت به ژاپنی  ها شروع به استفاده 

از سیستم های فازی کردند.
یکی از مهم  ترین اشخاصی که نقش اساسی 
در بردن منطق فازی به ژاپ��ن و معرفی آن 
به صنایع ژاپن داش��ت ش��خصی بود به نام 

پروفسور یاماکاوا.
دکتر یاماکاوا عاوه بر اینک��ه یکی از اولین 
کس��انی در دنیا بود که چیپ ه��ای فازی را 
ساخت، یک سیس��تم حفظ تعادل پاندول 
معکوس س��اخت که ب��ا کنترل ف��ازی کار 
می کرد، و بع��د با نمایش آن در ش��هرهای 
مختلف ژاپن باعث آشنایی مهندسین ژاپنی 

با قابلیت های این سیستم شد.
۱۷، ۱۸ سال پیش، زمانی که من در دانشگاه 
صنعتی کیوشو در جنوب ژاپن، دوره دکترا را در 
رشته مهندسی برق می گذراندم این فرصت را 
داشتم که درس محاسبات نرم )یا کنترل فازی( 
را با دکتر یاماکاوا بگذرانم. در یکی از جلسات 
بنده سؤالی که همیشه در ذهنم بود را از ایشان 
پرسیدم. س��ؤال بنده از ایشان این بود: »چرا با 
وجود اینکه کنترل فازی اولین بار در امریکا ارائه 
شد با مخالفت دانشمندان غربی مواجه شد ولی 

در ژاپن مورد استقبال قرار گرفت.«
پاسخی که دکتر یاماکاوا داد برای من خیلی 
جالب بود. ایشان گفتند این تفاوت رویکرد 
برمی گردد به تفاوت نگاهی که در ژاپن و غرب 
به جهان وجود دارد و نوع فلس��فه  هایی که 
تفکرات ژاپنی و غربی بر اساس آن شکل گرفته 
است. آقای یاماکاوا اشاره کرد که علم و فلسفه 
در غرب بر اس��اس دیدگاه های یونانی شکل 
گرفته که در آن مطابق با منطق ارسطویی یا 
یک گزاره غلط است و یا درست؛ بنابراین درک 
و پذیرشِ یک منطق ِ چندارزش��ی برای یک 
انسان غربی آسان نیست چراکه با باورهای 

تاریخی اش متضاد است.
در صورتی که فلسفه مورد باور در شرق )ژاپن( 
بر اساس آموخته های کنفسیوس است یعنی 
اینکه خیر و شر هر دو در انسان وجود دارد و 
همه چیز صفر یا یک نیست، و بین سفید و سیاه 
یک ناحیه خاکستری هم وجود دارد. بنابراین 
این نوع نگاه ما )ژاپنی ها( درک منطق فازی را 

برای ما ممکن می کند چون این نوع منطق بر 
خاف منطق ارسطویی منطبق با نظام فکری 
ماس��ت. بعد آقای یاماکاوا موارد مختلفی از 
تجربیاتش را توضیح داد که چطور نوع فلسفه 
و نگاه ژاپنی متفاوت با نگاه غربی به آنها کمک 
کرده است تا روش های بهتری نسبت به رقبای 
غربی شان پیاده کنند. یک نمونه آن استفاده 
از روش و قوانین آموزش هنرهای رزمی ژاپنی 
)جودو، کندو، ...( در بوشیدو، برای بهینه سازی 

آموزش سیستم های هوش مصنوعی بود.
بنده البته قصدم از این نوش��ته این نبود که 
بگویم نوع نگاه ژاپنی از غربی بهتر اس��ت یا 
بدتر. بلکه قصدم این بود ک��ه بگویم وقتی 
حتی در علوم و مهندسی که با آزمایش  ها و 
متدهای تجربی می توانیم صحتِ یک نظریه 
را بررس��ی کنیم تا این حد باورهای فلسفی 
در تفاوت رویکرد دانش��مندان در مواجه با 
نظریات علمی مثاً در امری��کا و ژاپن مؤثر 
است، تفاوت رویکرد متداول در ژاپن و امریکا 
در مورد موضوعات اقتص��ادی و اجتماعی 
)مثل موضوع بسیار مهم روابط نیروی کار و 
سرمایه در کسب وکارهای دو کشور( می تواند 
فقط به تفاوت تاکتیک برای رسیدن به یک 
هدف مشترک یعنی سود بشتر مرتبط نباشد 
و بنابراین نباید از اثرِ تفاوت های فراوانی که 
در جهت گیری ش��ناختی در ژاپن و امریکا 
وجود دارد مانند اعتقاد و ی��ا عدم اعتقاد به 
»فردگرایی« و یا سطح »احساس مسئولیت « 

در مقابل جامعه صرف نظر کنیم.

مشكل»ناباروری«مشكلزوجه،نهفرد اينآتش،خودتانرامیسوزاند

ازاهالیتعارفاتنمايشینباشيم
مصطفی قناعتگر در کانال تلگرامی خود 
نوشت: پیرو پرس��ش یکی از دوستان 
پرُدانش، روایت��ی در نکوهش تعارفات 
پوشالی را بازخوانی کردم. روایت است 
که امام صادق)ع( خارج از منزل، با یکی 
از دوستان شان دیداری داشتند. پس از 
پایان گفت وگو، امام به سمت خانه روانه 
شد و دوست وی نیز با او همراه شد. به در 
خانه که رسیدند، امام خداحافظی کرد و وارد خانه شد. اسماعیل )فرزند امام( که شاهد ماجرا 
بود عرضه داشت چرا به او تعارف نکردید که داخل خانه بیاید؟ امام فرمود: »لم یکن من شأنی 
إدخاله«؛ آمادگی پذیرایی از او را نداش��تم/ حال درونی ام برای دعوت از مهمان مساعد نبود. 
اسماعیل گفت: او البته داخل نمی شد )گویا از حالت آن دوست معلوم بوده که قصد مهمان شدن 
ندارد(. امام فرمود: »یا بنَُیّ! انیّ اکره ان یکتبنی اه عرّاضا«؛ پسرم! من دوست ندارم که خداوند 
نامم را در شمار کسانی بنویسد که از سر عادت و بدون عاقه حقیقی تعارف می کنند. عرّاض به 
معنای بسیار تعارف کننده و در اینجا به معنای کسی است که تعارف غیرواقعی و پوشالی و از سر 
عادت دارد که البته وقتی عادت ش��ود، بس��یار نیز از زبان خارج می ش��ود. دوری از تکلّفات 

دست وپاگیر و پرهیز از تعارفات نمایشی را از جعفر بن  محمد می آموزیم.
منبع روایت: المحاسن، ج۲، ص4۱۷

نگاهیمختصربهفعاليتهایعلمیعالمربانی
آيتاهسيدرضیشيرازی

حسن انصاری قمی در پی فوت مرحوم 
آیت اه سیدرضی شیرازی)ره( در کانال 
تلگرامی خود نوشت: عالم ربانی آیت اه 
آقای حاج سیدرضی الدین شیرازی دار 
فانی را وداع گفتند. ایش��ان از آخرین 
نمایندگان مکتب حکمی و فلس��فی و 
فقهی/اصولی طهران بودند و از محضر 
بزرگان فقها و حکمای این مکتب در فقه 
و اصول و فلسفه و حکمت بهره کامل برده بودند. عاوه بر آن چند سالی آن حکیم متأله در نجف 
از محضر برخی از فقهای نجف استفاده کرده بودند. آیت اه شیرازی سال ها در تهران و از جمله 
در مدرسه سپهساار و دانشکده الهیات عاوه بر علوم فقه و اصول به تدریس منظومه و اسفار 
مشغول بودند و شاگردان بسیاری را تربیت کردند. حواشی ایشان بر اسفار )با عنوان اإسفار عن 
اأسفار( و همچنین درس گفتارهای آن مرحوم در شرح منظومه حکیم سبزواری منتشر شده 
که خود حاکی از عمق تبحر ایشان در علوم حکمت و فلسفه مرحوم آخوند است. شرح منظومه 
]ایشان[ از شروح بسیار مفید منظومه است و من خود از آن همواره استفاده می کنم. مرحوم 
آیت اه شیرازی از ناحیه پدر با دو واسطه به میرزای مجدد شیرازی اعلی اه مقامه می رسند و 
از ناحیه مادر فرزند دختر مرحوم آیت اه العظمی شیخ محمدکاظم شیرازی اند که از فحول و 
از برجسته  ترین فقیهان اصولی سده گذشته نجف به حساب می آمدند. گذشته از مراتب علمی 
موضوعی که من بر اساس آنچه در طی س��ال هایی که در ایران توفیق زیارت ایشان را داشتم 
می توانم گواهی دهم و این البته معروف همه عاقه مندان ایشان است همانا اخاق نیکو و ذهن 

روشن و فکر باز و همچنین تعامل اخاقی با طبقات مختلف مردم بود.

بازی،بهترينراهحل
امین بزرگیان در کانال تلگرامی خود در 
باب بازی نوشت. بخشی از یادداشت او 
در ادامه آمده است: بازی   ها و مسابقه   ها 
س��عی می کنند فقدان  ها در زندگی را 
جبران کنند. این شاید راز ماندگاری و 
جذابی��ت تاریخی آنهاس��ت. آنها به ما 
ام��کان می دهند که از ل��ذت پیروزی 
بهره مند شویم و رنج  ها و شکست های 
موجود در محتوای زندگی را تا حدی جبران کنیم. بازی همچون هنر یک نوع دروغ حیاتی 
است تا به تعبیر نیچه، حقیقت را تاب آوریم. بازی  ها همچنین به ما امکان شکست خوردن را 
می دهند بدون آنکه عواقب آن ما را به مرز نابودی بکشاند. در واقع، بازی امکان تجربه شکست 
خوردن را می دهد تا از شکست بکاهد.  بازی  ها- که ناب  ترین شکل خود را در میان کودکان به 
نمایش می گذارند- ابزاری هستند برای ساختن جهانی موازی؛ جهانی موقت در کنار هستی ای 
که در آن گرفتاریم. بیراه نیست که در زمان بازی و مسابقه، جهان برای مشارکت کنندگان در 
آن به اپوخه می رود و برای مدت کوتاهی گم می شود. بازی می تواند همان نقشی را به عهده 
بگیرد که مواد مخدر و الکل به عهده دارند. همواره کودکان مدرسه  ام را در هنگام ناراحتی و 

اضطراب و گریه به بازی دعوت می کنم، و این بهترین راه حل است.

12ويژگیكهنهساختارناكارآمد
بروكراسیاداریايران

روزبه کردونی در کانال تلگرامی خود بر 
اساس کتاب »برنامه ریزی در ایران: بر 
اساس تجارب گروه مش��اوره دانشگاه 
هاروارد در ایران در تهیه برنامه عمرانی« 
نوش��ت: یکی از دایل مه��م در مزمن 
شدن و حل نش��دن چالش  ها و مسائل 
ِان��دک  بازده��ی  و  سیاس��تی 
سرمایه گذاری های اقتصادی فیزیکی و 
انسانی را باید در بروکراسی اداریِ  وقت گیر ، دردسرآفرین و ناتوان در حل مسئله جست وجو 
کرد . گروه مشاورین هاروارد که ۶۰ سال پیش برای مشاوره در تهیه برنامه عمرانی سوم به ایران 
آماده بودند به برخی از ویژگی های ساختار اجرایی و بروکراسی اداری در ایران اشاراتی داشتند 

که ۱۲ مورد آن به شرح زیر است :
۱- در عرصه مدیریت دولتی در ایران اندیشه واگذاری مسئولیت نقش ضعیفی دارد.

۲- جزئی  ترین مسائل اغلب به اطاع مقام بااتر در سازمان می رسد.
۳- کارکنان دولت تمایلی به پذیرش مسئولیت واگذار شده ندارند.

4- مشخصه مدیریت دولتی در ایران جلسه بازی است.

۵- ساختار سلسله مراتب اداری گسسته و نامؤثر است.
۶- ایرانیان معتقدند پیشرفت شخصی ارتباطی به عملکرد کاری ندارد.

۷- در مدیری��ت دولتی در ایران واژه هماهنگی بیش��تر از آنکه در ارتب��اط با تجدید آرایش 
سازماندهی باشد به معنای تشکیل کمیسیون جدید یا گسترش کمیسیون موجود است.

۸- قانون آهنین سکون و تأخیر در نظام اداری ایران رایج است.
۹- قوم وخویش بازی ، مسامحه و فساد اداری از ویژگی های نظام اداری در ایران است .

۱۰- روابط اداری در ایران شکل یک شبکه شخصی را دارد نه شبکه روابط رسمی.
۱۱- در ساختار اداری ایران به جای مهارت و قابلیت شخصی ، دوستی و رفاقت حرف اول را می زند .

۱۲- هر شغل اداری وابسته به یک گروه در جنگ قدرت های ملوک الطوایفی است.

دردورانروحانیبرسرچهچيزیتوافقشد؟
مهدی محمدی، تحلیلگر مسائل سیاسی، 
در توئیت��ر خ��ود در واکنش ب��ه پدرام 
سلطانی نوش��ت: چیزی که در دوران 
روحانی روی آن توافق شد، نه فقط لغو 
تحریم نبود بلک��ه اتفاقاً اج��ازه تداوم 
تحریم ها با عناوین دیگر بود که از حیث 
اقتصادی یعنی یک مقدار آن طرف تر از 
تقریباً هی��چ! درباره آثار باس��تانی هم 

این گونه با بی مبااتی نظر نمی دهند چه رسد به کاغذی که سه ماه از عمر آن نمی گذرد!
پدرام سلطانی در توئیتی که واکنش های اعتراضی زیادی داشت، نوشته بود: در شش دور پیش 
مذاکرات وین درباره رفع تحریم هایی که آثار سوء بر اقتصاد دارند توافق شده بود. در دور هفتم هدف 
تیم مذاکرات دولت رئیسی برداشتن تحریم هایی است که نفعی برای اقتصاد ندارد. بنابراین ادامه 

وضع موجود از سوی دولت پذیرفته شده است  و دیگر هدف مذاکره بهبود معیشت نیست. 

چراامريكاازتحريمهانمیگذرد؟
امیرعلی ابوالفتح در توئیتی نوشت: کش��ور هایی مانند ایران چاره ای 
ندارند که به زندگی زیر سایه تحریم های امریکا عادت کنند. تحریم برای 
سیاست خارجی امریکا در قرن ۲۱ حکم موشک های اتمی در قرن ۲۰ را 
دارد. همان گونه که امریکا موشک های اتمی را کنار نگذاشت، تحریم ها 

را هم کنار نخواهد گذاشت؛ حتی با بازگشت به برجام.

برنامههایانهجاسوسی
برایرابطهدرازمدتباايراندرسال۵۸!

صفحه توئیتری »اس��ناد جاس��وس خانه« که مختصری از اس��ناد انه 
جاسوسی را به اش��تراک می گذارد در جدید ترین پست خود سندی در 
خصوص »برنامه پیشنهادی ایجاد رابطه درازمدت با ایران « مورخ ۱۲مهر 

۵۸ را به اشتراک گذاشت. برنامه های پیشنهادی عبارتند از:
- توس��عه انجمن ایران و امریکا)ICA(  در لوای آموزش زبان انگلیسی، 

تأسیس  کتابخانه  ها و فعالیت های فرهنگی
- پرورش متخصصین اسام با استفاده از افراد فارسی زبان جهت ایجاد پل های 

ارتباطی با ICA و افزایش ارتباطات با رهبران انقاب و مؤسسات فرهنگی
- برگزاری سالگرد ۱4۰۰ساله هجرت پیامبر اسام به صورت سمیناری با 

میزبانی امریکا و اجرای برنامه های جانبی از جمله گردش در امریکا
- شرکت دادن ایرانیان در مجامع چندمذهبی بین المللی

- توسعه شبکهVOA  و پخش برنامه های مطالعات اسامی و مصاحبه با 
ایران شناسان امریکایی جهت ایجاد رابطه مردمی با ملت ایران

منبع سند: جلد یک اسناد انه جاسوسی صفحه ۱۰۷

موزهبزرگزاهدان
فاخرترينموزهجنوبكشور

کانال تلگرامی »دیدنی های جالب ایران « نوشت: مجموعه ای از تاریخ، 
فرهنگ و هنر خطه سیستان و بلوچستان است. موزه بزرگ زاهدان در 
سال ۹۰ افتتاح شد و پنج طبقه برای بازدید در اختیار گردشگران قرار 
داده است. بنای موزه از قلعه سپ که در شهرس��تان سراوان قرار گرفته 
الگوبرداری شده است. باستان شناس��ی، مردم شناسی و محیط زیست 
بخش های مهم این موزه هستند. همچنین موزه بزرگ زاهدان گالری های 

دائمی متعددی دارد که می توانید از آثار هنری آنها دیدن کنید.

    تصویر منتخب
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88498481ارتباط با ما

گفت وگوی »جوان« با گلستان جعفریان، نویسنده کتاب »پاییز آمد« با محوریت زندگی سردار شهید احمد یوسفی

باا ترين حد احترام به همسر را در زندگی شهيد يوسفی می بينيم

جدول

پاسخ جدول شماره 6365

طراح:علیرضا سجادی فر       شماره 6366

 
 

 

 

 1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15 

 ن د ي ش خ ب ا ي ر د ز ا ب ا  1
 ي ل ت ا  ا پ ر ا ز هـ  ر ب ا 2

 م ي ا هـ ب  هـ ن م د  ا ك س ز 3
   ق ر ز ا  ا و  ب ي  ا پ 4

 د د  خ ا ر ف  س ق ا ر  ل ا 5

 ا ر ا  ق ش ا ق  ب ي ج ن  ا 6

 ر ا ك س  هـ ي ي ا ض ر  و ا ف 7

 ا ج و ب ا  د ر ي  ن ي ي ب ت 8
 ل هـ ا  ن ا هـ ا پ س  ك ا د ا 9

 ا  ن ي ج هـ  ط و ل ب  ن ا د 10
 م ف  ا م و پ  ن و ر ك  ل ن 11

 ا ر  ب ن  و م  ك ن ا ب   12

 ر ي ا و  ا ل و ت  ا ش ا م ت 13
 هـ د ر  ك ز ي ت ر ت  م ر ل و 14

  ن ي د ل ا و هـ ب م ا ر ت ح ا 15

از باا به پایین
  1- ضرب المثلی به معنای کاری از دس��ت کسی ساخته نبودن و مهابتی نداش��تن است   2- ماطفت- کمان 
چهره- دختر آدم و حوا  3- آفت درختان میوه- فقط خدا ندارد- پاش��نه اش ضرب المثل آس��یب پذیری اس��ت

  4- قایق تفریحی- پس��وند خوراک- خبرگزاری ایتالیا- در فوتبال می زنند  5- هرگز عرب- خاندان حاکم بر 
امارات- تبهکاری  6- صدای افتادن چیزی در آب- پول آذربایجان- اتمس��فر  7- ترش رو- این س��وره قرآن به 
اصول عقاید دین، یعنی توحید، نبوت و معاد می پردازد- گودال  8- این ضرب المثل به معنای »قطع کردن روزی 
و درآمد کسی« اس��ت  9- پدر ادریس نبی- هنر س��وم- الگو  10- کدو تنبل- آهن ربای خارجی- تسمۀ عقب 
پاان   11- فراموش شده- توکل کردن- تلخ  12- راه فرار- پیش��وا- درخت زبان گنجشک- وجود و حیات  
13- بازار بی رونق- همدم- خوشگذران   14- سبزی مکمل کباب- زنده کردن- مهره مقتدر وزیر  15- نویسنده 

فارسی گوی پاکستانی و صاحب اثر پیام مشرق

از راست به چپ
  1- س��ی و س��ومین ایالت بزرگ ایاات متحده - عزیز و گرامی   2- س��رخرگ- از علوم حوزوی- نام حضرت 
عیس��ی  3- زمان مرگ- راهب بودایی- مقابل مزاحم  4- خونبها- تیری که با کمان انداخته می ش��ود- ضمیر 
شیطانی- انصاف  5- سست و تنبل- ماهی خوراکی جنوب- بوی رطوبت   6- ویتامین جدولی- مرزبان- با دست 
خالی دمار از روزگار عربستان درآورده اند  7- قسمت تیز کارد- دستگاه نمایش فیلم- شهری در آذربایجان شرقی
  8- آرزوی بزرگ- زندان مسعود سعد- شهری در فلسطین اشغالی  9- خوش اندام- نشست وبرخاست- بای 
بنیان کن  10- سبزی آهن دار- سازمان همکاری اقتصادی- خاندان  11- سرای مهر- اوباش- شهری در فرانسه
  12- خودداری کردن- پوس��تین وارونه- تاج پرندگان- فرزندزاده  13- شهر آسیاب های آبی- رئیس جمهور 

درگذشته مصر- محل تجمع زور  14- دینداری- سحر- سیر کوهی  15- شیون- از ورزش های سنگین

جدول سودوکو
ارقام 1تا 9 را طوری قرار دهید که 
در هر ردیف، ستون و مربع های 
کوچک سه در سه فقط یک بار 
به کار روند.

جدول کلمات متقاطع

   احمد محمدتبریزی
کت�اب »پاییز آم�د« به قل�م گلس�تان جعفریان با 
لحنی صمیمی و دلنش�ین به زندگی س�ردار شهید 
احمد یوس�فی می پردازد. ش�هید یوس�فی ششم 
مه�ر 1365، ب�ا س�مت فرمان�ده واحد مهندس�ی 
رزم�ی در ارتفاعات اری بانه به ش�هادت رس�ید. 
کتاب »پاییز آمد« تصویری کامل از س�بک زندگی 
ش�هید در کنار خانواده و دوس�تانش ارائه می دهد 
و موجب ش�ناخت خوانندگان از این ش�هید بزرگ 
می ش�ود. ب�ا گلس�تان جعفری�ان درب�اره دای�ل 
نوش�تن این کت�اب و جذابیت  هایی که ش�خصیت 
ش�هید یوس�فی ب�رای پ�ردازش و کار داش�ته 
ب�ه گفت وگ�و پرداختیم ک�ه در ادام�ه می خوانید.

    
چطور زندگی شخصیتی مثل شهید احمد یوسفی 

را برای نگارش کتاب جدیدتان انتخاب کردید؟
معمواً من ترجیحم این است که س��راغ راوی  هایی بروم 
که خیلی شناخته شده نیس��تند. احمد یوسفی در زنجان 
خیلی بنام اس��ت ولی ما نمی دانیم س��رداری مثل ایشان 
چه س��بک زندگی و نقشی در جنگ داش��ته است. شهید 
یوسفی برای من انسان عجیبی است. قبل از نگارش کتاب، 
دست نوش��ته ای 30 صفحه ای از همسر ش��هید به دستم 
رسید که به من گفتند آن را مطالعه کنم تا ببینم می شود 
از آن کار بلند دربیاید یا نه. رویکرد من با سوژه  ها این است 
که می خواهم با آنها چالش داشته باشم و ببینم مسئله من 
از این کار چی هست. چون به اندازه کافی در حوزه تبلیغی 
ادبیات پایداری ما حرف زده ایم و کتاب منتشر کرده ایم و 
نمی خواستم کار کلیشه ای انجام دهم. متن را که خواندم 
رگه  هایی از آنچه که بتوانم کار را به س��مت متفاوت بودن 

ببرم، یافتم.
این متفاوت بودن را در چه چیز هایی می دیدید؟ 
وقتی صفحات را خواندم فهمیدم پدر خانم فخر الس��ادات 
موسوی سرهنگ ارتش بوده و در یک خانواده نسبتاً مرفه 
بزرگ شده. مادرش زنی است که نگاهش به نقش زن خیلی 
مدرن است و می گوید دختران من باید کار و تحصیل کنند 
یا باید در سن 25 سالگی به باا ازدواج کنند. حال چنین 
کسی می آید احمد یوس��فی را انتخاب می کند که پدرش 
دستفروش است، در یک خانواده شلوغ به دنیا آمده، فقیر 
است و به لحاظ سطح خانوادگی در س��طح فخرالسادات 
نیس��ت. اما فق��ر احمد یک فق��ر مادی اس��ت و احمد در 
خانواده ای اس��ت که کتاب خواندن جزو تفریحات ش��ان 
است. احمد فقر فرهنگی ندارد و شاید همین دلیل انتخاب 
فخرالسادات اس��ت. برایم معما بود این دو نفر که آن قدر 
متفاوت هس��تند چطور به س��مت هم جذب می شوند. از 
حوزه هنری خواستم که به این دست نوشته بسنده نکنیم 
و من یک سفر به زنجان بروم و خانم موسوی را از نزدیک 
ببینم. می خواستم ببینم ایش��ان زنی هست که جسارت 
رفتن به س��مت روایتی متفاوت از زندگ��ی اش را دارد یا 
اینکه خیلی انعطاف نشان نمی دهد و من یک روایت تک 
را خواهم داشت. به زنجان سفر کردم و متوجه شدم خانم 
موس��وی از بابت گفتن خیلی حرف ها نگرانی و اضطراب 
دارد. با این حال حس کردم می ش��ود این زن را چون آدم 
کتابخوانی هست قانع کرد که بیاید و نوع متفاوتی از روایت 

را درباره زندگی اش بگوید. به این شکل کار شروع شد.
چه تفاوت  هایی میان زندگی خانم لش�گری در 
کتاب »روزه�ای بی آین�ه « و خانم موس�وی در 

»پاییز آمد« توجه تان را جلب کرد؟
»روزهای بی آینه « از نگاه خودم یک کتاب ویژه و ماندگار 
اس��ت و تاریخ واقعی روایت م��ردان و زنان ماس��ت. این 
کتاب خانواده را با جنگ و سیاس��ت گ��ره می زند. زنانی 
مثل فخرالس��ادات موس��وی و فاطمه ناهیدی در زندگی 
ایدئولوژی برایش��ان اصل اس��ت و خودش��ان ب��ا انقاب 
همراه هستند و با انتخاب های شان خودشان را به چالش 
می کش��ند. اما آدمی مثل منیژه لش��گری ب��رای من یک 
معماس��ت. خودش می گف��ت جنگ می آی��د و مثل یک 
طوفان به زندگی ام می زند. این یک نگاه متفاوت نسبت به 
بحث جنگ اس��ت. اینکه زنی طوفان زده شده و چطور در 

برابر این طوفان پایمردی می کند جذابیت دارد. دختری 
که روی پر قو بزرگ ش��ده و در خانه پدر هیچ چیزی کم 
نداش��ته می آید با یک خلبان امریکا رفته و مدرن ازدواج 
می کند. بعد زندگی اش قبل از ش��روع جنگ دس��تخوش 
حادثه می شود و به مدت 14 سال هیچ خبری از شوهرش 
ندارد. »روزهای بی آینه « واقعاً کتاب پیچیده ای اس��ت و 
از هر لحاظ پیچیدگی های خ��ودش را داد و تاریخ گویای 
مردان و زنان جنگ است. از این منظر »روزهای بی آینه « 
با »پاییز آم��د« کاماً متفاوت اس��ت و می توانم بگویم دو 
اثر آخر من مش��خص  ترین نوع تفکر و نگاه من به ادبیات 
پایداری است. یعنی آیا ما فقط باید زن هایی را ببینیم که 
خودشان مسیرشان را انتخاب کرده اند یا باید زن هایی که 
در این مسیر س��اخته ش��ده اند و پایمردی کرده اند را هم 

مشاهده کنیم.
کتاب »روزهای بی آینه « ضرباهنگ تندی دارد 
ولی کت�اب »پاییز آم�د« آرام تر پی�ش می رود. 
خودتان نگران کم شدن جذابیت کار به خاطر کم 

بودن فراز و فرود ها نیستید؟
»روزهای بی آینه « ضربان قلب تندی دارد و فراز و فرودهای 
زیادی دارد. در »پاییز آمد« نوعی از روابط عاشقانه مطرح 
می ش��ود که تا اان در کام بوده و حاا در رفتار مشاهده 

می شود. نوعی از رفتار شهید در کتاب ترسیم می شود که 
برای خواننده تازگی و جذابی��ت دارد. مثاً جایی از کتاب 
نمی خوانیم که ش��هید در حال نماز خواندن اس��ت چون 
از رفتار و عملکرد احمد یوس��فی مش��خص است که چه 
پایبندی و قیودی به احکام اسامی دارد. من در کتاب روی 
احساسات احمد متمرکز می شوم که چطور از یک خانواده 
مذهبی و سنتی با فخرالس��ادات که از یک خانواده ارتشی 
است که در یک شهر بزرگ پرورش یافته روبه رو می شود. 
شهید به فخرالس��ادات اجازه بروز می دهد و او را در همان 
چارچوبی که هست می پذیرد. احمد خیلی نگاه مدرنی به 
زن و زندگی دارد. روز عید غدیر همکاران شهید یوسفی در 
بسیج می گویند این هدیه را به سیده خانم بدهید و این روز 
را از طرف ما به ایشان تبریک بگویید ولی احمد می گوید 
ایشان خودش شخص مستقل دارد و خودتان به منزل مان 
بروید و به ایشان تبریک بگویید. حتی فخرالسادات از نگاه 
باز احمد نگران می ش��ود و می گوید اینجا ش��هر کوچکی 
است و مردم برای مان حرف درس��ت می کنند ولی شهید 
می گوید اگر رفتار و کار درس��ت باش��د حرف هم درست 
می شود. شهید یوسفی به نوعی می خواهد این رفتار ها را 
به فرهنگ تبدیل کند و بگوید زن هویت مستقل دارد. یا 
به همسرش می گوید من نمی  خواهم تو فقط بچه دار شوی 

بلکه باید تحصیلت را ادامه دهی و کار کنی. ش��هید احمد 
یوسفی با وجود اینکه آدم ایدئولوگ و دینداری است ولی 
این دینداری و تعصبش به دین باعث نمی شود که زندگی 
طبیعی را از همس��ر خودش دریغ کند. این نگاه متفاوتی 
است که من وارد کتاب کرده ام. شاید »پاییز آمد« ضربان 
قلب »روزهای بی آینه « را نداشته باشد ولی بسیار عمیق تر 
از آن کتاب اس��ت. اینج��ا الگو هایی را ارائ��ه می دهیم که 
نیاز امروز جامعه اس��ت. امروز بین جامعه و خانواده رشته 
اتصال قطع شده و خانواده به جامعه با نگاه ترس و جامعه 
به خانواده با نگاه تعصب نگاه می کند. در حالی که در این 
کتاب جامعه و خانواده با هم پیوند دارند. در کتاب »پاییز 
آمد« خواس��تم طرز فکر و پیوند اجتماع و خانواده و تفکر 
مدرن شهید را نشان بدهم و بگویم ایدئولوژی مانع زندگی 
شاد و طبیعی نمی شود و بلکه می تواند محرکش هم باشد 

و معنادارترش هم بکند.
پس می توان نقاط قوت کتاب را عمق عشق بین 

این دو نفر دانست؟
چنین موضوعی باید درس��ت مطرح ش��ود. مث��اً جایی 
فخرالسادات خواب می بیند که احمد س��ر ندارد و شهید 
شده و در خواب اشک می ریزد که احمد از خواب بیدارش 
می کند و می گوید فخرالس��ادات چه ش��ده؟ چرا اش��ک 
می ریزی؟ و او خوابش را تعریف می کند. احمد پیشانی اش 
را می بوس��د و می گوید اگر تو در خ��واب این طوری برایم 
اشک می ریزی در بیداری برای شهادتم چه کار می کنی. 
برخی من را نکوه��ش می کنند و می گویند ت��و وارد اتاق 
خواب شهید ش��ده ای ولی چرا من وارد اتاق خواب شهید 
شدم؟ اگر من وارد اتاق خواب ش��هید نشوم و این صحنه 
را توضیح ندهم و کام عاشقانه را به رفتار عاشقانه تبدیل 
نکنم اصاً نمی توانم به عمق رابطه پی ببرم. کس��ی که در 
سال دوم ازدواجش با ش��هید چنین خوابی می بیند نشان 
می دهد شوهرش را عاشقانه می پرس��تد. احمد هم برای 
آرامش همسرش می گوید اینها خواب های پریشان توست 
و اصاً او را آش��فته نمی کند که بگوید منتظر شهادت من 
باش. هیچ جا نمی گذارد این خواب های دردناک باز شود. 
حتی به همس��رش می گوید از زندگی حال��ت لذت ببر و 
نگران آینده نباش. یا در اولین ش��ب عقدش��ان می بینیم 
که شهید احمد یوسفی به همسرش می گوید تا زمانی که 
خودت نخواستی نمی خواهد حجابت را جلوی من برداری 

و راحت باش. و فخری می گوید آن ش��ب آرام ترین ش��ب 
زندگی ام بود. اینها اوج انسانیت است و باید گفته شود. من 
از بیان این موارد می خواهم احترام در حد اعای یک مرد 
به یک زن را نشان بدهم. اینکه می خواهیم چه بگوییم مهم 
است. محقق باید بداند به خاطر چه چیزی راجع به روابط 
خصوصی ش��هدا حرف می زند وگرنه گفتن این موارد جز 
اینکه ما را به شهدا مدیون کند سود دیگری ندارد. به نظرم 
این کار هم خیلی پیچیده و پرفراز و نشیب است و فلسفه ای 
در آن هس��ت. در »پاییز آمد« یک روایت عاشقانه، ادبی، 
فلسفی داریم. پشت این کار فلسفه زندگی یک شهید که 

نگاه مدرنی دارد نهفته است.
چالشی برای بیان این مسائل نداشتید؟

بس��یار چالش داش��تم. حتی با خ��ود راوی هم چالش 
داش��تم. وقتی چاپ اول کتاب منتشر ش��د پسر بزرگ 
شهید به من زنگ زد و گفت حاج خانم دارد اشک می ریزد 
چون مواردی که می خواس��ته حذف شود، حذف نشده 

و این کتاب باید جمع شود. من سه سال با این خانواده 
زندگی کرده ام و خلق حاج خانم را می شناختم. ایشان در 
طول کار تردید داشت که آیا بهتر است این موارد گفته 
شود یا نه، فقط باید مطمئن  می شد که ازم است اینها 
گفته شود. من به پسر ش��هید گفتم به حاج خانم بگوید 
وقتی پدر و مادر ایشان می گویند ما برای مراسم عقدت 
تهران نمی آییم و هنوز فرصت هست برگردی ولی ایشان 
تنها عقب ماشین احمد می نش��یند و در برف و بوران به 
تهران می آید آن زمان با چه شجاعتی احمد را انتخاب 
کردی و اان برای چاپ کتاب هم همان ش��جاعت ازم 
است. همین هم شد و دیگر حاج خانم موضوع را ر ها کرد. 
برای رونمایی به تهران آمد و بازخ��ورد جوانان را دید و 
اان در زنجان بازخورد ها را دیده و حال ایشان دگرگون 
شد و مدام به من می گوید دعای خیرم پشت سر توست. 
خودش فهمید این چیز ها نه تنها از کرامت او کم نکرده 
بلکه به کرامت او افزوده اس��ت. این همان نگاه متفاوت 
است و محقق جنگ باید با نگاه متفاوتی به راوی برسد. 
دیگر خاط��رات عجی��ب و غریبی مثل زندگ��ی منیژه 
لش��گری وجود ندارد و ش��ما باید نگاه متفاوتی داشته 
باشید. اگر بحث های اعتقادی را با چالش منتقل نکنیم 

همان بحث تبلیغی و شعاری می شود.
با توج�ه ب�ه مخالفت های پ�در فرخ الس�ادات 
موسوی، در انتهای کتاب این سؤال پیش می آید 
که حرف های پدر درس�ت درمی آید و در نهایت 

تنهایی و سختی  نصیب دخترش می شود؟
این س��ؤال خیلی از خوانندگان جوان کتاب بود که آیا 
فخرالسادات اان از انتخابش راضی است؟ این دو آدم 
می خواهند کنار هم رش��د کنن��د و ازدواج را هم دلیل 
رشد خودشان می بینند. ش��ما وقتی می خواهید رشد 
کنید قطعاً درد خواهید  کش��ید و این یک قانون است. 
ما می گویی��م نباید از چالش های زندگ��ی فرار کنیم و 
این چالش  ها در زندگی س��کوی پرش می شود. وقتی 
می گوییم عشق زمینی می تواند پیوند دهنده عشق الهی 
باش��د این یک زندگی معناگرایانه است. خانم موسوی 
ب��ا دو فرزند پس از ش��هادت احمد زندگی پرچالش��ی  
را تجرب��ه می کن��د و ش��رایط س��ختی را می گذراند و 
همچنان می گوید من از انتخابم بسیار خرسندم. شاید 
از لحاظ ظاهری تصور کنید حق با پ��در بوده اما چون 
فخرالسادات می خواست دچار چالش شود و معتقد بود 
چالش باعث رشدش می شود با شهادت احمد، نمی توان 
روی حرف پدر صحه گذاشت و گفت این انتخاب اشتباه 

بوده است.
چ�را در کت�اب از ب�رادر ش�هید یوس�فی یا از 
اتفاق�ات پش�ت جبهه کمت�ر صحبت ب�ه میان 
آم�ده. به نظ�ر خ�أ نپرداختن به ش�خصیت  ها 
و ح�وادث دیگ�ر در کتاب احس�اس می ش�ود.
این نکت��ه را خوانن��دگان دیگر ه��م به م��ن گفته اند و 
این موضوع یک��ی از چالش ه��ای من با کت��اب زندگی 
همسران شهداست. اگر دقت کنید می بینید فقط تصویر 

فخرالسادات روی جلد کتاب آمده یا در کتاب »روزهای 
بی آینه « شهید لشگری در پس زمینه قرار دارد و ما عکس 
منیژه را روی جلد داریم. این زن ها خیلی تنها هستند و 
خوش��حالم که در کتاب »پاییز آمد« فق��ط تصویر خانم 
موس��وی روی جلد اس��ت. تنهایی این زن و پیچیدگی 
این انتخاب از روی جلد مشخص است. هنوز به این نکته 
نرس��یده ام که این موارد را در کتاب بیاورم. شاید در اثر 
بعدی ام به این نتیجه برسم که به نقش شهید در جبهه و 
فعالیت  های اجتماعی اش بیشتر بپردازم. شهید یوسفی 
شخصیت پیچیده ای دارد و آدم خیلی مؤثری در جنگ 
بوده و یادداش��ت های عجیبی از ش��هید می خوانیم. من 
به این موارد نپرداختم چ��ون اعتقاد دارم من می خواهم 
شهید را از زبان همسرش بشناسم. همسر شهید از حضور 
ش��هید در جبهه چیزی نگفت و اگ��ر می گفت در کتاب 
می آوردم. وقتی این موارد را نگفته بدان معناست که این 
فضا چقدر از ذهن فخرالسادات دور است. حس می کند 
اگر بداند وقتی احمد جنگ می رفته چه ش��رایط سختی 
داشته، این دوری را تاب نمی آورده. در »روزهای بی آینه « 
هم وقتی حس��ین می خواهد از خاطرات اس��ارت بگوید 

منیژه می گوید من نمی خواهم بشنوم.

م�ن در کت�اب روی احساس�ات احم�د 
متمرکز می شوم که چطور از یک خانواده 
مذهبی و سنتی با فخرالسادات که از یک 
خانواده ارتشی است که در یک شهر بزرگ 
پرورش یافته روبه رو می ش�ود. شهید به 
فخرالسادات اجازه بروز می دهد و او را در 
همان چارچوبی که هست می پذیرد. احمد 
خیلی نگاه مدرن�ی ب�ه زن و زندگی دارد
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   تلخیص: حسین گل محمدي
ثروتمندترین افراد که احتمااً خیلي از ما آرزوي س�بک 
زندگي آنها را داریم و خانه هاي چندهکتاري و کلکسیون 
ماش�ین ها و لباس هایش�ان را در اینس�تاگرام دنب�ال 
مي کنیم، در عی�ن  ح�ال، آلوده کننده ترین انس�ان هاي 
روي زمی�ن  هس�تند. دن�ي دورلین�گ، اس�تاد پ�رآوازه 
دانش�گاه آکس�فورد، با بررسي چندین ش�اخص توضیح 
مي دهد که هرچه جامع�ه اي نابرابرتر باش�د، ثروتمندان 
آن بیش�تر به محیط زیس�ت آس�یب مي زنن�د و کمتر به 
پیامدهاي جمعي سبک زندگي شان توجه نشان مي دهند. 

     

نابرابري اقتصادي و آلودگي محیط  زیست
چندین سال است به اهمیت برابري در حوزه هایي چون 
سامت و ش��ادماني پي برده ایم، اما برابري حتي براي 
محیط زیست هم بهتر است. شواهد )که همچنان رو به 
افزایشند( نش��ان مي دهد کش��ورهاي ثروتمندي که 
بیش��ترین نابرابري اقتصادي را دارند، در قیاس با همتایانشان که 
برابري اقتصادي بیشتري دارند، آلودگي بیشتري تولید مي کنند و 

سهم بیشتري در تغییرات آب و هوایي دارند. 
در نتیجه این تغییرات، احتمااً بخش بزرگي از مردم این کشور ها 
رنج بیشتري هم متحمل خواهند شد. گزارش جدید پیش بیني 
مي کند در ایاات متحده به دلی��ل تأثیرات نامتوازني که تغییرات 
آب وهوایي در جغرافیاي منطقه ایجاد کرده است، شاهد افزایش 
س��طح نابرابري اقتصادي خواهیم بود. نویس��نده اصلي گزارش 
مي گوید، این ماجرا »بیشترین انتقال ثروت از فقرا به ثروتمندان را 

در تاریخ این کشور« به دنبال خواهد داشت. 
گزارشي که آکسفام در س��ال ۲۰۱۶ منتش��ر کرد، نشان مي داد 
بزرگ ترین آلوده کننده ه��ا در زمین ثروتمند ترین قش��ر جامعه 
امریکا هستند که شامل ۱۰ درصد خانوار هاي این کشور مي شود: 
در این قش��ر، هر خانوار ب��ه ازاي هر یک از اعضاي خانه، س��اانه 
۵۰تن دي اکسید  کربن منتش��ر مي کند. ۱۰درصد ثروتمندترین 
کانادایي ها در رتبه بعدي قرار داشتند و بعد از آن  ثروتمندان بریتانیا، 

روسیه و امریکاي جنوبي بودند. 
در کشور هاي ثروتمندي که برابري در آنها بیشتر است، مانند کره 
جنوبي، ژاپن، فرانسه، ایتالیا و آلمان نه تنها اغنیا آلودگي کمتري 
تولید مي کنند، بلکه متوسط تولید آلودگي کشور نیز کمتر است؛ 
چراکه نیمه پایین این جوامع، به  رغم اینکه وضع مالي مناس��بي 
دارند، در قیاس با همین قشر از مردم امریکا، کانادا یا بریتانیا، آلودگي 
کمتري تولید مي کنند.  در مجموع، در کشورهاي ثروتمندي که 
برابري اقتصادي بیشتر است، مردم کمتر مصرف مي کنند، زباله 
کمتري تولید مي کنند و به  طور متوسط دي اکسید کربن کمتري 
منتشر مي کنند. درحقیقت، هرچه برابري اقتصادي بیشتر باشد، 

هرآنچه به محیط زیست مربوط است، وضع بهتري پیدا مي کند. 

مصرف گرایي و تولید زباله  بیشتر
هنگام خرید، معمواً به این فکر نمي کنید که چطور 
از ش��ر این کااها خاص خواهید شد، اما سرانجام 
تقریباً هرچه خریده اید را دور مي ریزید. ممکن است 
برخ��ي از خرید هایت��ان را بازیاف��ت کنی��د، ام��ا 
بازیافت کردن نه تنها آنچنان که باید مؤثر نیست، بلکه خود انرژي 
فراواني مصرف مي کن��د و در نتیجه منبع تولید آلودگي اس��ت. 
نخریدن اجناسي که به آنها نیاز ندارید، بسیار بهتر است؛ اما انجام 
این کار دش��وار اس��ت، آن هم در دنیایي که هدف اصلي تبلیغات 
ترغیب شما به خریدن کااهایي است که بدون آنها هم مي توانید 

زندگي کنید. 
در جوامعي که نابرابري بیش��تري حاکم اس��ت، قس��مت عمده 
محصوات به گون��ه اي تولید مي ش��وند که مان��دگاري چنداني 
نداشته باش��ند تا با تولید دوباره آنها س��ود بیشتري به جیب هاي 
تولید کنندگان س��رازیر ش��ود. تولید نس��خه هاي دائماً جدید از 
چیزهایي که باید داشته باشیم نوعي بهره برداري از ناامني عاطفي 
فراوان افراد است که زندگي با نابرابري بسیار آن را ایجاد مي کند. 
موفقیت صنعت پوش��اک نمونه جالبي اس��ت. در کشور هایي که 
بیشترین نابرابري اقتصادي را دارند، مردم کااهاي کم کیفیت و 

ارزان را بیشتر مي خرند و غالباً آنها را دور مي ریزند. 
در کشور هایي که نظام اقتصادي نابرابر است، افراد براي خرید کاا ها 
فشار فراواني متحمل مي شوند تا از قافله همتایانشان عقب نمانند، 

همان هایي که »آدم حسابي محسوب مي شوند«، به ویژه وقتي پاي 
خرید لباس، کاا هاي مد روز، ماشین هاي جدید و وسایلي در میان 
باشد که به نوعي نشان دهنده جایگاه اجتماعي فرد است، جامعه 
تشویقمان مي کند آرمان گرایانه بیندیشیم و پیشرفت کنیم، آن هم 
نه در جهت منافع عمومي، بلکه براي دایل خودخواهانه خودمان 
تا در نهایت بتوانیم همه آن کاا ها را بخریم. شغل خوب دیگر شغلي 
نیست که جامعه از آن منتفع  شود، بلکه ش��غلي است که درآمد 

مناسبي داشته باشد. 

با خوردن گوشت، زمین را مي خوریم!
مصرف زیاد گوشت براي خودتان و کره زمین مضر 
است. میزان غاتي که باید پرورش دهیم و سپس 
براي تغذیه حیواناتي که مي خوریم مصرف کنیم، 
بسیار بیشتر از میزاني است که اگر مي خواستیم 
فقط خودمان این غات را مصرف کنیم باید پ��رورش مي دادیم. 
بنابراین، هرچه سرانه گوشت مصرفي یک کشور بیشتر باشد، مردم 

آن کشور کمتر دوستدار محیط زیست تلقي مي شوند. 
اگر وزن موجودات را لحاظ کنیم )و اگر حشرات و ماهي ها را نادیده 
بگیریم(، بیشتر حیواناتي که روي این سیاره زندگي مي کنند را ما 
انسان ها به تعداد زیاد پرورش داده ایم تا بخوریم. این حیوانات در 
طول حیات کوتاهش��ان مقادیر فراواني گازهاي گلخانه اي تولید 
مي کنند. گاو ه��ا بدترین آلوده کنند ه ها هس��تند. در حال حاضر، 
مرغ هاي خانگي  پرش��مارترین پرندگان این کره خاکي  هس��تند 
و صرفاً به این دلیل آنها را پرورش مي دهیم که بس��یاري از ما در 

کشورهاي ثروتمند به مصرف گوشت هاي ارزان عادت کرده ایم. 

مصرف گوشت بیشتر سالم ترمان نکرده است. در برخي کشور ها، 
آنقدر غذا مي خوریم که بیش��ترمان اضاف��ه وزن گرفته ایم. میزان 
چاقي در کش��ور هایي که نابرابري اقتصادي دارند، بس��یار بااتر 
است. یک نظر آن است که در این کشور ها، افراد کم درآمد اجرم 
به فس��ت فود هاي ارزان قیمت پناه مي برند، غذاهایي که رسانه ها 
بي رحمانه تبلیغ مي کنند و گوشت آنها نیز غالباً نامرغوب است. نظر 
دیگر آن است، در کشور هایي که برابري بیشتري به چشم مي خورد، 
مردم بهتر آموزش دیده ان��د و به راحتي ماهیت احمقانه تبلیغات 

غذاهاي فست فودي و پرخوري را درک مي کنند. 
آنچه مي دانیم آن است، در کشور هایي که از نابرابري اقتصادي رنج 
مي برند، میزان گوشت مصرفي هر فرد به طور کلي بیشتر است. دلیل 
آن هرچه مي خواهد باشد، اگر قرار باشد از فرسایش خاک جلوگیري 
کنیم، گازهاي  گلخانه اي کمتري تولید کنیم، تنوع زیستي سیاره را 
تا بدانجا کاهش ندهیم که کشت هاي تک محصولي غلبه پیدا کند 
و اگر قرار است تنوع زیستگاه هاي این سیاره را از دست ندهیم، باید 

گوشت کمتري مصرف کنیم. 

کشورهاي ثروتمند
 نابرابري اقتصادي و مصرف بي رویه آب

آب را عمدتاً براي مصارف کش��اورزي اس��تخراج 
مي کنیم تا ب��ه محصوات کش��اورزي آب دهیم و 
سپس حیوانات را با آن محصوات تغذیه کنیم، اما 
عاوه  بر آن، آب را براي صنایعي استفاده مي کنیم که 
کااهاي بیشتر و بسته بندي هاي بیش��تري براي آن کااها تولید 

مي کنند؛ کااهایي که بیشتر از نیاز واقعي ما هستند. 

آخرین مورد استفاده آب مصارف شخصي و خانگي است. در اینجا 
هم، مانند مصرف گوشت، تفاوت هاي چشم گیري در مصرف آب 
کشور  هاي ثروتمند وجود دارد. به نظر مي رسد این تفاوت ها باز هم 
به نابرابري اقتصادي مربوط است. در کشور هایي که ثروت عادانه 
توزیع نمي شود، مردم به طور متوس��ط براي مصارف شخصي آب 

بیشتري مصرف مي کنند یا آنکه در مصرف آب بي ماحظه تر ند. 
علت آن نیس��ت مردم کش��ور هایي که از نابرابري اقتصادي رنج 
مي برند، تمیز ترند و بیشتر شست و شو مي کنند )سرانه خرید صابون 
در ژاپن بیش از هر جاي دیگر دنیاست(؛ مطمئناً علت هم این نیست 
که مردم این کشور ها بیشتر آب مي نوشند. حقیقت آن است که آنها 
آب بیشتري هدر مي دهند. شاید این امر از ویژگي اي نشئت مي گیرد 
که در کشور هایي با اقتصاد نابرابر به  شدت حکمفرماست. به حکم 
این ویژگي، مردم باید در انجام آنچه دوست دارند، آزاد باشند و نگران 

هم نباشند که این کار براي دیگران چه نتایجي به بار مي آورد. 

دي اکسید کربن
 کشورهاي ثروتمند و نابرابري اقتصادي

دي اکسید کربن)از نظر تأثیر مطلق( مخرب ترین 
آاینده اي است که ما مسئول آزاد کردن آن به جو 
زمینیم. ساکنان ایاات متحده بیش از هر کدام از 

۲۵کشور ثروتمند دنیا، دي اکسید کربن منتشر مي کنند. سرانه 
انتشار دي اکسید  کربن در ایاات متحده تقریباً دو برابر ژاپن و سه 

برابر فرانسه است. 
به طور کلي، هرچه نابرابري اقتصادي کش��وري بیش��تر باش��د، 
دي اکسید کربن بیشتري منتشر مي کند. از منظر جهاني، نیمي از 
دي اکسید  کربني که به واسطه سبک زندگي افراد منتشر مي شود، 
نتیجه اقدامات ۱۰ درصد از ثروتمند ترین افراد جهان است که به طور 
نامتوازن، در ۲۵ کشور ثروتمند دنیا زندگي مي کنند؛ کشورهایي که 

اقتصادي نابرابر دارند. 
استفاده بیش از حد ما از وس��ایل نقلیه موتوري نه تنها دي اکسید 
کربن منتشر مي کند، بلکه گازهاي مخرب دیگري مانند مونوکسید 
کربن و اکسید هاي نیتروژن را نیز آزاد مي کند. افزون بر این، ذرات 

معلق را به هوایي مي فرستد که همه استنشاق مي کنیم. 
در میان ۲۵کشور ثروتمند دنیا، سه کشور شاخص تر از دیگرانند: 
ایاات متحده، کانادا و استرالیا. در میان کشور هاي ثروتمند دنیا، این 
سه کشور کمترین تراکم جمعیت را دارند و فاصله بین منازل و محل 
کار غالباً طواني است. آرایش شهري این سه کشور اینگونه است، 
اما این انتخاب نیز از نابرابري اقتصادي و باور هاي مرتبط با آن ناشي 
مي شود: تمایات فردي باید بر مصالح جمعي مقدم باشد و اینکه 

»اتومبیل همه چیز است.«
همه چیز به یکدیگر مرتبط اس��ت. مردم ایاات متحده چاق ترند، 
چون بیشتر غذا مي خورند؛ چون غالباً از اتومبیل استفاده مي کنند 
و زمان هاي طواني تري در آن مي نشینند؛ چون بیشتر در معرض 
تبلیغات هستند و در نتیجه بیشتر غذا مي خورند و بیشتر اتومبیل 
مي خرند؛ چون از وقوع جنایت بیشتر مي ترسند و به همین دلیل 
از رانندگي نکردن وحشت دارند؛ چون در محاصره افرادي هستند 
که آنها نیز اضافه   وزن دارند و بنابراین اگر چاق هم باشند، احساس 
نمي کنند تفاوت چنداني با دیگران دارند، اما در پس همه این عوامل، 
تفاوت اصلي از چگونگي رده بندي افراد ناشي مي شود. درآمد مردم 
را چندین برابر بیشتر از دیگران کنید و بدین ترتیب، رتبه اجتماعي 
آنها را ارتقا دهید؛ آنچنان مغرور و خودخواه مي شوند که به راحتي 
با هر آنکه درآمد کمتري دارد، بي  هیچ احترام و با کمترین همدلي، 
برخورد مي کنند. وقتي تفاوت هاي درآمدي اندک است و درآمد 
کسي بیش از حد معقول نیست، افراد درمي یابند اشتراکات بیشتري 
با دیگران دارند، بنابراین از مسیر هاي دوچرخه سواري، پیاده رو ها، 
وسایل نقلیه عمومي مناسب و توان مالي براي زندگي در نزدیکي 

محل کارشان دفاع مي کنند. 

حاا چه کار باید بکنیم؟
در سال ۱44۳، کاهنان شینتو که کنار دریاچه سوآي 
ژاپن زندگي مي کردند، تاریخ یخ بس��تن دریاچه در 
فصل زمس��تان را ثبت کردند، تاریخي که تغییرات 
دمایي رشته اي از برآمدگي هاي یخي را روي سطح 
دریاچه ایجاد مي کرد. آنها معتقد بودند این برآمدگي ها از جاي پاي 
خدایان هنگام راه رفتن روي دریاچه پدیده مي آید. بنابراین، از آن 
سال به بعد تا به امروز، راهبان به ثبت تاریخي که برآمدگي هاي یخي 

شکل مي گرفت ادامه دادند. 
در ۲۵۰ سال نخست که کاهنان این تاریخ را ثبت مي کردند، دریاچه 
فقط سه سال یخ نبست. در فاصله سال هاي ۱۹۵۵ و ۲۰۰4، دریاچه 
۱۲ بار یخ نبس��ت. در فاصله ۲۰۰۵ تا ۲۰۱4، پنج بار یخ نبست، 
یعني هر یک س��ال در میان. این دریاچه از سال ۲۰۱4 تا به حال 

یخ نبسته است. 
گرمایش جهاني را به ش��کل هاي متفاوت ثبت کرده اند، اما ثبت 

دریاچه سوآ قدیمي ترین و تکان دهنده ترین آن هاست. 
از اواخر دهه هفتاد میادي بود که ۲۵ کشور ثروتمند دنیا که در 
این مقاله بررسي ش��ان کردیم از منظر اقتصادي به ش��دت نابرابر 
شدند. از آن پس بود که مجموعه اي از آزمایش هاي طبیعي به راه 
افتاد. امروزه آن آزمایش ها به ما امکان مي دهد تأثیر این تفاوت ها 

را بررسي کنیم. 
نتیجه گیري هاي اولیه این آزمایش هاي طبیعي نش��ان مي دهد، 
کشور هایي که برابري اقتصادي بیشتري دارند، در طیف گسترده اي 
از شاخص هاي محیط زیستي بهتر عمل مي کنند. همین  که بدانیم 
نیرو هاي پیش  راننده کدامند و کاماً آگاه شویم نابرابري از منظر 
محیط زیس��تي و اجتماعي چه خس��اراتي وارد مي کند، ضرورت 

استقبال از تغییرات را درک خواهیم کرد. 
*  نقل و تلخیص از: وبسایت ترجمان/ نوشته دني 
دورلینگ/ ترجمه : فاطمه زلیکاني/ مرجع: گاردین
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سبک ازدواج

خواستگارها 
غيب شان زده است!

ازدواج هراسي و افزایش زندگي مجردي 

از می��ان ضرب المثل هاي رایج در دیگر کش��ورها درباره ط��اق، ضرب المثلي 
مشهورتر و متداول تر اس��ت و آن اینکه حتي دشوارترین سازش ها هم میان زن 
و شوهر از انتخاب گزینه طاق بهتر است. بي تردید افزایش آمار طاق و تبعات 
این رخداد سبب شده تا بسیاري نسبت به امر ازدواج و تشکیل زندگي مشترک 
دو دل و در نهایت، بي تفاوت و بي اعتنا ش��وند و به تب��ع آن آمار تجرد قطعي در 
کشور باا برود. در مجموع با توجه به مطالعات انجام شده و با وجود سفارش هاي 
مهم و بنیادیني که در قرآن و احادیث ائمه و پیش��وایان معصوم)ع( در مورد امر 
خطیر ازدواج مطرح ش��ده، متأس��فانه اینگونه مي توان دریافت که این مسئله 
اساسي امروزه به دست فراموشي سپرده شده است. به گونه اي که خیل عظیمي 
از جوانان امروزي مي خواهند تنها باش��ند و تمایلي به ازدواج و تشکیل زندگي 
مش��ترک ندارند. برخي هم معتقدند حقایق را فهمیده اند و با توجه به ش��رایط 
موجود و اوضاع و احوال بعضي از جوانان، ازدواج چندان  آش دهان س��وزي هم 
نیس��ت! به طوري که برخاف نظر بزرگان و اقوام و دیگران، آنان دوست دارند 
تنها باشند و تنها زندگي کنند و به قول خودشان در حال حاضر دارند از زندگي 
مجردي خود نهایت لذت را مي برند. تمایل و گرایش جوانان به س��وي زندگي 
مجردي، به نوعي یک فرهنگ وارداتي از غرب اس��ت. یک س��وغات غربي براي 
شرق نشینان. فرهنگي که باي جان جوانانمان شده است. بي تردید این فرهنگ 
وارداتي نه در قانون، نه در عرف و نه در بطن جامعه ما جایگاهي نداشته و نخواهد 
داشت. به هر روي دایل و عوامل بي شماري دست در دست هم داده اند تا جوانان 
امروزي از ازدواج و زناشویي فراري باشند و به سمت زندگي مجردي سوق یابند. 
با این وصف مي توان گفت افزایش زندگي مجردي جوانان برآیندي از تغییرات 
جامعه و خانواده اس��ت و خانواده ها مي توانند با بدیهي ترین اصل، یعني گفت و 
گو به رفع و حل این مهم کمک کنند. اخیراً هم گزارش��ي از یکي از خیابان هاي 
شهر در فضاي مجازي منتشر ش��د که در آن خبرنگاري به کف خیابان مي رود 
و با خانمي 4۰ساله، اما مجرد به همکامي مي نشیند. شوربختانه باید گفت که 
حرف ها و گایه هاي ای��ن خانم حال خیلي ها را دگرگون س��اخت. دختري که 
گایه داش��ت از مجردي و تنهایي، با عصبانیت خطاب به مخاطبان و خبرنگار 
 گفت: »من سنم شده 4۰ سال. فوق لیسانسم رو هم گرفتم. از وقت ازدواجم هم 
گذشته. مي خوام بدونم پسري هست که بیاد خوستگاري من؟ اصاً من جهیزیه 
و تش��کیات و بریز و بپاش هم نمي خوام. نمي خوام چیزي با خودش بیاره. من 
خودم جهیزیه ام رو تکمیل میارم. مهریه هم نمي خوام. هیچي نمي خوام. فقط 
یه دس��ت لباس خونه مامانش رو با خودش بیاره! حاا با همه این تفاس��یر کي 
میاد منو بگیره آخه؟! مي خوام بدونم کي میاد و براي من خواستگار و شوهر پیدا 
مي کنه؟ من ۲۰ ساله که تو تهران تنها زندگي مي کنم. به این خاطر تنها چون از 
۱۸سالگي دانشگاه تهران قبول شدم. یعني واقعاً نشستم درس خوندم و زحمت 
کشیدم تا یه دانشگاه خوب قبول بش��م. اگه مي دونستم قراره به اینجا برسم که 
تو س��ن 4۰س��الگي هم حتي یک نفر در خونه مون رو نزنه، همون موقع ازدواج 
مي کردم. این راهي که اومدم رو هم هیچ وقت نمیومدم. من چند ساله همزمان 
هم درس مي خونم و هم کار مي کنم، اما چ��ه فایده که همه این بدو بدوها براي 

هیچ هدف مشخصي نیست. 
این واقع��اً درده که جوون امروز اگ��ه بخواد یه حلقه رینگي س��اده هم بخره، باز 
بودجه اش نمي رسه و نمي تونه قدم برداره براي دو تا ش��دن. من واقعاً نمي تونم 
درک کنم اون دسته از خانم هایي رو که بعد از چند ماه و حتي چند روز از گذشت 
ازدواجشون مي روند و مهریه اجرا مي گذارند. من بیشتر اوقات تو مسائل مربوط 
به ازدواج جوون ها به آقایون حق میدم تا خانم ها. با اینکه خودم خانم هستم. امروز 
یه آقا مي ترس��ه از امر ازدواج. چون بعضي از خانم ها از خواستگارهاي خودشون 
چیزهایي مي خوان و توقعاتي دارن که حتي رنگ اون خواسته ها رو تو خونه پدر 
و مادر خودشون هم ندیدن، یعني نشده حتي یه بار هم از نزدیک به چشم دیده 
باشن. جوان هاي محترم! شما را به خدا یه کم توقعات تون رو بیارید پایین تا دو 
نفر دیگه هم که ازدواج نکردن حداقل با این چیزها نترس��ن و جرئت کنن بیان 
جلو براي خواستگاري. واقعاً به نظر من تو این اوضاع و شرایط اقتصادي عروسي 
گرفتن و طا و سرویس و خدم و حشم آنچناني خواستن از طرف مقابل امر کاماً 

بي معنایي هستش. 
من به عنوان یه جوون معتقدم زیر یه سقف هم میشه بدون طا و جواهر زندگي 
کرد. اگر واقعاً قصد، هدف، نیت زندگي کردن باشه. حتي میشه با همون لباس هاي 
قدیمي مون هم زندگي کرد، البته اگر بخواهیم واقعاً به صورت مش��ترک زندگي 
کنیم و به پاي هم بمونیم و با هم پیر شیم. کسي که بخواد زندگي کنه، با سختي 
و تمام مشقت و مشکات زندگي امروزي مي تونه به خوبي و خوشي زندگي کنه. 
کسي هم که نخواد زندگي کنه و تکلیفش با خودش مشخص نباشه، تو بهترین 
کاخ ها هم نمي تونه با همسر و شریک زندگیش بسازه. آنقدر با حرف مردم و چشم 
و همچش��مي نریم جلو که همین حرف مردم و تجماته که باعث بروز خیلي از 
اختاف ها و نهایتاً فروپاشي کانون زندگي مشترکه. خیلي از ما جوان ها اگر فهم و 
درک و شعور تجزیه و تحلیل این مسائل ابتدایي را پیدا کنیم، خیلي از پسرها و به 

خصوص دخترهایي همچون خود من، مجرد و تنها نمي مونند.«

   بهنام صدقي
آر. بریکنز، روانشناس معتقد است رمز موفقیت در ازدواج، چیزي بیش 
از یافتن همسر مناسب است. موفقیت، همسر مناسب بودن است. این 
یعني موفقیت در ازدواج با پیداکردن همسر بهتر حاصل نمي شود، بلکه 
با بهترین همسربودن به دس�ت مي آید، یعني ازدواج. تشکیل زندگي 
زناشویي و بهترین شدن و بهترین همسر بودن، اما متأسفانه امروزه نه 
تنها جوانان تمایلي به ازدواج و تأهل نشان نمي دهند، بلکه برخي زوج ها 
هم ساز جدایي کوك مي کنند. این در حالي است که رشد طاق به مراتب 
از رشد ازدواج پیشي گرفته است. آمارها نشان مي دهد زوج هاي ایراني 
مدت کمتري را در مقایسه با سالیان قبل با هم زندگي مي کنند. این مطلب 
به معناي واقعي کلمه بیانگر ظهور یک فاجعه خانوادگي - اجتماعي است. 

هنگام خرید، معمواً به این فکر نمي کنید که 
چطور از شر این کااها خاص خواهید شد؛ 
اما سرانجام تقریباً هرچه خریده اید را دور 
مي ریزید. ممکن است برخي از خرید هایتان 
را بازیافت کنید، اما بازیافت کردن نه تنها 
آنچنان  باید مؤثر نیست، بلکه خود انرژي 
فراواني مصرف مي کن�د و درنتیجه منبع 
تولید آلودگي اس�ت. نخریدن اجناس�ي 
که به آنها نیاز ندارید بس�یار بهتر اس�ت؛ 
ام�ا انج�ام ای�ن کار دش�وار اس�ت، آن 
هم در دنیای�ي که هدف اصل�ي تبلیغات 
ترغیب ش�ما به خریدن کااهایي اس�ت 
که بدون آنها ه�م مي توانید زندگي کنید

آسیب هایي که نابرابري اقتصادي به محیط زیست مي زند

ثروتمندان زمین را مي خورند!

سبک مصرف

در کش�ور هایي که نظام اقتص�ادي نابرابر 
اس�ت، افراد ب�راي خری�د کاا ها فش�ار 
فراوان�ي متحم�ل مي ش�وند ت�ا از قافله 
همتایانش�ان عق�ب نمانن�د، همان هایي 
که »آدم حس�ابي محس�وب مي شوند«، 
به ویژه وقت�ي پاي خرید لب�اس، کاا هاي 
مد روز، ماش�ین هاي جدید و وسایلي در 
میان باشد که به نوعي نشان دهنده جایگاه 
اجتماعي فرد اس�ت. جامعه تش�ویقمان 
مي کند آرمان گرایانه بیندیشیم و پیشرفت 
کنیم، آن هم نه در جه�ت منافع عمومي، 
بلکه براي دای�ل خودخواهانه خودمان، 
ت�ا درنهای�ت بتوانی�م هم�ه آن کاا ها را 
بخریم. ش�غل خوب دیگر ش�غلي نیست 
که جامعه از آن منتفع  ش�ود، بلکه شغلي 
اس�ت که درآمد مناس�بي داش�ته باشد



مي کرد و این در شرایطي بود که دولت نفس ها را در 
س��ینه ها حبس کرده بود و دستگاه رادیو در خدمت 
دولت در آمده و روزنامه ها، همه جز تعریف و تمجید 
از دولت سخني نداشتند. در همان روز ژنرال زاهدي 
نخس��ت وزیر دولت کودت��ا در یک نط��ق رادیویي، 
تجدید مناس��بات ایران و انگلستان را امري ضروري 
و ازم اعام کرد. سرنوش��ت چنین مقدر کرده بود 
که ورود دنیس رایت کاردار موقت انگلیس به ایران 
در ۳۰ آذر ۱۳۳۲، مصادف با محاکمه دکتر مصدق 
در دادگاه نظامي تهران باشد. دولت ایران نیز در ۲4 
دي ماه، امیر خسرو افشار را به عنوان کاردار به لندن 
فرستاد. در 4بهمن ماه نیز اعام شد: لندن با پذیرش 
علي س��هیلي، به عنوان س��فیر در دربار انگلس��تان 
موافقت کرده است. سهیلي نخست وزیر زمان جنگ، 
قباً نیز در لندن س��فیر بود و در دي ۱۳۳۰، مقارن 
با تعطیلی کنسولگري هاي انگلیس در ایران، احضار 
ش��ده بود. او همان کس��ي بود که آنتوني ایدن وزیر 
ام��ور خارجه انگلس��تان در خاطراتش مي نویس��د:  
انگلیسي ها از ابتکار امریکایي ها در تجدید مذاکرات 
و دادن کمک ه��اي مالي به ایران راض��ي نبودند! به 
همین دلیل هارولد س��فیر انگلیس در واشنگتن، در 
مذاکره با هنري بایرود معاون وزارت خارجه امریکا، 
نگران��ي خ��ود را از ادامه کمک هاي مال��ي به دولت 
زاهدي ابراز داش��ت و خاطر نش��ان کرد: کمک هاي 
زیاد واش��نگتن، عاقه من��دي دولت ای��ران را براي 
حصول توافق درباره نفت، تضعی��ف خواهد کرد! . . . 
با این حال وزارت خارجه بریتانیا عقیده داش��ت که 
دیگر نخواهد توانس��ت انحصار خود را بر نفت ایران، 
تجدید کند و ناگزیر اس��ت براي بهره برداري از نفت 
کش��ورمان، ترتیباتي با کمپاني هاي نفتي امریکایی 
فراهم س��ازد، اما س��رویلیام فریزر مدیرکل شرکت 
سابق، از این موضوع سخت ابراز نگراني  کرد و عقیده 
داشت اگر پاي امریکایي ها به میان کشیده شود، به 
حیثیت ش��رکت لطمه وارد خواهد آمد! در ضمن به 
دستور زاهدي، کمیس��یوني از مشاوران مخصوص 

نخست وزیر و رؤساي سابق اداره نفت وزارت دارایي 
تشکیل شد. کمیس��یون مزبور با همکاري مقامات 
ش��رکت ملي نفت ایران، مأموریت داشت تا نظریات 
خود را درباره ش��رایط و چگونگي تجدید مذاکرات 
اطاع دهد. کارشناسان مزبور نتیجه مطالعات خود 
را در تاریخ ۱۵ بهمن ۱۳۳۲ به نخست وزیر گزارش 
دادند. در خاصه گ��زارش آمده بود ک��ه: مذاکرات 
براس��اس قانون ملي ش��دن نفت و در حدود شرایط 
آخرین پیش��نهاد مش��ترک انگلیس و امریکا، انجام 

گیرد... .« 
  دوباره مي خواهند انگلیس�ي ها را مسلط بر 

عرض و ناموس مملکت کنند!
اعام از س��رگیري روابط دولت ایران با انگلستان در 
میان مردم و رهبران سیاسي منتقد، بازتابي گسترده 
داشت. آنان از حاکمیت س��ؤال مي کردند که دولت 
انگلستان در مشي سیاسي خویش در قبال کشورمان 
چه تغییر درخور توجهي داده که باید چنین هدیه اي 
به آنان تقدیم ش��ود؟ دولتیان نیز به این پرس��ش، 
پاسخ حلي نمي دادند و صرفاً شرایط اقتصادي وخیم 
کشور و لزوم تغییر آن از طریق گفت و گو با انگلستان 
را پیش مي کشیدند. در این میان، یکي از مهم ترین 
مخالفت ها از س��وي زنده یاد آیت اه سیدابوالقاسم 
کاش��اني ابراز ش��د. وي در مصاحبه م��ورخ ۲۰ آذر 
۱۳۳۲، به صراحت اعام کرد: روز تجدید رابطه ایران 
با انگلستان، عزاي عمومي است و باید به این مناسبت 

و در معابر عمومي، پرچم سیاه نصب شود: 
»درباره این مسئله، مکرراً نظر خود را اظهار کرده ام، 
در اعامیه اي که ۲۰ روز قب��ل داده ام هم آنها را باز 
گفتم، چراکه روابط با انگلستان، روي علل و موجباتي 
قطع شده و آن علل و موجبات، هنوز موجود است و تا 
آن علل موجود باشد، تجدید رابطه غلط است. براي 
اینکه انگلستان برخاف حق و حقیقت و قانون دنیا 
که ما را مختار کرده نفت را ملي کنیم، ما را محاصره 
اقتصادي کرده و غالباً سفارت انگلس��تان در ایران، 
دسایس تخریب نهضت را طراحي و فراهم مي کرد. به 

این جهت قنسول هایشان )کنسولگري ها( که سمت 
جاسوس داشتند، اخراج و سفارتشان که تخریب این 
نهضت حیاتي ملت را می کردند، بسته و قطع روابط 
شد. حال امریکایي ها به دولت فشار آورده اند که اگر 
تجدید رابطه ص��ورت نگیرد، این مبل��غ جزئی را به 
ایران نخواهند داد، پس باید تجدی��د رابطه کنید تا 
این مبلغ داده شود... مي خواهند دوباره انگلیسي ها 
را مس��لط بر عرض و نام��وس مملکت کنن��د. البته 
اینها بیشتر موجبات انحال نهضت و کامیابي خود 
را فراهم مي کنن��د و آنچه را که دول��ت فعاً موجب 
تجدید رابط��ه مي داند، ب��ه نظر م��ن ارزش ندارد. 
چون باید درباره نفت بعد از س��ه س��ال جان کندن 
و زحمت و مذلت این ملت و س��ختي و بدبختي که 
تحمل کرده، همه آنچه به دست آمده از بین برود و 
انگلیسي ها باز مثل سابق، مالک الرقاب این مملکت 
بشوند، اما من که از ۲4 س��الگي تا به حال، همیشه 
در مقابل انگلیس��ي ها، چه در بین النهرین و چه در 
ایران فداکاري کرده ام، زیربار چنین امري نمي روم و 
ملت شریف ایران، هرگز تن به این ذلت نخواهد داد! 
روزي که دولت اعام تجدید رابطه بدهد، روز عزاي 
ملي اس��ت و باید مردم نوار سیاه به سینه خود نصب 
کنند و به عاوه هر مغازه با خط درش��ت، اعام تنفر 
را بر در خود بنویس��ند و نصب کند و اظهار نفرت از 
انگلیسي ها و مس��اعدین آنها، چه عوامل خارجي و 
چه عمال داخلي بنمایند. حیف که رادیو در اختیار 
من نیس��ت که از افکار عمومي و احس��اس پاک این 
ملت نجیب، استفاده کنم و علي ایحال، ما تا آخرین 
قطره خون خود در مقابل انگلیس��ي ها و عمال آنها 
ایستادگي مي کنیم. مطلب اساس��ي دیگر آن است 
که عموم مردم غیر از معدودي عمال انگلیس��ي ها از 
تجدید رابطه متنفر است و علي هذا این تجدید رابطه 
قانوني نیست و با مخالفت ش��دید ملت روبه رو شده 
و پش��یزي ارزش ندارد و طبعاً مجلس هم اگر خود 
را نماینده مل��ت ایران مي داند، نبای��د زیربار چنین 

رابطه اي برود و آن را مورد پذیرش قرار دهد!... .« 

اع�ام از س�رگیري روابط دول�ت ایران با 
انگلستان، در میان مردم و رهبران سیاسي 
منتقد، بازتابي گس�ترده داش�ت. آنان از 
حاکمیت سؤال مي کردند: دولت انگلستان 
در مشي سیاس�ي خویش در قبال ما، چه 
تغیی�ري داده که باید چنی�ن هدیه اي به 
آنان تقدیم ش�ود؟ در این می�ان، یکي از 
مهم تری�ن مخالفت ها، از س�وي آیت اه 
سیدابوالقاس�م کاشاني ابراز ش�د. وي در 
مصاحبه اي ب�ه صراحت اعام ک�رد: روز 
تجدید رابط�ه ایران با انگلس�تان، عزاي 
عمومي اس�ت و باید به این مناسبت و در 
معابر عمومي، پرچم س�یاه نصب ش�ود!

اهمیت ماج�راي تجدید ارتب�اط ایران با 
انگلستان، منوط به بازخواني علل تاریخي 
قطع ای�ن رابط�ه اس�ت. توضی�ح آنکه: 
رهبران نهضت ملي ایران از س�ر بیکاري، 
عوام فریبي یا هوس�راني دس�ت به قطع 
رابطه نزده بودند که تجدید آن، امري مثبت 
یا ضروري قلمداد شود. سران انگلستان از 
بدو آغاز جنب�ش اس�تقال طلبانه ملت 
ایران، با آن به معارض�ه پرداختند و راهي 
براي س�ازش و مصالح�ه ب�از نگذاردند!
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تجدید ارتباط با انگلستان، معادلي براي امحاي دستاوردهاي نهضت ملي ایران

 روزي كه دولت تجديد رابطه را
 اعام كند، عزاي ملي است!

خوانشي تاریخي از نفوذ نیهیلیسم غربي
 به ساحت اندیشه و عمل شرقي

مسئلهايبااهميت»آسيادربرابرغرب«

   احمدرضا صدري
68 س�ال پیش در چنی�ن روزهایي، رواب�ط ایران با 
دولت استعماري انگلستان که از سربند نهضت ملي 
ایران قطع شده بود، مجدداً توس�ط دولت فضل اه 
زاهدي برقرار ش�د. بس�یاري این تجدی�د رابطه را 
معادل بر باددادن دس�تاوردهاي نهضت ملي ایران 
دانس�تند، چراکه در پي آن از پدیده کنسرس�یوم 
نفت پرده ب�رداري ش�د! در مقال پي آم�ده، پاره اي 
اس�ناد و نکات درباره ای�ن رویداد تاریخ�ي، مورد 
بازخواني قرار گرفته است. امید آنکه تاریخ پژوهان 
معاصر و عم�وم عاقه مندان را مفی�د و مقبول  آید. 

    
   دولت انگلیس در برابر ایران، دست به ارعاب 

و اخافه زده است!
اهمیت ماج��راي تجدید ارتب��اط ایران با انگلس��تان، 
منوط به بازخواني علل تاریخي این قطع رابطه اس��ت. 
توضیح آنکه: رهبران نهضت ملي ایران از س��ر بیکاري، 
عوام فریبي یا هوسراني، دست به قطع رابطه نزده بودند 
که تجدید آن، ام��ري مثبت یا ضروري قلمداد ش��ود. 
سران انگلستان از بدو آغاز جنبش استقال طلبانه ملت 
ایران با آن به معارضه پرداختند و راهي براي س��ازش و 
مصالحه باز نگذاردند! دکتر محمد مصدق در نامه مورخ 
۲4 مهر ۱۳۳۱خویش به نمایندگان مجلس شوراي ملي 
از علل تصمیم دولت ایران مبني بر قطع ارتباط با دولت 

انگلیس، این گونه پرده برمي دارد:
»جنبش ملي ایران از روز اول، با کارشکني ها و تحریکات 
عوامل شرکت سابق و دولت انگلیس، در داخل و خارج 
کش��ور روبه رو گردید. این تاش ها و تشبثات، زحمات 
فوق العاده براي ما فراهم کرد، ضمناً به آبروي خود آنها 
نیز لطمه زد، زیرا هر یک از این تشبثات، پرده تازه اي از 
روي رفتار ظالمانه زورمندان برداشت و چهره سیاست 
استعماري آنان را بیشتر نمایان ساخت. با مختصر تأملي 
آقایان به خاطر خواهند آورد که از روز ۲۹ اسفند ۱۳۲۹ 
تا امروز که قریب ۱۹م��اه از اولین تصمیم مجلس ایران 
مي گذرد، چه مشکاتي در راه موفقیت ما به وجود آورده 
و تا چه حد دامنه تحریک و آش��وب و اغتشاش را فقط 
به خاطر منفعت طلبي و استفاده جویي توسعه داده اند. 
پس از آنکه صنعت نفت در مجلس��ین ملي تصویب شد 
و ملت ایران به این آرزوي خود رس��ید. دولت انگلیس 
براي جلوگیري از اجراي آن، نخس��ت دست به ارعاب 
و اخافه زد و برخاف ش��رایط دوس��تي اي که پیوسته 
از آن دم مي زد، ملت صلح دوس��ت ما را به  س��زاي آنکه 
از یکي از حقوق اولیه خود اس��تفاده کرده بود، حمله به 
کشتي هاي موریشن، فامنکو، قواي زمیني و دریایي و 
هوایي متمرکز در دور و نزدی��ک مرزهاي ایران تهدید 
کرد. ملت ایران که در راه رسیدن به آمال ملي خویش، 
براي تحمل هرگونه سختي و مشقت خود را آماده کرده 
و در این راه تا پاي جان ایس��تاده ب��ود، از این تهدیدات 
باکي نداشت... اکنون با این توضیحات، آقایان نمایندگان 
محترم تصدیق مي فرمایند که دولت اینجانب تا آنجا که 
ممکن بوده سعي و مجاهدت خود را براي حل اختاف 
به کار بس��ته، ولي با کمال تأسف دولت انگلیس تاکنون 
مانع از حصول توافق شده و ملت ایران را برخاف موازین 
بین المللي، همچنان در فشار اقتصادي قرار داده است 
و اکنون نی��ز با ادامه مکاتبات بي حاص��ل، مي خواهد از 
مرور زمان به نفع خود اس��تفاده کند و م��ا را از تعقیب 
رویه اقتصادي دیگ��ري که باعث نج��ات و فاح مردم 
ایران باش��د، باز دارد. هرچند درباره روش دولت نسبت 
به حل موضوع نفت، در گزارش سابق به عرض مجلسین 
رسیده و در آن تصریح شده است: هرگاه نتیجه آخرین 
پیش��نهاد و گذش��ت هاي دولت اینجانب اثر مطلوب و 
مترقب را نداشته باشد، ناچار باید رویه دولت انگلستان 
را مخالف با شرایط دوس��تي که همیشه از طرف دولت 
ایران رعایت مي ش��ده، بدانیم و روابط سیاسي موجود 
را بي اثر بشناس��یم و آقایان نمایندگان محترم نیز با آن 

موافقت فرموده اند... .« 
  بازگشایي س�فارت انگلس�تان، انجام وظیفه 

دولت کودتا!
بي تردید رخدادي که هم اینک به بررسي آن می پردازیم 
در زمره اهداف اولیه کودتاي ۲۸مرداد۱۳۳۲ به ش��مار 
مي رود. دولت زاهدي براي آن به صدارت رسید که راه را 
بر بازگشت انگلس��تان باز کند و دست تطاول غارتگران 
نفتي را دوب��اره بر ثروت خ��دادادي ایرانیان بگش��اید! 
سیدمحمد موس��وي زاده پژوهشگر تاریخ معاصر ایران، 

در این باره معتقد است:
»برقراري روابط سیاسي با انگلستان، برگزاري انتخابات 
مجلس��ین ش��وراي ملي و س��نا براي تصویب قرارداد 
کنسرس��یوم، اهم اقدامات دولت کودتا بود. س��وم آذر 
۱۳۳۲ )۲4نوامبر۱۹۵۳(، س��ه ماه و ش��ش روز پس از 
براندازي ۲۸مرداد، دنیس رایت دیپلمات انگلیسي براي 
بازگشودن سفارت این کشور در تهران با ۱4 دیپلمات 
و کارمند وارد تهران ش��د. در همین روز عبداه انتظام، 
وزیر امور خارجه اعام داش��ت: ایران مای��ل به تجدید 
مناسبات با انگلستان است، به ش��رط اینکه انگلستان 
خودش را با نظریات ایران درباره مس��ئله تطبیق بدهد 
و این مس��ئله را با روحیه انصاف و احترام متقابل تلقي 
کن��د!... ۱۱روز بعد، اعامیه دو دول��ت مبني بر تجدید 
مناسبات سیاسي انتشار یافت. در بیانیه اي که از سوي 
دولت زاهدي انتشار یافت، آمده است: دولتین انگلیس 
و ایران تصمیم گرفته اند روابط سیاس��ي برقرار سازند و 
هر یک به زودي سفیر به کشور دیگر اعزام دارند، سپس 
در نزدیک ترین موقعي که مورد موافقت طرفین باشد، 
در باب حل اختافات مربوط ب��ه نفت که اخیراً موجب 
تیرگي روابط بین آنها ش��ده باشد، ش��روع به مذاکرات 
کنند و ب��ه این طریق دوس��تي دیرینه خ��ود را محکم 
سازند... زاهدي براي اینکه احساسات مردم را تحریک 
نکند، به لندن پیش��نهاد ک��رد: جمل��ه اي در اعامیه 
مش��ترک مربوط به تجدید مناس��بات بین دو کشور، 
به ش��رح ذیل بگنجانند: با در نظر گرفتن احساس��ات 
ملي مردم ایران درباره منابع طبیعي کشورش��ان، باید 
به راه حلي دس��ت یافت که براس��اس عدالت، انصاف و 
شرافت باش��د و منافع هر دو طرف را حفظ نماید!... این 
اولین ضربه اي بود که ملت در سیاست خارجي احساس 

   محمدرضا کائیني
اثري ک��ه هم 
این�����ک در 
باب آن سخن 
در  م��ي رود، 
زم��ره آث��اري 
ک��ه  اس��ت 
مواجهه نظري 
و عملي آسیا با 
غ��رب را ه��م 
گزارش مي کند 
و هم چاره اندیش��ي. داریوش شایگان در دوران 
پیش از پیروزي انقاب اسامي به چنین مباحثي 
دل داده بود و هم از این روي »آسیا در برابر غرب« 
را به نگارش درآورده است. وي در دیباچه این اثر 
و به قرار ذیل، از دغدغه خویش رونمایي مي کند:

»کتاب آسیا در برابر غرب، شامل دو بخش است: 
نیهیلیسم و تأثیر آن بر تقدیر تاریخي تمدن هاي 
آس��یایي و موقعیت تمدن هاي آسیایي در برابر 
س��یر تطور تفکر غربي. چنانکه از عنوان بخش 
نخست این رساله برمي آید، این دید ناظر بر سیر 
نزولي تفکر غربي اس��ت که برخي از متفکران 
بزرگ، آن را نیهیلیسم ) نیست انگاري( نامیده اند. 
هنگامي که مي گوییم نزولي، غرضي داریم و آن 
اشاره به بستر تحول تفکر غربي است که سیري 
منظم از زبر به زیر از تفکر شهودي به جهان بیني 
تکنیکي و از آخرت نگري و معاد به تاریخ پرستي 
داشته اس��ت. حکم کردن به اینکه این تطور در 
جهت پیشرفت بوده است یا سقوط، وابسته به 
دیدي اس��ت که ما از تاریخ و سرنوشت بشریت 
داریم. غور چندین ساله ما در ماهیت تفکر غربي 
که از لحاظ پویایي، تنوع، غناي مطلب و قدرت 
محسورکننده، پدیده اي تک و استثنایي بر کره 
خاکي است، ما را به این امر آگاه ساخت که سیر 
تفکر غرب��ي، در جهت بط��ان تدریجي جمله 
معتقداتي بوده است که میراث معنوي تمدن هاي 
آسیایي را تشکیل مي دهند. تمدن هاي آسیایي 
در وضع کنوني ش��ان، در دوره فترتند، دانستن 

اینکه این دوره فترت چگونه است و چه ماهیتي 
دارد، موضوعي اس��ت که مي خواهی��م در این 
رساله بش��کافیم و بکاویم. تمدن هاي آسیایي 
خواه ناخواه مقهور نیروي نابود کننده اي هستند 
که در نحوه ص��دور و تکوین��ش، کوچک ترین 
دخالتي نداشته اند. علت اینکه این جریان، یعني 
نیهیلیسم، در متن تمدن غربي متحقق گشت 
و به تدریج قوت یافت و سرانجام جهانگیر شد، 
تصادفي نیست، زیرا نطفه این دگرگوني از همان 
آغاز طلوع این تفکر، در دوگانگي مضمر در ساخت 
بنیادي اش نهفته بوده است. آگاهي یا ناآگاهي 
تمدن هاي آسیایي، از ماهیت تفکري که برآنان 
تسلط یافته است، در سرنوشتشان مؤثر است. 
حتي اگر معتقد باش��یم که نیهیلیسم، مصنوع 
ذهن متفکران خیال پرداز است، باز مطرح کردن 
آن براي ما ضروري اس��ت و ضروري از آن رو که 
ما ناآگاهانه بسیاري از مفاهیم تفکر غربي را که 
امروز حکم آیه هاي منزل را یافته اند، بي چون و 
چرا و بدون دید تحلیل��ي و تاریخي مي پذیریم 
و درباره ماهیت آنها و نی��ز درباره اینکه چرا این 
مفاهیم در فرهنگ ما مصداق و ما به ازایی نداشته 
و ندارد، چندان پرسش نمي کنیم! احتراز از این 
پرسش، گویاي آن است که ما به طور ضمني، این 
مفاهیم را مي پذیریم و حت��ي معتقدات خود را 
نسبت به آنها، کهنه، فرسوده و عقیم مي پنداریم. 
به عبارت دیگر، با تمام کوشش پیگیري که در 
حفظ هویت فرهنگي خ��ود مي کنیم، خاطره 
قومي ما رو به زوال است. در چنین وضعي، بحث 
درباره ضرورت یا عدم ضرورت س��نن و هویت و 
غیره، بدون بحث ریشه اي درباره نیروهایي که 
مورد معارضه هستند، قشري است و تا موقعي 
که این بحث صورت نگیرد و ما موجودیت خود 
و تمدني را که معروضش هس��تیم، نشناسیم و 
مورد پرس��ش قرار ندهیم، در این باره توفیقي 
نخواهیم یافت. مورد پرس��ش قراردادن، یعني 
اتخاذ روش تفکر فلسفي. فقط با این روش است 
که مي توانیم ب��ه ماهیت تفکر غرب��ي و هویت 

خودمان پي ببریم.« 

ش��ایگان در بخش��ي دیگ��ر از این مقدم��ه، به 
چالش هاي بررسي این مقوله و پرسش هایي که 
باید بدان پرداخت نیز این گونه اشارت برده است:

 »در تفکر فلسفي پاسخ پرسش معلوم نیست، 
اگر معلوم بود، پرسش نمي شد. تفکر سنتي ما 
که در دامن دین اس��ام پرورش یافته اس��ت، 
نمي تواند این سؤال را مطرح کند، چه اگر چنین 
پرسشي را پیش مي کشید، به مبدأ الهامش که 
ملتزم وحي است و پاسخ را پیش از پرسش در 
دسترس مي گذارد، وفادار نمي ماند و از مسیرش 
منحرف مي ش��د. همچنین علوم، اعم از علوم 
طبیعي و اجتماعي، نمي توانند چنین پرسشي 
را طرح کنند، زیرا علوم، مسائل را فقط در قلمرو 
صاحیت و در محدوده توانایي خود بررسي و 
چگونگي امور را تعیین مي کنند و نه چرایي شان 
را. پس طرح مسئله تقدیر تاریخي تمدن هاي 
آسیایي، قهراً یک مسئله فلسفي است و شیوه 
پرسش آن نیز غربي. غربي بدان معنا که چون 
سیطره تفکر غرب این مس��ائل را پدید آورده 
است، فقط با اختیار کردن ساح همان تفکر که 
شیوه پرسش و روش تحلیلي و انتقادي است، 
مي توان بر آن چیره شد و احیاناً نحوه رسوخش 
را دریافت. اصواً در طرح چنین مسائل، احکام 
قبلي را که مترتب بر فان بینش شرقي یا فان 
ایدئولوژي غربي هستند باید از خود دور ساخت 
و کوشید که نتایج از پرسش برآیند، نه بالعکس، 
ولي چرا روش فلسفي را بر مي گزینیم؟ سبب 
اختیارکردن این روش این اس��ت که در طرح 
مسئله تقدیر تاریخي تمدن هاي آسیایي، پاسخ 
از پیش داده نش��ده و ماهی��ت آن نیز مجهول 
اس��ت. صرف اینکه این س��ؤال طرح مي شود، 
دال بر این است که ما با امري ناشناخته مواجه 
هستیم که باید برد و قدرت پرسش و تحلیل، 
آن را روشن کند. به عبارت دیگر، ماهیت مسئله 
و نحوه پرسش، تعیین کننده شیوه تفکر است، 
وگرنه به جاي جست وجوي علل، احکام آماده از 
پیش را اختیار و از طرح سؤال پرهیز مي کردیم. 
در طرح این پرس��ش، ما با مسئله اي پیچیده 

و مبهم روبه رو هس��تیم و آن، چگونگي تقدیر 
تاریخي این تمدن هاس��ت. هنگامي که س��یر 
سریع تحوات کنوني آسیا را بررسي مي کنیم، 
مي بینیم که این تمدن ها، از آرمان هاي غربي 
تقلید مي کنند و در نتیجه، پیرو جهات تحولي 
آنند، پس پرسشي که از این ماحظه برمي آید، 
این است که تقدیر تاریخي تفکر غربي چیست؟ 
اکنون که آسیا روي به آرمان هاي غربي دارد و 
کم و بیش هم��ان راه را دنبال مي کند، تعیین 
تقدیر تفکر غربي و دگرگوني هایي که برخورد آن 
با شیوه هاي فکري در آسیا پدید آورده، مي تواند 
پرتوي نو به جهات کنوني فرهنگ هاي آسیایي 
بیفکن��د. به این پرس��ش که: تقدی��ر تاریخي 
تمدن هاي آسیایي چیس��ت؟ پرسش دیگري 
افزوده مي شود و آن اینکه: تقدیر تاریخي تفکر 
غربي چیس��ت؟ اگر فرض این باش��د که این 
تقدیر، همانا سیر نیهیلیسم است، یعني تفکر 
غربي س��یري را پیموده که جهت بینش آن را 
از دیانت به امور دنیوي س��وق داده است، پس 
نتیجه مي گیریم که تمدن هاي آسیایي نیز به 
سبب اینکه دچار این وسوسه شده اند، به تدریج 
همین سیر نزولي را خواهند پیمود یا احتمااً 
مي پیمایند، ولي باز روشن ش��دن این قضیه، 
ماهیت فعلي این تمدن ه��ا را معلوم نمي کند، 
زیرا گفتن اینکه آسیا به مسیر نیهیلیسم غربي 
کشانده ش��ده است، روش��نگر ماهیت کنوني 
این تمدن ها نیس��ت، بلکه معرف تغییر جهت 
دید آنها، نس��بت به آرمان هاي پیشین است. 
چگونگي این تقدیر، آنگاه آش��کار خواهد شد 
که ماهیت تفکر آسیایي را نیز بشناسیم. اینک 
پرسش سومي مطرح مي شود و آن اینکه: این 
جوهر مشترک، چگونه است و چه وجه افتراقي 
با تفکر تطوري غربي دارد؟ فقط پس از روشن 
کردن این سؤال سوم و دانستن اینکه ماهیت 
فرهنگ آسیایي چیست؟ و چه سنخیت یا عدم 
سنخیتي با تفکر غربي دارد، مي توانیم کیفیت 
کنوني این تمدن ها و جهت دگرگوني ش��ان را 

در یابیم...« 

   دکتر داریوش شایگان، در یک گفت و شنود مطبوعاتي، در واپسین سالیان حیات
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آقاي دکتر اکبري! با عنایت به سوابق 
کاري، مطالعات و عاقه شما در موضوع 
جمعیت، اهمی�ت تصویب قانون براي 

حمایت از جمعیت و خانواده چیست؟
غالب سیاست هاي جمعیتي اي که در ایران اجرایي 
شده از سوي سازمان هاي بین المللي طراحي  شده 
بود و ما در طول ۳۰ س��ال، به مداخل��ه و به طور 
مصنوعي و ب��دون رصد جمعیتي، راه صدس��اله 
کشورهاي غربي را رفتیم و خیلي زود جمعیت را 
محدود و پیر کردیم. حاا با تذکرات رهبري و اباغ 
سیاس��ت هاي کلي جمعیت و توصیه براي وضع 

قانون، این قانون تدوین و اباغ شد. 
ارزیابي کلي شما از این قانون چیست 
و چه نکات مثبت ی�ا  منفي را مي توان 

براي آن برشمرد؟
قانون گذاري خوب همیشه پش��تیبان است و 
مي تواند کارهاي اجرایي را آس��ان و هدفمند و 
مدیریت را سهل تر کند. ما قانون جامعي براي 
جمعیت نداشتیم. اان با همت مجلس شوراي 
اس��امي، قانون جواني جمعی��ت و حمایت از 
خانواده به تصویب رسید که گام نخست بسیار 
خوبي است. بر اس��اس آنچه در خبرها دیده  و 
ش��نیده ام این قانون از س��وي ریاست محترم 
جمهور تنه��ا به دو نه��اد ارجاع ش��ده؛ وزارت 
بهداش��ت و معاونت زنان و خانواده. درحالي که 
مواد این قانون با تمام نهادهاي جمهوري اسامي 
ایران ارتب��اط دارد و ما اینه��ا را احصا کرده ایم. 
قانون باید به همه دستگاه ها اباغ شود و طبق 
قانون برنامه ریزي داش��ته باش��ند. ش��رط اول 
اجراي این قانون ایجاد یک ستاد ملي جمعیت 
است که هنوز این ستاد تشکیل نشده است. به 
اعتقاد بنده هنوز مسئله جمعیت براي ساختار 
اجرایي کشور مسئله اول نیست اما در کنار این 
نقاط ضعف ما پشتوانه سیاسي کشور را در پس 
این قانون داریم. بزرگ ترین پش��توانه سیاسي 
قانون جواني جمعیت، رهبري هس��تند و پس 
از ایش��ان رئیس جمهور محترم و غالب وزرا که 
با بحث اصاح ساختار جمعیت مخالف نیستند. 
درحالي که در دوره قبل غالباً موافق نبودند و این 
نکته مثبتي است اما بین موافق بودن و عملیاتي 

کردن کار فاصله است. 
بزرگ ترین کاري که در این ۷۳ ماده و ۸۱ تبصره 
قانون »حمایت از خانواده و جواني جمعیت« اتفاق 
افتاده، حمایت واقعي از خانواده است. این قانون 
خانواده محوري را تا حدود زیادي در کشور شکل 
مي دهد و پشتوانه هاي اقتصادي خوبي دیده شده 
اس��ت. بیش از ۲۰ ماده از این قانون مشوق هاي 
مالي و اقتصادي اس��ت و تکلیف روشن است که 
اگر یک مدیر بخواهد مي تواند به جوانان و مردم 

کمک کند. 

این حمایت از خانواده در قانون جواني 
جمعیت و حمایت از خان�واده چگونه 

اتفاق افتاده است؟
از یک منظر، به طورکلي در دنیا دو راهبرد و فلسفه 
مدیریت��ي براي مس��ئله جمعیت و ب��راي اغلب 
مسائل اجتماعي در هر کشوري وجود دارد؛ یکي 

خانواده محوري و دوم فردگرایي. 
در غالب کش��ورهاي غربي مبناي کار فردگرایي 
است و کش��ورهایی با رویکرد سوسیالیستي هم 
به نوع دیگر فردگرا هس��تند اما ما چون مسلمان 
هستیم محوریت جامعه مان بر اس��اس خانواده 
اس��ت. قانون اساس��ي هم این امر را بر ما تکلیف 
کرده اس��ت. بنابراین این امر هم پشتوانه عقلي و 
علمي دارد و هم پشتوانه قوي مذهبي و قانوني. اما 
ساختار ما هنوز آن طور که باید خانواده محور نیست 
و قوانین مرتبط با خانواده را یا اجرایي نکرده ایم یا 
ناقص اجرا کرده ایم. ای��ن قانون جواني جمعیت 

خانواده محوري را تا حدود زیادي مدنظر دارد. 
بحث هاي اقتصادي و پیوست هاي جمعیتي براي 
کارهاي مختلف موضوع مثبتي است که در این 

قانون به آن اشاره شده است. 
در این قان�ون مش�وق هاي اقتصادي 
مختلفي دیده ش�ده اس�ت. آی�ا این 
مشوق ها ضمانت اجرایي کافي دارند ؟

بیشترین موانع در مسیر اصاح ساختار جمعیت، 
فرهنگي است اما نباید مسائل بسیار مهم اقتصادي 
را نادی��ده گرفت زیرا آنقدر کاره��ا را بد مدیریت 
کرده ایم و به خانواده بي توجه بوده ایم که مدیریت 
خانواده گران شده است. وقتي فرزند به دنیا مي آید 
و خانواده تشکیل مي شود سرمایه تولید مي شود و 
سرمایه گذاري آغاز مي گردد اما اان هزینه تولید 
مي شود و یک خانم و آقاي جوان مي ترسند فرزند 
بیاورند. در این قانون مسائل اقتصادي در حد یک 
طرح در مجلس، به خوبي و در شکل هاي مختلف 

دیده شده است. 
نکته مهم آن اس��ت که همه م��واد حقوقي این 
قانون دیده ش��ده اس��ت و اگر یک ریال از تأمین 
مواد این قانون لحاظ نش��ده بود، شوراي نگهبان 
بر اس��اس ماده ۷۵ آن را رد مي ک��رد. در وزارت 
بهداش��ت فقط پول هایي که به م��ا مي دادند تا 
نگذاریم مردم فرزنددار ش��وند، حاا براي اصاح 
س��اختار جمعیت به ما بدهند کفایت مي کند. از 
سوي دیگر بس��یاري از مواد این قانون بر اساس 
عقانیت است درحالي که س��اختار فعلي قانون 
و مقررات ما افراد مجرد را نس��بت به متأهل اولي 
مي داند. نکته مهم دیگر این است که اگر نگوییم 
آیین نامه ها و بخش��نامه هاي حاصل از این قانون 
مهم تر از خود قانون هستند، کم اهمیت تر نیستند و 
این امر حاکي از این است که ضرورت براي بررسي 

و مداقه علمي آنها وجود دارد. 

اج�ازه بدهی�د صریح تر س�ؤال کنم؛ 
آیا قان�ون جواني جمعی�ت و حمایت 
از خان�واده مي توان�د چالش جمعیت 
کشور را حل کند یا  شبیه دیگر قوانین 

اینچنیني کنار گذاشته خواهد شد؟
با توجه به ساختار کشور ما، من معتقدم مجري 
قانون بسیار مهم است. قانون کمک و راهنماست 
اما اگر مجري نخواهد مشکل حل نمي شود. مگر 
تاکنون خاف این حرف ها را داشته ایم اما مجري 

اعتقاد به جمعیت نداشت و کار اجرایي نشد. 
اولین کار براي اجراي قانون جواني جمعیت ایجاد 
س��تاد ملي جمعیت منبع��ث از آدم هاي علمي، 
دلسوز و شجاع است. یکي از گرفتاري هاي امروز ما 
گرفتاري پدرخوانده ها و آدم هایي است که چهره 
موجهي دارند اما علیه جمعیت بوده اند و هستند 
و اان دارند کار مي کنند تا این س��تاد را به دست 

بگیرند و باید مراقب این پدرخوانده ها بود. 
اکنون به نظر من مجریان اصلي یعني رئیس جمهور 
محترم و غالب وزرا به مسئله جمعیت معتقدند اما 
اج��راي کار در دس��ت بدنه میاني اس��ت و هنوز 
حرف ه��اي غیرعلم��ي از وزارت بهداش��ت و 
س��اختارهاي وابسته به آن ش��نیده مي شود که 
صحبت هاي پوپولیستي مطرح مي کنند. مقوله 
جمعیت آنقدر پیچیدگي علمي پیدا کرده که باید 
با علم باا با آن مواجه شد. من سه مقاله در یکي 
از بزرگ ترین و معتبرترین مجات علمي جهان 
یعني لنس��ت منتش��ر کردم و با عدد و رقم هاي 

خودمان وارد میدان شدیم تا نشان دهیم که برخي 
آقایان جمعیت شناس خطا کرده  و سر مردم کاه 

گذاشته اند. 
خطاي ای�ن برخي جمعیت شناس�ان 

چه بود؟
ما با همکاري ۱۰۰ نفر در دنیا مطالعه اي روي ۱۹۰ 
کش��ور جهان در حوزه جمعیت انجام دادیم که 
بخش ایران و حوزه منطقه را من اداره مي کردم. بر 
این اساس سرعت افول جمعیت در کشور ما مثل 
سقوط از یک کوه است. درحالي که ما ۶/۵ فرزند 
به ازاي هر زن داش��تیم هم اکنون ۱/۶به ازاي هر 
زن فرزند داریم و اگر به قومیت ها تقس��یم کنیم 
مي شود ۰/۶و این یعني ما جمعیت را نابود کرده ایم 
اما مرکز آمار ایران ب��از در اطاعیه اي این را گذر 
جمعیتي و روالي طبیعي معرفي کرد! درحالي که 
عادي انگاري یک مس��ئله پیچیده و مهم یکي از 
تخلفات قطعي است. س��اختار و نسبت جوانان و 
سالخوردگان به هم خورده اس��ت و باید ساختار 
جمعیت را اصاح کرد و براي این کار هنوز آدم ها 

کم و ضعیف هستند. 
همانطور که اط�اع دارید برخي افراد 
و چهره هایي همچون رئیس س�ازمان 
بهزیس�تي در خصوص تول�د نوزادان 
معلول با اجراي قانون جواني جمعیت 
اظهاراتي داشته اند. پاسخ شما به این 

ادعاها چیست؟
اواً در ای��ن باب حاشیه س��ازي مي کنند تا اصل 
فراموش ش��ود و برخي مي خواهند حاش��یه بر 
متن غلبه کند تا به منافع آنها خللي وارد نش��ود. 
درثاني این مقوله موضوعي کاماً علمي اس��ت. 
تصور مي شود وقتي بچه به دنیا آمد انسان است 
یا در اح��کام فقهي وقتي تح��رک عضو پیدا کرد 
یک انسان محسوب مي شود اما خلقت الهي فراتر 
از این حرف هاس��ت. در لحظه لقاح اسپرم مرد و 
تخمک زن، آنچه تشکیل ش��ده یک انسان است 
با تمام مختصات خ��ود؛ 4۶ کروموزوم و ۳۰ هزار 

ژن. حتي با دانش امروز بش��ر مي توان این انسان 
تک س��لولي را تبیین کرد. این س��لول تقسیم و 
سپس به عضو تبدیل مي شود. قباً تصور مي شد 
چهار ماهگي عضو تشکیل مي شود اما اان در دو 
ماهگي جنسیت مشخص مي شود و اعضاي جنین 
ش��کل مي گیرد که باید این موضوع را به مراجع 
عظام منعکس کنیم. اگر با نگاه میکروسکوپي کار 
کنیم شاید در همان هفته هاي اول این موارد قابل 

 تشخیص باشد. 
حاا سقط به معناي کشتن است. در حوزه کاري 
من، ما تمام تاشمان را مي کنیم که یک سالمند 
داراي بیماري سرطان دو سال بیشتر زندگي کند 
و باید هم این کار را بکنیم، اما اینجا بسیاري جنین 
سالم را به قتل مي رس��انیم! و از منظر عاطفي ما 
یک انس��ان را فقط به خاطر احتمال داشتن یک 
کروموزوم اضافه قطعه قطع��ه مي کنیم اما قانون 
جواني جمعیت غربالگري را ش��فاف، قانونمند و 
استاندارد کرده و صراحتاً اجازه غربالگري علمي 

را داده است. 
بحث هاي زی�ادي درب�اره غربالگري 
ضرورت و درصد خطاي بااي آن مطرح 
اس�ت. از نگاه ش�ما غربالگري چقدر 

ضرورت دارد؟
 در وضعیت موجود میلیاردها تومان هزینه ناکارا 
خرج غربالگ��ري مي ش��ود و زوج هاي ج��وان با 
هزینه هایي که مجبورند مي شوند پرداخت کنند و 
فشارهاي رواني زیادي که به آنها تحمیل مي شود، 

از فرزنددار شدن پشیمان مي شوند. 
این در حالي اس��ت ک��ه از ۱۵۰۰ زایمان زیر ۳۵ 
سال تنها یک مورد سندروم داون متولد مي شود و 
شاید ریسک فاکتور تصادف در خیابان در حین راه 
رفتن از این بااتر باشد! براي افراد 4۰ سال به باا 
این احتمال حداکثر به یکصدم مي رسد و ۹۹ نوزاد 
سالم و یک نوزاد سندروم داون! چرا این صحبت ها 
به مردم گفته نمي شود؟ یک زن 4۵ ساله مي تواند 
مادر شود و این وظیفه نظام سامت و به طور خاص 
پزشک محترم و دلسوز است که از او مراقبت کند 
تا بچه اي سالم به دنیا بیاورد و مسلماً این بارداري 
از بارداري یک زن ۲۵ س��اله س��خت تر است اما 

نشدني نیست. 
آق�اي دکت�ر!  بس�یاري از پزش�کان 
حداکثر س�ن مناس�ب باروري را 35 
سالگي مي دانند درحالي که با عنایت 
به باا رفتن سن ازدواج هنوز بسیاري 

از خانم ها در این سن مجردند!
این مسئله موجب شده تا TFR خانم هاي بااي 
۳۵ س��ال ما به ۰/۲ فرزند برس��د و وضعیت ما از 
بسیاري از کش��ورهاي غربي بدتر شود؛ یعني به 
ازاي هر خانم بااي ۳۵ س��ال، ۰/۲ فرزند به دنیا 
مي آی��د. از آن ط��رف درحالي ک��ه بهترین زمان 
فرزندآوري زیر ۲۵ س��ال است و سطح استروژن 
در زیر ۲۰ س��ال، ۳۰ درصد کمتر از زیر ۳۰ سال 
اس��ت اما کاري کرده ایم که میزان باروري در زیر 
۲۵ سال ۰/۵۱ فرزند شده است. از یک سو به دروغ 
نام کودک همسري را براي همه ازدواج هاي زیر 
۲۰ سال گذاشته اند و از س��وي دیگر به 4۰ ساله 
گفته ایم پیر! درحالي که 4۰ سالگي شکوفایي و فهم 
یک زن است و مي تواند خانواده اداره کند و وظیفه 
ساختارهاي سامت است که او را حفظ کنند و این 
کاه گذاشتن سر مردم و خراب کردن جامعه است. 
حاا بعد از ازدواج و گذشتن از سدهاي سختي که 
با جهیزیه، مهماني و مسائلي از این  دست بر سر 
راه جوانان اس��ت و ای��ن زوج مي خواهند بچه دار 
شوند. آنها را وارد کانال غربالگري امروزي در کشور 
مي کنیم که غیرعلمي است و باید مانند کشورهاي 
پیشرفته دنیا که این کار را کرده اند، اصاح شود. 

در غربالگري چه اتفاقي مي افتد و چرا 
این همه خطا دارد؟

کانال غربالگري کنوني یک��ي از غیرعلمي ترین 
روش ها را اجرایي مي کنند و مس��ئوان اینجا با 
س��اختارهاي مختلف NIPT یعني توالي ژني را 
گذاش��ته اند. به این معنا که با گرفتن ژن مادر و 
آنالیز آن، توالي ژني او را با برخي ژن هایي که قباً 
جمع آوري شده و نشان دهنده سامت یا بیماري 
خاصي اس��ت تطابق مي دهند ت��ا به این ترتیب 
احتمال بروز معلولیت را بررس��ي کنن��د، اما در 
بهترین حالت، خطا مي گویند و توالي ژني در ایران 
وجود ندارد. براي توالي یاب��ي ژني ما منبع ایراني 
نداریم. ژن وابسته به قومیت است و یک دنیا فرق 
بین ژن ایراني و امریکای��ي و اروپایي وجود دارد، 
بنابراین چون خود ما تابلوی استاندارد توالي ژني 
نداریم، این تطابق با ژن هاي دیگري انجام مي شود 

و این اتفاق ۲۶ درصد خطا دارد. 
این خطا یعني چه؟

یعني بچه سالم را مي کشند! در اینجا باید سؤال 
کرد آیا ما اجازه داریم یک جنین را به جرم احتمال 
سندرم داون بکشیم؟ از سوي دیگر و به طریق اولي 
قطعاً اجازه نداریم یک جنین س��الم را بکش��یم! 
همچنین پزش��کان محترم را ه��م در تنگنا قرار 
مي دادند که اگر غربالگري نکنند و اگر بچه سندرم 
داون متولد شود مسئول هستند به همین خاطر 
هم برخي پزشکان مي ترسند و با رویکرد تدافعي 
دستور س��قط جنین را مي دهند، بنابراین نظام 
سامت و پزش��کان را ترس��انده اند. متأسفانه بر 
چرخه آزمایش��گاه ها نظارت دقیقي وجود ندارد 

کانال غربالگری کنونی در کش�ور 
یک�ی از غیرعلمی تری�ن روش ها 
را اجرای�ی می کنن�د زی�را ب�رای 
توالی یابی ژنی منبع ایرانی نداریم

مراقب پدرخوانده هاي جمعیت باشید !
گفت وگوي»جوان« با رئیس کارگروه جمعیت مجمع تشخیص مصلحت نظام

غربالگري در ایران با غیرعلمی ترین شیوه اجرا می شود

یا تعارض منافع دارند و بر مبن��اي نظام غلط و 
ساختار NIPT کار مي شود که اصاً ساختارش را 
درست نکرده ایم. بعضاً کساني صحبت مي کنند 
که اصاً سوادش را ندارند و انجمن هایي انتقاد 
مي کنند که چرخه مالي و انتفاع میلیاردي دارند! 
درحالي که این قانون گفته همه این کارها را طبق 
استاندارد انجام دهید، فقط ثبت شود و ترس را 
از پزشک برداشته که امري مبتني بر علم است و 
گفته اگر پزشک غربالگري را تجویز نکرد، اشکالي 
ندارد. از چند سال پیش لزوم اجرا و نهادینه سازي 
پرونده الکترونیک سامت قانون شده است لکن 
که تاکنون نگذاشته اند پیش برود و بعدازاین هم 

نمي گذارند چون منافع میلیاردي دارند. 
در واقع شفاف سازي مي شود؟

بله، اگر پزشک و آزمایش��گاه تجویز و انجام این 
آزمای��ش را بپذیرن��د و در ص��ورت داون بودن 
جنین، دولت هم اگ��ر مي خواهد نظارت کند با 
آزمایش DNA  جنین را با DNA سندرم داون 
تطبیق دهد و درصد خطا را بررس��ي کند. این 
کاري علمي و منطقي است. اینکه گفته مي شود 
تعطیل یا حذف شدن غربالگري اصاً این گونه 
نیست و دروغ است و تنها اتفاقي که افتاده این 
است که این کار قانوني و ضابطه مند شده است؛ 
اینهایي که این حرف ها را مي زنند از ش��فافیت 
که امکان مدیری��ت بهینه را فراهم مي س��ازد، 

هراس دارند. 
اما ازنظر بین المللي حتماً دیده اید که ما چقدر پز 
مسائل بین المللي و همکاري با سازمان جهاني 
بهداش��ت را مي دهیم. بنده س��الیان متمادي 
مشاور سازمان جهاني بهداشت بوده ام. در همه 
سازمان هاي بین المللي سیاست ها غالباً از سوي 
عده دیگري تعیین مي ش��ود بنابراین همیشه 
باید دقت بس��یاري خرج داد. سیاست جمعیت 
در سازمان جهاني بهداش��ت تعریف نمي شود 
بلکه غالباً توس��ط س��اختارهاي صهیونیستي 
تعریف مي شود اما کارها و عملیات ها توسط افراد 
متخصص انجام مي شود و این افراد سیاست هاي 
تعیین ش��ده را اجرا مي کنند. در س��ازمان هاي 
بین المللي که در حوزه بهداشت و درمان فعالیت 

مي کنند تحدید جمعیت جزو قوانینشان است 
اما همین سازمان هاي بین المللي یک اصل در 
کشتارهاي سقط و غربالگري دارند که علیه ایران 
اطاعیه داده اند که چرا ای��ران قانون حمایت از 
معلوان را رعایت نمي کند و در غربالگري آنها 

را مي کشد!
ام�ا محکومی�ت ای�ران به واس�طه 
س�قط جنین هاي معل�ول از س�وي 
کنوانس�یون حمایت از افراد داراي 
ناتوان�ي هیچ گاه رس�انه اي نش�ده 

است!
همینطور است. من مي خواهم از منظر حقوق 
بشري به این ماجرا بپردازم. کنوانسیون دفاع از 
حقوق افراد داراي ناتواني که در سال ۲۰۱۷ به 
جمهوري اسامي ایران اباغ شده است به دولت 
عضو توصیه مي کند که قوانین خود به خصوص 
قانون جامع اف��راد داراي ناتواني را در راس��تاي 
کنوانسیون بر اساس مدل حقوق بشر معلولیت 
قرار دهد و اصطاحات موهن در مورد افراد داراي 
ناتواني ازجمله آیین دادرسي را حذف کند. طبق 
این کنوانسیون ما وظیفه داریم معلوان را براي 
مشارکت اجتماعي توانمند کنیم و حق نداریم 
آنها را بکشیم اما این کنوانسیون هیچ گاه مورد 
توجه قرار نمي گیرد. این کنوانسیون همچنین 
توصیه مي کند ماده ۹۰ برنامه ششم توسعه که 
انجام آزمایش ژنتیک و مشاوره قبل از ازدواج را 
به منظور جلوگیري از تولد کودک داراي ناتواني 
اجباري لغو نماید. همچنین افراد داراي ناتواني 
حق ازدواج و تشکیل خانواده دارند اما نماینده 
جمهوري اسامي ایران از این کنوانسیون تحفظ 
داده است و این کنوانس��یون توصیه کرده که از 

شرط خود انصراف دهد. 
بنابراین بر اساس 26 درصد خطایي 
که در غربالگري وجود دارد مي توان 
نتیجه گرفت ممکن اس�ت بسیاري 
از جنین هایي که معلول تش�خیص 
داده و سقط مي ش�وند سالم باشند! 

درست است؟
بله. در س��ال ۲۰۱۹ مطالع��ه اي در ایران براي 
۶۵۳ نفر انجام شد. حاملگي هاي بین ۱۱ تا ۱۳ 
هفته به عاوه شش روز غربالگري شدند. سن در 

این مطالعه سن قید نشده یعني از ۱۸ تا بااي 
4۰ س��اله وارد مطالعه ش��ده اند. ۱۳ نفر کشته 
)سقط( و ۵۳ مورد ایجاد معلولیت داشته اند که 
بسیاري از آن بر اثر روند دخالت هاي آمنیو سنتز 
و غربالگري معلول شده اند و خیلي چیزهایي که 
در این فرآیندها اتفاق مي افتد. توجه شود که اگر 
همه زنان مطالعه بااي 4۰ سال مي داشتند باز 
هم باید اعداد از این کمتر مي شد! بنابراین رقم 

سقط ما بسیار بااتر از استاندارد علمي است. 
در حوزه سقط جنین هم قانون جواني 
جمعیت با حاشیه سازي هایي همراه 
بوده است. دراین باره توضیحات شما 
چیست و وضعیت کش�ور را از منظر 

سقط جنین چطور ارزیابي مي کنید؟
یکي از صحبت ها درباره جمعیت موضوع ناباروري 
است. ما یک ناباروري اولیه داریم و یک ناباروري 
ثانویه اما ش��ما ش��نیده اید درباره پیشگیري از 
ناباروري ثانویه اطاع رس��اني ش��ود؟! زنان اگر 
چاق شوند، دیر باردار شوند، کورتاژ کنند و سقط 
تکرار ش��ود، فاصله بین دو فرزند بیش��تر شود، 
سیگار بکش��ند، غذاي چرب بخورند و امثالهم، 
احتمال بارداري شان کاهش مي یابد و ناباروري 
ثانویه را موجب مي شود اما اصاً این موضوعات 
مورد توجه قرار نمي گیرد و ما کار پیشگیرانه اي 
انجام نمي دهیم. ما در کش��ور اسم 44درصد از 
سقط ها را س��قط خود به خودي مي گذاریم که 
حداقل دوونیم برابر آمار دنیاس��ت و ۵۳۰ هزار 
س��قط جنایي داریم که ۳۹ درصد س��قط ها را 
شامل مي شود. البته بسیاري از سقط هاي خود 
به خودي هم در عمل سقط عمدي است و وقتي 
بیمار با خونریزي به بیمارستان مراجعه مي کند، 
پزش��ک ناگزیر از سقط مي ش��ود. در خانه هاي 
بهداش��ت و پایگاه ها بعضي بهورزان عزیز ما به 
یک خانم 4۱ س��اله اي که ممکن است تازه هم 
ازدواج کرده باشد و سامت هم هست مي گویند 
تو نباید باردار ش��وي! من متخصص س��رطان 
هستم، سازمان پزش��کي قانوني دستورالعملي 
را به توصیه وزارت بهداشت بیرون داده که موارد 
سقط طبي را تعیین کرده اس��ت و یکي از این 
موارد بیمار مبتا به سرطان است اما من به  عنوان 
یک متخصص سرطان، رئیس مرکز تحقیقات 
سرطان و بنیانگذار و مدرس دوره هاي فلوشیپ 
س��رطان، بر بارداري بیمار سرطاني اصرار دارم. 
بارداري در همه بیماري ها نجات دهنده است و 
در سرطان هم به طول عمر مریض کمک مي کند. 
در سرطان بیش��تر مس��ئله اجتماعي داریم تا 
بیولوژیکي. در سایر موارد هم همین طور است. ما 
حق نداریم یک نفر را از مادر یا پدر شدن محروم 
کنیم مگر براي نجات جان او. در جراحي هایي 

که در رشته من هست یکي از وظایف جراح این 
است که عصب هاي مسئول زنانگي و مردانگي 
را حفظ کند اما براي خیلي ها مهم نیس��ت و در 
رادیوتراپي ها هم بدتر. چرا هیچ انجمني اطاعیه 
نمي دهد چرا به اسم سقط آدم مي کشید و قتل 
انجام مي دهید؟ چرا براي نابارور نکردن مردم در 

جراحي ها کسي دستورالعمل نمي دهد؟
به نظر ش�ما اگر ما خیل�ي خوب این 
قانون را اجرا کنیم و هم ساختارهاي 
اجرایي و هم مردم همراهي کنند به 

چه نتیجه اي مي رسیم؟
ما باید سه سال کار کنیم تا وضعیت ثابت شود و 
همین که هستیم بمانیم. اان در هر سال بااي 
۱۲۰ -۱۰۰ ه��زار نفر کمتر به دنی��ا مي آید. از 
سوي دیگر پیرها بیشتر مي ش��وند و سهم آنها 
از ۶ درصد به ۱۰/۵ درصد رس��یده  است. بعد از 
سه س��ال حرکت مي کنیم و در پنج سال آینده 
ممکن است به TFR  ۲ برسیم و هنوز به سطح 
جانشیني نمي رسیم و بعد از آن ممکن است بهتر 
ش��ویم. اگر از همین امروز شروع کنیم در پایان 
قانون یعني هفت سال دیگر به حدود ۲ مي رسیم 

که هنوز سطح جانشیني نیست. 
یعن�ي 2/1 فرزن�د که هر خان�م باید 
در طول دوران باروري خ�ود به دنیا 

بیاورد؟
این مسئله هم محل بحث است. سطح جانشیني 
براي همه جا ۲/۱ نیس��ت. در کش��ور ما فرزند 
نکاحي اس��ت. حداکث��ر ۷۰ درص��د از خانم ها 
ازدواج مي کنند؛ بنابرای��ن TFR یعني -تعداد 
بچه زنده اي که در س��ن ب��اروري در خانم ها به 
دنیا مي آید- در ایران مثل اروپا تنها به خانم ها 
وابسته نیس��ت و باید این خانم ها ازدواج کنند. 
این TFR هم در سال ۹۵ به روشي غلط محاسبه 
شد و عدد ساختند! در برخي از اسناد جمهوري 
اسامي به گونه اي آمارسازي شده بود که وضعیت 
جمعیتي ایران مطلوب معرفي شود. من از همین 
نگرانم که آدم ها همان آدم ها باش��ند. امیدوارم 
زودتر ستاد ملي تشکیل ش��ود و کارها با دقت 
تمام پیگیري گردد؛ چراکه فرصت طایي تنها 
در چند سال آتي اس��ت و زمان بسیار محدود و 

کار بسیار است. 

اگ�ر از همین ح�اا اج�رای قانون 
جوان�ی جمعی�ت را ش�روع کنیم 
در پای�ان قانون یعنی هفت س�ال 
دیگر به TFR حدود 2 می رس�یم 
که هنوز س�طح جانشینی نیست

قانون جواني جمعیت و حمایت از خانواده یکي از طرح هایي است که سال ها در مجالس مختلف و در 
کمیسیون هاي گوناگون دست به دست شد تا سرانجام در تاریخ 10 آبان ماه امسال، شوراي نگهبان 
پس از چند رفت وبرگشت مصوبه بین مجلس و شورا بر آن مهر تأیید زد. حاا و با تصویب این قانون 
مهم به رغم اینکه جمعیت و حمایت از خانواده براي نخستین بار با پشتوانه اي قانوني مواجه شده است، 
شاهد برخي سوگیري ها در برابر این قانون هستیم و حتي رئیس سازمان بهزیستي در مصاحبه اي 
نسبت به افزایش تولد معلوان با این قانون ابراز نگراني مي کند! غالب بحث هاي رسانه اي بر سر ماده 53 
و 56 است که شفافیت زا هستند. طبق ماده 53، وزارت بهداشت و درمان مکلف است حداکثر سه ماه 
پس از ازم ااجرا شدن قانون، تمامی دستورالعمل هاي صادره مرتبط با بارداري و سامت مادر و جنین 
که پزشکان و کارکنان بهداشتي-درماني یا مادران را به سقط جنین توصیه کرده یا سوق مي دهد، حذف 
نموده مگر مواردي که جان مادر در خطر باشد و سایر مواردي را که ممکن است عوارضي براي مادر یا 
جنین ایجاد کند. استانداردسازي چگونگي تجویز و عملکرد پزشکان و سایر ارائه دهندگان خدمات، 
آموزش مؤثر و قانونمند آنها، پایش و ارزشیابي عملکرد، اصاح روش هاي غربالگري و تشخیصي و 
عملکرد مورد استفاده براي مادر و جنین و به استاندارد روز رساندن مقادیر مثبت و منفي کاذب نتایج 
و تفاسیر آزمایش ها و تصویربرداري ها و تعیین مسئولیت تجویزکننده و انجام دهنده خدمات، تعیین 
آیین نامه تصدیق آزمایش�گاه ها و مراکز تصویربرداري عامل آزمایش ها و تصویربرداري هاي مجاز 
غربالگري ناهنجاري جنین با تبیین نحوه ارزشیابي منظم از آنها و چگونگي پاسخگویي آنان از جمله 

تکالیف وزارت بهداشت و درمان در این قانون است. همچنین برخاف گذشته عدم ارجاع مادر باردار 
به غربالگري ناهنجاري هاي جنین توسط پزشکان یا کارکنان بهداشتي و درماني تخلف نیست. عاوه 
بر این بر پایه ماده 53 جهت استانداردسازي، نظارت، پایش و ارزشیابي، ارائه دهنده خدمت موظف 
است با رعایت اصول محرمانگي، اطاعات مادر، پزشک، سایر ارائه دهندگان خدمت، مستندات و 
دایل تجویز یا اقدام را طي تمامی مراحل در پرونده الکترونیک سامت بیمار ثبت نماید. همچنین 
مشخصات دقیق آزمایشگاه ها و مراکز تصویربرداري، تاریخ و نتایج اقدامات باید در پرونده ثبت شود. 
تشکیل ستاد ملي جمعیت هم تکلیف قانوني دولت است که به رغم اباغ قانون، تا کنون اجرایي نشده 
است.  براي واکاوي بیشتر این قانون، به سراغ پروفسور محمداسماعیل اکبري پدر پزشکي جامعه نگر 
ایران، رئیس انجمن آموزش پزشکي کشور، مشاورعالي ریاست سازمان پدافند غیرعامل کشور در 
حوزه جمعیت و سامت عمومي و رئیس کارگروه جمعیت مجمع تشخیص مصلحت نظام مي رویم و با 
وي دراین باره به گفت وگو مي نشینیم. پروفسور اکبري که استاد دانشگاه علوم پزشکي شهید بهشتي 
است، پژوهش هاي قابل توجه و عاقه زیادي به مقوله جمعیت و اصاح ساختار آن دارد. اکبري امسال 
در جمع »یک درصد دانشمندان برتر جهان در حوزه سرطان« نیز قرار گرفت. دکتر اکبري سال ها 
ریاست دانشگاه علوم پزشکي و معاونت وزارت بهداشت ازجمله معاونت سامت را بر عهده داشت. 
وي مشاور عالي وزیر بهداشت دولت دوازدهم نیز بود اما در اواخر عمر دولت دوازدهم، نمکي به علت 
اختاف نظر در نحوه مدیریت اپیدمي کرونا و مقوله جمعیت، عنوان صوري مذکور را از وي سلب کرد. 

زهرا چيذری
  گفت وگو



سپاه استان مرکزي      مركزي
رتبه دوم در زمینه 
ساخت مسکن براي کارکنان خود را در میان 
آورد.  بدس�ت  اس�تاني  س�پاه هاي 
سردار »محس��ن کریمي« فرمانده سپاه روح اه 
اس��تان مرکزي با اش��اره ب��ه موفقیت ق��رارگاه 
مسکن س��پاه اس��تان مرکزي در اجراي برنامه 
پنج ساله مسکن گفت: در کنار همه رسالت ها و 
خدمت رساني هایي که سپاه به مردم و ولي نعمتان 
انقاب ارائه مي دهد اجراي برنامه پنج ساله مسکن 
تحت عنوان پروژه شهرک شهید »سلیماني« اراک 
در دستور کار سپاه روح اه استان مرکزي است.  
وي افزود: بیش از یک س��ال و نیم از اجراي پروژه 
مسکن شهرک شهید »س��لیماني« مي گذرد که 
با اقدام جهادي و تاش هاي شبانه روزي شرکت 
جهاد خانه سازي امروز پیش��رفت مرحله اول آن 
به 4۸ درصد رسیده است.  فرمانده سپاه روح اه 

استان مرکزي تصریح کرد: استفاده از توانمندي ها 
و ظرفیت ه��اي داخلي از ویژگي هاي برجس��ته 
شهرک شهید »س��لیماني« اس��ت که مجموعاً 
یک هزار و ۲۵۰ واحد مسکوني است و مرحله اول 

آن ۷۰۰ واحد و باقي آن در مرحله دوم س��اخته 
مي ش��ود و هر آپارتمان شش طبقه است.  سردار 
کریمي ادامه داد: در آخرین ارزیابي که در راستاي 
اجراي برنامه پنج ساله مسکن کارکنان سپاه در 

سطح کشور از سوي بنیاد تعاون سپاه انجام شده، 
قرارگاه مسکن سپاه اس��تان مرکزي رتبه دوم را 
در کشور کسب کرده و در ش��اخصه هاي اجراي 
برنامه پنج ساله مسکن عملکرد قابل قبولي دارد.  
وي گفت: استان مرکزي همانگونه که در گذشته 
با اج��راي برنامه های��ي چون کنگ��ره ملي نقش 
امام خمیني)ره( در دفاع مقدس ۶۲۰۰ شهید به 
کشور الگوي موفق ارائه و رتبه برتر نیز کسب کرده 
امروز با ساخت شهرک شهید »سلیماني« به دنبال 
ارائه الگو است.  فرمانده سپاه روح اه استان مرکزي 
همچنین با اشاره به موفقیت هاي بسیج سازندگي 
اس��تان مرکزي در اجراي پروژه ها اف��زود: یکي 
دیگر از موفقیت هاي اخیر استان مرکزي، اجراي 
پروژه ه��اي محرومیت زدایي با مش��ارکت مردم 
است که در مجموع و در طي پنج سال اخیر بیش 
از4۷۰ میلیارد تومان خدمات محرومیت زدایي و 

خدمت رساني در سطح استان انجام شده است.

استان مركزي رتبه دوم ساخت مسکن براي كاركنان سپاه
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اختصاص 110 میلیارد تومان اعتبار براي اشتغالزایي معلوان البرز
کل  ی���ر مد     البرز
یس��تي  بهز
استان البرز با اشاره به جدیت مسئوان براي 
حمایت از کسب و کار معلوان گفت: امسال 
110 میلیارد تومان اعتبار براي اش�تغالزایي 
معلوان این اس�تان اختصاص یافته است. 
اسداه حیدري مدیرکل بهزیس��تي البرز به 
مناسبت هفته گرامیداش��ت معلوان در این 
استان گفت: ۱۱۰ میلیارد تومان اعتبار در قالب 
پرداخت تسهیات ۱۰۰ میلیون توماني بدون بهره مد نظر قرار گرفته و پرداخت حق بیمه کارآفرینان 
از دیگر اقدامات مؤثر براي اشتغالزایي معلوان است.  وي افزود: همچنین سهمیه سه درصدي اشتغال 
معلوان در دستگاه هاي اجرایي از مواردي است که این دستگاه مکلف به رعایت آن شده اند.  مدیرکل 
بهزیستي استان البرز تصریح کرد: پیش��گیري از معلولیت از طرح هاي جدي بهزیستي استان است 
که امسال با توجه به شرایط کرونا ۷۶ هزار نفر در طرح غربالگریي بینایي قرار گرفتند که ۲۵ هزار نفر 
غربالگري شدند.  حیدري گفت: ۳۷ هزار نفر نیز در طرح غربالگري شنوایي تحت پوشش قرار گرفتند 

که ۲۶ هزار نفر آنان غربالگري شدند ضمن آنکه براي ۶۰۰ نفر آزمایش ژنتیک انجام شده است.

نیروگاه خورشیدي یك هزار کیلو واتي آباده به بهره برداري رسید
ه  گا و نی�ر    فارس
خورش�یدي 
ه�زار کیلووات�ي شهرس�تان آب�اده ب�ا 
س�رمایه گذاري 150 میلی�ارد ریالي بخش 
رس�ید.  بهره ب�رداري  ب�ه  خصوص�ي 
اسماعیل خاتمي مدیر دفتر بازار برق شرکت 
توزیع نیروي برق استان فارس گفت: نیروگاه 
خورش��یدي آباده در زمیني به مس��احت دو 
هکتار، در مدت زمان دو سال  ونیم ساخته شده 
است که با تولید حدود دو گیگاوات ساعت انرژي و تزریق آن به شبکه سراسري، عاوه بر صرفه جویي در 
منابع سوخت فسیلي، از انتشار حدود هزارتن گاز گلخانه اي در سال جلوگیري خواهد کرد.  وي افزود: 
نیروگاه هزار کیلوواتي آباده، چهارمین نیروگاه بزرگ خورشیدي در محدوده توزیع برق استان فارس 
است که در کنار ۷۵۳ نیروگاه خورشیدي خانگي در مجموع حدود ۱۷ گیگاوات ساعت، انرژي تولید 
کرده و این میزان برق تولیدي مي تواند برق حدود ۲ هزار و ۷۰۰ خانوار را در روز تأمین کند.  مدیر دفتر 
بازار برق شرکت توزیع نیروي برق استان فارس ادامه داد: ظرفیت تولید برق نیروگاه هاي خورشیدي 

حداکثر تا دوبرابر ظرفیت انشعاب متقاضیان و تا سقف ۲۰۰ کیلووات تعیین شده است.

شناسایي هویت چهارمین شهید گمنام مدفون در خراسان جنوبي
هویت چهارمین      خراسان جنوبي
ش�هید گمنام 
مدف�ون در دانش�گاه آزاد واح�د بیرجند 
شناسایي ش�د و خانواده این شهید بعد از 
33سال مزار او را در آغوش خواهند گرفت. 
غامرضا فاح��ي، مدی��رکل حفظ آثار و نش��ر 
ارزش هاي دفاع مقدس خراسان جنوبي با اشاره 
به شناسایي هویت چهارمین شهید گمنام مدفون 
در خراسان جنوبي گفت: شهید تازه شناسایي شده 

شهید »علیرضا حسیني« اهل شهرري است که سال ۱۳۶۷ در تک دشمن در منطقه مهران در سن ۲۱ سالگي 
به درجه رفیع شهادت نائل آمد.   وي افزود: پیکر مطهر این ش��هید بزرگوار در تاریخ ۲۸ خرداد سال ۱۳۸۶ 
همزمان با شهادت حضرت زهرا)س( در خراسان جنوبي در دانشگاه آزاد اسامي واحد بیرجند به خاک سپرده 
شد.  مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش هاي دفاع مقدس خراسان جنوبي  تصریح کرد: مراسم میزباني و استقبال از 
خانواده شهید »علیرضا حسیني« روز سه شنبه ۱۶ آذر با حضور مسئوان، خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران 

خراسان جنوبي، بر سر مزار این شهید بزرگوار در دانشگاه آزاد اسامي بیرجند برگزار خواهد شد. 

 شعر »بهار نارنج« پويشي 
با محوريت فرهنگ مقاومت و ايثار در فارس

 تعريض آزادراه كرج– قزوين 
با هدف رفع گره ترافيكي

دبیر پویش شعر     فارس
»به�ار نارن�ج« 
فارس از برگزاري این پویش به همت بسیج 
هنرمندان و ب�ا محوریت فرهنگ مقاومت و 

ایثار استان خبرداد. 
دانیال بهادراني دبیر پویش اس��تاني شعر »بهار 
نارنج« فارس گفت: این پویش به همت بس��یج 
هنرمندان فارس و ویژه ش��اعران استان فارس 
برگزار مي شود.  وي هدف از برگزاري این پویش 
را شناسایي استعدادهاي جوان و کمتر شناخته 
شده استان، ترویج شعر و ادبیات پایداري، تعمیق 
فرهنگ مقاومت و ایث��ار، جمع آوري آثار هنري 
نوظهور و پیشکسوت در حوزه هاي ادبیات انتظار 
اعام کرد و افزود: تاش براي معرفي ش��یراز به 
عنوان س��ومین حرم اهل بیت و قطب ادبیات و 
ش��عر ایران اس��امي از دیگر اهداف مدنظر این 
پویش استاني است.  دبیر این همایش ادامه داد: 
این پویش در یک بخ��ش آزاد و یک بخش ویژه 
با پنج عنوان موضوعي برگزار مي شود.  به گفته 
بهادراني در بخش آزاد، شاعران مي توانند اشعار 
خود را در موضوعات مختلف ارس��ال کنند و در 
بخش ویژه نیز پنج موضوع ایثار، شیراز سومین 
حرم اهل بیت ش��اهچراغ )ع( امین وایت، هنر 

و رس��الت هنرمند، انتظار و ظهور در آینه شعر، 
و نهج الباغه، موضوعات م��ورد نظر این پویش 
است.  وي گفت: شاعران عاقه مند استان فارس 
براي شرکت در این پویش مي توانند اشعار خود 
را بدون هیچ محدودیت س��ني و محدودیت در 
تعداد اش��عار ارسالي، از طریق ش��ماره واتساپ 
۰۹۰۱۶۶۹۱۹۱۵ و حداکث��ر ت��ا تاریخ ۱۹ آذر 
ماه ۱4۰۰ به دبیرخانه این همایش ارسال کنند.  
دبیر پویش استاني شعر »بهار نارنج« افزود: مهلت 
دریافت آثار این پویش آثار به صورت کد گذاري 
شده در اختیار داوران ملي قرار داده مي شود و در 
پایان داوري، ضمن برگزاري اختتامیه پویش، به 
نفرات برگزیده جوایز نفیسي اهدا مي شود.  وي 
ادامه داد: اختتامیه این همای��ش پایان آذرماه و 
با حضور شاعران کشوري و استاني و همچنین 
برگزیدگان این پویش در ش��یراز، سومین حرم 
اهل بیت)ع( برگزار خواهد شد.  دبیر پویش بهار 
نارنج: با توجه ویژه اي که در ش��رایط پیش��رو به 
فرهنگ و در رأس آن ش��عر در سطح کشور و به 
ویژه استان وجود دارد، امیدورام که بتوانیم شاهد 
برگزاري چنی��ن رویدادهاي هنري و همچنین 
شناسایي و پرورش ش��اعران جوان در سرتاسر 

استان هنرپرور فارس باشیم. 

عملیات تعریض     البرز
آزادراه ک�رج- 
قزوین حدفاصل ترمینال شهید کانتري تا 
زیرگذر آیت اه رفسنجاني با هدف رفع گره 
ای�ن مح�دوده آغ�از ش�د.  ترافیک�ي 
علي زندي ف��ر، مدیر راه��داري و حمل و نقل 
جاده اي استان البرز، با اشاره به اینکه عملیات 
تعریض آزادراه کرج- قزوین حدفاصل ترمینال 
ش��هید کانتري تا زیرگذر آیت اه رفسنجاني 
با هدف رفع گ��ره ترافیکي ای��ن محدوده آغاز 
شده اس��ت، گفت: این پروژه با اجراي عملیات 
خاکي شامل روسازي و زیرس��ازي از ترمینال 
ش��هید کانتري تا زیرگذرآیت اه رفسنجاني 
به طول ۱/۵ کیلومتر در حال اجراس��ت.  وي 
افزود: فاز اول این پ��روژه به طول ۲/۵ کیلومتر 
از پل فردی��س تا ترمینال ش��هید کانتري به 
بهره برداري رسیده اس��ت و اجراي فاز دوم آن 
حدفاصل ترمینال ش��هید کانتري تا زیرگذر 
آیت اه رفس��نجاني نیز در حال انجام است و 
تا پایان س��ال جاري به بهره برداري می رس��د.  
مدیر راهداري و حمل و نقل جاده اي اس��تان 
البرز با اش��اره به اینکه اجراي پروژه مذکور در 
طول هفته همزمان با عب��ور بار ترافیکي انجام 

مي ش��ود، افزود: پروژه تعریض آزادراه تهران- 
کرج از س��ال ۹۷ با هدف س��اماندهي ترافیک 
در قالب سه طرح ش��امل پروژه گرمدره )این 
شمالي و جنوبي(، پروژه احداث زیرگذر و اصاح 
هندس��ي و بهس��ازي تقاطع فردیس در این 
شمالي و پروژه تعریض این شمالي حدفاصل 
تقاطع فردیس تا خروجي مهرویا تعریف شده 
اس��ت.  زندي فر تصریح کرد: از زمان آغاز این 
طرح ها، پروژه تعریض گرمدره در این شمالي 
و جنوبي بهره برداري شده است و پروژه احداث 
زیرگذر، اصاح هندس��ي و بهس��ازي تقاطع 
فردیس در این شمالي نیز با پیشرفت فیزیکي 
۵۵ درصدي در حال انجام است.  وي با یادآوري 
اینکه البرز ش��اهراه ارتباطي ۱4 استان بوده و 
بیش از ۱۸ درصد بار ترافیکي کشور را به خود 
اختصاص داده است، گفت: تکمیل این پروژه 
تأثیر بسزایي در کاهش ترافیک و تسهیل عبور 
و مرور کاربران جاده اي دارد.  مدیر راهداري و 
حمل ونقل جاده اي استان البرز افزود: با توجه 
به تردد خودروها در طول سال براي روان شدن 
مس��یرهاي پرترافیک در اس��تان برنامه هاي 
ویژه اي تدارک دیده شده است که هر یک از آنها 

براساس اولویت بندي اجرایي خواهد شد.

  آذربایجان شرقي: استاندار آذربایجان شرقي با اشاره به طرح الحاق 
۵۰هکتار زمین به محدوده ش��هر جدید س��هند براي اجراي طرح هاي 
مسکن، گفت: طرح هاي مسکن باید در زمین هایي اجرا شوند که هزینه 
آماده سازي باایي نداشته باشند تا قیمت تمام شده مسکن افزایش نیابد.  
عابدین خرّم افزود: طرح هاي هادي شهرهاي بندر شرفخانه و نظرکهریزي 
و طرح تفصیلي شهرآق کند و همچنین بازنگري طرح تفصیلي مجتمع 
عصر انقاب پارک علم و فناوري استان و الحاق ۵۰ هکتار زمین به شهر 

جدید سهند نیز تصویب شده که به زودي اجرایي مي شود. 
  هرمزگان: مدیرکل بن��ادر و دریانوردي هرمزگان گف��ت: از ابتداي 
سال تا پایان آبان ماه امس��ال 4 میلیون و ۹۳۵ هزار و ۹۵۳ تن انواع کاا 
از پایانه هاي ریلي بندر شهید رجایي به سراسر کشور حمل شده که در 
مقایسه با مدت مشابه سال قبل 4۹ درصد افزایش داشته است.  علي رضا 
محمدي کرجي ران عمده کااهاي اساسي را شامل گندم، روغن خوراکي، 
جو و ذرت اعام کرد و افزود: این میزان کاا به وسیله 4 هزار و ۲۷۰ واگن 

به استان هاي مقصد حمل شده است. 
   اصفهان: معاون بهبود تولیدات گیاهي س��ازمان جهاد کشاورزي 
استان اصفهان گفت: اکنون سطح زیر کشت گلخانه هاي استان از مرز 
۲ هزار و 4۰۰ هکتار گذشته که ۲ هزار و ۲۰۰ هکتار سبزي و صیفي و 
حدود ۲۰۰ هکتار گل و گیاهان زینتي است.  اصغر رستمي افزود: ساانه 
۱۰۰ هزار تنُ از محصوات گلخانه اي اس��تان اصفهان به روسیه، عراق 
و کشور هاي حاش��یه خلیج فارس صادر مي شود که بیشترین صادرات 

گلخانه اي استان مربوط به انواع فلفل و گوجه فرنگي است. 
  خراسان رضوي: رئیس مرکز امور بانوان و خانواده بنیاد کرامت رضوي 
گفت: جشن ازدواج ۱۵۰ زوج مهاجر مناطق حاشیه  شهر مشهد در رواق 
دارالهدایه حرم مطهر رضوي برگزار شد.  فاطمه دژبرد افزود: این زوجین به 
مدت سه سال از مزایاي طرح حمایت از خانواده از قبیل خدمات آموزشي 
و پشتیباني، مشاوره و راهنمایي، فعالیت هاي عملي و مهارتي مرتبط با 

همسرداري و پرورش فرزند بهره مند خواهند بود.

محرومیت زدایي از کارون با 60 پروژه 
عمراني و 500 طرح اشتغال برکت

مدیرعامل بنیاد برکت س�تاد اجرایي فرمان ام�ام از اجراي 60 پروژه 
عمراني و 500 طرح اشتغال در شهرستان کارون تا پایان سال خبرداد. 
محمد ترکمانه مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایي فرمان امام در حاشیه 
سفر به خوزس��تان و بازدید از مناطق محروم این استان گفت: با توجه به 
کمبود و محدودیت زیرساخت ها در شهرستان کارون، ۶۰ پروژه عمراني 
و زیربنایي در حوزه هاي توسعه آبرساني، ساخت و تکمیل مراکز بهداشتي 
و درماني، احداث و توسعه مدارس و س��اخت مراکز فرهنگي و مذهبي در 
این شهرستان و روستاهاي توابع آن اجرا مي ش��ود.  وي از راه اندازي این 
پروژه هاي عمراني تا پایان سال خبر داده و تصریح کرد: بنیاد برکت ۲۰۰ 
میلیارد ریال براي این منظور اختصاص داده است.  مدیرعامل بنیاد برکت 
تأکید کرد: با راه اندازي دفتر پیش��رفت و آباداني بنی��اد برکت در کارون، 
تمرکز ویژه اي بر محرومیت زدایي از مناطق کم برخوردار و روس��تایي این 
شهرستان شده است. ترکمانه با اشاره به وجود مشکل معیشت و اشتغال 
ناپایدار در شهرس��تان کارون اظهار داش��ت: تا پایان امس��ال 4۵۰ طرح 
اش��تغالزایي اجتماع محور در ۳۰ روس��تاي کارون اجرا مي شود که باعث 
ایجاد فرصت هاي کسب وکار براي یک هزار و ۵۰۰ نفر خواهد شد.  به گفته 
مدیرعامل بنیاد برکت، این بنیاد همچنین راه اندازي ۵۰ طرح اش��تغال را 
در حوزه کس��ب و کارهاي خانوادگي در شهرس��تان کارون در دستور کار 
دارد.  وي با اشاره به ارائه تس��هیات به طرح هاي متوسط و بزرگ صنعتي 
در منطقه کارون خاطرنشان کرد: ۵۰۰ میلیارد ریال تسهیات به طرح هاي 
بنگاه محور براي فعال سازي کسب و کارها پرداخت مي شود.  ترکمانه ادامه 
داد: مشاغل ایجاد شده در منطقه کارون با توجه به استعدادها و قابلیت هاي 
منطقه اي، در حوزه هاي پرورش ماهي، عمل آوري و بسته بندي آبزیان، کشت 
گیاهان دارویي، بسته بندي خرما و محصوات مربوط به پرورش گاومیش 
است.  مدیرعامل بنیاد برکت در ادامه از بررسي طرح هاي آبزي پروري در 
منطقه آزادگان کارون خبرداد و گفت: ظرفیت مناسبي براي آبزي پروري 
در این منطقه وجود دارد و بنیاد برکت براي ورود و اعطاي تس��هیات در 
این زمینه اعام آمادگي مي کند.  ازم به ذکر اس��ت، شهرستان کارون در 
جنوب شرقي اهواز واقع شده و کوت عبداه مرکز این شهر است. جمعیت 
شهرستان کارون تا ۱۸۵ هزار نفر تخمین زده مي شود.  ضمن اینکه بنیاد 
برکت ستاد اجرایي فرمان امام تاکنون ۲۸ هزار و ۵۹۱ طرح را در حوزه هاي 
توانمندسازي اقتصادي، امور زیربنایي، فرهنگي، سامت و سایر خدمات با 
حجم سرمایه گذاري ۲۶ هزار و ۵4 میلیارد ریال در مناطق محروم و روستایي 

استان خوزستان به بهره برداري رسانده یا در دست اجرا دارد.

کاهش تنش آبي
 در 300 روستاي سیستان و بلوچستان 

به گفته مدیرعامل آبفاي سیس�تان     سيستان و بلوچستان
وبلوچستان تنش آبي 300 روستا به 
حداقل رسید و پیش بیني مي شود با تکمیل خطوط انتقال نیمه تمام 
در سال 1401 کمترین تنش آبي را در منطقه سیستان شاهد باشیم. 
علیرضا قاسمي مدیرعامل آبفاي سیستان وبلوچستان در جریان بازدید 
معاون آب و آبفاي وزیر نیرو از طرح هاي آبرساني منطقه سیستان گفت: 
با توجه به خش��کي تااب هامون، عدم دسترسي به منابع آبي پایدار و 
از سوي دیگر عدم پایبندي افغانس��تان به حق آبه هیرمند، مشکاتي 
براي تأمین آب براي این منطقه به وجود آمد.  وي افزود: آب رودخانه 
هیرمند توسط کانالي به گودال هاي طبیعي بزرگي به نام »چاه نیمه« 
هدایت مي ش��ود، این منبع آبي عاوه بر سیستان، آب شهر زاهدان را 
نیز تأمین مي کند.  مدیرعامل آبفاي سیستان و بلوچستان ادامه داد: با 
توجه به کاهش منابع آبي، به منظور حفظ و استفاده بهینه از آب موجود 
در چاه نیمه ها براي مصارف شرب منطقه سیستان و زاهدان، انتقال آب 
از چاه نیمه شماره 4 به چاه نیمه شماره ۳ در دستور کار وزارت نیرو با 

مشارکت قرارگاه پیشرفت و آباداني سپاه سلمان قرار دارد. 
قاس��مي گفت: طرح آبرساني به ش��هرهاي منطقه سیس��تان با ۹۶ 
درصد پیشرفت فیزیکي، ش��امل آبگیر به ظرفیت 4۲۰۰ متر مکعب، 
تصفیه خانه به ظرفیت ۲۰۵۰ لیتر و اجراي خطوط انتقال به طول ۱۲۰ 
کیلومتر و احداث ۵۱ هزار مترمکعب مخزن ذخیره اس��ت و جمعیتي 
معادل ۳۷۱ هزار نفر را در افق طرح تحت پوشش دارد.  وي خاطرنشان 
کرد: در س��ال ۹۹ و ۱4۰۰ با مجموع اقدامات انجام شده در دو طرح 
آبرساني به شهرها و روستاهاي منطقه سیستان، تنش آبي ۳۰۰ روستا 
به حداقل رس��ید و پیش بیني مي ش��ود با تکمی��ل اقداماتي از جمله 
راه اندازي سیستم هاي ازن زني و تکمیل خطوط انتقال نیمه تمام در 

سال ۱4۰۱ کمترین تنش آبي را در منطقه سیستان مواجه باشیم. 

 راه اندازي 24 واحد تولیدي 
کشاورزي راکد در همدان 

24 واح�د تولیدي هم�دان که به علت     همدان
ش�یوع کرونا در بخش کش�اورزي این 
استان از چرخه تولید خارج شده بود، فعالیت خود را دوباره آغاز کردند. 
احد ظفري، مدیر سرمایه گذاري سازمان جهاد کشاورزي استان همدان با 
بیان اینکه در سال ۱4۰۰ مبلغ ۱۳۸ میلیارد تومان براي احیاي واحد هاي 
تولیدي که نیاز به س��رمایه گذاري دارند از طریق وزارت جهاد کشاورزي 
تسهیات تخصیص داده شد، گفت: اولویت با واحد هایي است که ۷۰ درصد 
پیش��رفت فیزیکي دارند و زودتر به بهره برداري مي رسند.  وي افزود: این 
تسهیات ۷۰ درصد به صورت ثابت و ۳۰ درصد سرمایه در گردش است.  
مدیر سرمایه گذاري سازمان جهاد کشاورزي استان همدان با بیان اینکه 
واحد هایي که به ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکي رسیده اند نیز مي توانند از هر 
دو طرح استفاده کنند، تصریح کرد: سهم اشتغال استان در بخش کشاورزي 
برابر ۲ هزار و ۶۸۹ نفر بوده است که ۹۱ درصد از تعهد انجام شده و انتظار 
مي رود با توجه به تس��هیاتي که از محل رونق تولید به اس��تان همدان و 
س��ازمان جهاد کش��اورزي تخصیص پیدا مي کند، به صورت صددرصد 
انجام شود.  ظفري با بیان اینکه تعداد ۲4 واحد تولیدي که به سبب کرونا و 
مخاطرات بخش کشاورزي از چرخه تولید خارج شده بودند، با تسهیاتي 
که به عنوان سرمایه در گردش در اختیارشان قرار گرفت به فعالیت خود 
بازگشتند، افزود: عمده این واحد ها در بخش صنایع تبدیلي فعالیت دارند. 

 خدمت رساني بهزیستي بروجرد
 به 2 هزار و 200 معلول روستایي 

2 ه�زار و 200 معل�ول س�اکن در مناط�ق    لرستان
روستایي شهرستان بروجرد شناسایي شده 
و تحت پوشش حمایت هاي مستمري یا خدمات توانبخشي قرار گرفته اند. 
کرم رضا پیردایه رئیس اداره بهزیس��تي بروجرد گفت: »سي بي آر« یا 
طرح توانبخشي مبتني بر جامعه از جمله برنامه هایي است که توسط 
بهزیستي در مناطق روس��تایي و دورافتاده اجرا مي ش��ود تا بتوان با 
شناسایي افراد معلول در این مناطق، بنابر استعداد و ظرفیت هر منطقه 
براي توانمندس��ازي آنها اقدام کرد.  وي افزود: با اجراي این برنامه در 
تمام روستاهاي بروجرد تاکنون حدود ۲ هزار و ۲۰۰ معلول شناسایي 
شده است که هر معلول بنابر استعداد خود و ظرفیت هاي منطقه محل 
سکونت، در رشته هاي مختلف از جمله صنایع دستي، کاشت محصوات 

کشاورزي و صیفي جات، قالي باقي و قاب بافي توانمند مي شود. 
رئیس اداره بهزیستي بروجرد ادامه داد: بیش از ۷هزار پرونده معلولیت 
اعم از معلولیت هاي ش��نوایي، بینایي، اعصاب و روان، ذهني، ضایعه 

نخاعي و چند معلولیتي در این شهرستان به ثبت رسیده است. 

6 میلیون اصله نخل بوشهر در انتظار تأمین آب 
به گفته اس�تاندار بوشهر براي تأمین     بوشهر
آب مورد نیاز 6 میلیون اصله نخل باید 

چاره اندیشي شود. 
احمد محمدي زاده استاندار بوشهر در نشست با معاون وزیرنیرو گفت: استان 
بوشهر در حوزه آب با مشکات و چالش هاي زیادي روبه رو است و باید نگاه 
ویژه اي به حوزه آب استان داشته باشیم.  وي به ظرفیت هاي استان بوشهر 
پرداخت و با بیان اینکه ۱۷درصد خرما کشور در استان بوشهر تولید مي شود، 
افزود: در همایش ملي خرما در بوشهر راهکارهاي ازم براي حل مشکات 
کشاورزان و سرمایه گذاران در عرصه هاي مختلف تدوین شد.  استاندار بوشهر 
با بیان اینکه توجه به مطالبات مردم از مهم ترین اولویت هاس��ت تصریح 
کرد: باید در همه زمین ها خواسته و مطالبات مردم مورد توجه قرار بگیرد.  
محمدي زاده گفت: س��اانه ۱/۵ میلیارد مترمکعب آب از زاگرس جنوبي 
با عبور از این اس��تان به دریا رفته و هدر مي رود.  وي با اشاره به اینکه این 
روان آب ها بخشي از خاک هاي حاصلخیز استان را نیز به دریا مي برند، افزود: 
مطالعات چند رودخانه اي که این آب را از بستر استان بوشهر به دریا مي  برد 
در دستور کار قرار گیرد.   استاندار بوشهر ادامه داد: انتظار است مطالعات 
چند رودخانه اي که این آب را از بستر استان بوشهر به دریا مي  برد در دستور 
کار قرار گیرد و تکمیل شود تا راه مورد نیاز مهار آن از طریق ظرفیت بخش 
خصوصي عملیاتي شود.  محمدي زاده گفت: بحران استان بوشهر در حوزه 
آب مربوط به آبیاري نخلس��تان ها بوده و کندن و فروش نخل ها توس��ط 
کشاورزان نیز تنها به دلیل مشکل کمبود آب است که باید براي ۶ میلیون 
اصله نخل در موضوع تأمین آب چاره اندیش��ي اساسي صورت گیرد.  وي 
افزود: ساز و کارهایي نیز براي تهاتر نفتي در احداث سد دالکي دیده شده که 

ظرفیتي براي سرعت بخشي در روند احداث این سد است.

ساخت 12 بیمارستان نیروی زمیني ارتش 
در حوزه محرومیت زدایي

به گفته فرمانده قرارگاه محرومیت زدایي نیروي زمیني ارتش، 
تاکنون این نیرو 12 بیمارس�تان با تجهیزات کامل در حوزه 
محرومیت زدایي در استان هاي مختلف کشور ساخته است. 
ولي رحماني، فرمانده ق��رارگاه محرومیت زدایي نیروي زمیني ارتش 
گفت: ارتش بیش از ۵۰۰ میلی��ارد تومان در حوزه محرومیت زدایي و 
کرونا از محل اعتبارات خود هزینه کرده و عاوه بر آن ۱۲ بیمارستان 
با تجهیزات کامل هم در حوزه محرومیت زدایي در استان هاي کشور 
ساخته است، که به عنوان نمونه مي توان به ساخت هفت روزه بیمارستان 
در قم با تجهیزات کامل در پیک پنجم کرونا اشاره کرد.  فرمانده قرارگاه 
محرومیت زدایي نیروي زمیني ارتش با اشاره به کارهاي ارتش در زمینه 
محرومیت زدایي افزود: این کارها، کارهاي ویژه اي اس��ت و در ساخت 
بیمارستان ها بهترین امکانات را در کوتاه ترین زمان به کار مي بریم، در 

سراسر ایران ضمن ایجاد امنیت، در حال خدمت رساني هستیم.

 پرداخت خسارت 
به دختران حادثه دیده شین آبادي 

مدیرکل بهزیستي آذربایجان غربي از پرداخت یک میلیارد 
و 400 میلیون تومان به 24 نف�ر از دانش آموزان حادثه دیده 

شین آباد پیرانشهر خبرداد. 
 سعید فریور مدیرکل بهزیس��تي آذربایجان غربي گفت: در هفته 
معلولین در آذرماه به دانش آموزان حادثه دیده شین آباد به ازاي هر 
دانش آموز بر اساس سطح معلولیت در چهار سطح خفیف، متوسط، 
شدید و خیلي شدید با حداقل ۱۵میلیون و ۵۰۰ هزار تومان براي 
هر دانش آموز با سطح معلولیت خفیف و تا حداکثر ۸۱ میلیون تومان 
براي هر دانش آموز با سطح معلولیت خیلي شدید پرداخت شده است 
که مجموعاً براي ۲4 نفر از اولیای دانش آموزان مبلغ ۶۱4 میلیون 
تومان و براي ۲4 نفر از دانش آموزان حادثه دیده نیز مبلغ ۷۸۶ میلیون 
تومان پرداخت شد.  وي افزود: اعتبار پرداختي براي دانش آموزان به 

حساب بلند مدت بانکي و براي والدین به حساب جاري واریز شد.

راه اندازي کارگاه آموزش دانشجویان 
مکانیك خودرو در خوزستان

رئیس دانشگاه فني و حرفه اي خوزستان از تجهیز و راه اندازي 
کارگاه مش�ترك با ایس�اکو براي آموزش دانشجویان رشته 

مکانیک خودرو خبرداد. 
دکتر سیدبهزاد علوي رئیس دانشگاه فني و حرفه اي خوزستان گفت: در 
دانشگاه فني و حرفه اي بیش از ۷۵ درصد از دانش آموختگان وارد بازار 
کار مي شوند و از این نظر بیشترین سهم را در میزان اشتغال و رتبه اول را 
در کشور داریم.  وي با اشاره به افتتاح یک کارگاه مشترک بین ایساکو با 
دانشگاه فني و حرفه اي نیز افزود: یکي از کارهایي که قرار است در هفته 
پژوهش صورت گیرد افتتاح این کارگاه است. در سه استان خوزستان، 
خراسان رضوي و آذربایجان شرقي با شرکت ایساکو بسته شده است و 
در این راستا کارگاه مشترکي تدارک دیده شده است. فضاي نمایشگاه از 
سوي دانشگاه و تجهیز این کارگاه شامل انواع موتورها، ملزومات تعمیر 

خودرو و تجهیزات توسط شرکت ایساکو انجام شده است.

   خوزستان   آذربایجان غربي    اصفهان

حضور 153 کردستاني در چهارمین دوره 
جشنواره بین المللي قرآن و عترت

به گفته رئیس اداره برنامه ریزي امور      كردستان
قرآن�ي تبلیغ�ات اس�امي اس�تان 
کردس�تان 153 نفر از خانواده طاب و روحانیون کردس�تاني در 
چهارمین دوره جشنواره بین المللي قرآن و عترت شرکت کردند. 
بهرام مرادي، رئیس اداره برنامه ریزي امور قرآني تبلیغات اسامي استان 
کردستان از اعام فراخوان چهارمین جشنواره بین المللي قرآن و عترت 
ویژه خانواده ط��اب و روحانیون حوزه هاي علمیه از ۹ ش��هریورماه در 
اس��تان خبرداد و گفت: عاقه مندان تا پایان مهرماه فرصت ثبت نام در 
این جشنواره بین المللي قرآني را داش��تند.  وي با اشاره به اینکه ثبت نام 
در این جشنواره بین المللي به صورت اینترنتي و از طریق سامانه تاوت 
سازمان دارالقرآن الکریم صورت گرفت، افزود: ۱۵۳ نفر از خانواده طاب 
و روحانیون کردستاني در چهارمین دوره جش��نواره بین المللي قرآن و 
عترت ثبت نام کردند.  رئیس اداره امور قرآني تبلیغات اسامي کردستان 
با اشاره به برگزاري این آزمون در دو بخش شفاهي و کتبي تصریح کرد: 
در بخش ش��فاهي 4۸ نفر و در بخش کتبي ۱۰۵ نفر در بخش کتبي با 
هم به رقابت مي پردازند.  مرادي ادامه داد: بخش مس��ابقه این جشنواره 
بین المللي در رشته هاي قرائت تحقیق، قرائت ترتیل، حفظ، اذان تفسیر، 
صحیفه سجادیه، نهج الباغه، کتابخواني و نقاشي برگزار خواهد شد که 
شرکت کنندگان بخش شفاهي در رشته هاي ترتیل، حفظ و اذان با هم 
به رقابت مي پردازند.  وي گفت: جشنواره بین المللي قرآن و عترت بخش 
شفاهي در مرکز اس��تان به صورت حضوري و در شهرستان هاي تابعه و 
روستاها به صورت تلفني در تاریخ ۲4 آذرماه برگزار خواهد شد.  رئیس اداره 
امور قرآني تبلیغات اسامي کردستان یادآور شد: سایر شرکت کنندگان در 
رشته هاي کتبي قرآني و هنري به صورت مجازي برگزار مي شود که زمان 

آزمون کتبي نیز در ۱۹و ۲۶ آذر ماه همزمان با سراسر کشور بوده است. 

ترخیص سرم اهدایي سازمان بهداشت جهاني از گمرك شهید رجایي
دادستان عمومي     هرمزگان
و انق�اب مرکز 
استان هرمزگان از ترخیص 11 کانتینر سرم دپو 
شده در گمرك شهید رجایي بندرعباس در پي 
ضرب ااج�ل دس�تگاه قضای�ي خب�رداد. 
مجتبي قهرماني دادس��تان عموم��ي و انقاب 
مرکز اس��تان هرمزگان گفت: با توج��ه به نیاز 
فوري بیماران خاص و کرونایي به اقام پزشکي 
و در راستاي احقاق حقوق عامه، محموله بزرگ 
سرم هاي انساني اهدایي از سوي سازمان بهداشت جهاني به وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکي، پس 
از مدت مدیدي باتکلیفي در بندر شهید رجایي بندرعباس، هم اکنون در حال ترخیص و ارسال به مناطق 
مختلف کشور است.  وي افزود: با ورود دستگاه قضایي به موضوع از تحمیل خسارات ناشي از تأخیر به وجود 
آمده به بیت المال، جلوگیري شد.  دادستان عمومي و انقاب مرکز استان هرمزگان تصریح کرد: این محموله 
بزرگ وارداتي شامل ۱۱ کانتینر سرم انساني از جمله ۵۰ هزار بطري سرم قندي، ۵۰ هزار بطري سرم نمکي 

و ۱۶۰ هزار بطري سرم اکتات در بسته بندي ۲۱۸ پالت )۱۶۶ تن به ارزش بیش از ۱۵۵ هزار دار( است.

سجادمرسلی
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دشواری های صادرات شیری که نمی خوریم
نامه بي ثمر وزیر جهاد به وزیر صمت درباره صادرات 3 فرآورده لبني

 حداقل حقوق کارمندان سال آینده 
4/5 میلیون تومان مي شود

ایح�ه  در  گرفت�ه  ص�ورت  پیش بیني ه�اي  براس�اس 
میلی�ون   3/5 از  دولت�ي  حداقل بگی�ران   ،1401 بودج�ه 
مي یاب�د.  افزای�ش  توم�ان  میلی�ون   4/5 ب�ه  توم�ان 
براساس اظهارات محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس ارائه ایحه بودجه 
۱4۰۱ به یک شنبه هفته آینده موکول می شود. جزئیات بودجه نشان 
مي دهد حداقل حقوق بگیران دولتي، س��ال آین��ده 4/۵میلیون تومان 
دریافتي خواهند داشت. یک مقام آگاه در سازمان برنامه و بودجه در این 
باره به فارس مي گوید: حداقل حقوق کارمندان در سال جاري ۳/۵میلیون 

تومان است که براي سال بعد به 4/۵میلیون تومان افزایش مي یابد. 
وي تأکید کرد: طبق بخشنامه بودجه و تصمیمات گرفته شده متوسط 
افزایش کارمندان در ایحه بودجه ۱4۰۱ بالغ بر ۱۰ درصد پیش بیني شده 
اس��ت. به عبارت دیگر حداقل بگیران ۲۹ درصد افزایش حقوق را تجربه 
مي کنند و هر چقدر حقوق بااتر برود به همان نس��بت ضریب افزایش 
حقوق کاهشي مي شود. این مقام مطلع بیان داش��ت: معافیت مالیاتي 

حقوق براي سال آینده نیز ۵میلیون تومان پیش بیني شده است. 

 کاهش 44 درصدي ورودي آب 
به سدهاي کشور 

500میلی�ون  و  50میلی�ارد  مجم�وع  از  زم�ان حاض�ر  در 
مترمکعب حج�م مخازن س�دهاي کش�ور، تنه�ا 17میلی�ارد و 
670میلی�ون مترمکعب آب پش�ت س�دها ذخیره ش�ده اس�ت. 
به گزارش تس��نیم، آمار دفتر اطاعات و داده هاي آب کش��ور نش��ان 
مي دهد با سپري شدن ۷۳ روز از سال آبي )سال آبي ۱4۰۱ � ۱4۰۰(، 
تا ۱۳ آذرماه میزان کل حجم آب در مخازن س��دهاي کش��ور حدود 
۱۷/۶۷میلیارد مترمکعب اس��ت که نس��بت به مدت مشابه سال آبي 
گذشته ۳۰ درصد کاهش نش��ان مي دهد. همچنین به گفته مدیرکل 
دفتر اطاعات و داده هاي آب کش��ور، بررسي وضعیت سدهاي کشور 
نش��ان مي دهد میزان کل حجم ورودي به سدهاي کش��ور از ابتداي 
مهرماه تا ۱۳ آذر مع��ادل ۲/۸4میلیارد مترمکعب بوده که کاهش��ي 
معادل 44 درصد نسبت به مدت مشابه سال آبي گذشته داشته است. 

فیروز قاسم زاده، مدیرکل دفتر اطاعات و داده هاي آب کشور در این 
خصوص خاطرنشان کرد: در شرایط کنوني، از کل حجم مخزن سدهاي 
مهم کشور به میزان حدود ۵۰/۵ میلیارد مترمکعب، حدود ۳۵ درصد 

آب ذخیره شده وجود دارد. 
وي اضافه کرد: میزان پرشدگي سدهاي مهمي چون زاینده رود، شمیل 
و نیان و سفیدرود در ش��رایط فعلي حدود ۱۳ تا ۱۸ درصد است و در 
استان هاي خوزس��تان و تهران، میزان پرشدگي متوسط مخازن طي 

سال آبي جاري به ترتیب حدود ۳۸ درصد و ۲۰ درصد است. 

گمرك: واردات ماینر به کشور آزاد است
معاون گمرك ایران اظهار داشت: در دو ماه گذشته ترخیص هایي 
از ماین�ر ب�ه کش�ور داش�ته ایم و در س�ال ج�اري 10/5 میلیون 
دار دس�تگاه ها و تجهیزات مربوطه به کش�ور وارد ش�ده است. 
به گزارش ایلنا، مهرداد ارونقي با بیان اینکه واردات ماینر به کشور آزاد 
است، اظهار داش��ت: در دو ماه گذشته ترخیص هایي از ماینر به کشور 
داشته ایم و در س��ال جاري ۱۰/۵میلیون دار دستگاه ها و تجهیزات 
مربوطه به کشور وارد شده اس��ت. سال گذشته هم دستگاه هاي ماینر 
ترخیص ش��دند. معاون گمرک ایران ادامه داد: البته اخباري مبني بر 
حرام بودن استخراج ماینر از سوي برخي از مراجع منتشر شد، اما به هر 

حال تا همین ماه با بررسي قوانین مرتبط واردات انجام شده  است. 

اقدام فوري براي عرضه خودرو هاي سازمان 
اموال تملیکي در بورس کاا

وزی�ر ام�ور اقتص�ادي و دارای�ي در دس�توري ب�ه سرپرس�ت 
س�ازمان اموال تملیک�ي، خواس�تار اق�دام فوري ب�راي عرضه 
خودرو ه�اي س�ازمان ام�وال تملیک�ي در ب�ورس کاا ش�د. 
به گزارش بورس کاا، در پي نامه رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
به وزیر اقتص��اد در خصوص آمادگي بورس کااي ای��ران براي عرضه 
خودرو هاي سازمان اموال تملیکي، احسان خاندوزي وزیر امور اقتصادي 
و دارایي در دستوري به سرپرست سازمان اموال تملیکي اعام کرد که 

در این زمینه »اقدام فوري و مقدمات قانوني« انجام شود. 
جواد جهرمي معاون عملیات و نظارت بر بازار بورس کااي ایران در برنامه 
گفت و گوي ۱۸:۳۰ شبکه خبر دراین خصوص گفت: این خودرو ها که زیر 
۲۵۰۰ سي سي است پس از اخذ مصوبه هیئت وزیران با پیگیري وزیر اقتصاد 
و به محض تعیین تکلیف دادستاني در بورس کااي ایران عرضه مي شوند که 
همه زیرساخت ها در این زمینه مهیا بوده و درخصوص عرضه سایر خودرو ها 
نیز اگر سیاستگذاران اهداف خود را اعام و شرکت هاي خودروساز نیز اعام 

آمادگي کنند، مکانیسم بورس کاا آماده عرضه خودرو است. 

انتقاد از افزایش قبوض برق مشترکان خانگی
یک عضو کمیسیون عمران مجلس خواستار پاسخگویي وزارت نیرو 
درخصوص افزایش چند برابري قبوض برق مشترکان خانگي شد. 
به گزارش ایس��نا، غامعلي کوهس��اري در تذکري شفاهي در جریان 
جلسه علني دیروز مجلس گفت: گویا تذکرات نمایندگان براي مسئوان 
اجرایي کشور عادي شده و دیگر گوش شنوایي براي آن در کشور وجود 

ندارد و مسئوان اجرایي باید به تذکرات نمایندگان توجه کنند. 
وي در ادامه اظهار کرد: رس��یدگي به افزایش قبوض برق مش��ترکان 
خانگي از جمله تذکرات نمایندگان بوده که وزارت نیرو اصاً توجهي به 
آن نداشته است. پرداخت پایان خدمت کارکنان دولت همسان سازي 
حقوق بازنشستگان و توجه به وضعیت معیشتي مردم از دیگر تذکرات 
نمایندگان است که باید در دستور کار مسئوان اجرایي قرار گیرد. وي 
گفت: باید به وضعیت آب شرب ش��هرها و روستاها توجه جدي شود، 
اکنون ابتداي فصل زمستان است و زمان پیگیري این موضوع مي باشد. 
دولت گذشته نسبت به ادغام شرکت آب و فاضاب شهري و روستایي 

اقدام کرد که خاف قانون است و باید جلوي آن گرفته شود. 

 جریمه دریافت کنندگان مالیات  
از کااهاي معاف

اتاق اصناف ایران ط�ي اطاعیه اي ب�ه اتحادیه ه�ا و کارفرمایان 
صنفي اعام کرده که از 13 دي ماه درج برچس�ب معاف از مالیات 
ب�ر ارزش اف�زوده بر کااه�اي ذکر ش�ده در ای�ن قان�ون الزامي 
اس�ت و صنوف در ص�ورت دریاف�ت مالی�ات از کااه�اي معاف 
بای�د دو برابر مالیات و ع�وارض دریافتي جریم�ه پرداخت کنند. 
به گزارش اتاق اصناف ایران، در این اطاعیه آمده که با توجه به الزام قانوني 
و اباغیه سازمان امور مالیاتي مبني بر اجراي قانون مالیات بر ارزش افزوده 
از تاریخ ۱۳ دي ۱4۰۰، تولیدکنندگان و عرضه کنندگان کااهاي معاف از 
مالیات ارزش افزوده مکلفند برچسب معافیت از مالیات بر ارزش افزوده را از 
تاریخ اجراي این قانون روي بسته بندي کااهاي مزبور درج کنند. همچنین 
عرضه کنندگان این کااها به هنگام عرضه، مجاز ب��ه دریافت مالیات و 
عوارض ارزش افزوده از کااها و خدمات معاف نبوده و در صورت تخلف نه 
تنها باید مالیات و عوارض دریافتي را عودت کنند، بلکه مشمول جریمه اي 
معادل دو برابر مالیات و عوارض دریافتي نیز خواهند ش��د. بر اساس بند 
»الف« ماده )۹( قان��ون مالیات بر ارزش افزوده، محصوات کش��اورزي 
فرآوري نش��ده، دام زنده و خوراک آن، بذر، نشاء،س��م،کود، آب مصارف 
کشاورزي، شیر،پنیر،  ماست، آرد و نان، انواع گوشت برنج، حبوبات،  سویا، 
انواع روغن خوراکي، شیر خشک، تخم مرغ نطفه دار، خمیر کاغذ و کاغذ 
باطله، دفتر تحریر،  کاغذ چاپ، تحریر و روزنامه، کتاب، روزنامه، نشریه، 
فرش دستباف و مواداولیه آن، صنایع دستي انواع دارو و واکسن انساني و 

دامي و غیره از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده معاف هستند. 

 معاون دادستان کل: از نامه من 
براي واردات آات موسیقي سوءاستفاده شد

معاون دادستان کل کشور گفت: عده اي با شیطنت و سوءاستفاده 
از نامه من، قصد ترخی�ص غیرقانوني محموله آات موس�یقي را 
که حداقل دو س�ال پش�ت درهاي گمرك مانده اس�ت، داشتند. 
س��عید عمراني معاون دادس��تان کل کش��ور، در گفت وگو با تسنیم، 
درخصوص تاش شیطنت آمیز عده اي براي ترخیص غیرقانوني محموله 
آات موسیقي گفت: در شهریور امسال مراجعه اي به اینجانب، مبني بر 
ترخیص کااهایي که نام آنها آورده نشده بود صورت گرفت که ادعا شده 
بود کااهایي که ترخیص نشده اند مشمول مقرراتي هستند که اگر دو 

برابر عوارض بدهند، از نظر قانوني مشکلي براي ترخیص ندارند. 
وي افزود: طبق مکاتباتي که با گمرک ایران داش��تیم، تأکید شد اگر 
مطابق مقررات این مش��کل، با پرداخت دو برابر عوارض حل مي شود، 
مشکلي ندارد و شما هم موافقت کنید، در همان مقطع از بوشهر با من 
تماس گرفتند و گفتند که »این محموله، شامل آات موسیقي است و 
نیروهاي امنیتي و خود دادستان بوشهر هم با توجه به غیرقانوني بودن 
این محموله، با ترخیص آن محموله مخالف هستند«، بنده هم بافاصله 
در مکاتبات بعدي به آنها اباغ کردم که نوع کاا به من گفته نشده است 
و شیطنتي در اینجا رخ داده است، بنابراین به صورت فوري دستور دادم 

که با قاطعیت جلوي ترخیص محموله مذکور گرفته شود. 
معاون دادستان کل کشور گفت: روزهاي آخر آبان ماه از طریق یکي از 
نمایندگان مجلس مطلع شدم که این افراد با استناد به نامه اولیه بنده � 
که در شهریور ماه مبني بر ترخیص این کااها به گمرک ایران ارسال شده 
بود � قصد دارند محموله آات موسیقي را دوباره از گمرک خارج کنند. 
عمراني تأکید کرد: بافاصله بنده به دادستان بوشهر تأکید داشتم که در 
همان شهریور ماه پرونده این محموله پس از اینکه مشخص شد محموله 

آات موسیقي است بسته شود و اجازه ترخیص این کاا را ندادیم. 
وي افزود: عده اي با سوءاس��تفاده از نامه اولیه مي خواهند دوباره این 
کااها را ترخیص کنند. عماً نامه اولي که من نوشته بودم پس از اینکه 
مشخص شد این محموله، محموله آات موسیقي است کان لم یکن شده 

است و باید جلوي ترخیص این کااها گرفته شود. 

)نوبت دوم(

وزی�ر جه�اد کش�اورزي در حال�ي ص�ادرات 
شیرخش�ک،کره و روغن حیواني را با پرداخت 
عوارض دولتي خواس�تار ش�د که پیش از این با 
پرداخت ع�وارض این کااها صادر مي ش�د، اما 
از آنجا که صنای�ع لبني توان رقاب�ت با ترکیه و 
آلمان را نداش�تند،صادرات ای�ن کاا ها مقرون 
ب�ه صرف�ه نب�ود. خبر ه�اي رس�یده از وزارت 
صمت حاک�ي از آن اس�ت ک�ه وزارت صمت با 
درخواس�ت س�اداتي نژاد موافقت نکرده است. 
زماني که موضوع صادرات مواد لبنی مطرح مي شود 
برخي با استناد به پایین بودن سرانه مصرف لبنیات 
در کشور آن را جایز نمي دانند و به زیان مصرف کننده 
مي دانند. ایران در طول 4۰ س��ال گذشته همواره 
واردات کره و شیرخش��ک داش��ته، ب��ه طوري که 
در س��ال ۹۶ بزرگ ترین واردکننده شیرخشک و 
کره حیواني بوده اس��ت، اما اکنون با توسعه صنعت 
دامپروري و صنایع لبني در تولید شیرخشک و روغن 
حیواني به خودکفایي رس��یده و مازاد تولید دارد. 
البته کاهش مصرف سرانه نیز باعث شده شیرخام 
به شیرخش��ک و روغن حیوانی تبدیل و دپو شود. 

سال گذشته با رایزني فعاان این صنعت،صادرات 
شیرخشک و کره حیواني با پرداخت عوارض ۱۶هزار 
توماني مجاز ش��د. در میان کشورهاي صادرکننده 
شیرخشک، ترکیه بدترین کیفیت و آلمان باا ترین 
کیفیت را دارد. ترکیه شیرخشک خود را ۲/۲ دار و 
آلمان ۳/۵ دار صادر مي کند. در ایران قیمت تمام 
شده هر کیلو شیرخشک ۶۷هزار تومان است. اگر با 
قیمت)۲/۲( کشور ترکیه به بازارهای هدف صادر 
کنیم با دار ۳۰هزارتومان و عوارض ۱۶هزارتومانی 
حدود ۵۰هزارتومان برای صادرکننده می ماند. به 
عبارت دیگر شیر خشک را کمتر از قیمت تمام شده 
صادر کردیم و به هیچ وجه اقتصادی نیست. فعاان 
بازار از سال گذش��ته تاکنون در حال رایزني براي 
حذف عوارض صادراتي هستند، اما موفق نشده اند. 
از این رو انبار ها و سردخانه ها مملو از شیرخشک و 
کره حیواني شده و گران شدن نرخ شیرخام در سال 

جاري به این مشکات افزوده است. 
   مجوز صادراتي وزیر جهاد 

روز گذشته مهر، از ارس��ال نامه وزیر جهاد به وزیر 
صمت خبر داد. براساس این نامه وزیر جهاد اعام 

کرد، تمامي افرادي که ش��یرخام را با نرخ مصوب 
خریداري مي کنند با تأیید وزارت جهاد و با پرداخت 
مابه التفاوت مي توانند نسبت به صادرات شیرخشک، 
کره و روغن حیواني اقدام کنند. این در حالي است 
که از سال گذشته تاکنون این مجوز صادر شده، اما 
به دلیل عدم رقابت با ترکیه،ص��ادرات این کااها 
اقتصادي نبوده و مورد استقبال صادرکنندگان قرار 

نگرفته است. 
س��یدجواد س��اداتي نژاد، وزیر جهاد کش��اورزي 
در نام��ه اي به وزیر صم��ت اعام ک��رد: در اجراي 
تصمیمات شوراي قیمتگذاري و اتخاذ سیاست هاي 
حمایتي از محصوات اساسي کشاورزي به شماره 
۰۲۰/۸۶۰۳ مورخ ۱4۰۰/4/۱۷و کارگروه تنظیم 
بازار درخصوص صادرات شیرخشک، کره و روغن 
حیوان��ي و به منظ��ور حمای��ت از تولیدکنندگان 
شیرخام، خواهشمند است دستور فرمایید متن زیر 
به عنوان تصمیمات کارگروه تنظیم بازار تصویب و 
اباغ شود، تمامی اشخاص حقیقي و حقوقي که شیر 
خام را با قیمت تضمیني مصوب شوراي مذکور )۶ 
هزار و 4۰۰ تومان در هر کیلوگرم( خرید مي نمایند 

با تأیید وزارت جهاد کش��اورزي مي توانند نسبت 
به صادرات شیرخش��ک با پرداخ��ت مابه التفاوت 
۱۰۰ه��زار ریال/کیلوگرم، کره ۱۵۰ ه��زار ریال/
کیلوگرم و چربي )خامه 4۰ درصد( ۶۰ هزار ریال/

کیلوگرم اقدام نمایند. 
تبصره ۱(: س��ازمان حمای��ت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان موظف اس��ت نس��بت ب��ه وصول 
مابه التفاوت مذکور اق��دام و تأییدیه آن را به وزارت 

جهاد کشاورزي و گمرک ارسال نماید. 
تبصره ۲(: س��ازمان حمای��ت مصرف کنندگان و 
تولیدکنن��دگان مکلف به رصد و گ��زارش به وزیر 
جهاد کشاورزي بوده و ارقام فوق با نظر وزیر جهاد 

کشاورزي قابل تجدیدنظر خواهد بود. 
   ع�دم موافق�ت صم�ت ب�ا درخواس�ت 

ساداتي نژاد
خبر هاي رس��یده به »جوان« حاکي از آن اس��ت 
که وزیر صمت و رئیس س��ازمان توسعه تجارت با 
درخواست وزیر جهاد موافقت نکرده اند و این نامه 
از دستور جلسه ستاد تنظیم بازار خارج شده است. 
صاحبنظران معتقدند که ص��ادرات این کااها در 
شرایط فعلي توجیه اقتصادي ندارد. دولت با باابردن 
قیمت شیرخام،در ماه هاي گذشته مصرف کننده را 
متضرر کرد و همزمان ماست و پنیر نیز گران شد و 
وزیر جهاد وعده داد که ب��ا حذف عوارض صادراتي 
تولیدکننده را در ص��ادرات کااهاي مازاد حمایت 
مي کند. در حالي که س��اداتي نژاد مس��ئولیتي در 
حذف عوارض گمرکي ندارد و حرف آخر را وزارت 
صمت مي زند اکنون که مازاد تولید داریم و مصرف 
کاهش یافته، به دنبال راهي براي صادرات و خالي 
شدن انبار هاست. در حالي که صادرات با پرداخت 
عوارض ف��وق توجیه ندارد و با قیم��ت ۲/۲ داري 
رقیب مان کش��ور ترکیه عماً صادارت این کااها 
به دربسته برخورد کرده است. منابع آگاه معتقدند 
دلیل عدم موافقت وزارت صمت با درخواست وزیر 
جهاد،تورمي است که در ماه هاي آتي ممکن است به 

مصرف کنندگان تحمیل شود. 
در حال حاضر صنع��ت لبنیات با افزایش ش��دید 
موادخشک که در تولید ماست و پنیر به کار مي رود، 
مواجه است و در مقابل کره،روغن حیواني و خامه با 
کاهش قیمت مواجه شده است. از این رو درخواست 
صادراتي وزیر جهاد در شرایط فعلي قابلیت اجرایي 
ندارد. به نظر مي رسد س��اداتي نژاد به جاي تزریق 
مسکن به این صنعت به دنبال راه حل مناسب باشد 
و دولت فساد ارز 4 هزار و ۲۰۰ توماني را از صنعت 

لبني کشور حذف کند. 

آگهي مناقصه  نوبت اول
شرکت شهرک هاي صنعتي چهارمحال و بختیاري در نظر دارد به استناد قوانین و مقررات معامات دولتي، مناقصات عمومي مطابق ش��رایط زیر را با بهره گیري از سامانه ي تدارکات الکترونیکي دولت برگزار نماید. کلیه ي مراحل برگزاري مناقصه از 
دریافت اسناد تا ارائه ي پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایي پاکت ها از طریق درگاه سامانه ي تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( به آدرس http://www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و ازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي، مراحل 

ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهي امضاي الکترونیکي را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه روز  ۱4۰۰/۰۹/۱۶ مي باشد.

مبلغ برآورد  اولیهنوع فراخوان  محل اجرانام پروژه
(ریال)

 آخرین مهلت دریافت اسناد از
زمان بازگشایي آخرین مهلت  ارائه پیشنهادسایت

 مبلغ تضمینمحل تأمین اعتبار
(میلیون ریال)

تاریخساعتتاریخساعتتاریخساعت

 تهیه ي مصالح و اجراي تصفیه خانه شهرک
- تجدید دومPCصنعتي بروجن به روش 

 شهرک صنعتي
بروجن

 مناقصه ي عمومي
 داخلي و عمراني استاني۱4۰۰/۰۹/۲۰۱4۱4۰۰/۱۰/۰4۸:۳۰۱4۰۰/۱۰/۰۵ 81/083/765/022۱4یک مرحله اي با ارزیابي کیفي

4۰۵۵و ملي

 تهیه ي مصالح و اجراي شبکه ي توزیع گاز
 شهرک صنعتي شهرکرد ۲

 شهرک صنعتي
شهرکرد۲

 مناقصه ي عمومي
۶۵۰۰داخلي و عمراني استاني۱4۰۰/۰۹/۲۰۱4۱4۰۰/۱۰/۰4۸:۳۰۱4۰۰/۱۰/۰۵ 129/933/440/410۱4یک مرحله اي با ارزیابي کیفي

 تهیه ي مصالح و اجراي خط انتقال آب
شهرک صنعتي ناغان

 شهرک صنعتي
ناغان

 مناقصه ي عمومي
4۹۸داخلي۱4۰۰/۰۹/۲۰۱4۱4۰۰/۰۹/۳۰۸:۳۰۱4۰۰/۱۰/۰۱ 9/958/818/422۱4یک مرحله اي

 حفاري میله قائم و دو عدد گالري چاه آب
در شهرک هاي صنعتي بلداجي و گندمان-

تجدید شده
 شهرک هاي صنعتي
بلداجي و گندمان

 مناقصه ي عمومي
۲۱۲ داخلي و عمراني استاني۱4۰۰/۰۹/۲۰۱4۱4۰۰/۰۹/۳۰۸:۳۰۱4۰۰/۱۰/۰۱ 4/226/498/526۱4یک مرحله اي

روابط عمومي شرکت شهرك هاي صنعتي چهارمحال و بختیاري
شناسه اگهی: 1235223

معاون سرمایه انساني سازمان اداري و استخدامي 
کش�ور از پرداخت نش�دن حق�وق مدی�ران 
دستگاه هاي دولتي که اطاعات کارکنان خود 
را ظرف دو روز آینده بارگذاري نکنند، خبر داد. 
به گزارش تسنیم، حسین عرب اسدي در ارتباط 
زنده تلفني با بخش خبري ۲۱ شبکه اول سیما 
افزود: مهل��ت دو هفته اي براي ثب��ت اطاعات 
حقوق کارکنان دولت رو به پایان اس��ت و اقدام 
قابل توجهي از سوي دستگاه هاي اجرایي کشور 
مشاهده نشده و هنوز اطاعاتي درج نشده است. 

وي ادامه داد: دستگاه هایي مانند وزارتخانه هاي 
ارتباطات و فناوري اطاعات، جهاد کش��اورزي، 
دادگستري، علوم، تحقیقات و فناوري، فرهنگ و 
ارشاد اسامي، وزارت کشور در مجموعه قوه مجریه 
و بسیاري از دستگاه هاي زیرمجموعه قوه قضائیه 
مانند دادگستري هاي برخي استان ها به طور کامل 

و صددرصد اطاعات خود را بارگذاري کرده اند. 
عرب اس��دي تصریح کرد: براي بارگذاري کامل 
اطاع��ات و ش��فافیت در ای��ن ام��ور، دو اقدام 
ازم ااجراس��ت؛ دس��تگاه ها دو نوع ستادهاي 

اصلي و ستادهاي تابع دارند؛  دستگاه هاي اصلي 
شامل وزارتخانه ها مي ش��وند، در مجموع وزارت 
فناوري و ارتباطات به طور ۱۰۰درصد اطاعات 
خود را بارگذاري ک��رد، اما س��تادهاي تابع این 
وزارتخانه حدود ۸4 درص��د اطاعات بارگذاري 
شده در دس��تگاهي مانند وزارتخانه تعاون، کار 
و رفاه اجتماعي نیز دستگاه هاي اصلي حدود ۷۵ 
درصد و دس��تگاه هاي تابع این وزارتخانه حدود 
4۲ درصد از اطاعات کارکنان خود را بارگذاري 
کرده اس��ت، البته با توجه به مهل��ت رو به پایان 

زمان دو هفته اي این اقدام، پیش بیني مي شود تا 
فردا و پس فردا سرعت قابل توجهي در بارگذاري 

اطاعات کارکنان دستگاه ها شاهد باشیم. 
وي گفت: اگر دستگاه ها در مدت باقیمانده اقدام 
به بارگذاري کامل اطاعات کارکنان خود نکنند، 
با مدیران آنها اتمام حجت کرده ایم و در بخشنامه 
اخیر هم به آنها اباغ کردیم که اگر از این بخشنامه 
پیروي نکنند در گام اول حقوق مدیران دستگاه ها 
پرداخت نخواهد شد. در تاشیم تا براي کارکنان 

دولت اتفاقي نیفتد، زیرا آنها مقصر نیستند. 

حقوقمديرانيكهاطاعاتكاركنانخودرادرسامانهدستمزدثبتنكنند،واريزنميشود
  گزیده خبر

بهناز قاسمی
  گزارش



 در حال�ي اعام 
سعيد احمدیان

   گزارش
شده بود دربي 97 
بدون تماش�اگر 
برگزار مي ش�ود که برخي هواداران استقال و 
پرسپولیس حتي از شهرهاي دور، خودشان را به 
استادیوم رسانده بودند، هواداراني که مي گفتند 
دل شان براي تماشاي بازي از نزدیک تنگ شده، 

اما پشت درهاي بسته ماندند. 
برخاف دربي ه��اي قبلي، ن��ه خب��ري از ازدحام 
تماش��اگران اس��ت و نه ترافیک س��نگین اطراف 
استادیوم، انگار نه انگار که تا چند ساعت دیگر قرار 
است سوت ش��روع دربي  زده شود؛ مهم ترین دیدار 
باشگاهي که خیابان خلوت کن و ورزشگاه شلوغ کن 
اس��ت. این بار هم اما مانند تمام دربي هاي دو سال 
گذش��ته به دلیل کرونا، درهاي ورزش��گاه به روي 
تماشاگران بسته شده تا دربي ۹۷ هم مانند دربي هاي 
کرونایي، دربي سکوت باشد. برخاف امیدواري هایي 
که با توجه به واکسیناسیون گسترده و کاهش آمار 
ابتا و حضور تماش��اگران در دو بازي اس��تقال – 
نساجي در هفته پنجم و پرسپولیس – صنعت نفت 
در هفته ششم به صورت آزمایشي به وجود آمده بود، 
در نهایت تصمیم گرفته ش��د دربي دور رفت لیگ 
بیست و یکم با سکوهاي خالي برگزار شود. با وجود 
اعام برگزاري بازي بدون تماشاگر، اما باز هم اطراف 
در اصلي استادیوم آزادي گروهي از هواداران دو تیم 
با پیراه��ن و پرچم هاي قرمز و آبي حض��ور دارند و 
امیدوارند که در دقیقه ۹۰ نظر مسئوان عوض شود 

و آنها بتوانند وارد ورزشگاه شوند!
  گفتند با زدن 2 دوز واکسن راهتان مي دهند

منصور یکي از همان تماشاگراني است که در فاصله 
دو ساعت مانده به شروع بازي پشت در استادیوم 

است. او با دو پسرش عرش��یا و آریا که پرچم هاي 
قرمز را در دس��ت دارند از الیگودرز لرستان آمده 
است: »شب قبل از بازي، ساعت ۱۲ شب با ماشین 
شخصي راه افتادیم و همراه با دو پسر کوچکم براي 
تماش��اي دربي به تهران آمدیم و نزدیک به هفت 

ساعت در راه بودیم، اما نمي گذارند داخل برویم.«
منصور که همراه پسرانش پرسپولیسي است، درباره 
اینکه چرا با وجود اعام بازي بدون تماشاگر باز هم 
این همه راه را آمده است، مي گوید: »بعضي ها گفته 
بودند که اگر دوز دوم واکسن کرونا را  زده باشیم، 
مي توانیم وارد ورزشگاه شویم. اان اینجا هستیم، 
ولی نمی گذارند داخل شویم و ما هم مانده ایم که 
ببینیم آخر وقت مي گذارند به استادیوم برویم یا نه. 
بازي هاي زیادي از پرسپولیس را از نزدیک تماشا 
کرده ام. آخرین بازي یادم نیس��ت ک��ي بود و این 
دو، سه سالی که کرونا آمده همه چیز را فراموش 
کرده ام، اما از بچگي به پرسپولیس عاقه داشتم و با 

برد تیم شوق و ذوق دارم.«
  پرسپولیس میزبان بود با تماشاگر بود!

امیرمحمد و دوستانش هم از کرج آمده اند. او مي گوید 
همه دربي ها را به ورزشگاه مي آید و در دو سالي که 
نتوانس��ته  به ورزش��گاه بیاید، به او سخت گذشته 
است: »خیلي سختي کش��یدیم، ولي متأسفانه باز 
هم نمي گذارند ب��ازي را از نزدیک تماش��ا کنیم.« 
البته امیرمحمد نظر عجیبي درباره دلیل برگزاري 
دربي ۹۷ بدون تماش��اگر دارد: »س��ازمان لیگ به 
خاطر تبلیغات محیطي با استقال دشمني دارد و 
نمي گذارند بازي با تماشاگر باشد، اگر پرسپولیس 

میزبان بود، مطمئن باشید که اجازه مي دادند.«
البته امیرمحمد در دو س��الي که به دلیل کرونا در 
استادیوم ها بسته است، بارها با وجود برگزاري بازي ها 

بدون تماشاگر به ورزشگاه آمده است: »خیلي دلم 
تنگ شده، در این دو سال بازي باشد، مي آیم و پشت 

در ورزشگاه مي نشینیم، اما راهمان نمي دهند.«
  گفتم شاید نظرشان در دقیقه 90 عوض شود

پرویز هم از مریوان اس��تان کردستان آمده است، 
یک مسیر ۱۰ ساعته را با اتوبوس در راه بوده و به 
گفته خودش عشق پرسپولیس است: »گفته بودند 
بازي بدون تماشاگر است، با خودم گفتم شاید یک 
درصد هم نظرشان عوض شود. عشق پرسپولیس 

است، اما اجازه نمي دهند.«
پرویز پ��س از س��ال ها این بار قصد داش��ت بازي 
پرسپولیس را از نزدیک تماشا کند: »خیلي وقت 
بود که استادیوم نیامده بودم و خیلي دلم تنگ شده 
بود، داخل ورزشگاه لذت بیش��تري دارد. آخرین 
بازي که در ورزشگاه بودم، مسابقه پرسپولیس – 
ذوب آهن بود که مهدي طارمي اولین گلش را براي 

پرسپولیس زد و علي دایي هم سرمربي بود.«
  کاش به جاي 2 بازي قبلي دربي تماشاگر 

داشت
امیر هم با وجود اینکه اعام کرده بودند بازي بدون 
تماشاگر برگزار مي شود با چند نفر از دوستانش از بابل 
به تهران آمده تا بازي را تماشا کند: »گفته بودند بازي 
بدون تماشاگر است، اما با بعضي که صحبت کردیم، 
گفتند تا شب قبل مسابقه، وضعیت حضور تماشاگر 

۵۰- ۵۰ بود، این را مأموران یگان ویژه به ما گفتند.«
اولین باري است که امیر تصمیم مي گیرد یک بازي 
را از نزدیک تماشا کند، اما کرونا مانع مي شود: »تا 
اان نیامده بودم و دفعه اولي بود که مي خواستم 
بازي را از نزدیک تماشا کنم و اینجور که پیداست 
فکر نکنم دیگر در ورزشگاه باز شود. دوست داشتیم 
دو بازي قبلي که با تماشاگر بود بدون هوادار برگزار 

مي شد و دربي با تماشاگر بود. خودشان از شنبه تا 
چهارشنبه گفتند که مي خواهیم دربي با حضور 
۳۰هزار تماشاگر برگزار ش��ود، چهارشنبه اعام 
کردند مي خواهیم تصمیم بگیریم و پنج ش��نبه 

مي گویند تماشاگران حق حضور ندارند.«
  با اتوبوس بازیکنان جشن مي گیریم

محمد هم از فسا در استان فارس آمده و ۲4 ساعت در 
راه بوده است: »دوشنبه آمدیم، نمي دانستیم که بدون 
تماشاگر اس��ت و پیش یکي از اقوام هستیم. ماندیم تا 
پنج ش��نبه که گفتند بازي بدون تماشاگر است، اما باز 
هم ماندیم و با خودمان گفتیم که اینها تصمیمات شان  
قطعي نیست و باز هم ممکن است تغییر کند. دو سال 
اس��ت که نیامدیم. همه دربي ها را ه��م می آیم، برای 
بازي هاي مهم هم زیاد می آیم، چون اینجا اقوام داریم.«

محمد در واکنش ب��ه اینکه راه ش��ان نمي دهند 
هم مي گوید: »تا آخر ب��ازي مي مانیم و با اتوبوس 

بازیکنان جشن مي گیریم.«
  کار و کاسبي کساد

عاوه بر معدود هواداران، برخي از دستفروش ها 
هم با پهن کردن پرچم ه��ا در کنار خیابان اصلي 
ورزشگاه حضور دارند که البته مي گویند برگزاري 
بازي بدون تماشاگر باعث شده کاسبي شان کساد 
باشد: »مش��تري نداریم، دوست داشتیم بازي با 

تماشاگر باشد، چه کسی از پول بدش مي آید.«
شهرام یکی  از دستفروشان مي گوید: »کار و کاسبي 
خوب نیس��ت، دو بازي که با تماشاگر برگزار شد 
خوب بود. امیدوارم مردم رعایت کنند و کرونا تمام 
شود تا تماشاگران به ورزشگاه برگردند، چون عشق 
همه فوتبال است. بدون تماشاگر هم مي آمدیم، 
بعضي ها که مي آمدند اینجا بازیکنان را ببینند از ما 

پرچم هم مي خریدند.«
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حامدقهرمانی

دنيا حيدري

شبي که ژاوي هم با بارسا باخت
کاتاان ها با سرعت در مسیر سقوط

به جرئت مي توان گفت که کمتر هوادار بارسا پیدا مي شود که این روند 
نزول و افت فاحش کاتاان ها را به یاد داشته باشد. حال بارسلونا حتي با 
ژاوي هم خوب نیست. بارسا خوب بازي نمي کند و ظاهراً هیچ برنامه اي 
هم براي تغییر این روند وجود ندارد. کاتاان ها در سراشیبي سقوط قرار 

گرفته اند و با سرعتي باور نکردني در حال رسیدن به ته دره هستند. 
۱۵ هفته از الیگا پشت سر گذاشته ش��ده و آبي واناري ها که حتي حاا 
لباس شان هم شباهتي به بارساي بزرگ و شکست ناپذیر ندارد و بیشتر به 
دلقک هاي سیرک مي ماند با کسب شش برد، پنج مساوي و چهار باخت 
در رتبه هفتم جدول رده بندي قرار دارند. جالب اینکه ۲۳ گل زده اند و ۱۷ 
گل نیز دریافت کرده اند تا با تفاضل گل شش یکي از فاجعه بارترین نتایج 
چند دهه اخیر خود را رقم  زده باشند. اختاف ۱۶ امتیازي با صدر جدول 
هرچند به ظاهر قابل جبران  است، اما این موضوع زماني صدق می کند که با 

یک بارساي سرحال و بابرنامه روبه رو باشیم، نه یک تیم از هم پاشیده!
اوضاع در لیگ قهرمانان هم چندان مناسب نیست و کاتاان ها باید امیدوار 
باشند که دیناموکیف در زمین بنفیکا حداقل یک مساوي بگیرد تا آنها 
به عنوان تیم دوم صعود کنند، واا این بارس��ا بعید است در آلیانس آره نا 
حریف بایرن مونیخ آماده و سرحال شود. تصور مي شد آمدن ژاوي اوضاع 
را دگرگون کند، اما بارسا دیگر قدرت بزرگي کردن را ندارد. شکست شنبه 

شب در نیو کمپ مقابل بتیس بار دیگر این مسئله را ثابت کرد. 
نکته مهم آنجاست که بارسا خوب بازي نمي کند، یعني توان خوب بازي 
کردن را ندارد. این تیم به یک تیم معمولي تبدیل شده که هر حریفي 
مي تواند برایش چالش ایجاد کند، حتي در نیوکمپ. بتیس شنبه شب 
این مس��ئله را عیان تر از قبل به تمام رقبا نش��ان داد. سبزهاي مهمان 
۸۰دقیقه مردان ژاوي را آزار دادند و در نهایت نیز به گل رسیدند تا اولین 
شکست ژاوي رقم بخورد. حاا مرد محبوب بارسا خوب متوجه شده که 
چه کار سختي در پیش دارد. هرچند معتقد است تیمش مقابل بتیس 
بیش از حد تنبیه شده است. ژاوي گفت: »این شکستي دردناک در خانه 
محسوب مي شود، اما به هر حال فوتبال است. همانطور که مقابل ویارئال 
سختي زیادي کشیدیم و پیروز شدیم این اتفاق امروز برعکس افتاد. ما 
باید در نیمه دوم باهوش تر عمل مي کردیم و جلوي برخي اتفاقات را که 

موجب شکست مان شد، مي گرفتیم.«
سرمربي بارسا با اش��اره به اینکه تیمش در این بازي مستحق شکست 
نبوده اس��ت از نگراني خود در خصوص آینده خب��ر داد و گفت: »فکر 
مي کنم ما مستحق باخت نبودیم. من قطعاً شکس��ت  را دوست ندارم 
و اصاً مس��تحق آن نبودیم و البته حاا نگران هستم. ما باید شرایط را 
درست کنیم و به کار خود ادامه دهیم. نمي توانیم اجازه بدهیم که اینگونه 
گل بخوریم. حیف که امروز نتوانستیم حتي یک امتیاز کسب کنیم، در 

حالي که در نیمه دوم مي توانستیم براي پیروزي نیز بجنگیم.«
به جز ژاوي حاا بازیکنان هم متوجه وخامت اوضاع شده اند تا جایي که 
جوردي آلبا به هواداران وعده مي دهد که در هفته هاي آینده وضعیت 
بهتر ش��ود. او مي گوید: »به نظرم ما باید در زمین حریف صبورتر عمل 
کنیم. چیزهاي خوبي در تیم دیده مي ش��ود، اما واضح اس��ت که باید 
پیشرفت کنیم. ما باید در بازي ها برنده شویم و این کاري است که انجام 
نمي دهیم. برنده شدن در بازي خارج از خانه مقابل بایرن دشوار خواهد 
بود، اما من امیدوار هستم که این اتفاق رخ دهد. ماد ر حال کسب مفاهیم 
جدید هستیم. البته شکست امروز یک گام رو به عقب بود. اکنون باید 
فقط کار کنیم تا بتوانیم در هر بازي پیشرفت داشته باشیم. در ادامه نتایج 

بهتري نیز حاصل خواهد شد.«
با این اوصاف ژاوي و شاگردانش باید منتظر روزهاي سخت آینده باشند، 
منتظر بازي هاي مهم و تأثیر گذاري که مي تواند وضعیت آبي و اناري ها 
را حتي وخیم تر از اوضاع کنوني کند. خالي ش��دن تیم از س��تاره ها و 
سیاست هاي غلط مدیریتي باعث شده بارسا در تیره ترین روزهاي خود 
قرار داشته باشد. روزهایي که همه امیدوارند شاید تفکرات ژاوي هرناندز 
بتواند پایاني بر آنها رقم بزند. باید منتظر ماند و دید که سرانجام بارسا در 

این فصل سخت به کجا مي انجامد.

گزارش »جوان« از حال و هواي تماشاگران محدودي که عصر شنبه مي خواستند دربي را از نزدیک تماشا کنند

به وقت دلتنگي پشت درهاي بسته!

 درخشش جوانان ایران 
در پاراآسیایي بحرین

رقابت هاي پاراآسیایي جوانان در حالي از یازدهم آذرماه با حضور۷۵۰ 
ورزشکار از ۳۰ کشور در ۹رشته ورزش��ي و به میزباني بحرین در حال 
برگزاري است که کاروان اعزامي ایران تا قبل از روز پایاني این رقابت ها 
موفق به کسب ۳۳ مدال در رشته هاي مختلف شده است. نماینده هاي 
ایران در این رقابت ها طي چهار روز موفق به کسب ۱۰ مدال طا، ۱۷نقره 
و شش برنز ش��ده اند. موفقیت جوانان کش��ورمان در بحرین و کسب 
۳۳مدال باعث صدرنشیني ایران در این رقابت ها شده است. موفقیتي 
که نشان از پتانس��یل بااي ورزش پارالمپیک در ایران، به خصوص در 
بین جوانان دارد و بهانه خوبي است براي توجه و حمایت هرچه بیشتر از 
ورزشکاران جانباز و معلولي که چند روز قبل نیز بابت روز جهاني معلول 

درخواست ها و گایه های زیادي داشتند.

از دست رفتن طلاي توکیو را جبران مي کنم
المپیک۲۰۲۰ براي میرهاش��م حس��یني خاطرات خوبي را به دنبال 
نداشت. با وجود این، ناکامي در توکیو ملي پوش تکواندوي ایران را ناامید 
نکرد، به طوري که او این روزها بعد از مشکاتي که در پي تغییر وزن خود 
داشته با انگیزه باایي براي موفقیت مبارزه مي کند: »غصه ها را باید کنار 
گذاشت، چراکه در خصوص گذشته دیگر کاري از دست کسي برنمي آید، 
اما آینده همچنان پیش روس��ت. باید با موفقیت در مسابقات جهاني و 
رویدادهاي آینده براي کسب س��همیه المپیک پاریس تاش کنم. در 
وزن ۸۰ کیلوگرم کار سختي دارم، اما نش��دني نیست و تمام تاشم را 
مي کنم که میرهاشم همیشگي باشم و با قدرت بهترین نتیجه را کسب 
کنم. تمرین کردن با کرمي اتفاق خیلي خوبي است و شاید اگر زودتر با 
او آشنا مي شدم اتفاقات دیگري هم رخ مي داد، اما اان فرصت جبران 

طایي است که در المپیک توکیو از دستم رفت.«

خداحافظي ابدي یار وفادار والیبال
علیرضا پیشیاره، ماس��اژور تیم ملي والیبال ایران در یک دهه گذشته، 
شامگاه ش��نبه پس از ماه ها مبارزه با بیماري صعب العاج آسماني شد. 
پیشیاره که در همه این س��ال ها یار ثابت و تمام  وقت اردوهاي تیم ملي 
والیبال ایران بود، افزون بر تعهد و تخصصش، به واسطه خصایص اخاقي و 
خوش قلبي هایش توانسته بود جایگاه ویژه اي در بین اردونشینان، اعضاي 
کادر فني، مدیران و مسئوان تیم ملي و فدراسیون براي خود باز کند، 
به طوري که ملي پوشان والیبال در پي درگذشت این همراه همیشگي 
تیم ملي با قلبي آکنده از اندوه به این ضایعه تلخ در صفحات شخصي خود 
واکنش نشان دادند. سرویس ورزشي »جوان« نیز به نوبه خود این ضایعه 

را به جامعه ورزش کشور و خانواده پیشیاره تسلیت مي گوید.

هدفمان ایستادن بر سکوي قهرماني آسیاست

وزارت و کمیته کمك نکنند به مشکل برمي خوریم
هزینه هاي باا، فدراسیون ناشنوایان را با مشکل مواجه کرده است، به       خبر
طوري که مهران تیشه گران هم از اعزام کیفي ناشنوایان به المپیک 
خبر مي دهد: »با توجه به سنگین بودن هزینه اعزام تیم ها به المپیک سعي کردیم تنها در رشته هایي 
سرمایه گذاري کنیم که شانس زیادي براي کسب مدال دارند، به همین دلیل هشت رشته کشتي، 
دوومیداني، تکواندو، کاراته، جودو، تیراندازي، فوتبال و والیبال ساحلي جزو رشته هایي هستند که 
به المپیک اعزام مي ش��وند. در بخش بانوان هم با توجه به عملکرد چش��مگیر در تکواندو، کاراته و 

تیراندازي اعزام داریم و در دوومیداني نیز اگر بانوان موفق به کسب حدنصاب رکورد المپیک قبلي 
شوند اعزام خواهیم داشت، چراکه با توجه به شرایط س��خت اقتصادي نگاه ما تنها اعزام کاروان 

کیفي و مدال آور است و کمیت اهمیت ندارد. با وجود این اگر وزارت ورزش و کمیته ملي المپیک 
حمایت ازم را نداشته باشند، شرایط سختي براي اعزام کاروان به المپیک خواهیم داشت.«

پاراوزنه برداران شایسته ایران با  درخشش در مسابقات جهاني      بازتاب
گرجستان، شایستگي هاي خود را بار دیگر به دنیاي ورزش نشان 
دادند و ثابت کردند که مي توانند در تمامي اوزان این رشته حرف 
براي گفتن داشته باش��ند. قدرت نمایي وزنه برداران کشورمان 
دیروز هم با کسب مدال هاي رنگارنگ ادامه پیدا کرد. هرچند در 
روز اول مس��ابقات وزنه برداران ایران از رس��یدن به مدال طا 
بازماندند و به نوعي نتوانستند به آنچه ایقش بودند دست پیدا 
کنند، اما در وزن های ۹۷ و ۱۰۷ کیلوگرم جبران مافات کردند 
و سکوهاي اول این دو وزن را نصیب خودشان کردند.  در ادامه 
رقابت ه��اي پاراوزنه ب��رداري قهرماني جهان در گرجس��تان، 
وزنه برداران شایسته کش��ورمان موفق به کسب دو مدال طا و 
رکوردشکني ش��دند.  در رقابت هاي دسته ۹۷ کیلوگرم، حامد 
صلحي پور موفق شد با ثبت رکورد ۲۲۵ کیلوگرم مدال خوشرنگ 

طا را از آن خ��ود کن��د. اوج هنرنمایي وزنه ب��رداران ایران اما 
رکوردشکني علي اکبر غریب شاهي بود. وزنه بردار دسته ۱۰۷ 
کیلوگرم کشورمان در مصاف با حریفان و فواد سرد موفق شد 
وزنه ۲۵۱ کیلوگرمي را مهار کند. غریب شاهي با مهار این وزنه 
عاوه بر کسب مدال طا موفق شد 4کیلوگرم رکورد این دسته 
را هم افزایش دهد.  سامان رضي دیگر وزنه بردار کشورمان در این 
دسته هم با مهار وزنه ۲۳۵ کیلوگرمي موفق به کسب مدال برنز 
رقابت ها شد و بر سکوي سوم ایستاد. به این ترتیب پاراوزنه برداران 
ایران با احتس��اب دو مدال نقره روح اه رستمي و امیر جعفري 
تاکنون موفق به کسب پنج مدال ارزش��مند مسابقات جهاني 
گرجس��تان ش��ده اند.  دو پاراوزنه بردار دیگر کشورمان، یعني 
مهدي صیادي و احمد امین زاده نیز در مثبت ۱۰۷ کیلوگرم روي 
تخته مي روند و امیدوارند با کس��ب دو نشان ارزشمند جایگاه 

سومي ایران در جدول توزیع مدال ها را ارتقا دهند.

رقابت هاي قهرماني پاراوزنه برداري جهان – گرجستان
2 طلاي ناب براي پوادمردان ایران

تیم ملي کاراته ایران در حالي این 
شميم رضوان

    چهره
روزها خ��ود را ب��راي حضور در 
رقابت هاي قهرماني آس��یا مهیا 
مي کند که شهرام هروي، سرمربي تیم ملي کاراته ایران هدف 
شاگردانش را ایستادن بر سکوي قهرماني مي خواند: »تمرینات 
خوبي را پشت سر مي گذاریم و خوشبختانه ملي پوشان مشکلي 
بابت مصدومیت ندارند و همه در شرایط خوبي تمرینات شان را 
پیگیري مي کنند. البته روحیه بچه ها اندکي تحت تأثیر 
اتفاقات ناشي از کرونا قرار گرفته بود، اما به مرور 
شرایط شان بهتر شد و به لطف خدا در حال حاضر 
تک تک ملي پوش��ان با انگیزه باا خود را براي 
حضور در رقابت هاي آسیایي آماده مي کنند. 
کاراته ایران طي سال هاي اخیر بارها خود را 
در میادین جهاني نشان داده و براي کشور 
و ورزش ایران افتخارآفریني کرده است. 
این بار نیز تمامي بچه ها ب��ا انگیزه باا به 
دنبال کس��ب بهترین نتیجه هستند و براي 
ایس��تادن بر س��کوي قهرماني تاش مي کنند، 
خصوصاً که کس��ب بهتری��ن نتیجه در آس��یا 
مي تواند مقدمه کسب موفقیت در رویدادهایي 
باشد که در س��ال ۲۰۲۲ پیش رو داریم و بعد از 
بازگشت از قهرماني آسیا باید بافاصله خود را براي 

حضور در آنها مهیا کنیم.«

فريدونحسن

دربي آلمان، توپ بازي ما!
شنبه ش��ب و چند س��اعت بعد از دربي کس��الت آور پایتخت، دربي 
بوندس لیگا بین بایرن مونیخ و دورتموند برگزار ش��د. یک دربي که با 
تماش��اي دقیقه به دقیقه آن مي شد نشست و حس��رت خورد که چرا 
نزدیک به دو ساعت از زمان خود را صرف تماشاي دربي بي کیفیت و زیر 

صفر استقال و پرسپولیس کردیم. 
آنهایي که شنبه شب ش��اهد برتري ۳ بر ۲ بایرن مونیخ برابر دورتموند 
بودند، ۹۰ دقیقه هیجان را تجربه کردند و متوجه شدند دربي یعني چه. 
فهمیدند که دربي، یعني نبرد هالند و لوانودوفس��کي تا شنیدن سوت 
پایان. دربي یعني اینکه منتظر نباش��ي تا براي گلزن��ي برایت پنالتي 
بگیرند و اگر نگرفتند تمام اشتباهات خود را به گردن اشتباهات داوري 
بیندازي. دربي آلمان فقط چند ساعت بعد از دربي تهران برگزار شد، اما 
تفاوت هاي فاحش آن بسیار فراتر از این چند ساعت بود. بازي دورتموند و 
بایرن مونیخ برخاف توپ بازي استقال و پرسپولیس سرشار از تکنیک، 
تاکتیک و برنامه و خلق موقعیت و مهم تر از همه »گل« بود، چیزهایي که 

در دربي تهران حتي سایه ای از آن هم دیده نشد. 
دربي داریم تا دربي، یک جا تا لحظه آخر نمي تواني آرام باش��ي و جای 
دیگر از هم��ان دقیقه اول حال��ت دگرگون مي ش��ود. یک جا فوتبال 
مي بیني، یک جا توپ بازي، این تفاوت سال هاس��ت که دیده مي شود 
و تماش��اگر و هوادار فوتبال ای��ران آن را به خوب��ي درک مي کند، اما 
گویا آقایان مسئول فوتبال و فوتبالیس��ت هاي پرمدعاتر از آنها همراه 
مربیان ش��ان که خود را حرفه اي مي نامن��د، نمي خواهند قبول کنند 
که نه چند ساعت که فرسنگ ها با سطح اول فوتبال دنیا فاصله دارند 
و بعید است که با این روند حتي به نزدیکي آن هم برسند. شنبه شب 
دورتموند باخت، اما چهره یک بازنده را نداشت و بایرن دیداري را برد که 
حتي مي توانست بازنده آن باشد. اینجا در تهران اما همه باختند، از آبي 
و قرمز گرفته تا تمام آن هواداراني که چند ساعت وقت ارزشمند خود 
را براي دیدن توپ بازي تیم فرهاد مجیدي و یحیي گل محمدي صرف 
کردند. راستي خیلي خوب است اگر نگاهي هم به عملکرد مدیران دو 
باشگاه دورتموند و بایرن مونیخ قبل از دربي شنبه شب داشته باشیم تا 
ببینیم که آیا آنها هم مثل شومن هایي چون آجرلو و صدري اینقدر از 
خود ادا درآورده اند یا نه. اینجا که قمپزهاي آقایان مدیرعامل توخالي از 
آب درآمد، اما آنجا حرف نزدند و در عوض تیم هاي شان طوری فوتبال 

بازي کردند که جهان آنها را تحسین  کرد.

فوتبالي که چند تومان هم نمي ارزد
شنبه سخت ترین کار را آنهایي داشتند که ناچار بودند به نوشتن گزارش دربي 
که صبوري مي خواست رساندنش به سوت پایان، وقتي ۹ ثانیه کفایت مي کرد 
براي توصیف ۹۰ دقیقه آن، درست مثل سریال هاي روده دراز و بي محتوایي 

که ۱۰ قسمتش هم اگر جا بیفتد بیننده چیزي را از دست نمی دهد. 
شانس با تماش��اگران یار بود که توافقي صورت نگرفت براي باز کردن در 
آزادي به روي هواداران س��رخابي که اگر این ب��ازي هم مجوز مي گرفت 
براي حضور تماش��اگران در پي دو بازي آزمایشي پول هنگفتي از جیب 
هواداران مي رفت. هواداراني که بي شک براي تماشاي یک بازي دلچسب 
و هیجان انگیز هزین��ه مي کنند، نه چرت زدن و خمیازه کش��یدن بر تن 
سرد سکوهاي آزادي! اما حساب پولي که از جیب همین مردم خرج این 
بازیکنان و مربیان مي شود با کیست، بي شک رقم کمي نیست. یک حساب 
سرانگشتي و ساده نشان مي دهد از تقسیم قرارداد مربیان و بازیکنان بر 
تعداد بازي هاي یک فصل، رقم یک روز و یک بازي این آقایان مي تواند با رقم 
ماه ها زحمت مردم برابري کند. رقم درشتي که البته مردم براي دستیابي 
به آن باید به سختي تاش و ساعت هاي کار مفیدي را پر کنند، اما برخي به 
واسطه راه رفتن بي دردسر در میدان و اندکي کالري سوزاندن آن را به جیب 

مي زنند، آن هم راه رفتني که هیچ نتیجه مثبتي در پي ندارد. 
سال هاست که کس��ي از دربي س��رخابي هاي پایتخت انتظار بازي هاي 
دهه ۶۰ ، ۷۰ و حتي ۸۰ را ن��دارد. بازي هایي محکم و جدي که در پایان 
بخیه هایي را بر سر و تن بازیکنان به یادگار گذاشته بود و سراسرش غیرت 
بود، آن هم تا دقیقه ۹۰. با وجود این در روزي که همه شرایط براي ارائه 
یک بازي زیبا مهیا بود، کمتر کسي انتظار این روند کسالت بار را داشت. 
نه خطري بیخ گوش مربیان بود و نه استرسي از سوي سکوها، هرچه بود 
آرامش بود و شرایط مهیا براي نمایشي دیدني که به واسطه ترس کادر فني 
دو تیم از به یدک کشیدن عنوان سرمربي تیم بازنده هوادار را از تماشاي 

مصافي حتي در حد محات نیز محروم کرد و حوصله ها را سر برد. 
نه خاقیتي، نه برنامه اي، نه تاکتیکي و نه حتي تکنیک فردي که لحظه اي 
هیجان را به دنبال داشته باشد، طوري که در تمام طول بازي این سؤال ذهن 
بسیاري را آزار مي داد که چرا باید میلیاردها تومان خرج بازیکنان و مربیاني شود 
که از ارائه یک نمایش متوسط هم عاجزند، هزینه ای که هیچ توجیهي برایش 
وجود ندارد. دربي بهترین زمان بود براي نمایش کیفیت واقعي فوتبال ایران و 
بازیکناني که به رغم تمام ادعاهایي که دارند ثابت کردند در چنته هیچ ندارند! 
با وجود این جالب تر از همه دفاع آقایان از بازي فوق ضعیف خود بود. آقایاني که 
اگر اندکي بر ترس شان غلبه مي کردند بي شک نمایشي بهتر را تدارک مي دیدند. 
رو مي خواست دفاع از عملکرد دو تیم پرطرفدار پایتخت در پایان بازي که البته 
این مسئله به وفور دیده مي ش��ود. هر دو مربي با ادعاي حرفه اي گري خود را 
محق مي دانستند براي کسب سه امتیاز، حال آنکه نه پرسپولیس استحقاق 
یدک کشیدن عنوان تیم برنده را داشت و نه استقال، اما چه مي شود که یحیي 

و فرهاد  در دفاع از عملکرد فوق ضعیف تیم هاي خود به قدرکافی رو دارند!
آیا این سطح فوتبال ایران اس��ت؟ فوتبالي که بار دیگر به عنوان آقایي آسیا 
دس��ت یافته اس��ت. این کیفیت پایین از بازیکنان و مربیاني که ادعاي شان 
را تریلي نمي کشد، چیس��ت؟ بازیکنان و مربیاني که به هنگام درج مبلغ در 
قراردادهاي شان مدعي قهرماني هستند و بهترین بودن، اما آنچه از آنها شاهدیم 

نمایشي تأسف بار است که اعتبار فوتبال و لیگ ایران را خدشه دار مي کند. 
بدون شک اگر آقایان به جاي بلبشو در فصل نقل و انتقاات براي باا بردن 
رقم قراردادها و نمایش راه انداختن قبل از مصاف هاي مهمي چون دربي 
تمرکزشان روي تیم بود و مس��ائل فني و مهم تر از همه بابت این چنین 
نمایش هاي ضعیفي استمطاق مي کشیدند، دربي ۹۷ به کسل بار ترین و 

ضعیف ترین دربي تاریخ استقال و پرسپولیس تبدیل نمي شد.
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کلاهبرداري میلیاردي 
با همراه بانك جعلي

مرد فریبکار که با س�اخت همراه بانک جعلي به حس�اب کاربران 
دس�تبرد زده و پول میلیاردي به جیب زده بود بازداش�ت ش�د. 
سرهنگ داوود معظمي گودرزي، رئیس پلیس فتای تهران بزرگ توضیح 
داد: چند روز قبل مردي وارد پلیس فتای تهران شد وگفت که با نصب 
یک همراه بانک جعلي حسابش هدف سرقت قرار گرفته و ۵۰ میلیون 
تومان موجودي اش سرقت شده است. شاکي گفت: براي به روز کردن 
همراه بانکم به سراغ گوگل رفتم و بعد از جست وجو اولین همراه بانک را 
نصب کردم. بعد از نصب همراه بانک و انجام عملیات بانکی پیامکي برایم 
ارسال شد که نشان مي داد ۵۰ میلیون تومان موجودي حسابم برداشت 
شده است. بررسي هاي پلیس فتا در این باره نشان داد که همراه بانکي که 
شاکي در گوشي تلفن همراهش نصب کرده جعلي بوده است. در شاخه 
دیگري از بررسي ها مشخص شد که ش��کایت هاي مشابهي به پلیس 
گزارش شده است. اطاعاتي که شاکیان در اختیار پلیس گذاشته بودند 
نشان داد که همه آنها بعد از نصب این همراه بانک هدف کاهبرداري 
قرار گرفته اند. با اطاعاتي که شاکیان در اختیار پلیس گذاشتند مأموران 
موفق شدند مخفیگاه متهم را در شمال تهران شناسایي و او را بازداشت 
کنند. متهم در بازجویي ها به جرمش اعتراف کرد و گفت: یک نرم افزار 
جعلي شبیه همراه بانک اصلي طراحي کردم و موفق شدم یک میلیارد 

تومان از حساب ۲۱ مشتري خالي کنم. 
رئیس پلیس فتا تهران بزرگ به ش��هروندان توصیه ک��رد: با توجه به 
ش��یوه هاي گوناگون و نوین کاهبرداران و سارقان اینترنتي در انجام 
اعمال مجرمانه و خرابکارانه  خود هموطنان به این موضوع توجه داشته 
باشند که دانلود نرم افزار همراه بانک را تنها از سایت اصلي بانک انجام 
دهند و به هیچ وجه براي خرید شارژ، انتقال وجه، دانلود نرم افزار بانکي 
یا هرگونه تراکنش مالي از جست وجو در سایت گوگل یا سایر موتورهاي 

جست وجوگر استفاده نکنند. 

محاکمه پدر
 بدون پیدا شدن جسد دختر

مردي که متهم است دختر خردسالش 
را با خوراندن قرص به کام مرگ کشانده 
در حالي پاي میز محاکمه حاضر مي شود 
که جس�د طفل کش�ف نشده اس�ت. 
به گزارش جوان، اواخر خرداد ماه سال ۹۸، 
زن جواني به اداره پلیس رفت و از شوهر 
سابقش مهدي شکایت کرد. او گفت: من و 
مهدي چند سال قبل با هم ازدواج کردیم 
و صاحب یک دختر به نام آرزو شدیم. ما از 
همان ابتداي زندگي با هم اختاف داشتیم 
به همین خاطر از یکدیگر جدا ش��دیم و 
سرپرس��تي دخترم را به شوهرم سپردم. 
شوهرم سال گذش��ته ازدواج کرد و حاا 
از همس��ر دومش صاحب یک پسر شده 
است. هرازگاهي به دیدن دخترم مي رفتم، 
اما مدتي اس��ت مهدي اج��ازه نمي دهد 
دخترم را ببینم. به رفتارهاي شوهر سابقم 
مشکوک هستم و مي ترسم بایي سر آرزو 

آمده باشد. 
 با طرح شکایت مهدي مورد تحقیق قرار 
گرفت. او ابتدا مدعي ش��د دخترش را به 
همسر سابقش تحویل داده و از او خبري 
ن��دارد و در روند بازجویي ه��ا مرد جوان 
اظهارات ضد و نقیضي را مطرح کرد. مرد 
4۰ س��اله، اما در جریان تحقیقات بیشتر 
به قتل اعتراف کرد و گفت: بعد از جدایي 
از همسر اولم با نگار آشنا ش��دم. او براي 
ازدواج شرط گذاش��ت آرزو را به مادرش 
تحویل دهم اما من نتوانس��تم این کار را 
انجام دهم. نگار با دخترم کنار نمي آمد و 
اصرار داشت یا او را به مادرش تحویل دهم 
در غیر اینصورت او را  س��ر به نیست کنم. 
با پیشنهاد او قرار شد دخترم را به میدان 
هروي ببرم و او را تحویل یک مرد غریبه 

بدهم. این شرط را هم نپذیرفتم. 
مرد جوان ادامه داد: اخت��اف من و نگار 
همچنان ادامه داش��ت تا اینکه تصمیم 
گرفت��م آرزو را در محل خلوتي رها کنم، 
اما قبل از آن به ناصرخسرو رفتم و از یک 
دستفروش قرص خریدم. نمي دانم قرص ها 

چه بود. آنها را گرفتم و دختر خردسالم را 
س��وار موتور کردم و به سمت پاکدشت 
بردم. در آنجا یک چهارم قرص ها را همراه 
آبمیوه به دخترم خوراندم. در راه بازگشت 
به تهران بودیم که حال دخترم بد ش��د. 
نزدی��ک خاورش��هر آرزو را ک��ه بیهوش 
شده بود در ۱۰متري جاده رها کردم و به 
خانه مان بازگشتم. باور کنید از سرنوشت او 

اطاعي ندارم. 
بعد از اظهارات این مرد، تاش براي یافتن 
دختر خردس��ال آغاز ش��د و مأموران به 
آدرس محلي که دختر خردسال در آنجا 
رها شده بود رفتند، اما ردي از او به دست 
نیاوردند. در استعام از بهزیستي نیز معلوم 
شد دختري با این مشخصات به آنها تحویل 

داده نشده است. 
با اقراره��اي آن مرد، همس��ر دوم او نیز 
بازداشت ش��د و به اتهام  معاونت در قتل 
بازجویي ش��د. او با انکار قتل گفت: قبل 
از ازدواج با مهدي ش��رط گذاش��ته بودم 
دخترش را به خانه مان نیاورد.  او ابتدا قبول 
کرد، اما بعد از ش��روع زندگ��ي به قولش 
عمل نک��رد. وقتي صاحب فرزند ش��دم 
نمي توانس��تم از دو بچه نگهداري کنم. 
این شد که اصرار کردم مهدي دخترش 
را به مادرش برگرداند چون نمي توانستم 
آن شرایط را تحمل کنم. باور کنید حرفي 
از سر به نیست کردن آن دختر نزده بودم و 

حاا هم از سرنوشت او اطاعي ندارم. 
تحقیقات در حال کامل شدن بود که مادر 
آرزو به اداره پلیس رفت و اعام گذش��ت 
کرد. با این درخواس��ت پرون��ده از جنبه 
عمومي جرم به دادگاه کیفري یک استان 
تهران فرستاده شد تا مهدي به اتهام قتل 
عمد و نگار نیز به اته��ام معاونت در قتل 

محاکمه شوند. 
بنابراین متهمان با تعیین شعبه به زودي 
مقابل هیئت قضایي شعبه یازدهم دادگاه 
به ریاس��ت قاضي حش��متیان محاکمه 

خواهند شد. 

چرا نباید مقابل سارقان خشن مقاومت کرد؟ 
 اظه��ار نظ��ر رئیس 
پلی��س پیش��گیري 
ته��ران درب��اره توصی��ه به ش��هروندان 
ب��راي مقاومت نک��ردن مقابل س��ارقان 
واکنش هاي بسیاري را در جامعه به دنبال 
داش��ت، از جمله این که جایگاه نیروي 
انتظامي را در مثلث مج��رم، مالباخته و 
پلیس مورد پرس��ش قرار داد. این اظهار 
نظ��ر همچنی��ن نگراني  های��ی را ایجاد 
کرده است که س��ارقان در صورت عمل 
کردن مردم به توصی��ه پلیس با فراغ بال 
بیش��تري مرتکب سرقت مي ش��وند و از 
امروز مقابل هر رهگذري قرار  می گیرند و 
از او مي خواهند بدون مقاومت اموالش را 
تسلیم کند! به نظر  مي رسد نگراني پلیس 
در مورد مقاومت مقابل س��ارق یا آسیب 
رساندن به مجرم خطرناک از این جهت 
باشد که ممکن اس��ت در روند دادرسي 
جاي مالباخته و مج��رم به راحتي تغییر 
کند. ما در صفحه حوادث به گزارش هایي 
اشاره کرده ایم که مالباختگان بعد از ایجاد 
جراحت به سارق یا حوادثي که منجر به 
مرگ سارق شده در جایگاه متهم یا قاتل 
قرار گرفته و مجازات شده اند. این موضوع 
در مورد مأموران پلیس هم مصداق دارد؛ 
چرا که بسیاري از مأموران پلیس به اتهام 
وارد کردن جراحت به سارق یا قتل او در 
جریان تعقیب و گریز تحت تعقیب قرار 
گرفته و مورد بازجوی��ي و محاکمه قرار 
مي گیرند ک��ه هر پرون��ده در جاي خود 

قابل طرح است. 
 این موضوع از قضا سال هاست نگراني هاي 
عمومي را در این باره به همراه داش��ته و 
منجر به بروز خشم علیه ساختار قانوني 
شده که تغییر این رویکرد، نیازمند تدوین 
ضوابط��ي در حمای��ت از مالباختگان و 
پلیس است که تاکنون به آن توجه نشده 
و بروز اتفاق ه��اي ناگوار را منجر ش��ده 
است. این که شهروندي به خاطر سرقت 
گوش��ي تلفن همراهش با سارق درگیر 
مي شود، به دلیل عدم اعتمادي است که 

نسبت به ساختار قانونی در او شکل گرفته 
و تاش مي کند به ج��اي قرار گرفتن در 
یک چرخه فرسایشي دست به یک رفتار 

پرخطر بزند. 
این که چرا جامعه در وضعیتي قرار گرفته که 
مجرمانش به راحتي در آن جوان مي دهند 
و امنیت عمومي را مختل مي کنند نگراني 
به جایي است که ساختارهاي قانوني باید 
در مورد چرایي آن پاس��خگو باشند. همه 
کس��اني که در جغرافیاي کش��ور زندگي 
مي کنند به خوبي اطاع دارند که همزمان با 
افزایش موج هاي گراني کاا در کشور امنیت 
اجتماعي هم با خطرات بسیاري مواجه شده 
است. شیوع کرونا منجر به از دست رفتن 
مشاغل بسیاري شده و بخشي از آنها به آمار 

مجرمان اضافه شده اند. 
 زندان ها ب��ه دلیل ش��یوع کرونا خلوت و 
دستگاه قضایي ترجیح داده به جاي تقبل 
هزینه نگهداري از مجرمان یا پرستاري از 
مجرمان کرونایي، آنه��ا را در جامعه رها 
کند. رها شدن مجرمان در جامعه و عدم 
پذیرش دوباره آنها در زندان ها تنش هاي 
موجود را افزایش داده است، از جمله این 
که این تنش ها منجر به درگیري هاي بسیار 
شده که بخشي از آن شامل از دست رفتن 
جان بس��یاري از مأموران پلیس است که 

گزارش هاي آن را مدام منتشر کرده ایم. 
س��ال هاي بس��یاري اس��ت ک��ه چرخه 
فرسایشي سرقت در جامعه جریان دارد. 
پس از بروز سرقت مأموران پلیس دست 
به کار مي شوند و در صورتي که موفق به 
بازداشت مجرم ش��وند او را راهي دادسرا 
مي کنند. در صورتي که بخت با س��ارق 
یار نباش��د و راهي زندان شود دوره هاي 
آم��وزش تکمیل��ي را در زندان س��پري 
کرده و با تجربه اي بهت��ر به چرخه جرم 
بر مي گردد و با خشونت بیشتري مرتکب 
جرم مي شود و این گونه است که  امنیت 
عمومي  با خطر مواجه ش��ده و س��رمایه 
اجتماعي نسبت به س��اختارهاي قانوني 

دچار خدشه مي شود. 

قاتل فراري به دام پلیس افتاد
مردي که متهم اس�ت پ�س از ارتکاب 
قتل در یکي از شهرهاي غربي کشور به 

تهران گریخته بود بازداشت شد. 
به گزارش جوان، روز گذش��ته   مأموران 
پلیس آگاه��ي یکي از ش��هرهاي غربي 
کشور با در دست داشتن نیابت قضایي 
وارد ش��عبه دوم دادس��راي امور جنایي 
شدند. بررس��ي ها  در این باره نشان داد 
مردي بعد از حادثه تیراندازي در شهري 
در غرب کش��ور به تهران گریخته است 
که دس��تور بازداش��ت متهم از س��وي 

بازپرس وهابي صادر شد و مأموران پس 
از شناسایي مخفیگاه متهم او را بازداشت 
کردند. متهم در بازجویي ها قتل را انکار 
کرد و گف��ت: قبول دارم ک��ه در جریان 
حادثه حضور داش��تم، اما من به مقتول 
شلیک نکردم. ما با مقتول اختاف مالي 
داش��تیم و روز حادثه برسر این موضوع 
مشاجره کردیم که حادثه اتفاق افتاد و 
من به تهران گریختم که بازداشت شدم. 
بعد از ثبت اظهارات متهم، وي در اختیار 

کارآگاهان پلیس آن شهر قرار گرفت.

مرد میانسال پس از قتل یکي از دوستانش 
در جنگل ه�اي ش�یان از محل ف�رار کرد. 
او چن�د روز قبل در یک بزم ش�بانه پس از 
مصرف مشروب کنترل رفتارش را از دست 
داد و ماجراي قتل را براي دوستانش تعریف 
کرد. همین اعت�راف کافي بود ت�ا پلیس از 
ماجرا با خبر ش�ده و متهم بازداشت شود. 
به گزارش ج��وان، ۱۸ ش��هریورماه امس��ال 
مأموران پلیس تهران از کش��ف جسد مردي 
جوان در جنگل هاي ش��یان با خبر و در محل 
حاضر شدند. جس��د متعلق به مردي ۳۵ ساله 
بود که با اصابت جس��م نوک تیز به سینه اش 
جان باخته بود. با حض��ور قاضي محمدجواد 
ش��فیعي، بازپرس ویژه قتل جسد به پزشکي 
قانوني منتقل ش��د و تحقیق��ات کارآگاهان 
اداره ده��م پلیس آگاهي در این ب��اره جریان 
پیدا کرد. یکي از ش��اهدان گف��ت: مقتول را 
مي ش��ناختم او در این جنگل ضایعات جمع 
مي کرد و شهروز نام داش��ت. روز گذشته او را 
دیدم که با دوستش س��ینا کنار آتش نشسته 
و مش��غول صحبت بودند. من درگیري آنها را 
دیدم، اما دخالت نکردم و از آنجا دور ش��دم. 
با ثبت مش��خصات س��ینا او به عنوان مظنون 
تحت تعقیب قرار گرفت ولي مش��خص ش��د 
مرد ۵۳ س��اله بعد از حادثه به مکان نامعلومي 

گریخته است. 
     دستگیري متهم در جنوب کشور

تاش براي دستگیري وي ادامه داشت تا اینکه 
چند روز قبل او در یک منطقه کوهستاني در 
جنوب کشور شناسایي و دس��تگیر شد. مرد 
میانسال روز گذشته به دادسراي امور جنایي 
منتقل ش��د و مقابل قاضي به جرمش اعتراف 
کرد. او گفت: من نابغه بودم، اما به خاطر اینکه 
خانواده ام فقیر بودند اس��تعدادم ناش��ناخته 
ماند و نتوانس��تم درس بخوانم. روزگارم را به 

سختي گذراندم ولي از پس هزینه هاي زندگي 
بر نمي آمدم این شد که س��ارق شدم و بعد از 
سرقت لوازم داخل چند خودرو بازداشت شدم. 
در زندان نمي توانس��تم بیکار باشم و به خاطر 
اینکه اطاعات زیادي درباره برق داشتم فکر 

اختراع پمپ آب بدون استفاده از برق افتادم.
متهم ادامه داد: »بع��د از آزادي از زندان پمپ 
آب را اخت��راع کردم و مي خواس��تم آنرا ثبت 
کنم ولي متوجه شدم ش��هروز آنرا دزدیده و 
مي خواهد به نام خودش ثبت کند. روز حادثه 
با ش��هروز قرار گذاش��تم و همراه خودم چند 
عدد لوله بردم تا طریقه کار کردن پمپي راکه 
س��اخته بودم نش��انش بدهم و ثابت کنم این 
اختراع براي خودم هست. کنار آتش نشسته 
بودیم. ش��هروز وقتي لوازم و پمپ را دید یک 
ضربه با پاهایش به وس��ایل زد و مدعي ش��د 

اختراع براي خودش هست.«
متهم در خصوص قتل گفت: »خواس��تم  با او 
صحبت کنم  و آزمایشاتم را نشانش دهم، ولي 
او دوباره به لوله و وس��ایل ضربه زد و همه آنها 
را شکست سپس با چوب دستي یک ضربه به 
سرم زد. از رفتارش عصباني شدم یک قیچي 
 که روي زمین بود، برداشتم تا به دستش بزنم 
اما او به طرف دیگري چرخید و ناخواسته تیزي 

قیچي توي سینه اش فرو رفت.«
متهم درباره ف��رارش گفت: »وقت��ي مقتول 
خونین روي زمین افتاد از تهران خارج شدم و 
به شهرهاي مختلفي رفتم. آخرین بار در یکي 
از مناطق کوهستاني زندگي مخفیانه اي داشتم 
که به یک  مهماني دعوت شدم. در آنجا بعد از 
خوردن مشروب و تریاک حال طبیعي نداشتم 
که ماجراي قتل را براي یکي از دوستانم تعریف 
کردم. همین باعث شد او مرا لو بدهد و دستگیر 
ش��وم.« با اقرارهاي متهم تحقیقات تکمیلي 

درباره این پرونده ادامه دارد. 

اعتراف به قتل در بزم شبانه

اعتی�اد به مص�رف م�واد مخ�در و پیامدهاي ناش�ي از آن 
معضات بس�یاري را براي جامعه ایجاد کرده اس�ت. عمده 
اختاف ه�اي خانوادگ�ي، طاق، س�رقت و جرائ�م جنایي 
ناش�ي از مصرف مواد مخدر اس�ت ک�ه م�دام بردامنه آن 
اضافه مي ش�ود. معضل معتادان متجاهر بخ�ش دیگري از 
ماجرا اس�ت که پس از طرد این افراد از خانواده  در ش�هرها 
ش�یوع پیدا کرده و دش�واري هاي دیگري را به مش�کات 
موجود اضافه مي کنند. س�ال هاي زیادي اس�ت که طرح ها 
یکي بعد از دیگري براي س�امان بخش�یدن ب�ه این معضل 
مطرح ش�ده و برخي هم جنبه عملي به خ�ود گرفته با این 
حال در حوزه پیش�گیري از ش�یوع اعتیاد و رفع معتادان 
متجاهر از س�یماي ش�هرها موفقیتي کسب نش�ده است. 
 از زمان شکل گیري دولت مس��تقر وعده هاي تازه اي براي رفع 
این مشکل مطرح شده است. رئیس پلیس تهران که روز گذشته 
براي پیگیري مصوبات رئیس دولت در مرکز نگهداري و درمان 
سروش حاضر شده بود، از ایجاد شهر سامت خبر داد و گفت که 
اقدام هاي ازم براي ایجاد این شهر شروع شده است. رئیس پلیس 
پایتخت گفت: اقدامات ازم براي ایجاد »شهر سامت« شروع 
ش��ده و ما طرح کامل و هادي آن را ارائه داده ایم تا این شهرک 
۱۰ هزار نفري به همراه مراکز  تفریحي، س��رگرمي و ورزش��ي 

راه اندازي شود و افراد درگیر اعتیاد به جامعه باز گردند. 

سردار حسین رحیمي با بیان این که با حداقل امکانات کار خوبي 
در مرکز سروش انجام شده اس��ت ادامه داد: در این مرکز هیچ 
قرص و شربتي دارویي در فرایند درمان به معتادان داده نمي شود 
و در عین حال تاش شده به مددجویان شغل و حرفه اي آموخته 
شود. سردار رحیمي با بیان این که ۵۰ تا ۶۰ درصد مددجویان 

فاقد هویت هستند گفت که بیشتر این افراد از خانواده هایشان 
طرد شده اند که باید شناس��ایي و در نهایت به خانواده هایشان 
تحویل داده شوند. رئیس پلیس تهران با انتقاد از وضعیت موجود 
بازپروري گفت: ما به فرایندهاي بازپروري و اقداماتي که اان در 
خیلي از مراکز بازپروري اتفاق مي افتد منتقد هستیم و باید اینها 

را اصاح کنیم .
وي در بازدید از خانه هاي مهر در حاش��یه مرک��ز هم گفت: به 
کمک یک خیر ۳۰ خانه مهر در حال ساخت است تا ارتباط بین 
معتاد و خانواده برقرار شود و در ادامه کار نیز بحث مراکز ورزشي 
را به عنوان شهر سامت در کنار خانه هاي مهر خواهیم داشت که 
در کنار این خانه ها درست خواهند شد. سردار حسین رحیمي 
در بازدید از گلخانه پرورش گل و گیاه، کارگاه آهنگري، کارگاه 
صافکاري و نقاشي و کارگاه خیاطي و حسینیه هم گفت: مشاغل 
زیادي در این مرکز آموزش مي دهیم و بس��یاري از مددجویان 

آموزش دیده و مشغول کار شده اند. 
     نگهداري و درمان معتادان وظیفه پلیس نیست

دبیر ستاد مبارزه با مواد مخدر کش��ور هم در این بازدید  گفت 
که دو سال است این مرکز راه اندازي شده است. اسکندر مؤمني 
با بیان اینکه ایجاد مرکز مهر س��روش و نگه��داري و درمان و 
بازپروري معتادان وظیفه نیروي انتظامي نیست ادامه داد: با این 
حال با توجه به اهمیت موضوع سردار رحیمي با تمام وجود پاي 
کار آمدند و این جاي تقدیر و تشکر ویژه دارد. سال ۹۸ فاز ۲ این 
مرکز کلنگ خورد و امروز آماده بهره برداري است و خوشحال 
مي شویم وقتي این اقدامات جهادي و تحولي انجام شده است. 
ظرفیت این مرکز هم اکنون تا ۷۵۰ نفر رسیده است و این کار 

خیر را نیروي انتظامي شروع و آن را دنبال کرد. 

معتادانمتجاهربه»شهرسامت«ميروند

آگهی ابلاغ رسیدگی
خواهان س��تاد اجرائی فرمان حضرت امام )ره( دادخواس��تی مبنی بر ضبط یک 
قطعه زمین جزء از پاک ثبتی ۱۹ اصلی واقع در بخش ۱۳ اردبیل به مس��احت 
۷۰۵۳متر مربع واقع در شهرستان مشگین شهر جاده اصلی اهر نرسیده به پریخان 
تقدیم دادگاه ویژه اصل 4۹ قانون اساسی اس��تان اردبیل واقع در اردبیل- میدان 
بسیج- ساختمان مرکزی دادگستری کل اردبیل به کاسه پرونده ۰۰۰۰۰۲۰ ثبت 
گردیده و وقت رسیدگی روز دوشنبه مورخ ۱4۰۰/۱۰/۲۰ ساعت ۱۰/۱۵ قبل از 
ظهر تعیین شده اس��ت به علت مجهول المالک بودن ملک موصوف و درخواست 
خواهان در اجرای ماده ۱۰ آئین نامه نحوه رسیدگی به پرونده های اصل 4۹ قانون 
اساسی و با رعایت ماده ۷۳ قانون آئین دادرسی مدنی و دستور دادگاه مراتب یک 
نوبت در یکی از جراید کثیراانتشار آگهی می شود تا هر شخصی اعم از حقیقی یا 
حقوقی نسبت به ملک موصوف ادعایی داشته باشند ظرف یک ماه پس از نشر آگهی 
و اطاع از مفاد آن به این دادگاه مراجعه و ضمن اعام نشانی کامل خود نسخه دوم 

دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی حاضر گردد.
 مدیر دفتر دادگاه ویژه اصل 4۹ قانون اساسی استان اردبیل
بهزاد فرخی
تاریخ انتشار:۱4۰۰/۹/۱۵      مبلغ: ۲۰۰/۰۰۰ ریال

مفقودی
برگ س��بز خودرو اپل تیپ کورس��ا مدل ۱۹۹۵ رنگ مشکی 
روغنی شماره پاک ) ایران۳۰- ۹۷۸ س ۵4( به شماره موتور 
۱۹۳۹۶۳4۱ شماره شاسی4۲۰۱۰۱4 متعلق به عسل شجاعی 

مفقود شده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.البرز

نظر به دستور مواد ۱و۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رس��می مصوب ۱۳۹۰/۰۹/۲۰ اماک متقاضیانی که در هیأت موضوع ماده یک قانون 
مذکور مستقر در واحد ثبتی بابل مورد رس��یدگی و تصرفات مالکانه و بامعارض آنان 

محرز و رأی ازم صادر گردیده جهت اطاع عموم به شرح ذیل اعام می گردد.
اماک متقاضیان بخش یک شرق بابل

اراضی واقع در علمدار و کتی پاک اصلی ۲۸۱۵ ، ۲۸۱4 اصلی 
۹۸۸۵ فرعی : خانم فاطمه حمزه زاده امیردهی نسبت به شش دانگ یک قطعه زمین 
با بنای احداثی در آن به مس��احت ۱۹۷/۷۰ مترمربع خریداری از آقای عنایت بابانژاد 

محرز گردید .
اماک متقاضیان بخش ۶ بابل

اراضی واقع در روستای روشن آباد پاک ۱ اصلی 
۱۷۶ فرعی : آقای حمید اسمعیل پور روشن نسبت به شش دانگ یک باب خانه که ۹۰/۵ 
سیر مشاع و ۸ مثقال مشاع از ۶ دانگ عرصه وقف می باشد به مساحت 4۱۹/۸۰ مترمربع 

خریداری از آقای جبرئیل ابراهیم پور روشن محرز گردید.
اراضی واقع در گتاب پاک ۹ اصلی

4۷۵۷ فرعی :آقای روح اله یحیی زاده جلودار نسبت به ش��ش دانگ یک قطعه زمین 
با بنای احداثی در آن به مس��احت ۱۰۸۸ مترمربع خری��داری از آقای علی یحیی زاده 

جلودار محرز گردید.
اراضی واقع در اطاقسرا پاک ۱۸ اصلی 

۱۳۲۲ فرعی :  آقای سید عبدالرضا طاهری اطاقسرا نس��بت به شش دانگ یک قطعه 
زمین با بنای احداثی به مس��احت ۲۶۲/۲۵ مترمربع خریداری از آقای س��ید منصور 

طاهری محرز گردید.
اماک متقاضیان بخش ۷ بابل

اراضی واقع در روستای آهنگرکای نوشیروانی پاک 4 – ۷ اصلی
۲۸۳ فرعی :  آقای کوروش قلی زاده آهنگری نسبت به شش دانگ یک باب خانه که دو 
دانگ مشاع از شش دانگ عرصه وقف می باشد به مساحت ۱۲۹۲/۲۹ مترمربع خریداری 

از آقای حسینعلی قلی زاده آهنگری محرز گردید.
اماک متقاضیان بخش ۱۰ بابل

اراضی واقع در روستای پایین بازیار پاک ۱۷ اصلی
۷۷۱ فرعی : آقایان محمد و س��عید و پیمان رضاپور هریک نسبت به دو دانگ مشاع از 
شش دانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت ۸۳۶/۱۲ مترمربع هبه از 

آقای عقیل رضاپور و ریحانه حیدرنژاد محرز گردید.
اماک متقاضیان بخش ۱۱ بابل

اراضی واقع در موزیرج پاک ۵۳ اصلی
۵۲۹۵ فرعی: آقای محمود درزی نسبت به شش دانگ یک باب خانه که 4 سهم از ۱۳ 
سهم عرصه وقف می باش��د به مس��احت ۹۸/۶۹ مترمربع خریداری از جمشید درزی 

محرز گردید .
۵۲۹4 فرعی : آقای حسین پورمهدی خردونی و زهرا حسین تبار هریک نسبت به سه 
دانگ مشاع از شش دانگ قطعه زمین با بنای احداثی که 4 سهم از ۱۳ سهم عرصه وقف 
می باشد به مساحت ۷۳/۳۰ مترمربع خریداری از حسین پورمهدی خردونی و حمید 

کریمی محرز گردید.
۵۲۹۳ فرعی : آقای حسن اصغرپور نسبت به شش دانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی 
که 4 سهم از ۱۳ سهم شش دانگ عرصه وقف می باشد به مساحت ۱۰۳/۶۶ مترمربع 

خریداری از قاسم برم محرز گردید.
اراضی واقع در ترک محله پاک ۵۳ اصلی

۱۱۱۹ فرعی: آقای احمد نعمتی آهنگر نس��بت به ش��ش دانگ یک باب خانه به 
مساحت ۷۶/۷۷ مترمربع خریداری از حس��ین بابازاده زواردهی محرز گردید ، لذا 
به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی و ماده ۱۳ آیین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از 
طریق روزنامه محلی /کثیراانتشار در شهرها منتشر و در روستاها  عاوه بر انتشار 
آگهی ، رأی هیأت الصاق تا در صورتی که اشخاص ذینفع به آرای اعام شده اعتراض 
داشته باشند از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا ۲ 
ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض 
باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که 
در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که 
اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت  مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور 
سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نمی باشد.بدیهی است برابر ماده ۱۳ 
آیین نامه مذکور در مورد قسمتی از اماکی که قبا اظهارنامه ثبتی پذیرفته نشده 
واحد ثبتی با رأی هیأت پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید حدود مراتب را در 
اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت هم زمان به اطاع عموم می رس��اند و 
نسبت به اماک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود واحد ثبتی آگهی تحدید 

حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید .
تاریخ انتشار نوبت اول ۱4۰۰/۰۹/۱۵ نوبت دوم ۱4۰۰/۰۹/۳۰.م/الف

سید مهدی حسینی کریمی-رئیس اداره ثبت اسناد و اماك بابل

 امور مشترکین و توزیعآگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی بابل 
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  گزارش  2

پنتاگون: از اوکراین دفاع می کنیم 
به رغم هش�دارهای روس�یه درب�اره ماجراجویی ه�ای غرب در 
نزدیکی مرزهای�ش، وزارت دفاع امریکا ب�ا نگران کننده خواندن 
اتفاقات در مرز روس�یه و اوکراین، ادعا کرد که واشنگتن متعهد 
به کم�ک به اوکرای�ن برای دف�اع از قلمرو مس�تقل خود اس�ت. 
در ادامه تنش زایی های واشنگتن با مسکو بر سر کی یف و طرح ادعا      هایی 
مبنی بر آماده شدن روسیه برای حمله نظامی به اوکراین، لوید آستین، 
وزیر دفاع امریکا در سخنانی گفت: »ایاات متحده نگران اتفاقاتی است 
که در مرزهای روسیه با اوکراین رخ می دهد و آماده است آنچه را که برای 
دفاع از قلمرو مس��تقل خود نیاز دارد، به کی یف ارائه دهد.« به نوش��ته 
خبرگزاری ریانووستی، وی درباره یک گزارش رسانه ای مبنی بر احتمال 
حمله روس��یه به اوکراین با ۱۷۵ هزار نیروی نظامی توضیح داد: »ما به 
اندازه نیرو      ها در مناطق مرزی، برخی از چیز      هایی که در فضای اطاعاتی 
رخ می دهد، و آنچه در فضای مجازی اتفاق می افتد نگاه می کنیم و این 
واقعاً نگرانی ما را افزایش می دهد. ما روی آنها تمرکز می کنیم.« رئیس 
پنتاگون اظهار داش��ت: »البته ما متعهد به کمک به اوکراین برای دفاع 
از قلمرو مستقل خود هس��تیم تا اوکراین آنچه را که برای دفاع از قلمرو 
مستقل خود نیاز دارد، داشته باشد.« بر اساس این گزارش، آستین ضمن 
اجتناب از گمانه زنی در مورد اینکه در صورت وقوع تهاجمی علیه اوکراین، 
امریکا چه خواهد کرد، گفت: »شنیدید که دیروز رئیس جمهور گفت که 
در حال بررسی تعدادی ابتکار عمل است، بنابراین من نمی خواهم جلوتر 
از رئیسم صحبت کنم.« روزنامه واشنگتن پست  روز        شنبه به نقل از منابع 
اطاعاتی این کشور مدعی شد روسیه در حال آماده سازی زمینه برای 
یک حمله نظامی گسترده علیه اوکراین در اوایل سال ۲۰۲۲ با مشارکت 
۱۷۵ هزار نیرو اس��ت. جان سالیوان، س��فیر امریکا در مسکو نیز ضمن 
متهم کردن روسیه به انجام اقداماتی برای بی ثباتی اوکراین در داخل این 
کشور، ابراز امیدواری کرد که همکاری دیپلماتیک بین روسیه و امریکا به 

جلوگیری از وقوع فاجعه در اوکراین کمک کند. 
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 طرح ترور اردوغان خنثی شد
منابع خبری ترکیه اعام کردند که بمبی در محل سخنرانی رئیس جمهور 
این کشور در مناطق جنوبی کار گذاشته شده بود که خنثی شده است. 
بر اساس گزارش ها، این بمب زیر یک خودروی پلیس کار گذاشته شده 
و از راه دور کنترل     می شده اس��ت. این خبر در حالی منتشر می شود که 
اوضاع ترکیه طی روزهای اخیر به دلیل بحران های اقتصادی ناش��ی از 
سقوط ارزش پول ملی این کشور با تنش همراه بوده است. لیر در یک سال 
گذشته 44 درصد ارزش خود را در برابر دار از دست داد و اردوغان تنها در 

دو سال گذشته سه بار رئیس بانک مرکزی این کشور را عوض کرد. 
-----------------------------------------------------

  جمهوری آذربایجان نشست با ارمنستان را لغو کرد
دفتر مطبوعاتی وزارت امور خارجه جمه��وری آذربایجان اعام کرد، 
نشستی که قرار بود بین وزرای امور خارجه این کشور و ارمنستان در 
استکهلم سوئد برگزار شود، با تصمیم جمهوری آذربایجان لغو شد. به 
گزارش نیوز.ای ام، براساس اعام این س��خنگو، جمهوری آذربایجان 
» به سبب سفر غیرقانونی نمایندگان پارلمان ارمنستان به قره باغ « این 
نشست را لغو کرده اس��ت. همچنین باکو گفت، » موضع ایروان باعث 
تضعیف تاش     ها با هدف ایجاد صلح در منطقه می شود.«  ارمنستان و 
جمهوری آذربایجان در ۱۶ نوامبر، پس از شدید    ترین تقابل خود از زمان 
جنگ سال گذشته و با درخواست روسیه برای جلوگیری از رویارویی، بر 

سر آتش بس در مرزهای شان توافق کردند. 
-----------------------------------------------------

  نظامیان سودان: تا 2023 کنار می رویم
فرمانده ارتش سودان اعام کرد که ارتش پس از انتخابات برنامه ریزی 
شده برای سال ۲۰۲۳، عرصه سیاست را ترک خواهد کرد. عبدالفتاح 
البرهان، فرمانده ارتش س��ودان در مصاحبه با رویترز گفت: وقتی یک 
دولت منتخب بیاید، ارتش و نیروهای نظامی نقش��ی در امور سیاسی 
نخواهند داش��ت و این وضعیت عادی و از قبل توافق ش��ده است. وی 
همچنین گفت که » نشانه های مثبتی « از حمایت مجدد جامعه بین الملل 
از خارطوم وجود دارد. البرهان که ریاست شورای حاکمیت انتقالی در 
سودان را بر عهده دارد، تأکید کرد که حزب منحل شده » کنگره ملی « 
به هیچ وجه بخشی از مرحله انتقالی در این کشور نخواهد بود. البرهان 
همچنین با اشاره به اینکه سودان به تحقق عدالت متعهد است، گفت: ما 
با دادگاه کیفری بین الملل برای حضور در برابر محاکم قضایی توافق     هایی 

داریم. ما متعهد به تحقق عدالت و پاسخگویی مجرمان هستیم. 
-----------------------------------------------------

  اروپا درگیر موج اعتراضات کرونایی
همزمان با شدت گرفتن شیوع سویه جدید کرونا موسوم به امیکرون، 
اعتراضات علیه محدودیت     ها و قرنطینه کرونایی در بسیاری از نقاط اروپا 
از جمله انگلیس، اتریش و هلند افزایش یافته است. به گزارش روزنامه 
دیلی میل، سازمان بهداشت جهانی اعام کرده که با وجود شیوع سویه 
جدید کرونا و مشاهده آن در ۳۸ کشور، کسی از ابتا به این سویه جدید 
جان خود را از دست نداده است. با این حال، مقام های جهانی اقدامات 
بیش��تری را از جمله وض��ع جریمه های نقدی ب��رای ترغیب مردم به 

واکسیناسیون در نظر گرفته اند. 

همزمان با تشدید تنش     ها بین پکن و واشنگتن 
امریکا: 

چین دنبال »سه گانه اتمی « است 
با تشدید تنش     ها بین چین و امریکا، جنگ لفظی مقامات واشنگتن 
علیه رقیب هم افزایش یافته اس�ت و رئیس پنتاگون در سخنانی 
با تأکی�د بر اینکه چی�ن به س�رعت در حال تقوی�ت قابلیت های 
هس�ته ای خود اس�ت، مدعی ش�د که پک�ن در ح�ال ایجاد یک 
» س�ه گانه  اتمی « اس�ت اما واش�نگتن با آن مقابل�ه خواهد کرد. 
در شرایطی که مقامات چین خواهان کاهش تنش     ها با امریکا هستند، 
واشنگتن به تشدید بحران دامن می زند. به گزارش خبرگزاری رویترز، 
لوید آستین، وزیر دفاع امریکا       شنبه شب در گردهمایی رهبران دفاعی، 
قانونگذاران و مدی��ران صنایع خصوصی با عن��وان » چالش چین « در 
مجمع دفاع ملی ریگان ۲۰۲۱ گفت: » امریکا یک قدرت پاس��یفیک 
است. هند -پاس��یفیک منطقه ای با فرصت های عظیم و چالش های 
واقعی است. یکی از آن چالش      ها ظهور یک چین قاطع و مستبد است.« 
آس��تین گفت: » ما با یک چالش مهیب و نیرومند مواجه هستیم. در 
جنگ و در صلح، ما همواره وقتی با یکدیگر و در کنار دوستان مان کار 
کرده ایم، قدرتمندتر شده ایم.« آس��تین در سخنان خود با بیان اینکه 
ایاات متحده قصد ندارد ناتو جدیدی برای آسیا بسازد، با اشاره به توافق 
اخیر برای کمک به اس��ترالیا در اس��تقرار زیردریایی های هسته ای به 
عنوان نمونه ای از تقویت اتحادها گفت:» در عوض، واشنگتن در تاش 
برای هماهنگی بهتر کشور     ها برای جلوگیری از تاش های چین برای 
تسلط بر منطقه است.«هفته گذشته پنتاگون اعام کرد که امریکا در 
برنامه بازنگری نیروهایش در جهان قصد دارد نیرو     ها و زیرساخت های 
ارتش امریکا در گوام و اس��ترالیا را بهبود بخش��د که با هدف مقابله با 

افزایش قدرت نظامی چین انجام می شود. 
 نگرانی از توان اتمی چین 

توسعه توانمندی های نظامی چین همراه با رشد اقتصادی این کشور، 
نگرانی واشنگتن را در پی داشته اس��ت. رئیس پنتاگون در گفت وگو 
با ش��بکه فاکس نیوز به تهدیدات ادعایی از جانب چین اش��اره کرد و 
گفت : »ما کاماً چالشی را که چین ارائه می کند، درک می کنیم اما چین 
نباید به خودش مغرور شود، طرف مقابل ایاات متحده است.«آستین 
گفت: » ما چالشی را که چین ایجاد کرده به وضوح می بینیم، اما چین 
۱۰ فوت قد ندارد. ما بزرگ ترین صنعت، بزرگ ترین نوآوران در جهان 
را داریم و می خواهیم کارهای ازم را برای ایج��اد قابلیت      هایی انجام 
دهیم که به ما در حفظ مزیت رقابتی در آینده کمک کند.«آس��تین 
گفت که با پرتاب اخیر موش��ک مافوق صوت چین و دستاوردهای آن 
در ساح های هسته ای، س��ایبری و فضا باید » با اعتماد به نفس و عزم 
راسخ - نه وحشت و بدبینی « روبه رو شویم. رئیس پنتاگون همچنین با 
اشاره به ساح های هسته ای که می توانند از بمب افکن ها، زیردریایی      ها 
و موشک های بالستیک بین قاره ای پرتاب شوند، هشدار داد که چین 
در حال ساختن یک » سه گانه هسته ای نوپا « بوده و به سرعت در حال 
تقویت قابلیت های هسته ای خود است اما واشنگتن آماده رقابت است و 
همچنین روی حمایت از قابلیت تایوان برای دفاع از خود کار می کند. او 
گفت:» ایاات متحده همچنان به سیاست » چین واحد « متعهد است 
اما آمادگی دارد تا مقابل هرگونه تاشی برای استفاده از قوه قهریه علیه 

این جزیره بایستد.«
ادعای وزیر دفاع امریکا به توسعه ساح های هسته ای چین، درحالی 
است که پکن در سال های اخیر به پیشرفت های قابل توجهی در عرصه 
نظامی دس��ت پیدا کرده است و بار     ها هش��دار داده که به هر تهاجمی 
از سوی امریکا و متحدانش پاس��خ کوبنده خواهد داد. ماه گذشته نیز 
رسانه های امریکایی با اس��تناد به تصاویر ماهواره ای اعام کردند که 
چین ماکت      هایی ب��زرگ از ناوهای هواپیمابر امریکا را برای اس��تفاده 
در رزمایش نظامی ساخته است. تنش امریکا با چین در ماه های اخیر 
بر سر تایوان افزایش یافته اس��ت و هواپیماهای شناسایی و جاسوسی 
امریکا تحرکات خود در نزدیکی مرزهای چین را افزایش داده اند. چین 
هم برای نشان دادن سطح آمادگی دفاعی خود، رزمایش های زیادی را 
در حریم هوایی تایوان انجام داده است. امریکا در راهبرد امنیتی خود، 
چین را به عنوان تهدید جدی برای منافع جهانی خود اعام کرده است و 
از هر ابزاری برای ضربه زدن به رقیب خود استفاده می کند. چین تاش 
می کند س��طح تنش     ها با امریکا را کاهش دهد تا از هر گونه درگیری 
احتمالی خودداری کند اما تحرکات امریکا در نزدیکی مرزهای چین و 
لفاظی های مقامات کاخ سفید نشان می دهد طرف امریکایی اراده ای 

برای تقلیل تنش     ها ندارد. 

استقبال حماس
 از تحریم تجاری اسرائیل در کویت

تصمی�م دول�ت کوی�ت ب�رای من�ع ورود کش�تی های تج�اری 
حام�ل کاا به مب�دأ و مقصد اراضی اش�غالی با اس�تقبال جنبش 
مقاومت حماس روبه رو ش�ده و ای�ن جنبش از دیگر کش�ورهای 
عربی و اس�امی خواس�ته اس�ت پیرو رویک�رد کویت باش�ند. 
به گزارش »جوان«، هش��ام صریح، رئی��س اداره تبلیغات حماس در 
خارج دیروز گفت این جنبش بر این باور است که تصمیم کویت درباره 
ممنوعیت ارتباط و خدمات دهی به کشتی های تجاری مرتبط با رژیم 
صهیونیستی تاشی آشکار در راستای اجرای سیاست قدیم و جدید 
کویت است که همیشه هدف از آن پیروزی فلسطین است. به گفته این 
مقام حماس، موضع کویت، موضعی است که حماس از آن استقبال و 
قدردانی می کند زیرا با قطعنامه تحریم رژیم صهیونیستی که اتحادیه 
عرب دهه ۵۰ تصویب کرده، همسو است. وی گفت: این موضع تأییدی 
بر این دیدگاه حماس اس��ت که با وجود موج عادی س��ازی روابط که 
تاش می کند امت را از مسیر اصلی خود منحرف کند اما همچنان در 
این امت خیر زیادی وجود دارد. صریح عنوان داش��ت: حماس از سایر 
کشورهای عربی، اسامی و دوس��ت در جهان می خواهد پیرو همین 

رویکرد باشند. 
این واکنش حماس پس از آن صورت گرفت که وزیر مشاغل عمومی 
و همچنین وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات کویت با صدور دستوری 
ورود کشتی های تجاری حامل کااهای اسرائیلی را به این کشور ممنوع 
کرد. این حکم از سوی دولت در س��ه بند آمده و ابتدای آن گفته شده 
شرکت های دریایی که نام ش��ان در بخش آژانس های دریایی وزارت 

حمل ونقل ثبت شده موظف به تبعیت از این دستور هستند. 
کوی��ت هنوز جزو کش��ورهای عربی اس��ت ک��ه حکم تحری��م رژیم 
صهیونیس��تی را اجرا می کند و این حکم همسو با تصمیم کشورهای 
عربی برای تحریم اسرائیل است که در دهه ۵۰ قرن گذشته در اتحادیه 
عرب گرفته شد، هرچند برخی کشورهای عربی طی چند سال گذشته 
با نادیده گرفتن این موضوع به سمت عادی س��ازی با تل آویو حرکت 
کرده اند. با وجود تحریم رژیم صهیونیستی از سوی دولت کویت، امارات 
متحده عربی دیگر کشور حاشیه جنوبی خلیج فارس از سال گذشته 
با نادیده گرفتن مخالفت های افکار عمومی در جهان عرب، به س��مت 
عادی س��ازی روابط با تل آویو حرکت کرده است. روز گذشته نیز دفتر 
اسحاق هرتزوگ، رئیس رژیم صهیونیستی در بیانیه ای اعام کرد، وی 
برای نخستین بار با محمد بن زاید آل نهیان، ولیعهد ابوظبی به صورت 
تلفنی گفت وگو کرد. گفته شده در این ارتباط، ولیعهد ابوظبی هم به 

هرتزوگ گفت تمایل دارد او به امارات سفر کند. 

بورل: باید به ایران امتیاز بدهیم
باقری: از موضع خود عقب نمی نشینیم

هش��ت�م  دور    گزارش  یک
مذاکرات در وین 
همین هفته بعد از چیزی که مسکو آن را یک 
»مکث فنی « خوانده برگزار  می شود. امریکا 
هرچند گفته که احتمال احیای مجدد برجام 
منتفی نیس�ت ول�ی معتقد اس�ت باید برای 
»جهان بدون برجام « هم آماده شد زیرا ایران 
پیش�نهاد     هایی ارائه کرده که حتی روسیه و 
چین هم از آنها شگفت زده شده اند. اما تهران 
بزرگ نمایی واشنگتن از پیشنهاد مطرح شده 
را بخشی از »بازی مقصرنمایی ایران « خوانده 
و گفته که از درخواست های مطرح شده عقب 
نخواه�د نشس�ت. اتحادیه اروپ�ا، دیروز در 
دومین موضع گیری متفاوت از س�ه کش�ور 
اروپایی و امری�کا اعام کرد:» اگ�ر خواهان 
بازگشت ایران به توافق هستیم، باید چیزی 

در ازایش به او  بدهیم.«

به گزارش »جوان«، وزارت خارجه روسیه دیروز 
در بیانیه ای، توقف دور هفتم مذاکرات در وین را  
»یک دوره توقف فنی « خوان��د که همین هفته 
مجدداً شروع خواهد ش��د. »دیوید بارنیا« رئیس 
سازمان جاسوسی »موس��اد « هم سراسیمه در 
فاصله وقفه ایجاد ش��ده ب��رای گفت وگو درباره 
وین با مقام های دولت بایدن به واش��نگتن رفت . 
در حالی که بنی گانتس هم روز چهار     ش��نبه به 
واشنگتن خواهد رفت، نفتالی بنت، نخست وزیر 
رژیم صهیونیس��تی از طرف های غربی خواسته  

»قاطعانه بایستند و به ایران بفهمانند غنی سازی 
و مذاکره همزم��ان غیرممکن اس��ت«. گانتس 
گفت��ه همان طور ک��ه انتظار می رف��ت ایرانی     ها 
ماهرانه مذاکره می کنند و از همه توافقات گذشته 
عقب نشینی کردند و موضع ش��ان بسیار افراطی 
بود. »یدیعوت آحارونوت « نوشته که رئیس موساد 
در س��فر خود می خواهد به مقام های امریکایی 
بگوید ک��ه در صورت حص��ول توافق ب��ا ایران، 
اسرائیل به آن پایبند نخواهد بود و به تاش برای 
بی نتیجه گذاش��تن فعالیت های هسته ای ایران 
ادامه می دهد. به نوش��ته آحارونوت، اسرائیلی      ها 
در واشنگتن به طرف امریکایی خواهند گفت که 
مسئله اورانیوم تمام شده اس��ت زیرا ایرانیان به 
اندازه کافی اورانیوم غنی شده در اختیار دارند و 
موضوعاتی که از این به بعد باید بر آنها تمرکز کرد، 
چاشنی انفجاری )عنصر مرکزی بمب هسته ای( و 
موشک های بالستیک است. نفتالی بنت هم دیروز 
با اشاره به سفر این دو مقام اسرائیلی گفته هدف 
ما این است که از پنجره فرصتی که میان دو دور 
مذاکره باز شده است، استفاده کنیم تا به دوستان 
خود در امری��کا بگوییم اکنون زمان اس��تفاده از 
مجموعه متفاوتی از ابزار     ها در برابر غنی س��ازی 
ش��تابان ایران فرارسیده اس��ت. با این حال، یک 
مقام ارشد وزارت امور خارجه امریکا دیروز گفت 
که واش��نگتن امید خود را درب��اره ممکن بودن 
توافق با ایران هنوز از دست نداده، هرچند به گفته 
او واش��نگتن وظیفه ای برای آرام کردن اسرائیل 
ندارد: » وظیفه ما متوقف کردن آنها نیست، وظیفه 

ما همکاری با یکدیگر در جهت هدف مشترک مان 
است و تا آنجا که ممکن است سیاست های مان را 
همس��و کنیم. اما در نهایت، اسرائیل منافع ملی 

خود را دارد که از آنها دفاع خواهد کرد.«
 واشنگتن: پیشنهاد ایران، روسیه و چین 

را هم متعجب کرد!
امریکایی     ها دیروز هم برای سومین روز متوالی بعد 
از توقف دور هفتم مذاکرات در وین، ابراز بدبینی 
به آینده مذاکرات را متوق��ف نکردند. یک مقام 
امریکایی در گفت وگویی که واشنگتن پست آن را 
منتشر کرده، هرچند گفته که ما  هنوز به نقطه ای 
نرس��یده ایم که » تصدیق کنیم توافق قابل احیا 
نیست«ولی تأکید کرده که مذاکره کنندگان جدید 
تهران در مذاکرات دو هفتم »با پیشنهاد     هایی به 
میز مذاکره بازگشتند که عقب نشینی از هر یک 
از مصالحه      هایی بود که ایران قب��اً مطرح کرده 
بود.«  او مدعی اس��ت این پیش��نهادهای جدید، 
همه مصالحه      هایی را که دیگران و به  ویژه ایاات 
متحده انجام داده بودند، به جیب می زد و ]ایران[ 
درخواس��ت های بیش��تری مطرح کرده اس��ت. 
او مدعی ش��ده که حتی روس��یه و چین هم »از 
میزانی که ایران از مصالحه های خود عقب نشینی 
کرده و سپس دوچندان کردن درخواست هایش 
از ما و شرکای ما، ش��گفت زده ش��ده اند« اما به 
گفت��ه این مق��ام امریکایی »روس��یه و چین هر 
دو اولویت های خ��ود را در منطق��ه و همچنین 
منافع خود را در تضعیف اه��داف ایاات متحده 
دارند. « او گفته که امریکا در حال تصمیم گیری 

است و برای جهانی که در آن بازگشتی به توافق 
هسته ای وجود ندارد، آماده می شود. با وجود این 
روایت بدبینانه امری��کا، اظهارنظر دیروز جوزف 
بورل، کمیسیونر سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
نشان دهنده انحرافی قابل توجه از موضع امریکا، 
 ABC حتی سه کشور اروپایی است. او به روزنامه
اس��پانیا گفته که اتحادیه اروپا در تاش اس��ت 
توافق هسته ای را حفظ کند که توافقی اقتصادی 
نیز به حساب می آید. بورل گفته که اگر خواهان 
بازگشت ایران به توافق هس��تیم، باید چیزی در 
ازایش به آن بدهیم. ای��ن روایت را روز جمعه در 
پایان مذاک��رات در وین، معاون ب��ورل نیز تکرار 
کرده بود. مورا ضم��ن واقع گ��را توصیف کردن 
مذاکرات وین گفته بود که مذاکرات شاید هفته 

آینده به نتیجه برسد. 
 تهران: این بازی مقصرنمایی است

مقام ه��ای ایران��ی می گوین��د بیانیه      های��ی که 
طرف های امریکایی منتش��ر می کنن��د بیش از 
آنکه مربوط ب��ه محتوای مذاکرات باش��د»یک 
تاکتیک مذاکراتی و ناش��ی از تاش طرف های 
مقابل برای مقصرنمایی ایران « است. به گزارش 
فارس، یک مقام ارش��د وزارت ام��ور خارجه در 
یک نشست توجیهی گفته که برخاف اظهارات 
مقام  های امریکایی، من معتقدم که اگر طرف های 
مقابل حسن نیت داشته باشند و از بازی بی فایده 
مقصرنمایی دس��ت بردارند، توافق در دسترس 
اس��ت. جمهوری اس��امی ایران پیش��نهاداتی 
عمل گرایانه روی میز گذاشته و طرف های مقابل 
باید پاسخی درخور یا حتی پیشنهادات و ایده های 
تازه خود را به صورت مکتوب و مشخص ارائه کنند. 
این دیپلمات ارشد ایرانی با بیان اینکه روشن است 
که طرف های غربی که با تصور اعطای امتیازات 
ان��دک و دریافت امتی��ازات حداکث��ری به وین 
آمده اند، از متون پیشنهادی و خواسته های روشن 
جمهوری اسامی ایران رضایت کامل نداشتند، 
یادآور شد: هیچ یک از این کشور     ها نتوانستند بر 
این متون ایراد حقوقی بگیرند یا آنها را در تضاد با 
برجام توصیف کنند. تنها نکته مطرح شده از سوی 
این کشور     ها این بود که اواً حتی حاضر به اعطای 
امتیازات مصرح در برجام نیس��تند و ثانیاً تمایل 
ندارند مباحثی را ک��ه در پیش نویس      ها آمده اند، 
مجدداً به بحث بگذارند. همچنین »علی باقری « 
مذاکره کننده ارشد ایرانی در بازگشت از وین در 
گفت وگو با خبرگزاری »آنسا« ایتالیا پیشنهادات 
ایران را »منطقی و مس��تند « خوان��د و گفت که 
»این پیش��نهاد     ها می توانند به عن��وان مبنایی 
برای مذاکره مورد اس��تفاده قرار گیرند. طرف      ها 
می توانند پیش نویس های خود را ارائه کنند، اما ما 
انتظار داریم که پاسخ منطقی به پیشنهادات ایران 
بدهند.« باقری گفته که ایران از درخواست های 
خود در مسیر احیای توافق هسته ای سال ۲۰۱۵ 
عقب نخواهد نشست و تأکید کرده که چون  این 
امریکایی      ها بودند که توافق را در سال ۲۰۱۸ ترک 

کردند، وظیفه آنها است که گام اول را بردارند.

حجم حمات علیه نیرو    ها و پایگاه های امریکا 
در عراق و سوریه افزایش یافته و روز یک    شنبه 
وقوع چندین انفجار مهیب پایگاه نظامی امریکا 
واقع در منطقه »التنف« در جنوب شرق سوریه 
را لرزاند. صبح همان روز نیز کاروان امریکایی در 
عراق هدف قرار گرفته بود. تشدید این حمات 
همان گونه که نش�ان دهنده لبریز شدن کاسه 
صبر عراقی ها و سوری ها  از حضور نظامی امریکا 
در کشورشان اس�ت، فضا را نیز برای تحرکات 
امریکا در دو کشور یادشده تنگ تر خواهد کرد.

 
به گزارش »جوان«، اوایل روز یک    شنبه ۱4 آذرماه 
بیابان های منطقه التنف در مرز عراق و سوریه ناآرام 
بود. تلویزیون دولتی س��وریه در خبری  از شنیده 
شدن صدای چندین انفجار مهیب در داخل پایگاه 
نظامی امریکا واقع در منطقه »التنف« در جنوب 
شرق س��وریه خبر داد و نهاد موس��وم به دیده بان 
حقوق بش��ر س��وریه نیز در وبگاه خود نوشت که 
این پایگاه هدف حمله قرار گرفته است. به نوشته 
این نهاد نزدیک به معارضان، دو انفجار در منطقه 
»۵۵ « در مثلث مرزی سوریه، عراق و اردن رخ داد 
که انفجار اولی ش��دت متوسطی داشت اما انفجار 
دوم بسیار شدید گزارش ش��ده است. شب قبل از 
این حادثه نیز پایگاه نظامی امریکا در میدان نفتی 
»کونیکو « واقع در دیرالزور س��وریه هدف حمله 
راکتی قرار گرفته بود، هرچند آمار دقیقی از تلفات 
و خسارات احتمالی این انفجار    ها اعام نشده است. 
منابع سوری درباره انفجار کونیکو اعام کردند که 
س��ه راکت به پایگاه امریکا در این میدان نفتی در 

شمال دیرالزور اصابت کرده است. 
  حمات متعدد علی�ه نظامیان امریکایی 

در سوریه
پی��ش از این نیز مناب��ع محلی در حومه اس��تان 
الحسکه سوریه در دوم آذرماه از انفجارهای مهیب 
در پایگاه غیرقانونی امریکا در روس��تای »خراب 
الجیر«، واقع در پنج کیلومتری شهر مرزی الیعربیه 

خبر دادند و تأیید کردند که این انفجار    ها حاصل 
شلیک چهار راکت از یک پهپاد بوده است. در ۲۷ 
مهر امسال نیز پایگاه التنف هدف حمله پهپادی 
قرار گرفت و یک پهپاد با چهار راکت این پایگاه را 
واقع در مثلث اردن، سوریه و عراق هدف قرار داد و 
پنتاگون پس از آن مدعی شد که این حمله تلفاتی 

در پی نداشته است. 
حمات متع��دد به پایگاه ه��ای غیرقانونی ارتش 
امریکا در شرایطی اس��ت که دولت سوریه حضور 
نظامی امریکا در ای��ن کش��ور را غیرقانونی و آن 
را اش��غالگری می داند. با وجود شکس��ت داعش، 
بس��یاری تحرکات امریکا در عراق و س��وریه را با 
اهدافی فراتر از مبارزه با تروریس��م عنوان کرده و 
دونالد ترامپ، رئیس جمهور س��ابق امریکا هم در 
شهریور ۱۳۹۹ به صراحت گفته بود که امریکا برای 
نفت سوریه در این کشور حضور دارد و باید بخشی 

از نفت سوریه را برای خود بردارد. 
 حمله به کاروان امریکا در جنوب عراق

عاوه بر س��وریه، نیروهای امریکایی در عراق نیز 

هدف قرار می گیرن��د. منابع رس��انه ای عراق روز 
یک    شنبه اعام کردند که کاروان لجستیک ارتش 
امریکا در مسیر حرکت به سوی پایگاه عین ااسد، 
در جنوب عراق هدف قرار گرفت. کانال تلگرامی 
»صابرین نیوز«  درباره جزئیات این حمله نوشت 
که ساعت ۵:۳۰ بامداد یک شنبه، ۵ دسامبر، یک 
خودروی نظامی در حال حرکت به س��وی پایگاه 
نظامی عین ااسد واقع در استان اانبار، در استان 
الدیوانیه و به طور مش��خص بزرگ��راه بین المللی 

هدف قرار گرفت. 
طی ماه های اخیر بار    ها کاروان های حامل تجهیزات 
لجس��تیک برای نظامیان امریکایی مس��تقر در 
پایگاه های نظامی مختل��ف در عراق هدف انفجار 
بمب های کنار جاده ای قرار گرفته اس��ت. پس از 
مصوبه پارلمان عراق برای بیرون کردن نظامیان 
بیگانه از عراق و تعلل دولت در این امر، کاروان های 
لجس��تیکی ائتاف امریکایی به ط��ور هفتگی و 
گاهی در طول یک روز چند بار هدف انفجار بمب 
کنار جاده ای قرار می گیرند، از  این رو ارتش امریکا 

کار انتقال تجهیزات را به ش��رکت های خصوصی 
عراقی سپرده است.  گروه های عراقی تأکید دارند 
که دولت عراق براساس مصوبه پارلمان این کشور، 
باید نیروهای بیگانه را از عراق اخراج کند. پارلمان 
عراق در دی ماه سال ۹۸ در پی اقدام جنایتکارانه 
امریکا در ترور س��پهبد شهید قاس��م سلیمانی، 
فرمانده سابق نیروی قدس سپاه پاسداران انقاب 
اسامی و ابومهدی المهندس، نایب  رئیس سازمان 
حشدالشعبی، طرح اخراج نیروهای بیگانه از خاک 
این کش��ور را تصویب کرد و پ��س از این مصوبه 
حضور نیروهای امریکایی در عراق با مخالفت های 
گسترده تری روبه رو ش��ده است. جنبش عصائب 
اهل الحق عراق یکی از سرس��خت     ترین مخالفان 
حضور امریکا در عراق اس��ت و هشدار داده که در 
صورت خارج نش��دن امریکا از عراق تا پایان سال 
جاری میادی، ساح مقاومت به آن پاسخ خواهد 
داد. این هشدار را »احمد عبدالحسین « عضو دفتر 
سیاسی جنبش »عصائب اهل الحق « اعام کرده و 
گفته که ساح مقاومت آماده پاسخ به اشغالگری 
امریکا خواهد بود. همزمان ائتاف الفتح عراق به 
رهبری هادی العامری نیز به گروه های سیاس��ی 
در این کش��ور درباره توقف خروج اش��غالگران از 
خاک عراق هشدار داد و تأکید کرد که این مسئله 
عامل بازگش��ت به خانه اول خواه��د بود. »حامد 
الموسوی«، عضو ائتاف فتح عراق روز یک    شنبه 
در گفت وگو با س��ایت المعلومه اظهار کرد: زمان 
باقی مانده برای اجرای توافقنامه ع��راق و امریکا 
درباره خ��روج نیروهای بیگانه از کش��ور تنها ۳۰ 
روز است و تاکنون هیچ نشانه ای از آن دیده نشده 
است. الموسوی گفت: با وجود اظهارات رسانه ای، 
تا این لحظه در پایگاه     هایی که نیروهای امریکایی 
در اختیار دارن��د، هیچ گونه عملی��ات آمادگی و 
مقدمات خروج آغاز نشده و عماً این پایگاه     ها طبق 
حکم پارلمان و توافق اعام ش��ده میان الکاظمی 
)نخست وزیر عراق( و بایدن )رئیس جمهور امریکا(، 

به مسئوان عراقی تحویل داده نشده اند. 

افزایش چند برابری حمله به امریکایی    ها در عراق و سوریه

انصاراه: عربستان 
آماده پاسخ به جنایاتش در یمن باشد

با تشدید حمات جنگنده های عربستان به مناطق مختلف یمن، 
عضو دفتر سیاسی انصاراه اعام کرد که اقدام این جنبش علیه نظام 
سعودی در واکنش به جنایت هایش واجب است و بی پاسخ نمی ماند. 
علی القحوم، عضو دفتر سیاسی انصاراه روز یک   شنبه به شبکه المیادین 
گفت:» سکوت بین المللی در قبال قتل عام ائتاف عربی ننگ است.« وی 
تأکید کرد : » نظام سعودی باید بداند که هرچقدر جنایت هایش زیاد شود 
یقین ما به عدالت مسئله خود بیشتر می شود. نظام سعودی پس از شکست 
در انجام پروژه ویرانگر و مخرب امریکا در یمن س��ر در گم ش��ده است.« 
القحوم گفت:» نظام سعودی باید برای عملیات پاسخ به قتل عام هایش در 
حق ملت یمن آماده شود. اقدام ما علیه این نظام در پاسخ به جنایت هایش 
واجب است. هرچقدر ناله اش بلند باش��د، پاسخی وجود خواهد داشت.« 
عضو انصاراه گفت:» نظام س��عودی باید بداند یمن لقمه چرب و نرمی 
نیست و نمی تواند محل امنی برای پروژه هایش باشد.« القحوم این اظهارات 
را پس از آن مطرح کرد که در جریان حمات سعودی - امریکایی به غرب 
استان تعز ۱۶ غیرنظامی کشته و هشت تن دیگر زخمی شدند. عربستان 
که در ماه های اخیر در استان مأرب در مقابل انصاراه و ارتش یمن ضربات 
سنگینی را متحمل شده است، حمات هوایی خود علیه غیرنظامیان یمنی 
را تشدید کرده است تا شاید بخشی از شکست های خود را جبران کند. از 
سوی دیگر، محمدعلی الحوثی رئیس کمیته عالی انقاب یمن و عضو ارشد 
انصاراه هم دیروز طی پستی در توئیتر طرح ابتکاری عربستان سعودی 
در خصوص صلح را »ابتدایی و غیرواقعی « توصیف کرد. وی نوشت:»طرح 
ابتکاری ارائه ش��ده ما برای ملت یمن بود، نه نتیجه گفت وگوهای اولیه و 
اکتشافی با عربستان سعودی که یک بار بین آوار ناکامی هایش و بار دیگر 
بین مطالبات و خواسته های غیرواقعی خود دست و پا می زند.« الحوثی 
افزود: »آنچه در مأرب یا به خاطر کشور ارائه شد، نتیجه احساس اهمیت 
توقف تجاوز، رفع محاصره، در نظر گرفتن منافع مردمی و دانستن این  است 

که جنگ یمن برای عربستان ویرانگر است.«
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امام حسن عسكري)ع(:
مؤمن براي مؤم�ن بركت و براي 

كافر، اتمام حجت است. 
)تحف العقول، ص489(

رامين ناصرنصير: 
 جشنواره فجر با ادغام بخش ملي

و جهاني كامل تر است
وقتي به جواني ام رجوع مي كن�م، مي بينم كه آن موقع كه 
اين دو جشنواره يكي بودند، همه چيز عالي پيش مي رفت. 
رامین ناصرنصیر با بیان اين مطلب درباره ادغام بخش جهاني و ملي 
جشنواره فیلم فجر به میزان گفت: به دلیل مشغله چندين سال 
است زياد فرصت حضور در جشنواره و تماشاي آثار را نداشته ام، 
اما وقتي به جواني ام رجوع مي كنم، مي بینم كه آن موقع كه اين دو 
جشنواره يكي بودند همه چیز عالي پیش مي رفت، به شخصه با اين 
تلفیق موافقم و احساس مي كنم مي توان با برنامه ريزي درست يك 
جشنواره فیلم فجر كامل پیش رو داشت. وي درباره صددرصدي 
شدن ظرفیت سالن هاي سینما براي میزباني از مخاطبان افزود: به 
نظر من صددرصدي ظرفیت سالن هاي سینما وقتي رخ مي دهد 
كه خود مخاطبان اعتماد و امنیت كامل نسبت به سامتي شان 
داشته باشند، شايد در حال حاضر بلیت فروشي صددرصد شده، اما 
زمان مي برد تا به واقع سالن ها مملو از جمعیت شوند، البته اين را 
نبايد فراموش كنیم كه به واقع در سینما و تئاتر پروتكل ها بسیار 

بهتر از جا هاي ديگر رعايت مي شود. 
ناصرنصیر درباره استقبال دوباره گروه هاي تئاتري براي حضور 
روي صحنه عنوان كرد: دو سال تعطیلي تئاتر باعث شد بسیاري 
از گروه ها تمرينات بس��یاري داشته باش��ند و هیچ گاه فرصت 
مطمئني براي اجراي آثارشان نداشته باشند، به نظر من حجم 
بااي اجرا ها به اين دلیل اس��ت، از سويي مخاطبان هم تشنه 
تماشاي تئاتر هستند و اين هر دو كفه ترازوي اجراي آثار را برابر 
مي كند، وقتي محصولي عرضه مي شود كه تقاضا وجود داشته 
باشد. خوشبختانه اين روز ها حال تئاتر نسبت به گذشته بسیار 
بهتر شده است. خود من هم اگر كار و نمايشنامه خوبي پیشنهاد 
شود، دوس��ت دارم بار ديگر تجربه بازي در تئاتر را براي خودم 

تكرار كنم؛ تجربه اي كه همواره براي من شیرين ترين است.

    خبر

حميدرضا جالي     يادداشت

   محمدصادق عابديني
تاك شو يا همان برنامه هاي گفت وگومحور، 
ج�زء ج�دا نش�دني از آنت�ن ش�بكه هاي 
تلويزيوني است و كمتر شبكه اي را مي توان 
پيدا كرد ك�ه در آن برنام�ه گفت وگومحور 
توليد و پخش نش�ده باشد. ش�بكه2 سيما 
اين شب ها با »رخ به رخ« تاش می كند يك 
تاك ش�وی متف�اوت پخش كن�د. »جوان« 
با مهدي باباي�ي، تهيه كننده اين تاك ش�و 
و تفاوت ه�اي آن گفت وگ�و ك�رده اس�ت. 
 اي�ن روزه�ا هم�ه دارند تاك ش�و 
مي سازند، از شبكه هاي تلويزيوني 
گرفته تا پلت فرم هاي اينترنتي، در 
اين فضا متفاوت عمل كردن سخت 

نيست؟
رخ به رخ مقدار زيادي با »تاك ش��و« هاي رايج 
تفاوت دارد. از فضاي برنامه گرفته تا س��اختار 
آن، حتي تاش شده است برنامه بیشتر فضاي 
تئاتري داش��ته باش��د. ما در اين برنامه آيتم 
نداريم، پلي بك نداريم، در اصل يك برنامه پان 
سكانس هستیم كه از لحظه اول تا آخر برنامه 
ساكن نیس��ت. من خاطرم نیس��ت در برنامه 
ديگري چنین اتفاقي رخ دهد. همه چیز برنامه 
جلوي چش��م مخاطب اس��ت، از لحظه ورود 
مهمان و گريم شدن مهمان را بیننده مي بیند 

تا ورود به گفت وگوها. 
 معتقديد برنامه يك سياليت خاصي 
دارد و ايستا نيست و همين ويژگي 
مي تواند »رخ به رخ« را متفاوت كند!

ما چند فضا طراحي كرده ايم كه در هر كدام از 
آنها نوع گفت وگو ها متفاوت اس��ت.  دقیقاً مثل 
يك تئاتر كوچك. ابتدا كه مهمان وارد مي شود 
در اتاق گريم، صحبت ها بیشتر در خصوص نوع 
لباس و پوشش اس��ت، اينكه آيا آدم بايد آنچه 
مد است بپوش��د يا لباسي كه به خودش بیشتر 
مي آيد؟ مثاً در برنامه اي آقاي سیاوش طهمورث 
مهمان بودند، در اين آيتم گفت كه »من اينهايي 
كه شلوارهاي پاره مي پوشند را درك نمي كنم«، 
همین بحث ها شروعي است براي گفت وگوهاي 
بعدي. در اصل از مسئله ظاهر مهمان به باطن او 
پي مي بريم و در »میز گفت وگو« بحث ها شكل 

جدي تري به خود مي گیرد. 

 چرا توليد تاك شو اينقدر زياد شده 
است؟

در همه دنیا »تاك شو« يكي از پربیننده ترين 
و محبوب تري��ن برنامه هاي تلويزيوني اس��ت. 
هم شبكه ها و هم مخاطبان از اين نوع برنامه ها 
اس��تقبال مي كنند. به خصوص براي ساعات 
پاياني ش��ب كه گفت وگو هاي دوستانه پخش 
مي شود. مهم تر از ظاهر تاك ش��و براي ما اين 
است كه چه چیزي در قالب اين برنامه تحويل 
مخاطب مي دهیم، محتواي برنامه است كه بايد 

متفاوت باشد. 
 به نظر مي رسد سلبريتي زدگي آفت 
همه تاك ش�و هاي تلويزيوني شده 

است!
بله در تلويزيون گاهي حتي دكورهاي برنامه ها 
هم شبیه هم هستند. براي من تهیه كننده هم 
راحت تر و به صرفه تر بود ك��ه در برنامه از يك 
دكور ثابت با يك ال اي دي استفاده كنم، ولي 
ما در اين برنامه پنج موقعیت و بین سه تا چهار 

دكور طراحي كرديم. 
 اسم »رخ به رخ« يادآور برخورد است 
تا مهماني، چرا اين اس�م را انتخاب 

كرديد؟
ش��ايد اين گونه به نظر برس��د كه هدف ما از 
»رخ ب��ه رخ« مچ گی��ري از مهم��ان اس��ت و 
مي خواهیم مجري را با مهمان رخ به رخ كنیم، 
ولي عماً ما مي خواهیم كاري كنیم كه مهمان 
با خودش روبه رو شود، براي همین در بخشي از 
برنامه او را جلوي آينه قرار مي دهیم و سؤااتي 
را مطرح مي كنیم كه به ش��خصیت و حاات 

روحي او بازمي گردد. 
 اميرعلي دانايي يك بازيگر اس�ت، 
بدون سابقه اجرا، آيا بهتر نبود يك 

مجري حرفه اي ب�راي اجرا انتخاب 
مي شد؟

من هم به اين موضوع باور دارم كه خوب است 
مج��ري، مجري گري كند و بازيگ��ر، بازيگري 
انجام دهد! ولي چ��را از افرادي كه اس��تعداد 
كاره��اي ديگ��ر را دارن��د، اس��تفاده نكنیم؟! 
مگر پژمان جمش��یدي نبود ك��ه در دوره اي 
فوتبالیست بود، بعد بازيگر شد و حاا هم اجرا 
مي كند؟ در همه آنها هم استعداد دارد. استفاده 
از استعدادهاي افراد و توانايي هاي آنها كار بدي 
نیست. درباره امیرعلي دانايي نیز همین اتفاق 
افتاد. از س��ويي هم اش��اره كردم كه میزانسن 
برنامه ما به تئاتر ش��باهت دارد و به كار بازيگر 
نزديك است. مخاطب در »رخ به رخ« نیازمند 
يك میزبان خوب است كه بتواند اجراي خوبي 

هم داشته باشد. 
 بينن�ده در برنام�ه »رخ ب�ه رخ« 
همه اج�زاي برنامه و حتي س�وئيچ 
كردن كارگ�ردان را مي بيند، چرا تا 
اين حد پش�ت صحنه را ب�ه نمايش 

مي گذاريد؟
رخ به رخ يك مهماني س��اده است كه مخاطب 
همه اتفاقات آن را مي بیند. ما به دنبال شفافیت 
هس��تیم، براي همین در تغییر دكورها هم از 
خطوط استفاده كرده ايم تا چیزي از مخاطب 

پنهان نماند. 
 آفت دعوت از س�لبريتي ها گويا در 
برنامه شما هم تكرار مي شود، بهتر 
نبود از مهمان هاي متفاوتي دعوت 

مي كرديد؟
ش��عار ما در رخ به رخ نگاه از زاويه ديگر است، 
مثاً همه انتظار دارند حسن ريوندي شوخ طبع 
باشد و همیشه بخندد، در حالي كه در برنامه ما 
چهره متفاوتي از او ديديم كه مخاطب انتظارش 
را نداش��ت. در رخ به رخ، ريون��دي گريه كرد و 
روب��ه روي آينه با پدرش ح��رف زد و گفت كه 
به روانش��ناس مراجعه كرده اس��ت، شعری از 
مولوي خواند و حرف هاي فلسفي زد. برعكسش 
هم اتفاق افتاد، ما همیش��ه از مسعود فراستي 
چهره اي ج��دي ديده ايم ك��ه روي عقايدش 
پافش��اري مي كند و رك ح��رف مي زند اما در 
رخ به رخ او كاماً ش��یرين بود. تاش كرده ايم 
سراغ كس��اني نرويم كه مردم درباره آنها همه 
چیز را مي دانن��د و ديگر حرفي ب��راي گفتن 

ندارند. 
 با س�اعت پخش برنامه كه س�اعت 
پاياني ش�ب است مش�كل نداريد؟ 
روي مي�زان بينن�ده تأثي�ر منفي 

ندارد؟
به نظر من با توجه به كنداكتور شبكه2 سیما 
كه بخش خبري 20:30، سريال و اخبار ساعت 
22:30 را دارد، س��اعت خوب��ي اس��ت و جزو 
س��اعت هاي پرمخاطب تلويزيون است. همه 
برنامه هايي هم كه در آن ساعت پخش مي شوند 
از دوستان ما هستند، حاا هر كس برنامه ما را 

نديد، تكرارش را فردا نگاه مي كند.

گفت وگوي »جوان« با تهيه كننده »رخ به رخ« 
 سراغ كسي نمي رويم

 كه مردم همه زندگي اش را مي دانند
 تاش كرديم برنامه بيشتر فضاي تئاتري داشته باشد. ما آيتم نداريم، پلي بك نداريم

در اصل يك برنامه پان سكانس داريم كه از لحظه اول تا آخر ساكن نيست

ش��عار ما در رخ به رخ ن��گاه از 
زاويه ديگر است، همه انتظار 
دارند حسن ريوندي شوخ طبع 
باشد، در حالي كه در برنامه ما 
چه��ره متفاوت��ي از او ديديم

    نمايش

     بازتاب

مدير امور هنرهاي نمايشي سازمان فرهنگي- هنري شهرداري تهران:
سال هاست »تئاتر« صحنه زد و خورد جناح ها شده است

مدير ام�ور هنره�اي نمايش�ي س�ازمان فرهنگ�ي- هنري 
ش�هرداري تهران معتقد اس�ت: تئاتر طي چهار دهه گذشته 
محل زد و خورد جناح هاي مختلف سياس�ي بوده و از اين رو 
براي آن برنامه ريزي نشده كه نتيجه آن آسيب ديدن هنر است. 
علي عطايي، مدير امور هنرهاي نمايشي سازمان فرهنگي- هنري 
شهرداري تهران ضمن انتقاد از هنرهاي نمايشي و مديريت آن در 
كشور به مهر مي گويد: متأس��فانه در كشور ما هنرهاي نمايشي و 
تئاتر به صورت اخص، محل زد و خورد جناح هاي مختلف سیاسي 
است و به نظر مي رسد اغلب اوقات اصاً توجهي به هنر ملي، منافع 
ملي و ايران ندارند و به دنبال پیگیري اهداف خود هستند، در اين 
شرايط هنر آسیب مي بیند. در مجموع معتقدم هنر به اين شكل از 
مديريت كان، با اين پراكندگي و چندپارگي، بالنده نخواهد بود و 
رشد نخواهد كرد. مدير امور هنرهاي نمايشي سازمان فرهنگي- 
هنري ش��هرداري تهران در ادامه مي افزايد: متأسفانه مديران به 
صورت چرخش��ي، بدون توجه به توانايي هاي شان و اغلب بر پايه 
سفارش عوض مي شوند و كسي از آنها سؤال نمي كند چه برنامه و 
كاري را اجرا كرده اند، حتي از مديران بعدي كه منصوب مي شوند 
هم كسي برنامه نمي خواهد. ش��ايد مديران باادستي صاحیت 
ارزيابي اين را ندارند كه ببینند آيا مديران زيردست توانايي اجراي 
برنامه هايي را كه ارائه مي دهند دارند يا نه. اين شكل مديريت در 
بسیاري از حیطه ها ما را به بن بست رس��انده است. اين مديريت 

انقابي نیست، اين هنر انقابي نیست. 
وي خاطر نشان مي كند: مديريت انقابي مديريتي است كه فرصت 
و امكان را براي حض��ور داوطلبانه و تح��رك خودجوش هنرمند 

در همه حوزه ه��اي اجتماعي، فرهنگي و سیاس��ي انقاب فراهم 
مي كند. مديريت و هنر انقابي زمینه را براي سؤال كردن فراهم و 
از هنرمندان براي طرح پرسش حمايت مي كند. به نظر من بايد با 
حمايت هنرمند را به اندازه يك مصلح اجتماعي باا برد. هنرمند به 
خاطر تیزبیني و نگاه درستش در اغلب موارد، مي تواند پرسش هاي 

خوبي مطرح كند و ديگران بايد به آن پرسش ها پاسخ بدهند. 
عطاي��ي در پاي��ان تأكی��د مي كند: متأس��فانه به رغ��م اينكه 
شخصیت هاي مهم نظام جمهوري اسامي ايران براي موضوع 
فرهنگ اهمیت قائلند و در اكثر سخنراني هاي شان نیز بر اهمیت 
اين موضوع تأكید دارند اما در مديران میاني بنا به دايل مختلف 
در كشورمان مسئله فرهنگ و هنر مسئله اصلي كشور در نظر 
گرفته نمي ش��ود. اگر مس��ئله فرهنگ و هنر به عنوان مسئله 
اصلي در نظر گرفته مي شد، تمام مشكات سیاسي، اجتماعي 
و اقتصادي نیز تا حد زيادي بهبود پیدا مي كردند، زيرا آنها تابع 

مسئله فرهنگ و هنر هستند نه بالعكس.

سينماي آينده پژوه و هوش مصنوعي 
انیمیش��ن و پويانمايي Ron Gots Wrong در لندن توسط 
استوديوی مش��هور دابل نگاتیو)D neg( و استوديوی كوچك 
اك اسمیت تولید شده و اين نخستین بار است كه يك استوديوی 
»vfx« يك انیمیشن سینمايي تولید مي كند.  استوديوی دابل 
نگاتیو بزرگ ترين اس��توديوی جلوه هاي ويژه در س��طح جهان 
است و بالغ بر 7هزار نفر در استوديو هاي اقماري D Neg كه در 
چند قاره مستقرند، مشغول كار هستند.  D Neg بخش زيادي از 
كارهاي سینمايي هالیوود را تولید مي كند. مهم ترين آثار اخیر كه 

توسط اين استوديو انجام شده paciic rim 1 & 2, است. 
  سوژه اصلي انیمیش��ن تازه ترين س��اخته اين كمپاني ورود 
ربات ها به زندگي انسان هاس��ت كه در آينده به وقوع پیوسته 
است. ظاهراً داستان اصلي همان سبك زندگي انسان و ربات 
است. همواره هالیوود نسبت به مقوله هاي مهم در حوزه زيست 
فردي و خانوادگ��ي يا به طور كلي س��بك  زندگي، به صورت 
آينده نگرانه و  فرهنگ ساز عمل كرده است. در  نگرش غرب به 
آينده و زيست انسان در آينده نه چندان دور، با پیشرفت هوش 
 مصنوعي و تكامل ربات ها، اين فناوري ها جزء تفكیك ناپذير 
زندگي بشر مي شوند و حتي بخش هاي عاطفي يا خصوصي 

زندگي انسان تحت تأثیر اين پديده قرار مي گیرند. 
 اگر بخواهیم اين مفهوم را كلي نگرانه تفسیر كنیم، بايد مقوله 
فناوري تولید پويانمايي با رايانه را )cg( در خدمت فرهنگ سازي 
براي آينده تمدني بنامیم. آينده تمدن بشري در نگاه هالیوود 
چنین تصويري دارد و حال براي آماده كردن اذهان عمومي يك 
تصوير كلي  از آن تولید شده است. بار ها شده كه در شبكه هاي 
اجتماعي و رس��انه ها، اين مطلب كه برخي پیشگويي فیلم ها 
يا بازي ه��اي ويدئويي غربي به طرز ش��گفت آوري به حقیقت 
پیوس��ته اند، مورد بح��ث كاربران ق��رار گرفت��ه و نوعي حس 
برترپنداري نسبت به تمدن غرب در اذهان عموم ايجاد شده  اما 
اينها در حالي است كه در تولید مقوله هاي رسانه اي مؤثر )فیلم، 
بازي و انیمیشن( با اتاق هاي فكر، انديشه ورزان و استراتژيست ها 
مشورت و تاش زيادي مي ش��ود محصول با ويژگي هاي مورد 
اشاره )اتاق فكر و انديشه ورزان( منطبق باشد و نوعي گفتمان 
میان محافل تولیدي و محافل انديشه ورزي و راهبردي به  وجود 
آمده اس��ت. بر اين اساس محصوات رس��انه اي با آينده مورد 
نظر انطباق عجیبي دارند و مخاطب گمان مي كند اينها نوعي 
پیشگويي است!  در حالي كه اگر ما هم چنین اهتمامي داشته 
باشیم، مي توانیم به اين توانمندي دست يابیم.  اخیراً رهبر معظم 
انقاب بر فناوري هوش مصنوعي تأكید داشتند و از مسئوان 
خواستند در آينده جزو 10قدرت برتر هوش مصنوعي باشیم. 
كمتر كسي نگرش آينده نگرانه و تمدني به اين فناوري ها دارد 
اما اگر در آينده نزديك يك انیمیشن ساخته شود، آنگاه ما هم 
توانسته ايم از انیمیشن يك ساح كارا در جنگ نرم بسازيم و يك 

افق تمدني براي نسل هاي آينده كشورمان ترسیم كنیم.

از جست وجوي لهجه تا تمرين تن صداي شهيد ستاري
واكنش بازيگر »منصور« به حذف برخي سكانس ها: اگر مي خواهيم تاريخ را روايت 

 كنيم بايد رواداري بيشتري داشته باشيم تا بتوانيم شخصيت هاي تأثيرگذار 
در تاريخ را به مخاطب نشان دهيم

بازيگ�ر نق�ش ش�هيد س�تاري در فيل�م س�ينمايي 
»منص�ور« مي گوي�د: در فيل�م بخش�ي از ش�باهت ها 
متعلق به ش�خصيت خود تيمس�ار بر اس�اس فيلم هاي 
موج�ود ب�ود و بخش�ي بازس�ازي ك�ه م�ن بر اس�اس 
ظرفيت هاي�م ب�ه آنه�ا نزدي�ك ش�دم؛ از ت�ن صداي 
تيمس�ار تا جس�ت وجوي لهجه اي در قرچ�ك ورامين. 
محسن قصابیان، بازيگر س��ینما و تلويزيون كه نقش شهید 
س��تاري را در فیلم س��ینمايي »منصور« ايفا كرده است در 
رابطه با نحوه انتخابش توس��ط كیومرث م��رادي براي اين 
نقش به فارس گفت: كیومرث مرا مي شناس��د و با شناخت 
از ويژگي هايم مرا براي اين نقش مناسب مي دانست. بخشي 
از دلیل اين انتخاب هم نزديكي چهره بود كه البته با تاشي 
كه شهرام خلج داشت، در بخش گريم اين نزديكي جدي تر 
شد و به لطف خدا شباهت خوبي میان من و شهید ستاري به 
وجود آمد. زمان فیلمبرداري تمايل آقاي سرمدي اين بود كه 
صحنه ها به صورت سكانس پان ضبط و بعد در تدوين برش 
زده شود. اين موضوع نیاز داشت بازيگر بدون تپق جلو برود و 
سكانس پان را ممتد بازي كند. قد من بلندتر از خود تیمسار 
ستاري بود اما به خاطر شرايط فیلمنامه و منطق آن مناسب تر 
ارزيابي شد. صداي من هم به خلق شخصیت كمك مي كرد. 
بازيگر نقش شهید ستاري در ادامه عنوان كرد: بیشتر بازيگران 
ما در اين اثر عقبه تئاتري دارند و همانطور كه توضیح دادم 
وقتي كار به شیوه سكانس پان جلو مي رود، نیاز به اين توان 
است كه شما كار را ممتد دنبال كنید، ديالوگي را از ياد نبريد 
و تپق نزنید. كاري كه كیوم��رث مرادي براي انتخاب بازيگر 
انجام داده در راستاي خواسته كارگردان بوده است تا در شیوه 

ضبط فیلم خود دچار مشكل نشود. 
قصابیان در مورد شاخصه هاي مورد نظر خودش و كارگردان 
براي رسیدن به نقش شهید ستاري و به كار بردن نوعي  لهجه 
و لحن خاص يا تكیه كام هايي مثل »باباجان« در مواجهه با 
همكاران توضیح داد: همین تكیه كام )بابا جان( برگرفته از 
لحن خود تیمس��ار بود. لهجه و تنُ صدا كه قدري زير باشد، 
چیزهايي بود كه من روي آن كار كردم تا به اندازه هاي خود 
تیمسار نزديك باشد. در قرچك ورامین در جست وجوي لهجه 
بودم و روي آن به ش��كلي كار كردم كه نه آنقدر غلیظ باشد 
كه توي ذوق بزند نه به گونه اي باشد كه اصاً مشهود نباشد. 

نحوه راه رفتن، میمیك و نگاه بخش��ي متعلق به شخصیت 
خود تیمسار ستاري بر اس��اس فیلم هايي است كه از ايشان 
موجود بود و بخشي بازسازي آن چیزي كه بر اساس منطق 
سینمايي فیلم بايد به وجود مي آمد و بر اساس ظرفیت هايم 
به آنها نزديك شدم، مثاً شیوه راه رفتن من در »منصور« با 
طمأنینه و آرام اس��ت، بخش زيادي از اين تفاوت برگرفته از 
فیلمنامه اس��ت، چه فیلمنامه بر مبناي شخصیت تاريخي 
باشد چه ش��خصیت تخیلي، بازيگر موظف است مؤلفه هاي 
اصلي او را دريافت كند و بر اساس چهار ركن اصلي فیزيك، 
روان، روابط اجتماعي و وضعیت اعتقادي، اندازه هاي رواني و 

جسماني خودش را براي ايفاي نقش هماهنگ كند. 
وي پیرامون ظرفیت تبديل اين فیلم سینمايي به نمايشنامه 
يا سريال گفت: فیلم كار خودش را انجام داده است اما با توجه 
به قصه هاي وسیعي كه زندگي تیمسار ستاري دارد، چنین 
قابلیتي وجود دارد، چون به هر حال آقاي س��رمدي فرصت 
نك��رده در 90، 100دقیقه همه اين قصه ه��ا را در فیلمنامه 
بیاورد، حتي قبل از آمدن تیمسار به نیروي هوايي نیز زماني 
كه ايشان در پدافند بود هم ماجراهاي مختلفي در زندگي شان 

رقم خورده بود. 
بازيگر فیلم منصور ضمن انتقاد از حذف س��كانس مربوط 
به هاشمي رفس��نجاني در اي��ن فیلم مي گوي��د: انتقاد من 
به اين ش��رايط بیش��تر به خاطر بازيگر نقش حذف ش��ده 
يعني آقاي اتابك نادري اس��ت. اگر ما مي خواهیم تاريخ را 
روايت كنیم، بايد رواداري بیشتري داشته باشیم تا بتوانیم 
شخصیت هاي تأثیرگذار در تاريخ را به مخاطب نشان بدهیم 
و سرگذشتشان را به گونه اي روايت كنیم كه براي مخاطب 

هم مثمرثمر باشد.

     شعر

نظر يك شاعر درباره شعر بي وزن
سرابي كه شاعران به آن سمت رفتند

يك ش�اعر پيشكس�وت ش�عر بي وزن را س�راب مي داند و 
مي گوي�د: راهي كه احمد ش�املو پيش�نهاد كرد باعث ش�د 
شاعران به سراب بس�يار دردناكي هدايت ش�وند، همه فكر 
مي كنن�د با چن�د كلمه زير هم نوش�تن ش�عر مي س�رايند. 
علیرضا طبايي، شاعر و ترانه سرا در سالگرد تولدش درباره وضعیت 
كتاب ها به ويژه كتاب هاي شعر با اشاره به شمارگان پايین كتاب ها 
به ايس��نا گفت: زماني تیراژ كتاب ها به هزار و 2هزار رس��یده بود، 
مي گفتم اين خیلي اسفناك و تلخ است، اگر امروز را تصور مي كردم، 
روزي كه تیراژ كتاب به 100، 200 رس��یده، شايد چنین چیزي 
نمي گفتم. نمي دانم چه مي شود كرد و اين خیلي فاجعه آمیز است. 
او درباره اينكه تعداد عناوين ش��عري كه منتشر مي شود در ظاهر 
بسیار زياد است و اين موضوع از چه چیزي نشئت مي گیرد، گفت: 
در روزگار ما متأسفانه تعداد كتاب ها و كساني كه مدعي شاعري 
هستند، زياده شد و هم تعداد مجموعه هايي كه به نام »مجموعه 
شعر« منتشر مي شوند كه من آنها را مجموعه شعر نمي دانم. تعداد 

شاعران واقعي روزگار ما بس��یار كم شده است، دلیل اولش همان 
عامل شعردوس��تي است، ش��عر همواره براي ايرانیان عزيز است، 
شاعران احترام داش��تند و دارند و همیشه يك نوع تشخص براي 
شاعر وجود دارد، بنابراين همه دلشان مي خواهد شعر بگويند، در 
گذشته معیارها و ضوابطي بود، كس��اني بودند كه سره را از ناسره 
تشخیص مي دادند، كارهاي خوب را چاپ كرده و كارهاي ضعیف 
را كنار مي گذاشتند، نقايض شعر را مي گفتند و ايرادها را برطرف 
مي كردند و اين باعث مي شد شعر خوب نضج بگیرد و شعر خوب 
پرورده شود اما حاا با فضاي مجازي و رسانه هايي كه در اين روزگار 
خیلي راحت در اختیار مردم هس��تند، از بچه هاي مدرس��ه اي تا 
پیرمردها و پیرزن هاي كم سواد و باسواد كه سوداي شاعري دارند، به 
خود اجازه مي دهند كارهاي خود را منتشر كنند، بدون اينكه هیچ 

نظارتي بر كارشان باشد و كسي آنها را راهنمايي كند. 
اين ش��اعر ادامه داد: متأس��فانه راهي كه مرحوم احمد شاملو 
پیشنهاد كرد، باعث شد برخي به سراب بسیار دردناكي هدايت 
ش��وند، همه فكر مي كنند با چند كلمه زير هم نوش��تن ش��عر 
مي سرايند. شعر سپید و شعر آزاد و ديگر مكتب هاي خودساخته 
كه به وجود آمدند، همه ويرانگري را در ادبیات آغار كردند و شعر 
را به سرنوشت تلخ امروز كش��اندند. تصور نمي كنم هیچ  كدام 
از اينها كه زير عنوان ش��عر درمي آيند بمانند، مگر ش��عرهايي 
كه از غربال زمانه بگذرند و به دس��ت نقاد زمانه بررس��ي شوند 
و در كوتاه مدت يا درازمدت حقانیت خ��ود را ثابت كنند و مهر 
ماندگاري به خود بزنند اما بقیه مانند رودخانه اي كه پر از خار و 

خس است، رد مي شوند و خواهند رفت.

    نشر

كتابي كه رهبر معظم انقاب عنوانش را 
انتخاب كردند

»سفير قدس« خاطراتي از يار ديپلمات حاج قاسم است
كتاب »س�فير قدس«؛ برش هايي از خاطرات 
مرح�وم حس�ين شيخ ااس�ام از س�وي 
انتشارات »راه يار« چاپ و راهي بازار نشر شد. 
به گزارش »جوان« كتاب »سفیر قدس«؛ برش هايي 
از خاطرات مرحوم حس��ین شیخ ااس��ام، به قلم 
راضیه حقیقت و محمدحسن روزي طلب از سوي 

انتشارات »راه يار« چاپ و راهي بازار نشر شد. 
در مقدم��ه اين كت��اب درباره مرحوم شیخ ااس��ام 

مي خوانیم: »روزهايي كه دانشجوي ساده رشته كامپیوتر در دانشگاه ديويس كالیفرنیا 
بود، هرگز به ذهنش خطور نمي كرد كه پايگاه توطئه و جاسوسي مستقر در سفارتخانه 
امريكا در تهران سقوط كند و او، همان محصل جوان مقیم امريكا، مترجم اسناد جاسوسي 
و گروگان هاي امريكايي شود. حتي خوابش را نمي ديد كه روزي از چهره هاي ديپلماتیك 
مهم در مسیر مقاومت علیه اسرائیل و آزادي فلس��طین شود. مرحوم شیخ ااسام كه 
حقیقتاً اسوه تواضع و فروتني بود، همواره مي گفت يكي از خوشبختي هايش اين بود كه 
در اين دنیا همنشین شهدايي همچون سیدعباس موسوي، عماد مغینه، فتحي شقاقي 
و شهید سیدكاظم كاظمي)نذير( و ش��هید حاج قاسم سلیماني بود.« گردآوری كتاب 
سفیر قدس از اوايل سال 1398 به مناس��بت چهلمین سالگرد تسخیر انه جاسوسي 
امريكا شروع شده بود و تا واپسین روزهاي حیات مرحوم شیخ ااسام ادامه داشت ولي با 
درگذشت ناگهاني ايشان متوقف ماند. نام كتاب هم برگرفته از تجلیل رهبر معظم انقاب 

اسامي از مرحوم شیخ ااسام در روز قدس سال 1399 است.


	Javan (1)
	Javan (2)
	Javan (3)
	Javan (4)
	Javan (5)
	Javan (6)
	Javan (7)
	Javan (8)
	Javan (9)
	Javan (10)
	Javan (11)
	Javan (12)
	Javan (13)
	Javan (14)
	Javan (15)
	Javan (16)

